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معاون حق��وق مالكيت معنوي وزير دادگس��تري 
گفت: قانون ثبت اختراع��ات، طرح هاي صنعتي و 
علائم تجارتي مصوب ۱۳۸۶، دوره آزمايشي خود 
را پشت س��رنهاده و تمديد نشده است. قانون ثبت 
اختراعات، طرح هاي صنعت��ي و علائم تجارتي در 
س��ال ۱۳۸۶ تصويب ش��د و آيين نامه اجرايي آن 
مصوب سال ۱۳۸۷ است. در اين قانون و آيين نامه 
اجرايي، علاوه بر به روز ش��دن قان��ون ثبت علائم 
تجارتي و اختراعات مص��وب ۱۳۱۰ كه با توجه به 
تحولات و رشد تكنولوژي پاسخگوي نيازهاي روز 
نبود، براي نخس��تين بار امكان ثب��ت و حمايت از 
طرح صنعتي ميسر شد. همچنين اين قانون ضمن 
ايجاد وظايف جديد در باب توس��عه كمّي و كيفي 
حمايت و ثبت مالكيت صنعتي، تش��كيل مراجع 
شبه قضايي اداري با هدف كاهش دعاوي در مراجع 
قضايي و نظام ثبت اختراع كش��ور را از سيس��تم 
اعلامي به تحقيقي تغيير داد. »محمود حكمت نيا« 
در گفت وگو با ايرنا گفت: قان��ون ثبت اختراعات، 
طرح هاي صنعتي و علائم تجارتي آزمايش��ي بود 
و در چندين مرحله تمديد ش��د و در نهايت، وقت 
اين قانون در فروردين ماه امس��ال به اتمام رسيد؛ 
اكنون پرس��ش دادگاه ها اين است در شرايطي كه 
اين قانون منقضي شده است، چه بايد بكنند و اين 
يك مساله قضايي است. البته راجع به قانون هايي 
كه وقت آنه��ا مي گذرد، اختلاف نظ��ر وجود دارد. 
وي يادآور شد: طرح نمايندگان در زمينه مالكيت 
صنعتي ب��ا عنوان »ط��رح حماي��ت از اختراعات، 
طرح هاي صنعتي، نام ها و علائم تجاري« از اسفند 
۹۶ مطرح شده اس��ت؛ اين طرح اشكالاتي داشت 
كه از تيرماه س��ال قب��ل كميته اي براي بررس��ي 
آن تشكيل ش��د و سخنگوي كميس��يون قضايي 
مجلس مسووليت اين كميته را برعهده دارد. وي 
اضافه كرد: در طرح پيشنهادي نمايندگان، حدود 
۸۰ ماده به قانون موجود اضافه و تكميل تر ش��ده 
است. اين قانون مشتمل بر حدود ۱۵۰ ماده است. 
حكمت نيا اظهار داشت: س��ه نهاد در قانون جديد 
اضافه شده اس��ت؛ قانون اختراعات كوچك، اسرار 

تجاري و رقابت نامشروع و يك نهاد هم به صورت 
ضمني پيش بيني شده اس��ت. پيش از اين، علائم 
تجارتي و علائم جمع��ي وجود داش��ت، در طرح 
نمايندگان، نهاد بس��يار كارآمد با عنوان »علامت 
تاييدي« شبيه به استاندارد پيش بيني شده است 
كه توسط بخش خصوصي تهيه مي شود. وي درباره 
قانون اس��رار تجاري افزود: منظور از اسرار تجاري، 
اطلاعاتي اس��ت كه افراد از آنها بهره مند مي شوند 
و افشاي عمومي در مورد آنها صورت نگرفته است 
و تا زماني كه افشا نش��وند، ارزش اقتصادي دارند. 
حكمت نيا درباره قانون رقابت نامشروع اضافه كرد: 
رقابت نامشروع در قوانين ديگر آمده بود اما اكنون 
به دليل اينكه رقابت مش��روع رابط��ه تنگاتنگ با 
مالكيت صنعتي دارد، بخش رقابت نامشروع به اين 
قانون منتقل شده است. وي يادآورشد: نمايندگان 
مجلس بايد هرچه س��ريع تر طرح مط��رح در اين 
حوزه را به نتيجه برس��انند يا قان��ون قبلي تمديد 
شود. معاون وزير دادگس��تري اظهار داشت: علاوه 
بر طرح حمايت از اختراع��ات، طرح هاي صنعتي، 
نام ها و علائم تجاري، لايحه حمايت از مالكيت ادبي 
و هنري در ارتباط با مالكيت فكري نيز در مجلس 
در دس��ت اقدام و بررس��ي قرار دارد. وي ادامه داد: 
لايحه حمايت از مالكيت ادبي و هن��ري در حوزه 
حق تكثير يا كپي رايت مطرح است. قانون موجود 
اين حوزه قديمي و مصوب س��ال ۱۳۴۸ است و با 
توجه به تحولات ايجاد شده، خلاءهاي جدي دارد. 
حكمت نيا افزود: در لايحه پيشنهادي تلاش شده 
است با توجه به تحولات صنعتي در حوزه ارتباطات 
و صنايع چاپ و نش��ر، قانون پيشين تكميل شود. 
لايحه از سوي دولت مطرح و جلس��ات مربوط به 
بررسي لايحه در كميسيون فرهنگي پيگيري شد 
و اكنون مراحل نهايي را طي مي كن��د. وي درباره 
زمان به س��رانجام رس��يدن اين دو طرح و لايحه 
در مجلس گفت: نمي دانم مجل��س مي خواهد به 
صورت آزمايشي قوانين را تصويب كند يا به صورت 
قانون رسمي به تصويب برساند. بايد منتظر ماند تا 

نمايندگان براي اين قوانين برنامه ريزي كنند.

معاون وزير دادگستري: 

قانون ثبت اختراعات و علائم تجارتي منقضي شده  است منصور بيطرف|
سردبير|

ژوزف اس��تيگليتز در كتاب تازه اش كه »مردم، قدرت و 
منافع« نام دارد به تحليل رانت هاي سيس��تماتيك در 
اقتصاد س��رمايه داري به ويژه امريكا مي پردازد. در اين 
كتاب كه مورد توجه رس��انه هاي اقتصادي جهان مانند 
فاينانشيال تايمز، وال استريت ژورنال و حتي رسانه هاي 
غيراقتصادي قرار گرفته، شيوه كسب رانت و نگهداري 
آن را نه تنها تحليل كرده بلكه حتي راه حل هايي هم داده 
است. در اين كتاب كه از حدود يك ماه پيش به صورت 
پاورقي در صفحه ۳ روزنامه تعادل منتشر مي شود، برنده 
نوبل اقتصادي، مستنداتي را رو مي كند كه شايد در زمانه 
خودش مورد توجه قرار نگرفته باشد اما در اين كتاب و با 
تحليلي كه در كنار آن مي آيد كاملا مفهوم پذير مي شود. 
براي مثال، اس��تيگليتز از »وارن بافت« كه نويس��نده 
كتاب او را از باهوش ترين سرمايه گذاران امريكا و جهان 
مي داند، نكت��ه اي كه حتي آن را مي ت��وان در ويكيپديا 
هم ديد، قولي را نق��ل مي كند كه بس��يار تكان دهنده 
اس��ت. بافت مي گويد براي منع ورود تازه واردان به بازار 
خندقي را حفر كنيد كه آنها نتوانند وارد بازار ش��وند كه 
مبادا قيمت ها كاهش يابد. البته استيگليتز اين موضوع را 
در چارچوب اقتصاد امريكا مورد بررسي قرار مي دهد اما 
واقعيت تكان دهنده اين است كه اين نگاه تمام سرمايه 
داران در تمامي كش��ورها، البته در پارادايم خودش��ان، 
است. بدون شك س��رمايه دار افريقايي به شيوه خودش 
درصدد حفر اين خندق اس��ت. براي مثال طبق آخرين 
آمار سازمان شفافيت بين الملل سرمايه داران آفريقايي 
براي حفر اين خندق از دادن رش��وه به مقامات استفاده 
مي كنند تا بازار خودشان را داش��ته باشند و سرمايه دار 
امريكايي از حذف قانوني رقبا. اما هر دو بازار خودشان را 
نگه مي دارند. هدف يكي است اما شيوه كار متفاوت است.  
اما اين روش در ايران به گونه اي ديگر است. بدون ترديد 
در ايران سرمايه داراني هس��تندكه خواهان حفظ بازار 

خود هستند. با آنكه بازار ايران نه به اندازه بازار كشورهاي 
توسعه يافته رقابتي است و نه به حد بازار آفريقا تيره و تار، 
اما به هر حال داراي آن ابعاد و اندازه اي است كه بتواند هر 
فرد يا افرادي را ترغيب كند كه نه تنها وارد آن شود بلكه با 
قدرت تمام،  از هر طريق يا فريب دادن مردم يا گسترش 
انحص��ار، آن را نگه ه��م دارد. كافي اس��ت فقط نگاهي 
بيندازيم به انحصارهايي كه در بازار است يا دادگاه هاي 
اقتصادي كه طي يكس��ال گذشته برگزار شده كه جمع 

فساد آنها به هزاران ميليارد تومان مي رسد.
اما اين افراد چگونه مي توانند خندق هايي را حفر كنند 
كه ت��ازه واردان يا از داخل ي��ا از خارج وارد آن نش��وند. 
اس��تيگليتز يك نكته بس��يار مهم در اي��ن كتاب خود 
ترجيع بند مي گويد و آن اين است كه قدرت اقتصادي 
به قدرت سياسي ترجمان مي ش��ود. شايد اين مهم هم 
در ايران روي مي دهد. كافي اس��ت كه نگاهي بيندازيم 
به دادگاه هاي اقتصادي و ببينيم ك��ه تا چه اندازه نقش 
سياس��يون در آن پررنگ بوده است. تحليل هاي آماري 
هم همين نكته را به گونه اي ديگر تاييد مي كنند. شايد 
برخي تصور كنند كه نرخ تورمي كه بنا بر گزارش مركز 
آمار ايران به بيش از ۴۰ درصد رسيده است تماما ناشي از 
بي نظمي هاي بازار يا كمبودهايي باشد كه در عرضه روي 
مي دهد. ترديدي نيست كه بخشي از اين تورم ناشي از 
همين مواردي است كه ذكر شد اما آيا بهتر نيست به اين 
موضوع از همان زاويه حفر خندق نگاهي بياندازيم و اين 
سوال را طرح كنيم كه چه كس��اني از اين تورم بالا سود 
شاياني مي برند و قدرت اقتصادي خود را با زبان سياسي 
مي گويند؟ در اين خصوص بدون هيچ تفسير يا تاويلي 
به گفته هاي خود رييس جمهور ارج��اع مي دهيم كه 
گفته بود ۳۰ درصد قيمت گوش��ت حباب اس��ت . اين 
۳۰ درصد را چه كس��اني براي خود در نظر گرفته اند ؟ 
بازاري مثل گوش��ت را چه كساني كنترل مي كنند ؟ به 
نظر مي آيد كه مشكل تورم كشور را نه از مسير اقتصادي 

بلكه از مسير سياسي بايد حل كرد 

ريشه سياسي تورم
گزارشسرمقاله

همينصفحه

سرمقاله

ريشه سياسي تورم
در  اس��تيگليتز  ژوزف 
كت��اب ت��ازه اش ك��ه 
»مردم،  قدرت و منافع« 
ن��ام دارد ب��ه تحلي��ل 
رانت هاي سيستماتيك 
در اقتصاد سرمايه داري 
آمري��كا  ب��ه  وي��ژه 
مي پردازد.  در اين كتاب 
كه مورد توجه رسانه هاي اقتصادي جهان مانند 
فاينانش��يال تايمز ، وال اس��تريت ژورنال و حتي 
رسانه هاي غير اقتصادي قرار گرفته ،  شيوه كسب 
رانت و نگهداري آن را ن��ه تنها تحليل كرده بلكه 
حتي راه حل هايي هم داده اس��ت. در اين كتاب 
كه از  حدود يك ماه پيش به ص��ورت پاورقي در 
صفحه ۳  روزنامه تعادل منتش��ر مي شود ،  برنده 
نوبل اقتصادي ،  مستنداتي را رو مي كند كه شايد 
در زمانه خودش مورد توجه قرار نگرفته باشد اما 
در اين كتاب و با تحليلي ك��ه در كنار آن مي آيد 

كاملا مفهوم پذير مي شود . 

منصور  بيطرف

صفحه10

دانش و فن

فروشندگان  در برابر كاهش 
قيمت گوشي مقاومت مي كنند 

مرجان  محمدي|
بازار گوش��ي تلفن همراه بيش از يك س��ال است 
كه دچار نوسان شديد قيمت ش��ده است، بيشتر 
كاربراني كه در گذش��ته مي توانس��تند گوش��ي 
پرچمدار خري��داري كنند، در ح��ال حاضر بايد با 
همان پول اقدام به خريد گوش��ي ميان رده كنند، 
مساله اي كه براي بس��ياري از كاربران قابل هضم 
نيست.همين مساله باعث شد تا فروش گوشي تلفن 

همراه در كشور از افت قابل توجهي روبه رو شود...

صنعت،معدن و تجارت

تجارت مثبت در بهار 98
تعادل|  مطاب��ق آمارها، ص��ادرات كالايي بدون 
نفت خام در بهار سال ۹۸ معادل ۱۱.۹ ميليارد دلار 
گزارش ش��ده و واردات در اين مدت زماني رقمي 
معادل ۹.۹ ميليارد دلار را نشان مي دهد. اين ارقام 
حكايت از تراز مثبت تجاري كش��ور در سه ماهه 
نخست امس��ال دارد. همچنين پنج كشور عمده 
صادراتي كشور در بهار امس��ال به ترتيب »عراق، 
چين، امارات متحده عربي، افغانس��تان و تركيه« 
بوده اند. ارزيابي هاي آماري نش��ان مي دهد، عراق 
توانسته اس��ت جايگاه نخس��ت مقاصد صادراتي 
ايران را كه بيش از اين دراختيار چين بود، تصاحب 
كند. اما مب��ادي صادركننده كالا به اي��ران نيز در 
فصل بهار ۹۸ براساس آمار منتشر شده، ۵ كشور 
»چين، امارات متحده عربي، تركيه، هند و آلمان« 
هستند. از آن سو، روند ماهانه صادرات ايران حاكي 
از اين اس��ت كه در فروردين ماه س��ال ۹۷ معادل 
۱‚۳ميليارد دلار كالاها روانه بازارهاي جهاني شده، 
كه اين رقم در فروردين سال ۹۸ با روند كاهشي به 

۵1۴‚2 ميليارد دلار رسيده است. 

»تعادل«  بررسي  مي كند

صندوق بين المللي پول از كاهشي شدن تورم در سال هاي آتي خبر مي دهد

7 ريسك كليدي زندگي 
در شهر تهران

خروجازركود؛سالآينده

خبر

رييس ستاد بازس��ازي عتبات عاليات گفت: 
با دستور سرلشكر قاسم س��ليماني فرمانده 
سپاه قدس ساختار س��تاد بازسازي عتبات 
عاليات در قالب دو بخش اربعين و نظارت بر 
عملكرد بازسازي و تعيين اولويت هاي ستاد 
و هماهنگي با توليت حرم ها و بخش اجرايي 

عمراني ستاد تفكيك شد.
حس��ن پلارك در گفت وگو با خبرنگار ايرنا 
با بيان اين مطل��ب افزود: بر همين اس��اس 
بخش اربعين و نظارت بر عملكرد بازسازي و 
نيز رفع مش��كلات احتمالي با دولت عراق به 
عهده رييس ستاد بازس��ازي عتبات عاليات 
و اقدام��ات اجرايي عمراني ب��ه عهده محمد 

جلال مآب مشاور رييس ستاد گذاشته شد.
وي تصريح كرد: بر اس��اس دس��تور فرمانده 
س��پاه قدس علاوه ب��ر ح��وزه كاري اربعين 
و نظ��ارت بر عملك��رد بازس��ازي، نظارت بر 
مسائل و مش��كلات زائران ايراني و عراقي در 
طول سال نيز به عهده رييس ستاد بازسازي 

عتبات عاليات گذاشته شده است.
پلارك در خص��وص اقدامات انج��ام گرفته 
براي برگزاري آيين ملكوتي اربعين حسيني 
نيز گفت: با توجه به اينكه مسووليت اسكان 
و پذيرايي به عهده اين س��تاد گذاشته شده 
اس��ت امس��ال براي اس��كان بي��ش از يك 
ميلي��ون و ۳۰۰ ه��زار زائر و طب��خ و توزيع 
بيش از ۱۳ ميليون وعده غذايي در سه نوبت 

صبحانه، نهار و شام اعلام آمادگي مي كنيم.
رييس ستاد بازس��ازي عتبات عاليات اظهار 
داش��ت: هم اكنون بيش از دوهزار موكب دار 
در س��امانه اين س��تاد ثبت نام كرده اند كه 
كار صدور پروانه آنها نيز همزمان آغاز ش��ده 

است.
اميدوارم امس��ال با توجه ب��ه افزايش دماي 
هوا و پيش بيني اس��تقبال بيش از ۳ ميليون 
زائر ايراني همانند س��ال هاي گذشته شاهد 
همدلي و يكپارچگي بي��ش از پيش مردم و 
مسوولان امر براي برگزاري هرچه باشكوه تر 

كردن اين آيين باشيم.
پلارك در خصوص بازگش��ايي مرز خسروي 
نيز گف��ت: در ص��ورت بازگش��ايي اين مرز 
علاوه بر اس��تقرار موكب ها آم��اده هر گونه 
همكاري در جهت رفاه ح��ال زائران اربعين 

هستيم.
بر اس��اس اعلام مس��وولان س��ال گذشته 
حدود 2 ميليون نفر از زائران ايراني در آيين 

اربعين حسيني حضور داشتند.

از سوي فرمانده سپاه قدس 
ساختار ستاد بازسازي عتبات 

عاليات تغيير كرد

حقوقي

دادگاه عالي بريتانيا با ص��دور حكمي به نفع يك 
شركت تسليحاتي انگليس��يي، اعلام كرد كه اين 
شركت نبايد همه سود ناشي از مبلغي را كه بابت 
فروش تانك ب��ه اي��ران دريافت كرده، ب��ه تهران 
پرداخت كند. به گزارش ايسنا، با اين حكم مساله 
وارد مرحله تازه اي خواهد شد چرا كه بر اساس آن، 
رقمي كه طرف بريتانيايي به عنوان ضرر و زيان به 
ايران بدهكار است بايد دوباره محاسبه شود. قرارداد 
ايران و انگلي��س براي خري��د تانك هاي چيفتن 
مربوط به دوران قبل از انقلاب اسلامي است. توافق 
بر س��ر خريد هزار و ۵۰۰ تانك چيفتن در س��ال 
۱۹۷۱ به دس��ت آمد و ايران نيز در س��ال ۱۹۷۶، 
مبلغي بالغ بر يك ميلي��ارد دلار براي اين تانك ها 
پرداخت كرد. در فاصله س��ه س��ال بعد از امضاي 
قرارداد، انگليس حدود ۱۵۰ تانك به ايران تحويل 
داد اما با پيروزي انقلاب اسلامي لندن مساله مالي 
را بهانه كرده و با وجود پرداخت چند صد ميليون 
پوند از سوي ايران، از فروش اين تانك ها خودداري 
كرد و نمونه هاي آماده شده براساس طراحي مورد 
علاقه و متناسب با ايران را به ديگر كشورها فروخت. 
بدعهدي و نقض قرارداد توسط انگليس در مساله 
ارسال تانك هاي چيفتن به ايران، با وجود دريافت 
كامل مبلغ همه موارد پيش فروش شده، در چند 
مرحله صورت گرفت. لغو بخش��ي از اي��ن قرارداد 
به طور ناگهاني و با سفر ارتشبد حسن توفانيان در 
دوران كوتاه نخس��ت وزيري شاپور بختيار صورت 
گرفت. سپس در دوران يك س��ال نخست پس از 
پيروزي انقلاب بخش هايي از قراردادهاي نظامي 
با ايران به ص��ورت دوجانبه يا يك جانبه از س��وي 
انگليسي ها ملغي ش��د. با آغاز تجاوز نظامي عراق 
به ايران، فصل نويني از معامل��ه تلخ و باورنكردني 
چيفتن رقم خ��ورد. در ش��رايطي ك��ه در فاصله 
پيروزي انقلاب اس��لامي تا آغاز جنگ، بريتانيا نه 
پول ايران را پس داد و نه تانك هاي فروخته ش��ده 
را به ايران تحويل داد، با آغاز جنگ انگليس��ي ها از 
ارس��ال قطعات يدكي تانك هاي قبلي و تعمير و 
نگهداري اي��ن تجهيزات هم خ��ودداري كرد و در 
راستاي تلاش براي تجهيز و تقويت رقبا و دشمنان 
منطقه اي ايران، شروع به فروش تانك هاي ايراني 
و ارايه تجهيزات يدكي و متخصصان س��رويس و 
آموزش آنها به اردن و عراق كردند. بر اساس اسناد 
دادگاه، در ششم فوريه سال ۱۹۷۹ )۱۷ بهمن ۵۷( 
اين قرارداد لغو شده اس��ت و از آن زمان دو كشور 
بر سر مبلغ باقي مانده در اين قرارداد اختلاف نظر 
داشته اند. در نهايت ايران بابت اين قرارداد از شركت 
بريتانيايي »خدمات بين المللي نظامي« در ديوان 
بين المللي تجارت در پاريس شكايت كرده است. 
بخشي از سهام اين ش��ركت متعلق به وزارت دفاع 

بريتانيا است.

راي دادگاه بريتانيا در باره 
فروش تانك هاي چيفتن به ايران

جهان

 جانسون و دوستان 
در كابينه 
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»هايك��و م��اس« وزير خارج��ه آلمان اع��لام كرد 
كه كش��ورش در مورد مش��اركت كردن يا نكردن 
در ط��رح ائتلاف درياي��ي انگلي��س در تنگه هرمز 
تصميم گي��ري خواهد كرد.  م��اس در مصاحبه اي 
با روزنام��ه آلماني »فونكه« كه روز جمعه منتش��ر 
شد، اظهار داش��ت: هرگونه اقدامي در رابطه با تنگه 
هرمز بايد وجهه اروپايي داش��ته باشد. پس از آنكه 
يك فروند نفتكش بريتانيايي »اس��تنا ايمپرو« در 
پي نقض قوانين دريايي و بين المللي از سوي ايران 
توقيف شد لندن به كشورهاي اروپايي پيشنهاد داد 
براي تامين امنيت نفتكش هاي خ��ود يك ائتلاف 
نظامي در خليج فارس تش��كيل دهند. ماس تاكيد 

كرد: زماني كه جزييات اين طرح روش��ن تر ش��ود 
آلمان در خصوص مش��اركت در آن تصميم گيري 
خواهد كرد. وزير خارجه آلمان همچنين گفت كه 
برلين به كارزار »فشار حداكثري« امريكا عليه ايران 
ملحق نمي شود. سردار »حس��ين دهقان« مشاور 
فرماندهي كل قوا در حوزه صنايع دفاعي و پشتيباني 
نيروهاي مسلح روز چهارشنبه در مصاحبه با شبكه 
خبري »الجزيره« تاكيد كرد: پيشنهاد لندن براي 
تش��كيل نيروي اروپايي در تنگه هرمز ممكن است 
عواقب پيش بيني نشده اي به  دنبال داشته باشد. وي 
افزود: ايران براي تامين امنيت و ثبات منطقه آماده 

تشكيل ائتلاف منطقه اي با همسايگان خود است.

برلين به كارزار »فشار حداكثري« امريكا عليه ايران ملحق نمي شود

ديپلماسي

 آژانس دولتي امور دريايي جمهوري آذربايجان مدعي 
شد كه يك فروند كش��تي باري ايران در آب هاي خزر 
دچار حادثه ش��ده و خدم��ه اين كش��تي از نيروهاي 
آذربايجاني درخواس��ت كمك كرده اند. رس��انه هاي 
آذربايجان گزارش كردند كش��تي باري »شباهنگ« 
كه پرچم ايران را داشته، ساعت ۱۴:۱۰ )به وقت تهران( 
در نزديكي بندر »لنكران« جمهوري آذربايجان دچار 

حادثه شده است. فارس به نقل از خبرگزاري »ترند«، 
آژانس دولتي ام��ور دريايي جمه��وري آذربايجان به 
همراه گارد دريايي اين كش��ور به دنب��ال اين حادثه، 
اقدام به ارس��ال دو فروند بالگرد امدادرساني به محل 
حادثه كرده و ۹ ت��ن از خدمه آن را نجات داده اس��ت. 
اين خبرگزاري اعلام كرد كه كشتي ايراني شباهنگ 

ساعت ۱۶:22دقيقه در درياي خزر غرق شده است.

باكو: كشتي ايراني در خزر غرق شد

همسايه



روي موج خبر

   هوانيروز بازي  جنگ را تمرين مي كند؛ مهر|
فرمانده هوانيروز ارت��ش گفت: هوانيروز و نيروهاي 
مس��لح در آمادگي بالايي قرار دارن��د و هوانيروز بر 
اساس تهديدات موجود، بازي هاي جنگ را طراحي و 
تمرين مي كند.  امير يوسف قرباني در سخناني پيش 
از خطبه هاي نماز جمعه اين هفته تهران افزود: امروز 
نيروهاي مس��لح ايران در خليج فارس و تنگه هرمز 
با اقتدار حضور داش��ته و آمادگي پاسخگويي به هر 
دشمني را به هر شكل دارند. فرمانده هوانيروز ارتش 
تاكيد كرد: نيروهاي مس��لح ايران به دنبال تهاجم 
به هيچ كشوري نيستند اما اگر كسي اين اشتباه را 
بكند طومار آن را در كسري از زمان در هم مي پيچد. 
هوانيروز و نيروهاي مسلح در آمادگي بالايي قرار دارند 
و هوانيروز بر اساس تهديدات موجود، بازي جنگ را 

طراحي و تمرين مي كند.

   ايران ۹ خدمه هندي كش�تي ري�اح را آزاد 
كرد؛  تسنيم|

دولت مركزي هند اعلام كرد ۹ تن از ۱۲ خدمه كشتي 
رياح كه به جرم قاچاق سوخت توسط ايران توقيف 
شده است آزاد شده اند. به گزارش تايمزاسنو، دولت 
مركزي هند روز جمعه اعلام كرد ۹ تن از ۱۲ خدمه 
كشتي رياح كه توسط ايران توقيف شده، آزاد شده اند. 
وزارت امور خارجه هند اعلام كرد اين كشتي توسط 
گارد ساحلي ايران در ۱3 جولاي به همراه ۱۲ خدمه 
هندي آن توقيف شد. تهران از اين ۱۲ نفر، حالا ۹ نفر 
را آزاد كرده است . وزارت امور خارجه هند طي بيانيه اي 
اعلام كرد هندي هاي آزاد شده به زودي به كشور خود 
باز مي گردند. به علاوه، سفارت هند در تهران از اين 

كشور خواسته سه خدمه ديگر را هم آزاد كند .

   گامي مهم در ارتقاء شفافيت اقتصاد ؛ ايلنا|
سيد فريد موس��وي عضو فراكسيون اميد مجلس 
دهم ابلاغ قانون اصلاح بند۵ ماده ۶ اصل ۴۴ قانون 
اساسي توسط رييس جمهور را گامي مهم در ارتقاء 
شفافيت اقتصاد مي داند. موسوي در توضيح اين طرح 
گفت: طبق اين طرح، موسسات و نهادهاي عمومي 
غيردولتي و كليه شركت هاي تابعه و وابسته آنها كه 
قانوناً مجوز فعاليت اقتصادي را دارند، مي توانند در 
بازار توليد كالا و خدمات فعاليت داشته باشند مگر آنكه 
فعاليت آنها موجب اخلال در رقابت شود. اين نهادها و 
موسسات موظفند گزارش مجموع مالكيت مستقيم 
و غيرمستقيم كليه شركت هاي تابعه و وابسته خود را 
در هر بازار توليد كالا و خدمات هر شش ماه يك بار به 

شوراي رقابت ارسال كنند.

   دوس�ت دارم ب�ه اي�ران س�فر كن�م؛ 
باشگاه خبرنگاران|

وزير خارجه امريكا در مصاحبه اي با ش��بكه خبري 
بلومبرگ گفت دوست دارد به ايران سفر كند. پمپئو 
افزود: »مطمئنا، اگر ضرورت داشته باشد، با كمال ميل 
به آنجا مي روم. دوست دارم فرصتي باشد و ]به ايران[ 
بروم. نه براي اينكه صحبت هاي تبليغاتي بكنم، بلكه 
حقايق را به مردم ايران درباره اينكه رهبرانشان چه 
كار كرده اند و چطور اين موضوع به ايران لطمه زده، 
بگويم.« پمپئو قبل از حضور در اين سمت، زماني كه 
نماينده ايالت »كانزاس« در مجلس سناي امريكا هم 
بود همراه با دو سناتور ديگر )»لي زلدين« و »فرانك 
لو بيوندو«( بهمن ماه سال ۱3۹۴ از دفتر حافظ منافع 
ايران تقاضاي رواديد براي س��فر به ايران كرد. ايران 

درخواست ويزاي اين سه نماينده را رد كرد.

   اين مسيري كه صدا و سيما طي مي كند ما را 
گرفتار مي كند؛  برنا|

عضو شوراي عالي حوزه و استاد برجسته حوزه علميه 
گفت: آيا صدا و سيما بايد بودجه اش با تبليغ رب گوجه 
فرنگي تامين شود؟! اين مسيري كه صدا و سيما طي 
مي كند دختران و پسران ما را گرفتار مي كند و وقتي 
خراب شدند ساختن آن سخت است البته سوء قصد 
هم ندارند ولي نمي دانند كه چه مي كنند. آيت الله رضا 
استادي، اس��تاد حوزه علميه در چهارمين همايش 
سيدالعابدين امام سجاد)ع( گفت: صدا و سيما مستمع 
ميليوني دارد و هر نفر روزانه دو تا سه ساعت تلويزيون 
مي بيند؛ نبايد در اين مساله تعارف داشته باشيم؛ آقا 
فرموده اند من به مسوولان صدا و سيما سفارش كرده ام 
ولي ما هم وظيفه داريم كه آنقدر بگوييم و بگوييم تا 

شايد موثر واقع شود.

   هيچ خلاف قانون�ي در انتخاب حقوق دانان 
شوراي نگهبان صورت نگرفته است؛  فارس|

نماينده اصفهان در مجلس گفت: آنچه در انتخاب 
اعضاي حقوقدان شوراي نگهبان اتفاق افتاد، خلاف 
قانون نبود. حميدرضا فولادگر درباره اظهارات علي 
مطهري مبن��ي بر دخالت  برخي اعضاي ش��وراي 
نگهبان در رون��د انتخاب گزينه ه��اي حقوق دان 
شوراي نگهبان اظهار داش��ت: چند سال قبل هم 
موارد اينگونه را داش��تيم كه يكي از نامزدها قبل از 
راي گيري منصرف ش��د اما اينكه در مراحل آيين 
نامه داخلي مجلس ي��ا آيين نامه اجرايي آن يعني 
روش اجراي قانون به نحوي عمل شود كه انصراف 

لحظه اي نباشد.

   مجلس براي تخصي�ص ارز ۴۲۰۰ توماني از 
دولت گله مند است؛  خانه ملت|

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: مجلس 
نسبت به رويه دولت در تخصيص ارز ۴۲۰۰ توماني 
به كالاهاي اساسي از دولت گله مند است و به صورت 
جدي پيگير هس��تيم تا دولت اين رويه نادرست را 
اصلاح كند. علي اكبر كريمي با انتقاد از نحوه تخصيص 
۱۴ ميليارد دلار براي تأمين كالاهاي اساسي، گفت: 
دولت تاكنون در اين زمينه به خوبي عمل نكرده است 
و نشان داده كه عزم لازم براي توزيع كالاهاي اساسي 
با نرخ ۴۲۰۰ توماني به مردم را ندارد. وي گفت: دولت 
موظف است تا سقف ۱۴ ميليارد دلار به ۲۵ قلم كالاي 
اساسي ارز دولتي اختصاص دهد اما ارديبهشت ماه 
اعلام كرد كه اين ارز ۴۲۰۰ توماني را به برخي اقلام 

اساسي نمي دهد كه خلاف قانون است.

ايران۲

الياس حضرتي،  قائم مقام حزب اعتماد ملي: 

فكر مي كرديم  از تجربيات غرب و شرق نبايد استفاده كنيم
گروه ايران|

قائم مقام حزب اعتماد ملي معتقد است: جرياني افراطي 
در داخل كه معتقد اس��ت به زور بايد عمل كرد و هيچ 
تحولي را برنمي تابد، با جريان افراطي خارج از كش��ور 
در زدن اصلاح طلبان ائتلاف كرده اند. به گزارش روابط 
عمومي حزب اعتماد ملي، الياس حضرتي در جلسه با 
دبيران احزاب اصلاح طلب اس��تان قزوين با بيان اينكه 
اصلاحات يك جريان ريشه دار است، گفت: اصلاحات 
جرياني نيست كه بگويد اشتباه نداشته و ندارد. انقلاب 
زودرسي بدون اينكه نيروهايمان تجربه حضور در مراكز 
قدرت را داشته باش��ند، رخ داد و به دست مردم افتاد و 
با تفس��ير غلط از شعار نه شرقي نه غربي، فكر كرديم از 

تجربيات غرب و شرق نبايد استفاده كرد.
او اف��زود: اما الان ك��ه تجربه داري��م؛ الان اگر در برخي 
رويكردها تامل و بازنگري نكني��م قطعا نتيجه اي جز 
تخريب بيشتر و از بين رفتن منابع و نابودي كشور ندارد. 
اصلاح طلبي مي گويد در روش هاي مديريتي و خطاهايي 
كه شده، بايد بازنگري و اصلاح كرد. حضرتي با بيان اينكه 
ما خودمان را صاحب انقلاب و نوكر مردم مي دانيم، اظهار 
كرد: ما موثريم اما دو طيف افراطي در ائتلافي خواسته و 
ناخواسته تصميم گرفته اند اصلاحات را بزنند. اين گاهي 
از صدا و س��يما بروز مي كند، گاهي خودسرها، گاهي 
وزارتخانه ها و... حضرتي ادامه داد: س��عي مي كنند چهره 
انقلاب را خراب كنند. كس��اني هستند كه هيچ تحولي را 
برنمي تابند، نه با انتخابات موافق هس��تند، نه به مجلس 
معتقدند، نه با تحول در نگاه فقيهانه با توجه به مقتضيات 
زمان و مكان. فقط معتقد است به زور بايد عمل كرد و حتي به 
زور بايد مردم را برد بهشت. اين تفكر افراطي كه جز من كسي 
محق نيست متشكل شده و با جريان افراطي خارج كشور 
هم ائتلاف پيده كرده و ائتلافشان زدن اصلاح طلبان است. 
نماينده مردم تهران در مجلس دهم افزود: در دي ۹۶ شاهد 
بوديد كه بي تدبيري در موسسات غيرمجاز كه سپرده گذاران 
را بيچاره كرد و هيچكس به حرفشان توجه نكرد، عصبي شان 
كرد و جرقه آن اتفاقات را زد. جريانات افراطي داخل و خارج 
همسو شدند و ديديد كه بخشي از شعارها عليه اصلاح طلبان 
بود و بي بي سي آنجا براي زدن اصلاح طلبان آن بي طرفي 

مورد ادعا را كنار گذاشت.

  تلخي هاي ميدان سياست
قائم مقام ح��زب اعتماد ملي با اش��اره ب��ه انتخابات 
پي��ش روي مجلس اظهار ك��رد: از روز اول كه 3۰ نفر 
كامل ليس��ت تهران وارد مجلس فعلي شدند، برخي 
ش��روع كردند به زدن. گفتند اينها اصلا كي هستند؟ 
كسي نمي شناسد! اما مگر نمايندگان دوره هاي قبل 
تهران همه شان شناخته شده بودند؟ هميشه ليستي 
بوده اس��ت. اصولگراهاي افراطي م��دام زدند و برخي 

اصلاح طلبان هم به دليل بي تدبيري زدند.
حضرتي با بيان اينكه سياست امري سيال است، گفت: 
سياس��ت گاهي ميدان واقعيت هاي تلخ است. ما در 
انتخابات مجلس فعلي گفتيم اولويت با اصلاح طلبان، 
اگر نشد با حاميان دولت، اگر نشد مستقل ها، اگر نشد 
اصولگرايان معتدل در مقاب��ل افراطي ها. چاره اي هم 

نداشتيم در آن مقطع.
حضرتي ادامه داد: من ج��زو منتقدان دولت روحاني 
هستم و در جريان استيضاح وزير پيشين اقتصاد گفتم 
روحاني و جهانگيري بايد اينجا باشند و پاسخگو باشند. 
اما ديدگاه روحاني به ما نزديكتر بود و در مقابل فرد ديگر 
از او حمايت كرديم. روحاني برجام را با همه مصيبت ها 
و بحث ها در نهادهاي مختلف به سرانجام رساند. از ديد 
هسته هاي افراطي، برجام سند خيانت است و به كمتر 

از اعدام عاملان آن راضي نيستند!
نماينده مردم تهران در مجلس با اشاره به اينكه برجام و 
اقدامات دولت رشد منفي ۶ درصد اقتصادي را به رشد 
مثبت ۱۰ درصد رساند و تورم را يك رقمي كرد، افزود: 
در خارج اعتبار پيدا كرديم. سه بار ترامپ قطعنانه عليه 

ما به شوراي امنيت برد و هر سه بار رد شد.
قائم مقام ح��زب اعتماد مل��ي ادامه داد: نمي ش��ود 
دس��تاوردها را نبيني��م و صف��ر تلقي كني��م. زمان 
احمدي نژاد من به عنوان مديرمسوول روزنامه هر روز 
دادسرا بودم. الان اصلا اينطور نيست. كسي حداقل در 
دولت كاري ندارد و دستگاه قضايي هم كه گاهي سوالي 

دارد بسيار محترمانه برخورد مي كند.
حضرتي تاكيد كرد: روحاني در بحث نيروي انس��اني 
نقص دارد و ما هم نقد داريم. ما از دولت حمايت كرديم 
اما نقد هم داريم. يك بخش از مشكلات به عملكرد ما 

اصلاح طلبان هم برمي گردد. ماموريت حزب فقط دادن 
ليست نيس��ت. حزب مجموعه افراد با تفكر مشخص 
است. يك حزب بايد هر روز جلسه داشته باشد. نماينده 
بايد به حزب وصل باشد كه هدايت شود تا خطا نكند. 
حزب هم مي گويد تو به اعتبار ما به مجلس رفتي و بايد 

درست عمل كني.

  فعاليت بر اساس مشتركات
حضرتي با بيان اينكه قوي ترين وجه ما وجه فكري است 
اما برخي اصلا اين مجلس را به رس��ميت نشناختند، 
گفت: ما احزاب اصلاح طلب با هم اشتراك داريم و بايد 
بر اساس اين اش��تراكات كنار هم كار كنيم. او تاكيد 

كرد: تا زماني كه نظام حزبي حاكم نشده همه متضرر 
مي شويم.

قائم مقام حزب اعتم��اد ملي درب��اره ائتلاف ها براي 
انتخابات مجلس، گفت: در ارتباط با انتخابات بس��يار 
جدي هستيم. در حزب اعتماد ملي كميته انتخابات 
به رياس��ت دكتر حق شناس فعال اس��ت. در جريان 
اصلاحات ت��ا الان بحثي از ائتلاف ب��ا گروه هاي ديگر 
نشده است. ما ليستي خواهيم داشت، اگر اين ليست 
رد شود ليست ديگري خواهيم داشت انا فاصله بين اين 
دو ليس��ت زياد نيست، ولي اگر همه را رد كردند ديگر 

حرجي بر ما نيست. وصله و پينه نمي زنيم.
حضرتي همچنين به تش��ريح آخرين وضعيت حصر 

پرداخت و گفت كه در ماه هاي گذشته با تدبير دوستان، 
گشايش هايي ش��ده و اميدواريم با تدبير بيشتر، اين 

مساله كه زيان براي نظام است، به كلي برطرف شود.
او تاكيد ك��رد: نبايد صرفا انتخاباتي باش��يم و بايد در 
س��ازماندهي تش��كيلاتي و برنامه ريزي ب��راي اداره 

حكومت، همفكري و كار كنيم.
در اين نشست مصطفي حسين زاده دبير حزب اعتماد 
ملي استان قزوين و دبيران احزاب اصلاح طلب استان 
به بيان نقطه نظرات خود درب��اره جريان اصلاحات و 
تحول خواهي، مشكلات و نواقص و عملكرد ليست اميد 
در مجلس و شوراي شهر، انتصاب اصولگرايان و افراد 

فاقد هويت سياسي در مناصب دولتي و... پرداختند.

رييس سازمان انرژي اتمي: 

بتن ريزي نيروگاه شماره ۲ بوشهر آغاز مي شود 
گروه  ايران|

 معاون رييس جمه��ور و رييس س��ازمان انرژي اتمي 
كشورمان ديروز از سهم ۲.۷ درصدي انرژي هسته اي در 
تامين برق كشور خبر داد و اعلام كرد: »اواسط مردادماه 
امسال بتن ريزي نيروگاه شماره ۲ بوشهر آغاز مي شود.« 
نيروگاهي كه از منظر صالحي قرار است به عنوان بخش 
مكمل نيروگاه اتمي بوشهر بخشي از ظرفيت توليد برق 
و انرژي مورد نياز كشور را تامين كند و در شبكه مصرفي 
كشور قرار دهد.  براي نخستين بار در شهريور سال ۹۲ و 
چندماه بعد از تشكيل دولت تدبير و اميد بود كه موضوع 
ساخت نيروگاه اتمي شماره ۲بوشهر از سوي مسوولان 
اجرايي و تقنيني كشور مطرح شد.  در آن زمان علاءالدين 
بروجردي رييس وقت كميسيون امنيت ملي مجلس نهم 
با اشاره به برنامه ايران براي ارتقاي سطح كيفي و كمي 
فعاليت هاي نيروگاهي ايران گفته بود: »نيروگاه اتمي 
بوش��هر با ظرفيت كامل در مدار قرار گرفته است و بايد 
بگوييم ساخت نيروگاه اتمي »بوشهر ۲« نيز در دستور 
كار قرار دارد چرا كه مجلس دولت را موظف كرده است 
ظرف ۲۰ سال آينده ۲۰ هزار مگاوات انرژي هسته اي 
توليد ك��رده و در مدار قرار بدهد.« علاالدين بروجردي 
در ادام��ه درباره جزيي��ات اين ني��روگاه جديد گفت: 
معتقدم نيروگاه شماره ۲ اتمي ايران - اگر روس ها به آن 

بپردازند - در عرض 3 الي ۴ سال قابل ساخت است و اين 
نيروگاه متفاوت از نيروگاه بوشهر ۱ خواهد بود كه توسط 
آلماني ها و با تكنولوژي هاي ديگري ساخته شد و روس ها 
مسووليت تكميل آن را پذيرفتند.«  ۶ سال بعد از اعلام 
رسمي ايران براي آغاز ساخت نيروگاه شماره ۲بوشهر، 
علي اكب��ر صالحي كه از آغاز در جري��ان برنامه ريزي و 

طراحي اين نيروگاه قرار داش��ته با تشريح سهم انرژي 
هسته اي در تامين برق كشور مي گويد: اكنون اين سهم 
باوجود فعاليت صرف نيروگاه يك بوش��هر، متوس��ط 
۲.۷ درصد اس��ت، اما در سال هاي آينده كه دو نيروگاه 
اضافه خواهد شد، اين س��هم نيز افزايش پيدا مي كند.  
وي توضيح داد: اواس��ط تا اواخر مردادماه س��ال جاري 

بتن ريزي نيروگاه شماره ۲ اتمي بوشهر آغاز خواهد شد و 
مطابق برنامه ۶ سال آينده نيروگاه دوم آماده بهره برداري 

و ۸ سال آينده نيروگاه3 بوشهر آماده خواهد شد.

  رد ادعاي ترامپ در جلسه شوراي حكام و 
انزواي امريكا

رييس س��ازمان انرژي اتمي همچنين با اش��اره به رد 
ادعاهاي ترامپ در آخرين جلسه شوراي حكام آژانس 
بين المللي ان��رژي اتمي، بيان كرد: اين نخس��تين بار 
است كه يك كشور عضو شوراي حكام تقاضاي جلسه 
مي كند اما به دنبال ادعاهاي واهي خود منزوي مي شود، 
درواقع امريكا به  عنوان بزرگ ترين تامين كننده بودجه 
آژانس بين المللي انرژي اتمي منزوي شده است و رژيم 
صهيونيستي از ادعاهاي مقامات اين كشور دفاع مي كند. 
به گزارش خانه ملت، ايالات متحده امريكا در واكنش به 
كاهش تعهدات برجامي ايران، پاي شوراي حكام آژانس 

بين المللي انرژي اتمي را به ميان كشيده است. 
شوراي حكام )چهارش��نبه ۱۹ تير( بنا به درخواست 
امريكا جلسه ويژه اي درباره ايران تشكيل داد اما درحالي 
نشس��ت فوق پايان يافت كه امريكا براي چندمين بار 
نتوانست از اهرم آژانس براي ضربه زدن به ايران و برجام 
استفاده كند و جلسه مذكور به صحنه استهزاء امريكا 

و هم پيمانانش به ويژه رژيم صهيونيستي تبديل شد و 
حتي كار به جايي كشيد كه رييس نشست، جمع بندي 
از اين جلس��ه ارايه نكرد. اين گزارش مي افزايد: براين 
اساس قرارداد برجام، چين و امريكا مسووليت بازسازي 
رآكتور اراك را برعه��ده گرفته بودند كه پس از خروج 
امريكا از برجام، بازسازي اين رآكتور با همكاري چين و 

انگليس ادامه يافت.

  نوسازي رآكتور اراك 
»علي اكبر صالحي« همچنين درب��اره اقدامات انجام 
ش��ده براي بازس��ازي رآكتور اراك نيز اظهار داشت: 
طراحي  جنبه هاي مختلف نوسازي رآكتور اراك شامل 
طراحي مفهومي، تفصيلي، جزئي، نقشه ها تمام شده 
و اكنون با مش��خص كردن ابعاد تجهيزات، سفارش 
براي تامين تجهيزات داده شده و در حال آماده شدن 
هستند.  به گزارش خبرگزاري خانه ملت، وي با تاكيد بر 
اينكه بازسازي رآكتور اراك با همكاري كشورهاي چين 
و انگليس خوب پيش مي رود، افزود: كميته مشترك 
بازسازي رآكتور اراك متشكل از ايران، چين و انگليس 
كار خود را خوب انجام مي دهد، لذا از پيشرفت كار راضي 
هستيم چراكه پس از وقفه چند ماهه، بازسازي رآكتور 

اراك سرعت گرفته است

اجراي طرح هاي اقتصاد 
مقاومتي اولويت سپاه است 

فرمانده كل سپاه پاسداران 
انق��لاب اس��لامي گف��ت: 
س��پاه آمادگي خود را براي 
فعاليت ب��ا تمام ظرفيت در 
زمين��ه بازس��ازي منازل، 
مدارس و همچنين اجراي 
طرح هاي اقتصاد مقاومتي 
در شهرستان مسجدسليمان اعلام مي كند.  به گزارش 
ايرنا سرلشكر حسين سلامي روز جمعه در جلسه شوراي 
اداري شهرستان مسجدسليمان اظهار داشت: در زلزله 
اين شهرستان علاوه بر منازل مسكوني به تعداد زيادي 
از مدارس نيز خسارت وارد شده است، به گفته مسوولان 
اين شهرستان ۱۶ مدرسه تخريب شده اند كه سپاه كار 
بازسازي پنج مدرس��ه را برعهده مي گيرد. فرمانده كل 
س��پاه ادامه داد: انتظار مي رود روند اجرايي پروژه هاي 
بازسازي سرعت بيشتري به خود گرفته و مدارس جديد 
نيز با معماري ايراني اس��لامي احداث شود. تعدادي از 
اهالي برخي مناطق آسيب ديده اين شهرستان امكان 
سكونت در منازل خود را ندارند و بايد وضعيت اسكان آنها 
هر چه سريع تر مشخص شود. سرلشكر سلامي اظهار 
داشت: سپاه در زمينه آواربرداري نيز با تمام ظرفيت پاي 
كار مي آيد تا بتوانيم در كنار ساير دستگاه هاي خدمت 
رس��ان هر چه سريعتر وضعيت اين مناطق را مشخص 
كنيم.فرمان��ده كل س��پاه گفت: همچني��ن در زمينه 
اجراي سياست هاي اقتصاد مقاومتي و اشتغال زايي در 
مسجدسليمان انتظار مي رود سپاه وليعصر اين منطقه را 
در كنار ساير مناطق هدف خود در نظر بگيرد تا بتوانيم در 

زمينه اشتغال نيز اقدامات خوبي صورت دهيم.

اولويت تخصيص هاي دولت با 
ايثارگران و خانواده شهداست
ن��ي  لما ر پا ن  و مع��ا
رييس جمهور گفت: آقاي 
رييس جمهور بارها بر توجه 
ويژه به ايثارگران، آزادگان و 
خانواده شهدا تاكيد كرده و 
بارها هم به رييس سازمان 
برنامه و بودجه اعلام كرده اند 
كه با توجه ويژه اي به مس��ائل ايثارگران پرداخته شود. 
حس��ينعلي اميري در گفت وگو با ايلن��ا، در واكنش به 
جمع آوري امضا توسط نمايندگان براي بركناري رييس 
بنياد شهيد گفت: قطعا آقاي شهيدي هم بايد در اين مورد 
صحبت كنند اما آن چيزي كه برخي نمايندگان مطرح 
مي كردند موضوع پرداخت ها است.  وي با تاكيد بر اينكه 
نمايندگان محترم شرايط بودجه اي كشور را مي دانند، 
ادامه داد: با وجود مشكلات مالي، دولت در اين شش سال 
گذشته به خاطر اينكه همه ما مديون ايثارگران، شهدا و 
خانواده هاي آنها هستيم، مسائل اين قشر را در اولويت قرار 
داده است. وي افزود: آقاي رييس جمهور بارها بر توجه ويژه 
به ايثارگران، آزادگان و خانواده معظم شهدا تاكيد كرده و 
بارها هم به رييس سازمان برنامه و بودجه اعلام كرده اند 
كه با توجه ويژه اي به مس��ائل ايثارگران پرداخته شود.  
معاون پارلماني رييس جمهور گفت: با اين وصف مطالبات 
گسترده اي از سنوات گذشته مربوط به ايثارگران پرداخت 
شده و تخصيص هاي دولت نيز همواره با اولويت ايثارگران 
و جانبازان و خانواده شهدا بوده است.  وي ادامه داد: آقاي 
ش��هيدي هم پرتلاش، با اخلاص و اعتقاد در اين مسير 
حركت مي كنند و الحمدالله فعال هستند و در جلسات 

دولت هم همواره از حقوق اين قشر عزيز دفاع كرده اند. 

مردم با حضور پرشور در انتخابات 
از تماميت ارضي كشور دفاع كنند
رييس ستاد انتخابات كشور 
با اش��اره به اينكه دشمنان 
اس��تقلال و تماميت ارضي 
كشور را هدف قرار داده اند، 
گفت: مردم با حضور پرشور 
در پاي صندوق هاي رأي از 
تماميت ارضي ايران اسلامي 
دفاع كنند. به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، 
جمال عرف در جريان دهمين س��فر اس��تاني معاونت 
سياس��ي وزارت كش��ور به آذربايجان غربي با اشاره به 
تحريم هاي غيرقانوني و ظالمانه امريكا عليه كشورمان 
گفت: متاسفانه با وجود توافق صورت گرفته شده، دولت 
امريكا اين توافق را ب��ر هم زد و با تحريم هاي غيرقانوني 
اقتصاد كشور ما را مورد هدف قرار داد.  وي با تشريح شرايط 
ويژه كش��ور ادامه داد: دولت باتوجه به شرايط حاكم در 
كشور تصميم گيري مي كند و چون تصميم به ايستادگي و 
مقاومت در برابر تحريم هاي زورگويانه و فشارهاي ظالمانه، 
تصميم كل نظام بوده است، از همه ما اعم از مسوولان و 
مردم نيز اين انتظار مي رود كه در برابر فشار هاي ظالمانه 
دشمنان براي حفاظت از كيان اسلامي تلاش كنيم. رييس 
ستاد انتخابات كشور در ادامه با اشاره به انتخابات اسفند 
ماه سال جاري گفت: شرايط و حضور مردم در انتخابات 
بسيار تعيين كننده است و حضور و مشاركت مردم در اين 
انتخابات پيام هاي مختلفي براي جهانيان خواهد داشت 
.  ع��رف گفت: بايد تلاش كنيم تاب آوري ملي را افزايش 
دهيم و اگر قرار است مذاكره اي هم انجام شود، اين مذاكره 
نه از روي ضعف و ناتواني بلكه بايد در شرايط مساوي و در 

عين اقتدار و عزت صورت گيرد.

انگليسي ها در غارت ايران 
صدر جدول بودند

خطيب موق��ت اين هفته 
نماز جمعه ته��ران گفت: 
رس��انه ها چ��ه مكت��وب 
چه فضاي مج��ازي، نماز 
جمعه را تخري��ب نكنند، 
خوشحال نباشند كه نماز 
جمعه خلوت ش��ده است. 
الحمدالله صداوسيما در ميدان است. به گزارش تسنيم، 
آيت الله احمد خاتمي در خطبه ه��اي اين هفته نماز 
جمعه با اشاره به اقدام دولت انگليس در توقف نفتكش 
ايراني گفت: دزدي دريايي انگليس��ي ها يادآور انبوه 
جنايت هاي اين روباه پير است. موارد جنايات و كيفر 
خواست اين دولت اس��تعمارگر را شمردم كه 3۷ بند 
شد. در پاره پاره كردن و غارت كشورمان آنها در صدر 
بوده اند. در قحطي بزرگ جنگ جهاني اول هم پيشگام 
بودند و ۴۰ درصد م��ردم ايران از گرس��نكي مُردند. 
۸ ميليون تا ۱۰ ميليون نفر كش��ته شدند و انگليس 
جنايت كار خط مقدم اين قحطي بود. خطيب موقت 
نماز جمعه تهران با تقدير از اقدامات انقلابي در يك ماه 
گذشته در كشور، گفت: هيچگاه شيريني آن برخوردي 
كه مقام معظم رهبري در ديدار با نخست وزير ژاپن در 
تحقير ترامپ و دولت امريكا داش��ته، نرفته و نخواهد 
رفت. آيت الله خاتمي اضافه كرد: در اين يكي، دو هفته 
پيام هاي عزت و ذلت ناپذيري از ايران مخابره شد، پيام 
كلي آن اين بود كه ما حاضر نيستيم زير بار حرف زور 
برويم. به اسم مذاكره كنار ميز تسليم نمي شويم و اينها 
پيام انقلاب اسلامي است و اين پيام جنس ديگر هيهات 

منا الذله است.

انگليس پس از راهزني دريايي
به راهزني حقوقي روي آورده است
سخنگوي شوراي نگهبان 
مي گويد: ظاهرا انگلستان 
پس از راهزني دريايي اخير، 
ب��ه راهزني حقوق��ي روي 
آورده و درصدد اس��ت پول 
مردم اي��ران را مثل يكصد 
س��ال گذش��ته بالا بكشد.  
عباس��علي كدخدايي، سخنگوي ش��وراي نگهبان در 
صفحه ش��خصي خود در اينس��تاگرام درباره راهزني 
دريايي انگليس يادداشتي منتشر كرد كه در بخش هايي 
از آن آمده است: دادگاه عالي انگليس با وجود رأي ديوان 
بين المللي، با صدور حكمي به نفع يك شركت تسليحاتي 
انگليسي، اعلام كرد كه اين شركت نبايد همه سود ناشي 
از مبلغي را كه بابت فروش تانك به ايران دريافت كرده، به 
تهران پرداخت كند! اختلاف ايران و انگليس بر سر قرارداد 
خريد تانك هاي چيفتن كه چهار دهه سابقه دارد، با اين 
حكم وارد مرحله تازه اي خواهد شد چرا كه بر اساس حكم 
دادگاه انگلستان، رقمي كه طرف انگليسي به عنوان ضرر 
و زيان به ايران بدهكار اس��ت بايد دوباره محاسبه شود. 
ق��رارداد ايران و انگليس براي خريد تانك هاي چيفتن 
مربوط به دوران قبل از انقلاب اسلامي است. توافق بر سر 
خريد هزار و ۵۰۰ تانك چيفتين در سال ۱۹۷۱ به دست 
آمد و ايران نيز در سال ۱۹۷۶، مبلغي بالغ بر يك ميليارد 
دلار براي اين تانك ها پرداخت كرد. در جريان سازوكار 
ميانجيگري در ديوان بين المللي تجارت جهاني، دو بار در 
سال هاي ۱۹۹۰ و ۱۹۹۶ ميلادي، احكامي به نفع ايران 
صادر شد. اين ديوان از شركت انگليس خواست تا پول 

باقي مانده ايران را بپردازد. 
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صندوقبينالملليپولازكاهشيشدنتورمدرسالهايآتيخبرميدهد

رشد اقتصادي كمتر از يك درصد براي 5  سال
گروه اقتصاد كلان|

صندوق بين المللي پول پيش بيني كرد اقتصاد 
ايران س�ال آينده از ركود خارج مي ش�ود. به 
اين ترتيب كه با وجود رش�د منفي امس�ال در 
س�ال هاي آتي يعني تا سال 2024 رشد مثبت 

اقتصادي تجربه خواهد كرد. 
هر چند اين رش�د اقتصادي مح�دود بوده و از 
يك درصد كمتر است. همچنين به پيش بيني 
صن�دوق بين الملل�ي پول ن�رخ ت�ورم نيز در 
سال  هاي آتي نسبت به امسال كاهشي خواهد 
شد ولي به هر حال بالاي 20 درصد خواهد ماند 
و اين خود از بالاترين نرخ هاي تورم در دنياست.
البت�ه گفتني اس�ت پيش بيني ه�اي صندوق 
بين المللي از ش�اخص هاي كم كلان اقتصادي 
بر مبناي وضع امروز اقتصاد ايران اس�ت و اگر 
اتفاق جديدي مانند بهب�ود روابط بين المللي 
ايران يا سياست گذاري جديدي مانند افزايش 
قيمت حامل هاي انرژي صورت بگيرد در نتيجه 

شاخص ها وضعيت متفاوتي خواهند داشت.

به گزارش »تعادل«، در جديدترين گزارش بازبيني 
ش��ده صندوق بين المللي پول از كشورهاي جهان، 
پيش بيني هاي مربوط به ايران براي سال هاي آينده 
نيز اعلام ش��ده است كه بر اساس آن، اقتصاد ايران از 
سال آينده پس از دو س��ال، از ركود خارج مي شود و 

رشد آن تا سال ۲۰۲۴، مثبت خواهد بود.
بر اين اساس، نرخ رشد اقتصاد ايران براي سال جاري 
ميلادي منفي ۶ درصد پيش بيني شده است اما براي 
س��ال هاي ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۴، صندوق بين المللي پول 
پيش بيني كرده اس��ت رش��د اقتصادي ايران مثبت 
باشد. به اين ترتيب رشد اقتصادي سال ۲۰۲۰ معادل 
۰.1 درصد، س��ال ۲۰۲1 معادل ۰.۸ درصد، س��ال 
۲۰۲۲ معادل ۰.۹ درصد، س��ال ۲۰۲3 معادل ۰.۹ 

درصد و ۲۰۲۴ معادل يك درصد باشد.
بر همين اس��اس حجم توليد ناخالص داخلي ايران از 

۴۸۴.۶۶3 ميليارد دلار در س��ال ۲۰1۹ به ۴۹۵.۶۹۴ 
ميليارد دلار در س��ال ۲۰۲۰ خواهد رسيد و با تداوم 
روند صعودي، اقتصاد ايران از سال ۲۰۲1 ميلادي به 
اقتصادي نيم تريليون دلاري تبديل خواهد ش��د كه 
حجم توليدات ناخالص داخلي آن در س��ال ۲۰۲۴ به 

۵۸۴.۰۰۷ ميليارد دلار خواهد رسيد.

   افق تورم بالاي 25 درصد براي 5 سال
تورم اي��ن روزها يكي از موضوعات مهم اقتصاد ايران 
اس��ت. چرا كه بر ق��درت خريد خان��وار تاثير منفي 

گذاش��ته و در عين حال با توجه به نا مشخص بودن 
وضعيت ارز و تاثير قابل ملاحظه اي كه اقتصاد ايران 
از نوس��انات نرخ ارز مي گيرد، افق ت��ورم نيز چندان 

شفاف نيست.
 ب��ا اين ح��ال صن��دوق بين المللي پ��ول همچنين 
پيش بيني كرده اس��ت در سال آينده ثبات قيمت ها 
به اقتصاد ايران بازگردد. به اين ترتيب گرچه اكنون 
نرخ تورم امسال به حدود 3۹ درصد رسيده و اين تورم 
نسبت به سال هاي گذشته اقتصاد ايران بسيار بالاست 
ولي اين تورم از سال آينده با شيبي محسوس كاهش 

خواهد يافت. طبق پيش بيني صندوق بين المللي پول 
تورم در س��ال ۲۰۲۰ به 31 درصد، در سال ۲۰۲1 به 
۲۹ درصد، در سال ۲۰۲۲ به ۲۷ درصد، در سال هاي 
۲۰۲۴ و ۲۰۲3 ب��ه ح��دود ۲۵ درصد كاهش خواهد 
يافت. گفتني اس��ت هرچند طبق گ��زارش صندوق 
بين الملل پول، تورم اقتصاد ايران تا ۵ سال آينده حدود 
1۰ درصد كاهش مي ياب��د ولي به هر حال تورم اعلام 
ش��ده در س��ال هاي آتي هم بالاي ۲۵ درصد بوده و از 

بالاترين تورم هاي اعلام شده در دنياست.
نكته مهم ديگر اين بحث اين است كه وضعيت تورم تا 

حد بسياري ناشي از تصميم گيري سياست گذاري هاي 
كلان سياست مداران اس��ت. يعني دولت مي تواند با 
اتخ��اذ تصميماتي مانند افزاي��ش قيمت حامل هاي 
انرژي ب��ه عوامل موثر افزايش ت��ورم دامن بزند. البته 
موضوع تنش هاي سياسي بين المللي هم دراين زمينه 
جدي است. به گفته كارشناسان اگر در سال هاي آينده 
تنش هاي اقتصادي ايران و برخي كشورهاي دنيا كمتر 
شود، به تبع آن ارز در قيمت قابل قبولي باقي مي ماند 
و ش��اهد افزايش قيمت ارز و به تب��ع آن جهش تورم 

نخواهيم بود.
البته صندوق بين المللي پول درباره يكي از شاخص هاي 
اقتصادي هم هشدار داده اس��ت. با وجود آنچه درباره 
رشد و تورم شرح آن رفت كه افق چندان خوشايندي 
از وضعيت ميان مدت اقتصاد ايران نمي داد، صندوق 
بين المللي پول درباره تنها شاخص كلان اقتصادي كه 
نسبت به آينده آن هشدار داده، بيكاري است. صندوق 
پيش بيني كرده اس��ت نرخ بيكاري از 1۵.۴ درصد در 
سال ۲۰1۹ افزايش بيش��تري پيدا كرده و به 1۶.1۷ 

درصد در سال ۲۰۲۰ برسد. 
به گفته صن��دوق بين المللي پول رون��د افزايش نرخ 
بيكاري در س��ال هاي آينده هم ادامه خواهد داش��ت 
همچنان كه به 1۷ درصد در س��ال ۲۰۲1 مي رس��د. 
پيش بيني مي شود كه اين نرخ تا سال ۲۰۲۴ صعودي 
باشد و تا به محدوده 1۹.3 درصد در سال ۲۰۲۴ برسد. 
گرچه اين وضعيت با توجه به افق رشد محدود اقتصادي 
و در عين حال ورود سالانه قريب به يك ميليون نفر به 
جمعيت در جست وجوي كار امري قابل پيش بيني بود. 
اما نسبت كس��ري حس��اب جاري به حجم توليدات 
ناخالص داخلي نيز يكي ديگر از بخش هايي است كه 
صن��دوق درباره آن اطلاعاتي درج كرده اس��ت. طبق 
گزارش صندوق بين المللي پول، كسري حساب جاري 
به حجم توليدات ناخالص داخلي كاهشي خواهد بود. 
هر چند كه اين نسبت تا سال ۲۰۲۲ به منفي ۰.۸ درصد 
نيز خواهد رسيد اما پس از آن كاهشي شده و به منفي 

۰.۵درصد تا پايان سال ۲۰۲۴ خواهد رسيد.

درموسسهمطالعاتدينواقتصادتحليلشد

بزرگ ترين فريب اقتصادي چگونه روي داد
گروه اقتصاد كلان|

استاد دانشگاه علامه طباطبايي گفت: نتيجه تن دادن 
دولت و مجلس به بي برنامگي، افزايش مناسبات رانتي 
و نابرابرساز است و براي خلاص شدن از اين فاجعه بايد 

كوشيد تا زور علم بر زور رانت و ربا و دلالي بچربد.
به گزارش »تعادل«، نشس��ت هفتگي موسسه دين و 
اقتصاد با حضور فرشاد مومني اس��تاد دانشگاه علامه 
طباطبايي و علي رضاقلي نظريه پرداز اجتماعي در اين 
موسسه برگزار شد. در اين نشست بخشي از آثار داگلاس 
نورث تاريخ نگار اقتصادي و برنده جايزه نوبل اقتصاد مورد 

بررسي قرار گرفت.
فرشاد مومني با اش��اره به آثار داگلاس نورث در رابطه 
با پديده بازارگرايي در اقتصاد رانتي گفت: اس��اس پيام 
نورث صورت بندي نظري مساله بقاي واحد هاي ناكارآمد 
است كه تقريباً در اين مورد اتفاق نظر وجود دارد كه اين 
كار از عه��ده تئوري بازار بر نمي آيد. حالا پرس��ش اين 
اس��ت كه در اقتصاد رانتي، حكايت پديده بازارگرايي 
افراطي آغاز ش��ده در ايران از سال ۶۸ تا امروز چيست؟ 
در واقع بازارگرايي در يك ساختار رانتي، اسم رمز تداوم 
رانت سالاري و غارت  محوري است منتها به دليل پويايي 
دنياي واقعي، اي��ن رانت ها و غارت ها ديگر مانند دوران 
پيشامشروطه نيست و ش��كل موجه پيدا كرده است. 
مومني ادامه داد: بايد با استفاده از ابزارهاي نظري توضيح 
داد كه چ��را دولت هاي مرحوم هاشمي رفس��نجاني و 
آقايان خاتمي، احمدي ن��ژاد و روحاني با وجود تفاوت 
ديدگاه هاي كيلومتري در مسائل سياسي، فرهنگي و 
اجتماعي، در موضوع اقتصاد يك رويكرد مستمر دارند؟ 
و در هر چهار دوره خصوصي س��ازي و شوك درماني به 
عنوان يك الگو دنبال مي ش��ود؟ البته هدف، جسارت 
يا نادي��ده گرفتن زحمات آنها نيس��ت، بلكه طرح اين 
موضوع اس��ت كه اين الگو ربطي به جامع��ه ما ندارد و 
آنچه كه امروز برداش��ت مي كنيم در واقع همان است 
كه در سي سال اخير كاش��ته ايم. اين استاد دانشگاه با 
انتقاد از برخي فع��الان بخش خصوصي گفت: با وجود 
بحران هاي كنوني، برخي از فعالان بخش خصوصي دور 
هم جمع مي شوند و راه حل خود را شوك جديد در نرخ 
ارز معرفي مي كنند. چرا اين افراد در مورد پس افتادگي 
وحشتناك تكنولوژيكي و س��هم بخش خصوصي در 

هزينه هاي تحقيق و توسعه حساسيت نشان نمي دهند 
اما به سياست هاي خلق كننده رانت حساسيت دارند؟ و 
چرا برخي گزارش هاي سازمان برنامه و بودجه و نيز مركز 

پژوهش هاي مجلس از اين رويكرد پشتيباني مي كند؟
موضوع اين اس��ت كه براي سياس��ت هاي اتخاذ شده، 
بحث هاي بايس��ته اي صورت نگرفت��ه و از نظر رويكرد 
سياس��تي در باتلاق��ي گي��ر افتاده اند كه با دس��ت و پا 
زدن بيش��تر در آن ف��رو مي روند. براي نمونه براس��اس 
گزارش وزارت مسكن تا سال 13۹۵ در بازار مسكن كه 
خصوصي ترين و رهاش��ده ترين بازارهاي اقتصاد ايران 
اس��ت، در مجموع با قيمت دلار آن زم��ان حدود ۲۵۰ 
ميليارد دلار س��رمايه گذاري بلااستفاده در قالب خانه و 
ساختمان وجود داش��ت كه يك اتلاف منابع غيرعادي 
است و اين افراد چون قدرت كافي دارند؛ براي بقاي آن، 
سياست هاي تورم زا اعمال مي كنند چون اين سياست ها 
مي تواند اتلاف، اس��راف و پس افتادگ��ي را پنهان كند. 
مثلا بانكي كه در آس��تانه ورشكستگي است، چون وارد 
سوداگري مستغلات شده است توانسته براي خود سود 
هم نشان دهد. رييس موسسه دين و اقتصاد با يادآوري 
نامه شماري از اقتصاددانان به حاكميت در سال گذشته 
بيان كرد: اين نامه هش��دار داد كه پيچيدگي مناسبات 
رانتي در اثر تعديل ساختاري، كار را به جايي رسانده كه 
امروزه خود توليد تبديل به محملي براي توزيع رانت شده 
است. اين اقتصاددانان از همان ابتدا به آقاي روحاني توصيه 
مي كردند كه دارايي هاي ارزي كش��ور به عنوان ذخاير 
استراتژيك ملي تلقي شود و براي تخصيص هر يك دلار 
چند لايه كارشناسي اعمال شود اما بزرگ ترين فريب، 
آن بود كه اين دلارها تحت نام توليد تخصيص مي يابند. 
بنابراين اين رويكرد نهادي است كه توضيح مي دهد چرا 
اين صداها شنيده نمي شود اما سياست هاي تورم زا شنيده 
مي شود. وي با بيان اينكه بايد ايجاد تفكيك ميان توليد 
توسعه گرا و رانت محور صورت گيرد اظهار كرد: اگر اين كار 
صورت نگيرد مي تواند فاجعه ساز باشد و نظام كارشناسي 
و رسانه اي كشور در اين راستا نقش مهمي دارند و بنابراين 
بايد هزينه فرصت بيان ديدگاه كارشناسي را پايين آورد. 
مثلا در دوران احمدي نژاد وقتي وزيري به عدم تخصيص 
ارز براي دارو و تخصيص ب��ه خودروهاي لوكس و لوازم 
آرايشي اعتراض كرد، در روز روشن آن وزير را عزل كردند!

   افزايش سهم صنايع رانتي
وي افزود: براساس تحولات صورت گرفته در دوره تعديل 
ساختاري، س��هم صنايع رانتي از 3۰ درصد ارزش افزوده 
بخش صنعت در س��ال 13۷۰ به ۷۰ درصد سال 13۹۵ 
رسيده است. رونق بخش هاي ضدتوسعه اي در واقع باعث 
پنهان كردن فاجعه آميزي ساير صنايع خواهد شد و نظام 
تصميم گيري ما را س��ردرگم كرده تا قادر به تش��خيص 
اولويت ها نباشد همچنين در فاصله 13۸۴ تا 13۹۰ كه 
مهم ترين دوره قله رانتي ش��دن اقتصاد است، بطوري كه 
توليد فولاد ۴۷ درصد، سيمان 1۰۴ درصد و پتروشيمي 
1۷1 درصد رشد كرد در حالي كه ساير صنايع رو به افول 
بودند كه دليل آن رانت محور بودن اين توليدات اس��ت. 
همچنين در بخش صادرات، در اين بازه زماني پتروشيمي 
با رشد ۵۵3 درصد و سيمان ۸۹۰ درصدي همراه بوده است. 
اين جهش در صادرات روي داده و حالا بانك مركزي با صد 
نوع خط و نشان و التماس مي خواهد دلار حاصل از صادرات 
آنها به كشور بازگرداند و آنها نيز چندين امتياز رانتي از بانك 
مركزي مي خواهند تا دلارها را به كش��ور بازگردانند، اين 
ساختار نهادي بوده كه بستري فراهم كرده تا فعاليت هاي 
رانتي و غيرمولد تشويق شوند. بنابراين مي توان گفت ما در 
دو دهه اخير با بي سابقه ترين سطوح سقوط توليد صنعتي 

توسعه گرا روبرو بوده ايم.

   همدس�تي دو ق�وه ب�راي بي برنام�ه اداره 
كردن كشور

عضو هيات علمي گروه اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
اظهار كرد: آيا س��ي سال اخير كافي نيس��ت تا ترمز اين 
سياست ها كشيده ش��ود؟ از سال ۹۷ كه اقتصاد كشور با 
تحريم ها درگير شده است به اسم سياست هاي مقابله با 
تحريم ها دوباره به مناس��باتي كه عامل آسيب زاي رانتي 
و نابرابرس��از است، بازگش��ته اند. نظام تصميم گيري هم 
در ده س��ال اخير علاقه داش��ته تا بحران هاي اقتصادي و 
كژكاركردها را بصورت جزيره اي حل و فصل كند، در حالي 
كه درك اين موضوع نياز به نبوغ ندارد كه سياس��ت هاي 
ارزي، پولي، مالي، تجاري در هم تنيده هستند و از طرفي 
نتيجه تن دادن دولت و مجل��س به بي برنامگي، افزايش 
مناسبات رانتي و نابرابر ساز است و براي خلاص شدن از اين 
فاجعه بايد كوشيد تا زور علم بر زور رانت و ربا و دلالي بچربد.

   تاثير نهاد هاي رسمي و غيررسمي در كنترل 
اقدامات خلاف

علي رضاقلي نويس��نده كتاب مش��هور جامعه شناسي 
نخبه كشي هم كه از ديگر س��خنرانان اين نشست بود، 
با تاكيد بر تاثير نهاد هاي رسمي و غيررسمي بر اقتصاد 
گفت: ساختارهاي بيروني، موثر بر عملكرد اقتصاد هستند 
و نهادهاي رسمي و غير رسمي مشوق انسان در انتخاب 
هس��تند. مثلا آنها مي گويند كه با ايجاد بانك مي توان 
دزدي كرد، يا دكل نفتي كه وجود ندارد را مي توان خريد و 
فروخت و ده ها اقدام ديگر. مثلا در كشور آلمان اگر تصادفي 
غيرواقعي يا صحنه سازي تصادف اتومبيل براي اخذ بيمه 
صورت بگيرد بر اساس قانون ديگر نمي توان اتومبيل را 
بيمه كرد. يعني اين نهادها به گونه اي برخورد مي كنند 
كه فرد جرأت خلاف ندارد. اين ساختار انگيزشي را حقوق 
مالكيت كارآمد يا ناكارآمد تعريف مي كند و حقوق مالكيت 
را نيز دولت تعريف مي كند، بنابراين اينكه من دزدي كنم 
يا نكنم مربوط به اين است حقوق مالكيت از سوي دولت 
چگونه تعريف شده باشد در نتيجه اگر نهادهايي باشند كه 
ما را كنترل كنند ديگر شاهد اقدامات خلاف نخواهيم بود.

   نقش دانشكده هاي اقتصاد در كمك
به تحقق عدالت 

رضاقلي با بيان اينكه براي بررس��ي مشكلات اقتصادي 
ايران بايد نگاه تاريخي داشته باشيم، افزود: با نگاه تاريخي 
به اقتص��اد ايران مي توان نقاط كليدي فراز و فرود را پيدا 
كرد. بحث جدي نهادگراها اين اس��ت كه ما به مس��ير 
وابسته هستيم يعني انتخاب هاي گذشته بر انتخاب هاي 
فعلي و انتخاب هاي فعلي بر انتخاب هاي آتي تأثيرگذار 
هستند. با بررسي تاريخ كشور مي توان گيرهاي اقتصاد را 
پيدا كرد و متأسفانه دانشكده هاي اقتصاد ما با تاريخ ايران 
فاصله دارند و با اين شرايط امكان ندارد آنها به كمكي به 
اقتصاد، سياست، رفاه و عدالت داشته باشند. علاوه بر آن 
اگر نگاه تاريخي به اقتصاد ايران داشته باشيم قادر به درك 
اين موضوع خواهيم بود كه چرا اين تعداد بانك خصوصي 
كنار هم وجود دارد، اين بانك ها كه ملي بودند، چه كساني 
اينها را خصوصي كردند؟ چه كساني اين قانون را تصويب 
كردند؟ كه امروز شاهد فساد و زيان اين بانك ها هستيم. 
بايد توجه داشت در اقتصاد رقابت با غارت متفاوت است، 

يعني در رقابت با تلاش و اص��لاح اطلاعات و به صورت 
مسالمت آميز به دنبال ثروت هستيم اما در غارت از عوامل 
غيرمسالمت آميز استفاده مي كنيم تا دارايي ديگران كه 

ربطي به ما ندارد را بگيريم.

   نبايد جيب مردم را زد و گفت اگر دلار 14هزار 
تومان شود اوضاع شما خوب خواهد شد!

اين نظريه پرداز با اشاره به آثار داگلاس نورث اضافه كرد: 
داگلاس نورث در كتاب »تحول اقتصادي« خود به بررسي 
دو موضوع تاكيد دارد؛ نخست آنكه بايد دانست فرايند تحول 
چگونه است؟ يعني نبايد با تعديل قيمت ارز، جيب مردم را 
بزنيم و بعد بگوييم اگر دلار 1۴هزار تومان شود وضع شما نيز 
خوب خواهد شد ، بايد دانست با اينگونه اقدامات نمي توان به 
توسعه دست يافت. نكته دوم مورد تاكيد نورث اين است كه 
در اين فرايند چه كساني ذي نفع هستند؟ يعني مسوولان 
از روي ناآشنايي به دنبال توسعه كشور نيستند يا منافع 
آنها اين اجازه را نمي دهد و در تحليل ها نيز نمي توان اين 

ذي نفعان را ناديده گرفت.

   جايگزيني »رعيت« به جاي »شهروند« 
علي رضاقلي با اشاره به نظريات نورث در رابطه با تاثير حقوق 
مالكيت در فرايند توسعه گفت: نورث باور دارد كه حقوق 
مالكيت دوپاره اس��ت يعني اگر آن براساس منافع رعيت 
تعريف شود نتايج متفاوتي خواهد داشت با زماني كه در 
راستاي منافع حاكمان باشد. البته بنده عمدا از واژه رعيت 
استفاده كردم چون باور دارم هنوز ايرانيان شهروند نشده اند 
و رعيت هستند. يعني اگر حقوق مالكيت به نفع توده مردم 
تعريف شود بسترساز رشد و شكوفايي است همانند آنچه در 
انگلستان روي داد و اگر به نفع حاكمان باشد رعيت بي انگيزه 
خواهد شد و بس��ط اقتصاد نيز غيرممكن. براي مثال ما 
ديديم وقتي در انگلستان حقوق مالكيت معنوي تثبيت شد 
سرمايه هاي وجودي و پولي فوران كرد بطوريكه نرخ بهره از 
13 درصد به 3 درصد كاهش پيدا كرد. البته دفاع حاكمان 
در اين ميان نيز بسيار مهم است، مثلا الان از اقتصاد امريكا 
چه كسي دفاع مي كند؟ همان هايي كه طراحي مي كنند. 
۲۵ درصد منافع خليج فارس براي امريكاست بنابراين با 
تير، تفنگ و ناو جنگي و بمب انداز، مي آيند تا آن منافع را 

برداشت كنند.

پاورقي اقتصادي
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نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

امروزه اين غول هاي بزرگ جديد فناوري هستند 
كه از قدرت بازار سوءاستفاده مي كنند، چيزي كه 
مقامات رقابتي اروپا به طور مكرر پيدا مي كنند كه 
بنگاه هايي مانند گ��وگل در اقدامات ضدرقابتي 
دخيل هستند، اول به نفع خدمات جست وجوي 
اينترنتي خودشان و س��پس در سوءاستفاده از 
قدرتشان در بازار گوشي هاي موبايل كه در هر دو 
مورد اتحاديه اروپا معادل ۲.۸ ميليارد دلار و ۵.1 

ميليارد دلار جريمه كرد. 
سوءاستفاده از سيس��تم حق امتياز، راه ديگري 
براي كاهش رقابت اس��ت. حق امتيازها، موانع 
موقتي براي ورود هس��تند. هيچ كس نمي تواند 
يك محصولي را كه مشابه يك كالاي ثبت شده 
اس��ت توليد كند. زماني اكث��ر امريكايي ها فكر 
مي كردند كه چگونه حق امتيازها را مي شود مورد 
استفاده قرار داد، آنها شايد اين تصور را داشتند كه 
مخترع بي اهميت به منظور جلوگيري از دزديدن 
ايده اش توسط بنگاه هاي بزرگ، حمايت حقوقي 

را مي خواهد. اين 
روزها، وضعيت به 
آن سادگي نيست 
و حق امتيازها غالبا 
يك مانع موثر براي 
ورود است. امروزه 
بسياري از ابتكارات 
نيازمند صدها، اگر 
نگوييم ه��زاران، 
حق امتياز است و 

همچنان كه يك شركت يك محصول تازه اي را 
خلق مي كند )مثلا يك تراشه( ناخودآگاه خطر 
نفوذ به يكي از حق امتيازهاي بي ش��مار وجود 
دارد. فقط يك ش��ركت بزرگ منابع��ي را براي 
جست وجوي تمام حق امتيازهاي موجود دارد. 
علاوه بر اين، شركت هاي بزرگ غالبا با يكديگر 
تعامل دارن��د و به آنها اين ام��كان را مي دهد، با 
اطلاع از اينكه آنها هيچ وقت وارد دعوي بي پايان 
قضايي نمي شوند، حق امتيازهاي يكديگر را به 
ش��راكت مي گذارند. اما اين موضوع مش��كلات 
واقعي را براي ت��ازه واردان به وجود مي آورد. تازه 
واردان بخشي از اين كلوپ نيستند. آنها مي دانند 
كه خطر واقعي تحت تعقيب قضايي وجود دارد و 
مهم هم نيست كه چه مي كنند و چقدر هم مبتكر 
يا با دقت هستند. آنها منابع مالي براي برنده شدن 
در دادگاه ها را ندارند. ترديدي نيست كه بسياري 
از مبتكران بالقوه حتي از تلاش و كوش��ش هم 
دس��ت بر مي دارند چرا كه آنها از تهديد دعاوي 
گران قيمتي مي ترس��ند كه آنها را حتي اگر هم 
اندكي شايستگي داشته باشند تحت تاثير قرار 
مي دهند. حتي تهديد ي��ك پرونده حق امتياز 
مي تواند ستون فقرات يك مبتكر جوان را بلرزاند .

يك جس��ت وجوي س��ريع در »نقض هاي حق 
امتياز« پرونده هاي بي شماري بر حسب صدها 
ميليون دلار ميان »كوالاكوم« و »اپل«، »اپل« 
و »سامس��ونگ« و غيره را نش��ان مي دهد. تنها 
برندگان مطمئ��ن از اين دعاوي ه��ا فقط وكلا 
هس��تند؛ تنها بازندگان ه��م مصرف كنندگان 
و ش��ركت هاي كوچكي كه قادر ب��ه ورود به اين 
نزاع ها نيستند، هستند. اين سرمايه داري به سبك 

امريكايي در قرن بيست و يكم است. 

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

خبر كلان

 واگذاري برخي سهام ها 
نياز به زمينه سازي دارد

ب��ه گ��زارش تس��نيم، پ��وري حس��يني درب��اره 
صحبت هاي قبلي خود مبني بر اينكه سهام دولت 
در »ايران خودرو« و »س��ايپا« در وثيقه است و قابل 
واگذاري نيس��ت، گفت: س��هام برخي از شركت ها 
كه هيات واگذاري تصميم به خصوصي سازي آنها 
مي گيرد در وثيقه بوده و واگذاري آنها به زمينه سازي 
نياز دارد.رييس سازمان خصوصي سازي افزود: هيات 
واگذاري قيمت و ش��رايط مزايده را اعلام مي كند و 
سازمان خصوصي سازي نيز بايد سهام مورد نظر را 
به منظور واگذاري آگهي كند، بديهي اس��ت كه ما 
نمي توانيم س��هام شركتي كه نمادش بسته بوده يا 
در وثيقه است آگهي كنيم در نتيجه بايد صبر كنيم 
تا اين موانع برطرف ش��ود.  وي اظهار كرد: احتمالًا 
سازمان گسترش صنايع و نوسازي ايران براي انجام 
پروژه ويژه اي تسهيلات و وام دريافت كرده به همين 
دليل سهام خود در ايران خودرو و سايپا را وثيقه كرده 
كه مي تواند براي فك اين سهام، جايگزين معرفي 
كنند. رييس خصوصي سازي با بيان اينكه مادامي كه 
ايدرو سهام خود در ايران خودرو و سايپا را آزاد نكرده 
اين س��هام در وثيقه بوده و ام��كان برگزاري مزايده 
وجود ندارد، تصريح كرد: در واقع انتشار آگهي توسط 
خصوصي سازي براي واگذاري سهام ايران خودرو و 

سايپا مشروط برفك وثيقه اين شركت هاست.
 وي درباره برخي صحبت ها مبني بر اينكه دبير هيات 
واگذاري اس��ت و بايد مش��كلات موجود بر سر راه 
واگذار ايران خودرو و سايپا را در هيات واگذاري مطرح 
مي كرد، گفت: هي��ات واگذاري منتظر توضيحات 
سازمان خصوصي سازي مبني بر اينكه شركتي را 

مي تواند واگذار كند يا نه، نيست.
پوري حس��يني با بيان اينكه در وثيقه بودن سهام 
شركت ها مانع تصميم هيات واگذاري نيست، توضيح 
داد: هيات واگذاري بيان مي كند اين سهام بايد عرضه 
شود اما زماني كه س��ازمان خصوصي سازي در پي 
واگذاري مي رود، بورس اعلام مي كند سهام در وثيقه 
است، در واقع واگذاري سهام مورد نظر به رفع موانع، 

موكول مي شود.

بساطتخلفاتمالياتيبرچيدهميشود
رييس كل س��ازمان امور مالياتي كش��ور گفت: ماليات 
هوش��مند به عنوان دومين گام مهم پس از طرح جامع 
مالياتي در دس��ت اجرا در س��ازمان امور مالياتي كشور 
است كه اميدواريم بس��اط تخلفات مالياتي هم برچيده 
ش��ود. اميدعلي پارس��ا، اظهار كرد: ماليات هوشمند به 
عن��وان دومين گام پس از طرح جام��ع مالياتي از جمله 
مهم ترين طرح هاي در حال اجرا در سازمان امور مالياتي 
كشور است. پارسا تصريح كرد: با تمركز كليه ريزداده ها در 
سازمان امور مالياتي، بساط بسياري از تخلفات احتمالي 
برچيده خواهد شد.  وي جلوگيري از فرار مالياتي، حمايت 
از توليدكنن��دگان واقعي و اصلاح روش ها و تش��كيلات 
اداري را از ديگر اولويت هاي راهبردي سازمان امور مالياتي 
كشور دانست كه در دست اقدام است.  رييس كل سازمان 
امورماليات��ي، همچنين گفت: ح��دود ۴۰ هزار ميليارد 
تومان كل فرار مالياتي كل كش��ور به صورت تجميعي و 
قابل پيگيري اس��ت.  اميدعلي پارسا در خصوص اعمال 
سليقه اي در برخي بخشنامه ها، اظهار كرد: بخشنامه ها 

بايد به قدري واضح باشد كه قابل تفسير نباشد و سليقه اي 
نش��ود اما در حوزه ماليات مجموعه قواني��ن و مقررات 
به گونه اي اس��ت كه س��طوح مختل��ف تصميم گيري و 
اختيارات وجود دارد و اي��ن موجب تصميمات مختلف 
مي شود، لزوما بحث س��ليقه وبرداشت متفاوت از قانون 
نيست، بلكه اختيارات متفاوت است. وي افزود: اختياراتي 
كه در خصوص بخشودگي جرايم معوقات وجود دارد به 
استان ها تفويض شده، مديركل استان تفويض كردند و 
نظارت هم مي كنند، ممكن است حدي را تفويض كرده 
يا نكرده باشند. در اداره امور مالياتي بين مميز و سرميمز 
و مميز كل هر كدام اختياراتي دارن��د كه اين اختيارات 
گاه منجر به تصميمات متفاوت مي شود، لزوما اختلاف 
سليقه و برداشت نيس��ت.  پارسا ادامه داد: البته در حوزه 
ماليات حجم مجموعه قوانين، مقررات و بخشنامه هاي ما 
بسيار زياد بوده و هم پيچيده، سخت و تو در تو است. يكي 
از كارهاي مهمي كه بايد در س��ازمان امور مالياتي انجام 
دهند، تجميع مجموعه مقررات در قالب ساده تر و روان تر 

است.رييس كل سازمان امورمالياتي كشور در خصوص 
لايحه ماليات بر عايدي سرمايه، گفت: در اين زمينه ابتدا 
پيش نويسي را ما تهيه مي كنيم، بعد در وزارتخانه نهايي 
ش��ده و در نهايت به دولت مي رود. ما پيش نويس اوليه را 
به وزارتخانه داديم، وزارتخانه براي اصلاح به سازمان امور 
مالياتي برگرداند، حداكثر تا پايان برج ۵ بايد به وزارتخانه 
برگردانيم. وي در مورد ماليات بر خانه هاي خالي، عنوان 
كرد: بحث هاي زيرساختي آن فراهم نيست اما به لحاظ 
قانوني ماده ۵۴ قانون مالياتي مستقيم بيان مي كند كه 
وزارت مسكن و شهرسازي بايد سامانه املاك را راه اندازي 
كند، اين سامانه تا پايان امسال راه اندازي خواهد شد و بعد 
بس��تر اجراي اين قانون فراهم مي شود.  پارسا بيان كرد: 
تحقق درآمدهاي مالياتي كشور حدود ۷۵ درصد محقق 
شده است. فرار مالياتي كشور برآوردهاي مختلفي دارد 
زيرا كار خلاف بوده به همين دليل برآوردش سخت است. 
حدود ۴۰ هزار ميليارد تومان كل فرار مالياتي كل كشور 

به صورت تجميعي و قابل پيگيري است.

مسيرارز4200تومانيتغييرنكند
 يك كارش��ناس اقتصادي گفت: شرايط صادرات 
نفت ما موجوديت 1۴ ميليارد دلار ارز دولتي را زير 
سوال برده بنابراين به نظر مي رسد دولت مسير ارز 
۴۲۰۰ توماني را تغيير ندهد بلكه شرايط را اصلاح 
كند.  س��يدمحمد سيدعباسي با اشاره به پيشنهاد 
طرحي كه بر اس��اس آن گفته ش��ده اس��ت يارانه 
نقدي از مح��ل ح��ذف ارز ۴۲۰۰ توماني افزايش 
پيدا كند، گفت: مركز پژوهش هاي مجلس چنين 
طرحي را چندي پيش مطرح ك��رده بود.  اما پس 
از بررس��ي هايي ك��ه صورت گرف��ت و گفت وگو با 
كارشناس��ان اين مركز اين سوال ايجاد شد كه آيا 
1۴ ميليارد دلاري كه ب��راي ارز ۴۲۰۰ توماني در 
نظر گرفته شده بود وجود خارجي دارد يا ندارد كه 
به نظر مي رسد با كاهش شديد صادرات نفت ايران 

اصل موجوديت اين مبلغ زير سوال است. 
اين كارش��ناس اقتصادي با اش��اره ب��ه اينكه اگر 
اين مبلغ وجود داشت مي ش��د بررسي كرد و اين 

پيش��نهاد را به دولت داد كه اگر ارز ۴۲۰۰ توماني 
حذفي ش��ود و ب��ه ازاي آن به ياران��ه نقدي مردم 
افزايش پيدا كند ش��رايط بهت��ر خواهد بود. اما در 
حال حاضر اصلا چني��ن توصيه اي نمي كنيم. زيرا 
مش��خص نيس��ت اگر دولت چنين كاري را انجام 
دهد براي بعد به مش��كل خواهد خ��ورد يا نه زيرا 
همانطور كه گفتم اصلا شرايط صادرات نفت ايران 
خوب نيست و نمي توان روي اين مبلغ 1۴ ميليارد 

دلار حساب باز كرد. 
سيدعباسي با تاكيد بر اينكه اگر دولت در گذشته 
اين مبلغ را به دست آورده بود و آن را كنار گذاشته 
بود مي شد به اين سمت حركت كرد اما چون شرايط 
شفاف نيست پيشنهاد ما اين است كه اصلا به اين 
سمت حركت نكنيم و اگر دولت تصميم به افزايش 
يارانه نق��دي دارد اين مبل��غ را مي تواند از حذف 
ياران��ه بگيران دهك هاي بالا به دس��ت آورده و به 

دهك هاي پايين اختصاص دهد.



بانك و بيمه4اخبار

همتي۴  برنامه آتي بانك مركزي و اقتصاد ايران را اعلام كرد

مهار تورم، تقويت ريال، رونق و اصلاح بانكي
گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري|

عبدالناصر همتي، رييس كل بانك مركزي، در ارزيابي 
يكسال حضور خود در بانك مركزي، با اشاره به اينكه 
به خاطر شوك ايجاد شده در بازارها و تورم ناشي از آن، 
زندگي اقتصادي بخش وسيعي از هموطنان در تنگنا 
قرار گرفته است، 4 برنامه آينده بانك مركزي را حفظ و 
تقويت ارزش پول ملي، مهار تورم، كمك به رونق توليد 
و رشد اقتصادي و اصلاح نظام بانكي، اعلام و تاكيد كرد 
ك��ه در ماه هاي آينده، حفظ و تقويت ارزش پول ملي، 
مهار تورم، كمك به رونق توليد و رشد اقتصادي و اصلاح 
نظام بانكي به عنوان چهار برنامه اولويت دار در دستور 

كار اين بانك قرار خواهد داشت. 
به گزارش »تع��ادل«، عبدالناصر همتي به مناس��ب 
يك س��الگي حضور خود در بانك مرك��زي به عنوان 
سياس��ت گذار و رييس كل اين بانك، با اشاره به اينكه 
مهم ترين هدف تحريم كنن��دگان، يعني نابودي پول 
ملي محقق نش��د، مهم ترين برنامه هاي اقتصاد ايران 
در ماه هاي آتي را، اعلام و افزود: يكس��ال از زماني كه 
فعاليت خود را در بانك مركزي شروع كردم گذشت. 
آن ايام تلخ، روزهاي سختي براي تمام آحاد اقتصادي 
بود. همزمان با تنگ تر شدن حلقه فشاراقتصادي و رشد 
شتابان نرخ ارز، با درك ش��رايط بسيار خطير كشور، 
اين مسوليت سنگين را پذيرفته و با خداي خود عهد 
بستم كه تمام توانم را براي خنثي سازي فشارها و بهبود 

شرايط اقتصادي مردم به كارگيرم.
لطف خ��دا، دعاي مردم، حماي��ت قاطع مقام معظم 
رهبري و پشتيباني رياست محترم جمهور، به همراه 
تكيه بر آموزه هاي اقتصادي موجب شد مهم ترين هدف 
دشمنان كه به اعتراف خودشان، نابودي پول ملي به 
عنوان مقدمه فروپاشي كشور بود، محقق نشود و امروز 
بنده و همكارانم در بانك مرك��زي از اينكه در يكي از 
حس��اس ترين مقاطع تاريخ كش��ور، توانستيم سهم 
كوچكي در مقاومت همه جانبه و پيروزي مردم ايران 

در اين توطئه بزرگ داشته باشيم، برخود مي باليم.
وي اظهار داشت: ثبات نسبي حاكم بر بازارها از آشكار 
شدن آغاز شكس��ت تلاش دش��منان ايران حكايت 
مي كند. اما با تمام وجود مي پذيرم كه به خاطر شوك 
ايجاد شده در بازارها و تورم ناشي از آن زندگي اقتصادي 
بخش وسيعي از هموطنان در تنگنا قرار گرفته است. 
طبيعي بود كه تمام تلاش من و همكارانم در اين مدت 
صرف جلوگيري از انتشار بيشتر شوك ها در اقتصاد و 
كنترل شاخص هاي كلان باشد. در ادامه مسير، حفظ و 
تقويت ارزش پول ملي، مهار تورم، كمك به رونق توليد 
و رشد اقتصادي و اصلاح نظام بانكي؛ برنامه هاي بعدي 

بانك مركزي است.

   بازديد از اتاق معاملات عمليات بازار باز 
از سوي ديگر، رييس كل بانك مركزي و اعضاي هيات 
عامل اين بانك از »اتاق معاملات« اداره عمليات بازار باز، 
بازديد كردند. به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، 
باتوجه به مصوبه مورخ ۲۷ فروردين ماه ۱۳۹۸ شوراي 
پول و اعتبار مبني بر موافقت با انجام عمليات بازار باز 
و اعطاي اعتبار در قبال اخذ وثيقه، اقدامات ساختاري 
و اجرايي آن صورت پذيرفت و امروز، دكتر عبدالناصر 
همتي، رييس كل بانك مركزي و اعضاي هيات عامل از 
»اتاق معاملات« اداره عمليات بازار باز، بازديد كردند. 
بر اين اساس با شروع به كار اتاق معاملات، زمينه هاي 
اجرايي عمليات بازار باز در راس��تاي تقويت و تكميل 

سياست هاي پولي و اعتباري فراهم مي شود.

   دلار به كانال ۱۱ هزار برگشت
 از سوي ديگر، تحولات بازار ارز و طلا نشان مي دهد 
كه به دنبال كاهش تب اخبار سياسي اخير و همچنين 
اقدامات بانك مركزي، دلار كه در روزهاي گذش��ته 
روند صع��ودي به خود گرفت��ه و وارد كانال ۱۲ هزار 
تومان ش��ده بود، بار ديگر با كاه��ش قيمت ها به زير 
۱۲ هزارتومان رسيد. صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
قيم��ت دلار را ۳۵۰ تومان كاهش دادند؛ بطوري كه 
قيمت خريد دلار در اي��ن صرافي ها ۱۱ هزار و ۸۵۰ 
تومان و قيمت فروش آن ۱۱ هزار و ۹۵۰ تومان است. 
اين صرافي ه��ا هر يورو را به قيم��ت ۱۳ هزار و ۶۵۰ 
تومان مي خرند و ۱۳ هزار و ۷۵۰ تومان مي فروشند 
كه ۳۵۰ تومان كاهش داشته است. در ساعات اوليه 
صبح پنج شنبه نيز نرخ فروش دلار در صرافي ها ۱۲ 
هزار تومان و نرخ خريد ۱۱۹۰۰ تومان بوده اس��ت. 
همچنين يورو را ۱۳۸۰۰ فروخته و ۱۳۷۰۰ تومان 

خري��داري مي كردند.  روز جمعه ني��ز در بازار آزاد و 
معاملات نقدي، دلار به ۱۱۹۰۰ تومان رسيد. سامانه 
سنا نيز نرخ ميانگين ارزها براي روز پنج شنبه ۳ مرداد 
۹۸ به ترتيب براي دلار ۱۲۲4۲، يورو ۱4۱۲۳، درهم 
۳۳۳4، يوآن ۱۸۸۸، پوند ۱۵۲۵۷ و لير تركيه ۲۲۹۵ 

تومان اعلام كرد. 
همچنين نرخ حواله ارزي ب��راي دلار ۱۱4۲۵، يورو 
۱۲۹4۲، درهم ۳۱4۳، يوآن ۱۶۶۷، لير تركيه ۲۰۷۵ 
تومان اعلام شده است كه نشان دهنده كاهش فاصله 
نرخ نيما با بازار س��نا و صرافي هاس��ت. اكنون فاصله 
نرخ هاي س��نا با نيما ب��راي دلار ۸۱۷، يورو ۱۱۸۱، 
درهم ۱۹۱، يوان ۲۲۱ و لير تركيه ۲۲۰ تومان است. 
در ب��ازار طلا نيز روز جمعه 4 مرداد ۹۸ متاثر از اعلام 
ن��رخ دلار ۱۱۹۰۰ توماني و نرخ اونس جهاني طلا به 
قيمت ۱4۱۸ دلار، قيمت طلا و سكه كاهش يافته و 
مظنه مثقال طلاي ۱۷ عيار يا طلاي آبشده ۱ ميليون 
و ۷4۱ هزار، هر گرم ۱۸ عيار 4۰۲ هزار، س��كه طرح 
جديد 4 ميليون و ۱۳۵ هزار، نيم س��كه ۲ ميليون و 
۲۹۰ هزار، ربع س��كه ۱ ميليون و 4۷۰ هزار و س��كه 
گرمي ۹۷۰ هزار تومان اعلام ش��ده است.  نرخ ارز در 
بانك ها نيز كاهش يافته بطوري كه قيمت خريد دلار 
در بانك ه��ا به ۱۱ ه��زار و ۶۵4 تومان كاهش يافت. 
همچنين هر يورو را ۱۲ هزار و ۹۷۷ تومان مي خرند 
و هر پوند انگليس نيز به قيمت ۱4 هزار و ۵۳۶ تومان 
خريداري مي ش��ود. قيم��ت فروش ارز مس��افرتي 
در بانك ه��ا ۱۳ هزار و ۶۲۹ تومان اعلام ش��ده كه با 
احتس��اب كارمزد به حدود ۱4 هزار تومان مي رسد. 
همچنين بانك مركزي نرخ 4۷ ارز را اعلام كرد كه بر 
اساس آن نرخ ۱۵ ارز مانند يورو كاهش و قيمت ۲۲ 
واحد پولي ديگر از جمله پوند افزايش و نرخ دلار و ۹ 
ارز ديگر ني��ز ثابت ماند. هر دلار امريكا 4۲ هزار ريال 
هر پوند انگليس با ۱۷۹ ريال افزايش ۵۲ هزار و ۳۹۱ 
ريال و هر يورو نيز با ۳۹ ريال كاهش 4۶ هزار و ۷۶۹ 

ريال ارزش گذاري شد.

   تاثير رفت و برگشت ارز بر قيمت طلا و سكه
همچنين يك كارشناس بازار طلا و سكه با بيان اينكه 
نگهداري سكه در شرايط فعلي سودي به همراه ندارد، 

گفت: در هفته گذشته نوسان نرخ ارز قيمت سكه را 
دستخوش تغيير كرد اما قيمت هاي انتهايي هفته از 

قيمت هاي آغازين هفته، كمتر بود.
محمد كش��تي آراي، در رابطه با وضعيت بازار طلا و 
س��كه در هفته اي كه گذش��ت، اظهار كرد: بازار طلا 
و س��كه در هفته گذش��ته تا ميانه هفته روند با ثبات 
و هم��راه با آرامش��ي را تجرب��ه ك��رد و در حالي كه 
اون��س جهاني بدون تغيير در انتهاي روز سه ش��نبه 
ارزش گذاري ش��ده بود، قيمت طلا و س��كه در بازار 

داخلي روند صعودي به خود گرفت.
اين كارشناس بازار طلا و سكه با تاكيد بر اينكه افزايش 
قيمت طلا و سكه در روزهاي پاياني هفته به واسطه 
رشد قيمت ارز بود، خاطرنش��ان كرد: اما در ساعات 
پاياني بازار در روز چهارشنبه ارزش دلار روند نزولي 
به خود گرفت و اين موضوع عاملي شد تا قيمت سكه 

و طلا به محدوده قيمت هاي ابتداي هفته بازگردد.
وي تاكيد كرد: شرايط بازار كاملا منطقي بوده و اين 
در حالي است كه تا اواسط هفته تقاضا در بازار وجود 
داشت و اين حجم از تقاضا حباب سكه را به محدوده 
۲4۰ هزار تومان رس��اند اما در پايان هفته با كاهش 
حجم تقاضا، حباب سكه به ۱۵۰ هزار تومان كاهش 
يافت. با توجه به اينكه نگهداري سكه در شرايط فعلي 
منطقي و اقتصادي نيست، برخي افراد فعاليت خود 
مبني بر عرضه و س��رمايه گذاري در اين بازار را با ديد 

سوداگري انجام مي دهند.
وي گفت: در آخرين روز هفته هر قطعه س��كه تمام 
بهار آزادي طرح قديم 4 ميلي��ون و ۵۰ هزار تومان، 
س��كه تمام طرح جديد 4 ميليون و ۹۰ هزار تومان، 
نيم س��كه ۲ ميليون و ۲۹۰ هزار تومان، ربع سكه ۱ 
ميليون و 4۷۰ هزار تومان، سكه يك گرمي ۹۷۰ هزار 
تومان و هر گرم طلاي خام ۱۸ عيار 4۰۰ هزار تومان 

ارزش گذاري شدند.

   تاثير كاهش دلار بر قيمت ها
 از س��وي ديگر، نايب رييس كميس��يون اجتماعي 
مجلس با اشاره به ورود نرخ ارز به كانال ۱۱ هزار تومان 
اظهار كرد: اقدامات اخير بانك مركزي باعث ش��ده 
است كه دلار در مسير برگشت به قيمت واقعي خود 

قرار بگيرد. قيمت واقع��ي دلار ۱۱ و ۱۲ هزار تومان 
نيس��ت. قيمت واقعي دلار ۶ يا ۷ هزار تومان است و 

مطمئنا بايد به اين قيمت بازگرديم.
محمد وحدتي ه��لان در گفت وگو با ايس��نا گفت: 
اتفاقا اخيرا با رييس بانك مركزي در تبريز جلسه اي 
داشتيم. در آن جلسه من به ايشان گفتم كه شما در 
كاهش قيمت ارز اقدامات خوبي انجام داديد اما بايد 
سياس��ت گذاري هايي در جهت واقعي كردن قيمت 

دلار داشته باشيد.
نماينده مردم بس��تان آباد در مجلس افزود: اقدامات 
اخير بانك مركزي باعث شده است كه دلار در مسير 
برگشت به قيمت واقعي قرار بگيرد. قيمت واقعي دلار 
۱۱ و ۱۲ هزار تومان نيست. قيمت واقعي دلار ۶ -۷ 
هزار تومان است و مطمئنا بايد به اين قيمت بازگرديم. 
اين بازگشت تاثير جدي در قيمت كالاهاي اساسي 
خواهد گذش��ت. دولت اخيرا با بانك مركزي جلسه 
داش��ته و آقاي روحاني هم تاكيد كرده كه كاهش ها 

بايد بر بازار تاثير مستقيم داشته باشد.
نايب رييس كميسيون اجتماعي مجلس با بيان اينكه 
»چه بخواهيم چه نخواهيم كاهش نرخ دلار در بازار 
تاثير مي گذارد« گفت: من از برنامه هاي بانك مركزي 
اطلاعي ندارم. حتي شايد بعضي از برنامه هاي بانك 
مركزي محرمانه باش��د اما اطلاعات موثقي از سالم 
ب��ودن اقدامات بانك مركزي ش��نيده ام. وقتي بانك 
مرك��زي دلارها را ب��ه افراد رانت خ��وار ندهد. وقتي 
دلارهاي ارايه ش��ده 4۲۰۰ توماني در محل خودش 
مصرف شود يا وقتي بانك مركزي به كساني اطمينان 
كند كه هدفشان كمك به زندگي مردم است، كاهش 
قيمت دلار در بازار كالاها تاثير خواهد گذاشت.ما بايد 
دلار و ارز را در مس��ير و محل اصلي خودش مصرف 
كنيم. توامان بايد سعي كنيم كه رانت خواري را از بين 
ببريم. اگر اين اقدامات را درست انجام دهيم، دلار بر 
قيمت اصلي برخواهد گش��ت و بازار از ثبات نس��بي 

برخوردار خواهد شد.

   تشكيل كميته ويژه رمز ارز 
از سوي ديگر، عضو كميس��يون اقتصادي مجلس از 
تشكيل كميته ويژه رمز ارز در مجلس خبر داد و گفت: 

بانك مركزي در خصوص رمز ارزها و تغييرات در حوزه 
نظام پولي و ارزي نگراني و دغدغه هايي جدي دارد كه 

بايد به آنها توجه داشت.
سيده فاطمه حسيني در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به 
نتايج جلسه اعضاي كميس��يون اقتصادي با وزاري 
اقتص��اد، نيرو و صمت گف��ت: موضوع رم��ز ارزها و 
بلاك چين اهميت بس��يار زي��ادي دارد و با توجه به 
بررسي هايي كه كميسيون اقتصادي مجلس در اين 
بخش انجام داده بود، درخواست داشتيم تا با وزاري 
مسوول در اين بخش جلسه اي براي بررسي وضعيت 
ارزهاي رمزنگاري ش��ده و تهديد و فرصت هاي اين 
پديده مالي جديد داش��ته باش��يم و در همين راستا 
نيز اين جلس��ه برگزار شد و دس��تگاه ها دغدغه ها و 

راهكارهاي خود در حوزه رمز ارزها را ارايه دادند.
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: وزارت صنعت، مع��دن و تجارت به عنوان 
متول��ي بخ��ش صنعت كش��ور در حوزه رم��ز ارزها 
بررس��ي هايي انجام داده و اين وزارتخانه نگاه مثبتي 
به ارزهاي رمزنگار و استخراج آنها در كشور دارد و در 
همين راستا نيز آماده است تا زيرساخت هاي لازم را 
در صورت تصويب دولت آماده كند؛ از س��ويي ديگر 
وزارت نيرو ن��گاه مثبت به حوزه اس��تخراج ارزهاي 
رمزنگار و درآمدزايي ارزي كش��ور دارد اما مهم ترين 
دغدغه وزارت نيرو و در نهايت توانير موضوع انرژي در 
حوزه رمز ارز به شمار مي رود كه براي رفع دغدغه ها 
بايد سرمايه گذاري در بخش انرژي كشور افزايش يابد.

حسيني با بيان اينكه بانك مركزي در خصوص رمز 
ارزها دغدغه هايي دارد، خاطرنشان كرد: بانك مركزي 
نگراني هايي جدي در زمينه گسترش استفاده از رمز 
ارزها در كش��ور و تغيير در نظام پول��ي و ارزي دارد 
كه باي��د به آنها توجه كرد تا اي��ن پديده باعث ايجاد 

مشكلات گسترده در حوزه پولي و بانكي نشود.
وي تاكيد كرد: بررسي كميسيون اقتصادي مجلس 
در خصوص رمز ارزها تا زمان رس��يدن جمع بندي با 
توجه به اهميت موضوع به ص��ورت اولويت دار ادامه 
خواهد داشت و در همين راستا نيز كميته ويژه اي با 
عنوان كميته رمز ارز به منظور بررسي سياست گذاري 
در حوزه رمز ارز در كميس��يون اقتصادي تش��كيل 

شده است.

   طلا به جاي دلار در روسيه
ذخاير طلاي روسيه از ۱۰۰ ميليارد دلار نيز عبور كرد.

به گزارش راشاتودي، بانك مركزي روسيه در گزارشي 
اعلام كرد به لطف افزايش قيم��ت طلا در بازارهاي 
جهاني و افزوده شدن ۱۸ تن طلاي جديد به ذخاير 
قبلي، ارزش ذخاير طلاي روسيه تا پايان ماه ژوئن از 
۱۰۰ ميليارد دلار عبور كرده اس��ت. در حال حاضر 
روسيه ۲۲۰۸ تن طلا در اختيار دارد كه در مقايسه با 
حجم ذخاير طلاي اين كشور در ابتداي سال جاري 

ميلادي، ۹۶.4 تن افزايش را نشان مي دهد.
افزايش تمايل خريد روس��يه براي خريد طلا حاكي 
از اوج گرفت��ن تلاش هاي اين كش��ور براي كاهش 
وابس��تگي خود به دلار اس��ت. مس��كو تا دو س��ال 
پيش يك��ي از ۱۰ دارنده ب��زرگ اوراق قرضه وزارت 
خزانه داري امريكا بود اما با تشديد تنش ها بين روسيه 
و امريكا و اعمال تحريم هاي امريكا بر ضد اين كشور، 
روسيه در حال پش��ت كردن به دارايي هاي دلاري و 
تقويت ذخاير طلاي خود است. تنها در سال گذشته 
روس��يه حجم اوراق دلاري در اختيار خ��ود را با ۸۵ 
درصد كلاهش از ۹۶.۹ ميليارد دلار به ۱۳.۲ ميليارد 

دلار رساند.
روسيه سال گذشته با خريد ۲۷۵ تن طلا، بزرگ ترين 
خريدار طلا در جهان معرفي شد. پتر شيف، معامله گر 
فلزات گران بها در همين رابطه گفت: روسيه در حال 
حاضر به طرز مشهودي تلاش مي كند تا هر چه قدر 
ممكن است طلا بخرد چرا كه معتقد است ارزش آن 
در آينده افزايش خواهد يافت و همچنين مي خواهد 
تا وابستگي خود را به دلار تا حد ممكن كاهش دهد.

روس��يه در حال حاضر پنجمين دارنده بزرگ ذخاير 
طلاي جهان محسوب مي شود. اين كشور سهم دلار 
را از ذخاي��ر ارزي خ��ود از 4۳.۷ درصد به ۲۰ درصد 

كاهش داده است.
روسيه در شرايطي در پنج سال گذشته بطور متوسط 
۲۰۰ تن طلا در س��ال خريداري كرده است كه سال 
گذشته اين كش��ور ۸۱ ميليارد دلار از ذخاير دلاري 

خود را به طلا و ارزهاي ديگر تبديل كرده است.

نصف ارزهاي صادراتي برنگشت
بعد از آخري��ن اظهارنظرهاي مس��وولان اقتصادي 
درباره بازگش��ت حدود ۱۸.۵ ميليارد دلار از مجموع 
4۰ميلي��ارد دلار ارزهاي صادراتي مربوط به س��ال 
گذش��ته، هنوز بعد از گذشت چهار ماه از سال جديد 

خبري از بازگشت نيمي ديگر از اين ارزها نيست.
به گزارش ايسنا، رييس كل بانك مركزي از بازگشت 
۱۸.۵ ميليارد دلار از ارزهاي صادراتي سال ۱۳۹۷ به 
كشور خبر داد. هرچند اين آمار حدود ۷ ميليارد دلار 
بيش��تر از آمار ارايه شده توسط وزير اقتصاد بود اما باز 
هم با مجموع 4۰ ميليارد دلار ارزهاي صادراتي فاصله 
زيادي دارد.اينكه مابقي ارزهاي صادراتي برگشته يا نه 
يا اينكه اساسا قرار است بازگردد يا نه، مساله اي است 
كه تا به حال مسوولان اقتصادي توضيحي درباره آن 

نداده اند.
وزير امور اقتصادي و دارايي در اواخر سال گذشته در 
جلسه ش��وراي گفت وگوي دولت با بخش خصوصي 
گفت كه بر اساس آخرين ارزيابي هاي صورت گرفته، 
در طول اين ماه ها حدود هش��ت ميلي��ارد دلار از ارز 
صادراتي به كشور بازگشته كه از اين رقم ۶.۵ ميليارد 

دلار مربوط به پتروشيمي ها و فولادي ها مي شود.

بنابر آمارهاي اعلام ش��ده توس��ط دژپس��ند، عمده 
بازگش��ت ارز حاصل از ص��ادرات از محل محصولات 
پتروش��يمي ها و فولادي ها بوده است و ساير حوزه ها 
همچون صادرات مواد غذايي، كمتري��ن ارزآوري را 
داشته اند. جداي از شرايط اقتصادي خاص اين روزهاي 
كشور و تنگاي ارزي موجود، صادركنندگان غيرنفتي 
ب��ه دليل يارانه هاي كلاني ك��ه در حوزه هاي انرژي و 
همچني��ن معافيت هاي ماليات��ي دريافت مي كنند، 
موظفند ارزهاي حاصل از صادرات خود را به كش��ور 
بازگردانند. به اين معافيت ها مي توان تفاوت هزينه هاي 
توليد در ايران با ديگر كشورها را هم مقايسه كرد؛ امري 
كه باعث احتساب هزينه هاي توليد با ريال و فروش آن 
به ارز مي شود. اين معامله پرسود در حوزه هاي مربوط 
به صادرات اقلام كش��اورزي از اهميت بيش��تري هم 
برخوردار مي ش��ود چرا كه علاوه بر نيروي كار ارزان، 
منابع آبي زيادي هم مورد اس��تفاده قرار مي گيرد كه 
در كش��وري همچون ايران شايد دست كمي از نفت 
نداش��ته باش��د. تصور كنيد با صادرات محصولاتي 
همچون س��يب زميني و پي��از كه ج��زو آب برترين 
محصولات كشاورزي هستند، چه مقدار آب از كشور 

خارج مي شود. حالا اگر قرار باشد اينگونه محصولات در 
قالب صادرات غيرنفتي از كشور خارج شوند و پولشان 
هم به كشور بازنگردد، زيان بزرگي متوجه منافع ملي 

خواهد شد.
با اين همه براساس آخرين آمارهاي بانك مركزي، در 
سال گذشته ٤٢ ميليارد دلار و در سه ماه و نيم ابتداي 
امسال ١٢ ميليارد دلار تأمين ارز براي واردات صورت 
گرفته كه بخش مهمي از آن را صادركنندگان تأمين 
كرده اند. بر اين اس��اس بازگشت ارز صادراتي روندي 
افزايشي گرفته بطوري كه تا حالا بيش از ۵ ميليارد دلار 
ارز حاصل از صادرات غيرنفتي توسط صادركنندگان 
در نيما و به روش واردات در مقابل صادرات طي چهار 

ماهه سال جاري تامين شده است.
پيش از اين و در اواخر ارديبهشت ماه امسال حسين 
ميرشجاعيان- معاون سابق وزارت اقتصاد- در پاسخ 
به ادعاي برخي از صادركنندگان كه مدعي بازگشت 
ارزهاي صادراتي خود در قالب كالا و مواد اوليه هستند، 
گفته بود كه ۳۰ ميليارد دلار از مجموع 4۰ ميليارد دلار 
ارز حاصل از صادرات، نه به ص��ورت كالا و نه به هيچ 

صورت ديگري وارد كشور نشده است.

رشد بدهي بانك ها كاهشي شد
سكانداري دكتر همتي در بانك مركزي در حالي يك ساله 
ش��د كه در پي اقدامات انجام ش��ده در راستاي اجراي 
برنامه اصلاح نظام بانكي، روند رش��د بدهي بانك ها به 
بانك مركزي كاهش��ي شد. به گزارش ايبِنا، يك سال از 
سكانداري دكتر همتي در بانك مركزي در حالي گذشت 
كه طي اين مدت اقتصاد ايران فراز و نشيب هاي زيادي 
را تجربه كرد. با وجود اين بازگشت ثبات به بازار ارز، روند 
مثبت تامين ارز واردات و بازگش��ت ارز صادرات، تامين 
مال��ي بنگاه هاي توليدي، مهار تورم و رش��د نقدينگي، 
اصلاح نظام بانكي و تلاش براي گسترش روابط بانكي از 

اهم اقدامات دكتر همتي در يكساله گذشته بوده است.
بسياري از كارشناسان معتقدند كه مشكلات پولي و مالي 
در كشور به اشكالات موجود در ساختار نظام بانكي باز 
مي گردد و براين باورند كه اگر اصلاحات در نظام بانكي 
جامع و كامل انجام شود، بس��ياري از مشكلات مالي و 
پولي در كشور حل خواهد ش��د. اين ماموريت از جانب 
رييس جمهوري نيز مورد تاكيد ق��رار گرفته و در دوره 
جديد بانك مركزي از جمله برنامه هاي در دست اقدام 
اين بانك بوده اس��ت. همچنين يكي از برنامه هايي كه 
بطور جدي در دستور كار بانك مركزي قرار دارد اجراي 

عمليات بازار باز بانكي در راستاي اعمال سياست پولي 
و كنترل تورم اس��ت كه در مراحل نهايي آماده س��ازي 
قراردارد. يكي از مهم ترين زيرس��اخت هاي اجراي اين 
برنامه اصلاح ترازنامه بانك ها است كه در اين زمينه بانك 
مركزي كنترل اضافه برداشت بانك ها را بطور جدي مورد 
توجه قرار داده است. بايد توجه داشت كه براساس آخرين 
آمار طي ماه هاي آبان تا اسفندسال ۱۳۹۷، بدهي بانك ها 
به بانك مركزي روندي نزولي داشته است؛ به طوري كه 
بدهي بانك ها به بانك مركزي از ۱۶۰۵.4 هزار ميليارد 
ريال در پايان مهرماه سال ۱۳۹۷ به ۱۳۸۱.۷ هزار ميليارد 
ريال در پايان اسفندماه اين سال رسيده است. در همين 
رابطه رييس شوراي پول و اعتبار بر لزوم افزايش كفايت 
سرمايه بانك ها در راستاي برنامه هاي بانك مركزي براي 
اصلاح و تقويت نظام بانكي كش��ور تاكيد كرده و گفته 
است: بانك مركزي در بخش نظارتي اولويت هايي از جمله 
خروج بانك ها از بنگاه داري را مدنظر دارد كه به صورت 
دقيق رصد و پيگيري مي شود و بانك ها بايد برنامه ريزي 
و اقدامات عملي براي فروش اموال مازاد خود انجام دهند؛ 
همچنين بانك مركزي اجراي قانون حاكميت شركتي را 
با هدف سالم سازي بانك ها به طور جدي دنبال مي كند.
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حمايت از توليد، چك هاي 
برگشتي را كاهش مي دهد

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، 
گفت: ارايه تسهيلات به واحدهاي توليدي ضمن 
كاهش چك هاي برگشتي به وصول معوقات بانكي 

نيز كمك مي كند.
منصور مرادي در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به كاهش 
آمار چك هاي برگشتي در ماه هاي اخير، گفت: هر 
چند آمار چك هاي برگشتي در كشور كاهش يافته 

اما تعداد آن هنوز هم بسيار بالا است.
نماينده مردم مريوان در مجلس شوراي اسلامي 
با تاكيد بر اينكه ركود و تورم و مش��كلات عديده 
اقتصادي از مواردي است كه در افزايش چك هاي 
برگشتي نقش دارد، افزود: متاسفانه تلاطم هاي 
نرخ ارز نيز توانسته به رشد آمار چك هاي برگشتي 
دامن بزند. وي با بيان اينكه با كاهش تلاطم ارزي 
انتظار مي رود اقتصاد كشور وضعيت بهتري را تجربه 
كند، تصريح كرد: متاسفانه در ماه هاي اخير بسياري 
از چك هاي برگشتي از سوي واحدهاي توليدي و 
افراد توليد كننده بوده كه اين خود نشان از بحراني 

شدن وضعيت توليد در كشور دارد.
عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
با تاكيد ب��ر اينكه دولت ب��راي كاهش چك هاي 
برگش��تي بايد با اولويت نس��بت بهبود وضعيت 
اقتصادي كشور اقدام كند، گفت: تجربه ثابت كرده 
هر گاه وضعيت اقتصادي كشور دچار بحران شده 

انواع تخلفات مالي نيز رخ داده است.
وي با بيان اينكه ارايه تس��هيلات ارزان و كارآمد 
در حوزه تولي��د مي تواند از حجم بالاي چك هاي 
برگشتي در آينده بكاهد، افزود: در شرايط پيش رو 
دولت بايد در كنار توليد كننده قرار بگيرد تا ضمن 
رونق اقتص��ادي تخلفات مالي اع��م از چك هاي 
برگش��تي كه هزينه بس��ياري به كشور تحميل 
مي كند كاهش يابد. اين نماينده مردم در مجلس 
دهم ارايه تسهيلات غيرمالي به واحدهاي توليدي 
را نيز لازم دانست و گفت: با حمايت از توليد و رونق 
آن بس��ياري از معوقات بانكي نيز كاهش خواهد 
يافت كه اين خود بانك ها را از بن بست نجات خواهد 
داد. عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اسلامي يادآور شد: دولت به ويژه 
بانك ها بايد با تامين منابع واحدهاي توليدي و ارايه 
مشوق هاي لازم به اين واحد ها در واقع به كاهش 

معوقات خود كمك كنند.

فرمول جديد بيمه براي خسارت 
خودروهاي غيرمتعارف

عضو شوراي عالي بيمه با اشاره به ابطال فرمول بيمه 
مركزي در خصوص نحوه محاسبه پرداخت خسارت 
به خودروهاي غيرمتعارف توس��ط هيات عمومي 
ديوان عدال��ت اداري گفت: بايد فرمول ديگري در 
اين رابطه تهيه ش��ود.  به گزارش »تعادل«، هيات 
عمومي ديوان عدالت اداري خردادماه فرمول بيمه 
مركزي در خصوص نحوه محاسبه پرداخت خسارت 
به خودروهاي غيرمتعارف را غيرقانوني اعلام و آن 
را ابطال كرد. براساس تبصره ۳ ماده ۸ قانون بيمه 
اجباري خسارات وارد بر شخص ثالث در اثر حوادث 
ناشي از وسايل نقليه مصوب ۱۳۹۵ خسارت مالي 
دارندگان وس��ايل نقليه در حوادث رانندگي صرفاً 
تا ميزان خس��ارت »متناظر« وارده به گران ترين 
خودروي متعارف قابل جب��ران خواهد بود. براين 
اساس خودروها بطور كلي به دو دسته »متعارف« 
و »غيرمتعارف« تقسيم بندي ش��ده اند كه براي 
مثال امس��ال قيمت خودروهاي متعارف كمتر از 
۱۸۰ ميليون تومان )نصف ديه مرد مس��لمان در 
سال ۹۸( و خودروهاي غيرمتعارف نيز بالاتر از اين 
رقم است كه خس��ارت خودروهاي متعارف بطور 
كامل قابل جبران اس��ت و خس��ارت خودروهاي 
نامتعارف بر اساس قاعده تناظر تا سقف نصف ديه 
مرد مسلمان توسط مقصر و شركت بيمه مربوطه 
جبران مي ش��ود. در اين رابطه حسين كريم خان 
زند در گفت وگو ب��ا ايبِنا درباره ابطال فرمول بيمه 
مركزي در خصوص محاسبه خسارت خودروهاي 
غيرمتعارف توس��ط ديوان عدال��ت اداري اظهار 
داشت: قانون بيمه شخص ثالث درباره نحوه محاسبه 
خسارت خودروهاي غيرمتعارف وارد جزييات نشده 
و حتي اعلام نكرده اس��ت كه منظور از »خودروي 
متناظر« چيست و چگونه بايد »تناسب« را محاسبه 
كرد. كريم خان زند ادامه داد: در حال حاضر گروهي 
از كارشناس��ان خودرو در صنعت بيمه در كميته 
خودروي س��نديكاي بيمه گران در حال كار روي 
ابطال فرمول بيمه مركزي و پيش��نهاد  جايگزين 
براي آن هس��تند. وي تصريح كرد: ش��ركت هاي 
بيم��ه موظف به رعايت قانون هس��تند. به همين 
دليل شوراي عالي بيمه بايد فرمول ديگري را تهيه 
كند تا شركت ها در محاسبه خسارت خودروهاي 
غيرمتعارف بدانند كه منظور از خودروي متناظر 
چيست و چگونه بايد خسارت وارد شده را محاسبه 
كنند. عضو شوراي عالي بيمه درباره اينكه تا زمان 
تدوين فرمول جديد براي اين موضوع، خسارت وارد 
شده به اين دسته از خودروها چگونه بايد محاسبه 
شود و ميزان تعهد شركت ها برابر بيمه گذاران ثالث 
چه قدر است، نيز گفت: شركت هاي بيمه در حال 
حاضر بيشتر از سقف خسارت بيمه نامه خريداري 
شده در بيمه شخص ثالث بيمه گذاران درباره اين 
موضوع متعهد نيس��تند. فعلا ناچار هستيم با اين 
روش رفتار كنيم تا شوراي عالي بيمه مصوبه ديگري 
در اين زمينه داشته باشد. بر اساس »قاعده تناظر« 
موضوع تبصره ۳ ماده ۸ قانون بيمه ش��خص ثالث 
درصورتي كه فرضاً در يك حادثه رانندگي، چراغ 
ماشين يك خودروي نامتعارف آسيب ببيند قطع 
نظر از اينكه قيمت آن چقدر است، هزينه تعويض 
يا تعمير چ��راغ گرانترين خودروي متعارف )براي 
امسال خودرو ۱۸۰ ميليون توماني( به مالك خودرو 
پرداخت خواهد شد و كلًا سقف تعيين شده براي از 
بين رفتن كامل يك خودروي نامتعارف در هر سال 

نصف ديه مرد مسلمان در ماه حرام آن سال است.
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بررسي »تعادل« از عملكرد بازارهاي جهاني در هفته پاياني ژوئيه

نگاه مردد  معامله گران  به ريسك هاي  پيش رو
گروه بورس|محمد امين خدابخش|

بازارهاي جهاني در هفته اي كه گذش��ت روزهاي به 
نسبت آرامي را پشت سر گذاش��تند. طي اين هفته 
برآيند تمامي گمانه زني ها و اخبار سياسي و اقتصادي 
سبب شد تا شاهد تغييرات اندك قيمت در بسياري از 
بازارهاي كالايي در گوشه و كنار جهان باشيم. اقتصاد 
جهاني كه از آغاز س��ال جاري به دليل افزايش عدم 
اطمينان ناش��ي از فزوني ريسك هاي سيستماتيك 
همچ��ون آينده مبهم تنش تجاري چي��ن با امريكا، 
اثرات خ��روج بدون توافق بريتاني��ا از اتحاديه اروپا و 
تضعيف آمار اقتصاد هاي بزرگ رنج مي برد، روزهاي 
پاياني ماه جاري ميلادي را با تعادل در عرضه و تقاضا 

به پايان برد.
 س��كون بازارها در اين بازه زماني به ش��كلي بود كه 
مهم ترين بازارهاي سهام جهان شامل بازارهاي امريكا، 
توكيو، هن��گ كنگ و لندن به طور كلي در س��طوح 
قيمتي هفته  قبل از آن ب��ه كار خود خاتمه دادند. به 
نظر مي رسد دليل اين امر خنثي شدن اثر اخبار مثبت 
و منفي منتشر ش��ده در اقتصاد جهاني باشد. بر اين 
اساس عمده بازارهاي بين المللي در حالي به معاملات 
خود طي هفته اخير خاتمه دادن��د كه تاثير كاهش 
نرخ هاي بهره در اقتصادهايي نظير حوزه پولي يورو، 
استراليا و چش��م انداز كاهش بهره در اقتصاد امريكا 
متاثر از تشديد ريس��ك هاي سياسي همچون تنش 
در خليج فارس، تاكيد بريتانيا ب��ر خروج از اتحاديه 
اروپا در موعد مقرر و بهبود انتظارات در جهت رشد دو 
درصدي اقتصاد ايالات متحده در دو ماهه دوم سال 
جاري ميلادي، منجر به سكون نسبي عرضه و تقاضا 

در هفته گذشته شد.

    نگاهي به بازارهاي سهام
همان طور كه پيشتر نيز به آن اشاره شد شاخص بازارها 
در هفته گذش��ته تغييراتي با برآيند نس��بتا خنثي را 
پشت سر گذاشتند. در حالي كه قيمت سهام در هفته 
پيش از آن تحت تاثير محرك هاي سياسي، اقتصادي 
و همچني��ن افزايش س��وددهي برخي از ش��ركت ها 
شاخص هاي اس اندپي، داورجونز و نزدك را به بالاترين 
سطح خود در در تاريخ ثبت نماگرهاي ياد شده رسانده 
بود، در هفته گذشته نتوانس��ت به شكست مقاومت 
شكل گرفته در سقف هاي تاريخي اين شاخص ها منجر 
شود. با اين حال در آخرين روز معاملاتي هفته به دليل 

خوش��بيني بازارها به رش��د تقريبا دو درصدي توليد 
ناخالص داخلي امريكا در سه ماهه دوم، تقاضا به ويژه 

در معاملات آتي را افزايش داد.
مطابق با آنچه كارشناسان بازارهاي مالي بين المللي 
عنوان مي كنند اگرچه رشد به نسبت خوب اقتصادي 
ايالات متحده در دوره ياد ش��ده نقشي موثر بر روند 
معاملات س��هام و ابزاره��اي مربوط ب��ه آن خواهد 
داشت با اين حال تاثير آن نسبت به كاهش نرخ  بهره 
در اقتصاد اين كش��ور كمتر خواهد بود. در حالي كه 
پيشتر انتظار مي رفت فدرال رزرو در جلسه آتي خود 
كه در هفته پيش رو برگزار مي شود سياستي جدي 
مبني بر كاهش نرخ بهره داشته باشد، حال انتظارات 
منفي بازارهاي امريكا به دليل افزايش زمزمه ها مبني 
بر كاهش كمتر از انتظار نرخ بهره اندكي تعديل شده 
است. همين عوامل سبب ش��ده تا ساير بورس هاي 
بين الملل��ي در اقص��ي نقاط جهان نيز روند مش��ابه 
بازارهاي امريكا را پيش بگيرند و نوسان چنداني را در 

روزهاي گذشته تجربه نكنند.

    ترمز افت قيمت نفت كشيده شد
قيمت ها در بازار جهاني نفت نيز، حال و روزي مشابه 
بازارهاي سهام داشتند. طلاي سياه كه به نسبت ساير 
كالاهاي اساسي تاثير بيشتري از تحولات ژئوپليتيك 
مي پذيرد، در هفته گذشته با نوساني 3 الي 4 دلاري 
رو به رو بود. به نظر مي رس��د دليل اصل��ي اين اتفاق 
مواجهه فعالان بازار نفت با كاهش سنگين موجودي 
نفت ايالات متحده در هفته اخير باشد. در حالي كه 
بازارهاي جهاني نفت در نيمه نخست ماه جولاي به 
دليل ترس از مازاد عرضه در اين بازار ش��اهد كاهش 
قيمت ها بودند، در هفت��ه اخير كاهش 11 ميليوني 
ذخاير نفت امريكا دليل محكمي براي رد تصور خود 
يافتند. همين امر سبب شد تا در كنار ترس از كاهش 
نق��ل و انتقال نفت از تنگه هرمز ترمز افت قيمت اين 
ماده استراتژيك كشيده شود و هفته گذشته در حالي 
خاتمه يابد كه تحليلگران دليلي براي سقوط بيشتر 

بهاي طلاي سياه نداشته باشند.

    شانس بالاي نقره در پيشي گرفتن از طلا
در حوزه فل��زات گرانبها اوضاع اندك��ي با بازارهاي 
نفت و س��هام متفاوت است. در حالي كه دو بازار ياد 
شده در گير و دار عوامل سياسي و اقتصادي متعدد 

از ابهام بيش��تري برخوردار هس��تند، عدم تنوع در 
بازار اين فلزات كه بيش��تر تقاضاي آن به محصول 
طلا و نقره محدود اس��ت، سبب شده تا كارشناسان 
اين حوزه با خيال راحت تري نسبت به رشد قيمت 
اين فلزات در ماه هاي آتي سخن بگويند. بازار جهاني 
طلا كه از ماه ها قبل خود را براي افزايش تنش هاي 
تجاري مي��ان چين و امريكا و كاه��ش قيمت بهره 
در حوزه يورو و س��اير اقتصادها نظير ايالات متحده 
آماده كرده است، اگرچه اين روزها از شدت رشدش 
كاسته شده، ولي به گفته كارشناسان انتظار صعود 
قيمت را مي كشد. به نظر مي رسد انتظارات فعالان 
اقتصادي در خصوص تضعيف رش��د اقتصاد جهان 
در ماه هاي پي��ش رو دليل افزاي��ش اقبال عمومي 
به اونس جهاني طلا ش��ده باش��د. اين فل��ز گرانبها 
كه به طور س��نتي مهم ترين وسيله حفظ ارزش در 
مواقع افول بازارها بوده، در دو ماه گذش��ته بيش از 

250 دلار نوس��ان قيمت داش��ته و هم اكنون بالاي 
هزار و 400 دلار در هر اونس داد و س��تد مي ش��ود. 
در معاملات نقره اما خوشبيني كارشناسان حتي از 
رشد احتمالي قيمت طلا نيز بيشتر است. بخشي از 
اين خوشبيني فاصله بسيار زياد قيمت فعلي اين فلز 
با سقف قيمت تاريخي آن است. همراه ارزان قيمت 
طلا در بازارهاي جهاني هم اكنون بهايي برابر با 16.5 
دلار دارد. اين در حالي است كه سقف تاريخي قيمت 
نقره در نخستين روز آوريل سال 2011 در محدوده 

50 دلار بوده است.
 

    رشد مناسب توليد فولاد ايران در مقايسه
با ساير كشورها

هفته گذشته براي بازار فلزات اساسي هفته به نسبت 
عادي بود. اگرچه در اين هفته قيمت كالاهايي نظير 
س��رب به سقف چهارماهه رس��يد و خبرها حاكي از 

وضعيت خوب توليد محصولات فولادي در كشورمان 
بود. با اين حال معاملات اين كالاها با رشد قيمت قابل 
توجهي خاتمه نيافت. داد و س��تدهاي اين هفته در 
حالي به اتمام رسيد كه قيمت هر تن مس زير6 هزار 
دلار باقي ماند و بهاي س��اير فلزات نظير آلومينيوم و 

روي نيز تغيير چنداني نكرد. 
با اين حال در حوزه توليد فولاد شاهد خبرهاي خوبي 
براي توليدكنندگان ايراني بوديم. خبرها حاكي از آن 
اس��ت كه در گزارش 145 صفحه اي انجمن جهاني 
توليد فولاد، به رشد 6.5 درصدي توليد اين محصول 
صنعتي در كشور اشاره شده است. از قرار معلوم ايران 
در ماه ژوئن 2.165 ميليون تن فولاد توليد كرده كه 
نسبت به ميانگين نيمه نخست سال 2019 افزايش 
زيادي را نش��ان مي دهد. طي اي��ن دوره توليد آهن 
اس��فنجي در ايران به مي��زان 16.3 درصد افزايش 

داشته است.
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رشد 74 هزار واحدي 
شاخص بورس از ابتداي سال

شاخص بورس از ابتداي امسال تاكنون در مدت 
۷5 روز معاملاتي، بيش از ۷4 هزار واحد رشد را 
به ثبت رسانده اس��ت. به گزارش ايبنا، از ابتداي 
امسال تاكنون در مدت ۸0 روز معاملاتي تعداد 
331 ميليارد و ۷21 ميليون س��هم و حق تقدم 
به ارزش 1020 هزار و 152 ميليارد ريال در 25 
ميليون و 664 هزار و ۸۸0 دفعه مورد در بورس 
اوراق بهادار معامله قرار گرفته اس��ت. همچنين 
بررسي معاملات بازار سهام به تفكيك بازار نشان 
مي دهد در اين مدت 233 ميليارد و 309 ميليون 
سهم به ارزش 541 هزار و 95 ميليارد ريال در 12 
ميليون و 400 هزار و 526 نوبت در بازار اول؛ 93 
ميليارد و 36۷ ميليون سهم به ارزش 3۸9 هزار 
و 1۸5 ميليارد ري��ال در 13 ميليون و 36 هزار و 
۷12 نوبت در بازار دوم؛ 3۷ ميليون و 900 هزار 
برگه به ارزش 36 هزار و 519 ميليارد ريال در ۸ 
هزار و 640 نوبت در بازار بدهي، 133 ميليون و 
14 هزار قرارداد ب��ه ارزش 62۸ ميليارد ريال در 
32 هزار و 454 نوبت در بازار مشتقه و 4 ميليارد و 
۸۷4 ميليون واحد از صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامله در بورس تهران به ارزش 52 هزار و 
۷25 ميلي��ارد ريال در 1۸6 ه��زار و 54۸ نوبت 
مورد معامله قرار گرفته است. شاخص كل نيز كه 
معاملات سال جاري بورس را از ارتفاع 1۷۸ هزار 
و 659 واحد آغاز كرده اس��ت تاكنون ۷4 هزار و 
206 واحد رش��د را به ثبت رسانده و با افزايشي 
معادل 42 درصد به ارتفاع 52 هزار و ۸65 واحد 
رسيده است. شاخص بازار اول نيز در اين مدت با 
رشد 52 هزار و 452 واحد و شاخص بازار دوم با 
رشد 15۷ هزار و ۷4۸ واحدي به ترتيب 39 و 46 

درصد افزايش داشته اند.

رشد بازار سرمايه ادامه دارد
يك كارش��ناس بازار س��رمايه به روند ش��اخص 
بورس در هفته اخير اشاره كرد و گفت: عرضه هاي 
غيرمنطقي برخي از سهامداران حقوقي به خاطر 
كسب س��ود بيش��تر براي مجامع يكي از دلايل 
نوس��ان بازار بود. در اين ميان سهامداران حقيقي  
هم ناخواسته با اين جو بازار همراه شدند. به گزارش 
ايس��نا، رضوي امي��ري اظهار كرد: پي��ش از اين 
يادآوري شد كه سهم هاي ارزشمند زير قيمت ذاتي 
معامله مي شوند. البته در ماه هاي اخير خوشبختانه 
شاخص سهام حركتي صعودي داشت و خود را با 
ساير بازارها تا حدودي تطبيق داد. وي ادامه داد: 
البته پس از مدتي رش��د يك كاهش غيرمعقول 
داشتيم كه ناشي از هيجان خروج امريكا از برجام 
بود؛ آن هم بعد از مدتي به فراموشي سپرده شد و 
مجددا سير صعودي شاخص ادامه يافت و طبيعي 
پيش رفت. رضوي اميري ادامه داد: حركت شاخص 
در يكي از روزهاي هفته گذشته با كاهش ۷000 
واحدي روبه رو بود كه اين كاهش بسيار عجيب به 
نظر مي آمد؛ چرا كه با هيچ منطقي نمي خواند. ما 
كه ساليان درازي است در اين بازار فعاليت داريم، 
متوجه نشديم كه چه اطلاعات و چه تحليلي پشت 
آن وجود دارد. اين كارش��ناس بازار سرمايه بيان 
كرد: در حال حاضر كه با توجه به سياس��ت هاي 
منطقي دولت آرامش نسبي در صنعت ايجاد شده 
و ارزش دلار و قيمت س��كه در حال واقعي شدن و 
بازار مسكن نيز راكد است، طبيعي است كه جريان 
نقدينگي به سمت بورس حركت كند. از طرفي با 
ادامه اين روند اطمينان بيشتري در صنايع ايجاد 
مي شود. اما يك باره و يك روزه با تصميمات غلط 
عده اي از مديران حقوقي كه سهام را ارزان خريدند 
و مي خواهند گران بفروشند تا سود بيشتري براي 
مجامع خود دس��ت و پا كنند، س��اير سهامداران 
حقيقي هم ناخواسته به جمع آنها مي پيوندند و به 
يك باره با عرضه آبشاري سهام شاخص را به شدت 
پايين مي كشند. اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد 
كرد: تعدادي از سهامداران حقوقي به فكر كساني 
كه تازه وارد بازار س��هام مي شوند و س��هام را بالا 
خريده اند نيستند و به اثر بدي كه اين كار آنان در 
سطح جهاني خواهد داشت فكر نمي كنند. البته 
اين روزها روند كاهش شاخص با كاهش عرضه هاي 
سهام متوقف ش��ده و اميدواريم با نظارت بيشتر 
مسوولان سازمان بورس دوباره شاهد روند معقول 

افزايش شاخص باشيم.

 سود هر سهم حفاري
 به 183 ريال رسيد

ش��ركت حفاري ش��مال در صورت ه��اي مالي 
3ماهه منتهي به 31خرداد139۸ سود هرسهم 
را 1۸3ريال اعلام كرد. به گزارش س��نا، شركت 
حفاري ش��مال در اطلاعات و صورت هاي مالي 
3ماهه منتهي به 31خرداد139۸ سود هرسهم 
را 1۸3ريال اعلام كرد. اين شركت سود عملياتي 
3ماهه خ��ود را يك هزار و 296ميلي��ارد ريال، 
سود خالص را 955ميليارد و 96۷ميليون ريال 
و سود انباشته پايان دوره را 3هزار و 602ميليارد 
ريال اعلام ك��رد. »حفاري« در ب��رآوردي كه از 
تغييرات عوامل بهاي تمام شده دارد اعلام كرده 
اس��ت كه افزايش بهاي تمام شده از محل پروژه 
آزادگان عامل مهم در بهاي تمام ش��ده شركت 
اس��ت. همچنين ب��ا توجه به اجاره س��اختمان 
افزايش هزينه اداري و عمومي نسبت به سال قبل 
انتظار مي رود. اين شركت در تشريح برنامه هاي 
تامين مالي و تغييرات هزينه ه��اي مالي اعلام 
كرد كه با توجه به فروش س��اختمان و تس��ويه 
بخشي از تسهيلات انتظار كاهش در هزينه هاي 
مالي م��ي رود. »حفاري« يك��ي از برنامه هاي با 
اهميت ش��ركت براي دوره 9ماه��ه منتهي به 
29اسفند139۸ را تكميل فرايند افزايش سرمايه 

اعلام كرده است. 

هزينه بالای تامين مالی مانع رونق توليدزمينه سازی قانونی استفاده از رتبه بندی اعتباری در نظام اقتصادی
مديرعامل نخستين موسس��ه رتبه بندی در ايران از 
نهايی ش��دن ش��يوه نامه ارزيابی شاخص های کسب 
وکار کيفی فعالان اقتصادی،  در جلساتی با محوريت 

مسوولان وزارت صمت خبر داد .
به گزارش س��نا، قاس��م محس��نی اظهار داشت: آن 
دس��ته از اطلاعاتی ک��ه ماهيت کم��ی دارد از طريق 
س��امانه های مختلف در کشور در س��امانه يکپارچه 
اعتبارسنجی و رتبه بندی اعتباری تجميع می شود و 
ساير شاخص های کسب و کار )کيفی( بر اساس نظرات 
تخصصی مؤسسات رتبه بندی اعتباری مورد ارزيابی 

واقع می شوند.
 وی با بيان اينکه تعيين رتبه اعتباری توسط مؤسسات 
رتبه بندی به عنوان يک ارزيابی تخصصی مس��تقل 
می تواند مبنايی برای بهره گيری از خدمات اعتباری و 
بازرگانی در جامعه باشد، افزود: به عنوان مثال دريافت 
دسته چک، اعطای تسهيلات به بازرگانان برای ترخيص 
کالاهای وارداتی بدون تس��ويه بدهی های گمرکی يا 
تخصيص ارز دولتی به واردکنندگان برای وارد کردن 
کالاهای اساسی می تواند بر مبنای رتبه اعتباری باشد.

مديرعامل رتبه بندی اعتب��اری برهان توضيح داد:  با 
توجه به اين مهم در حال حاضر اقدامات شايس��ته ای 
توس��ط مراجع تصميم گيری با همکاری مؤسسات 
رتبه بندی در حال انجام و پايه ريزی است که در آينده 
نزديک می تواند منش��أ تحولات مثبت��ی در اقتصاد 

کشور باشد.
محس��نی افزود: مطابق ماده 6 قانون "اصلاح قانون 
صدور چ��ک که در جلس��ه علنی  13 آب��ان 139۷  

مجلس شورای اسلامی تصويب شد و طی نامه شماره 
115110 مورخ 3 آذر 139۷ از سوی رييس جمهور 
ابلاغ ش��ده، بانک ها مکلفند برای ارائه دسته چک به 
مشتريان خود، حسب مورد نسبت به دريافت گزارش 
رتبه بندی اعتب��اری از مؤسس��ات رتبه بندی اقدام 
کرده و متناسب با نتايج دريافتی، سقف اعتبار مجاز 
متقاضی را محاسبه و به هر برگه چک، شناسه يکتا و 

مدت اعتبار اختصاص  دهند.
وی با بيان اينکه به منظور تدوين دس��تورالعمل ها و 
رويه های مورد نياز برای استفاده از خدمات تخصصی 
مؤسسات رتبه بندی در فرآيند ارزيابی اشخاص حقوقی، 
جلسات مستمری با محوريت بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ايران و مؤسسات رتبه بندی اعتباری در حال 
برگزاری است ، اظهار داشت:  مقرر شد از ظرفيت های 
مؤسس��ات رتبه بندی اعتباری دارای مجوز فعاليت و 
تحت نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار در اين زمينه 

استفاده شود.
مديرعامل رتبه بندی اعتباری برهان توضيح داد: اين 
موضوع به آن معنی اس��ت که شرکت های متقاضی 
دسته چک لازم است با مراجعه به مؤسسه رتبه بندی 
اعتباری، گزارش رتبه اعتباری خود را دريافت کنند و 
اين رتبه مبنای ارزيابی بعدی تخصيص س��قف مجاز 
برای صدور چک توسط بانک ها خواهد بود.. همچنين 
مطابق بند ت ماده 6 قانون مب��ارزه با قاچاق کالا و ارز 
و آيي��ن نامه اجراي��ی م��واد 5 و 6 آن، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( موظف شده سامانه يکپارچه 
اعتبارس��نجی و رتبه بندی اعتب��اری را برای تجارت 

داخل��ی و خارجی و همچنين به منظور س��اماندهی 
صدور، تمديد و ابطال کارت بازرگانی ايجاد کند.

محس��نی ادامه داد: بر همين اس��اس دستورالعمل 
"شاخص های سامانه يکپارچه اعتبارسنجی و رتبه بندی 
اعتباری" توسط وزير محترم صنعت، معدن و تجارت 
طی نامه شماره 60/121942 مورخ 10مرداد 139۷ 
ابلاغ شده اس��ت و مطابق آن مقرر ش��ده در ارزيابی 
ش��اخص های کيفی کس��ب و کار فعالان اقتصادی، 
از خدمات تخصصی مؤسس��ات رتبه بندی اعتباری 
موضوع بند 21 ماده 1 قانون بازار اوراق بهادار استفاده 
شود. مديرعامل نخستين موسسه رتبه بندی در ايران 
خاطرنشان کرد: آن دسته از اطلاعاتی که ماهيت کمی 
دارد از طريق سامانه های مختلف در کشور در سامانه 
يکپارچه اعتبارسنجی و رتبه بندی اعتباری تجميع 
می شود و ساير شاخص های کس��ب و کار )کيفی( بر 
اساس نظرات تخصصی مؤسسات رتبه بندی اعتباری 

مورد ارزيابی واقع می شوند.
به گفته محسنی، در اين خصوص نيز جلسات مفصلی 
با محوريت وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( و 
حضور نمايندگان مؤسسات رتبه بندی اعتباری برگزار 
شده و ش��يوه نامه ارزيابی ش��اخص های کسب و کار 

)کيفی( فعالان اقتصادی نهايی شده است.
مديرعامل رتبه بندی اعتب��اری برهان در پايان اظهار 
داشت: به نظر می رسد با فراهم شدن بسترهای قانونی 
ف��وق و حمايت مراجع قانونگذاری و نظارتی، ش��اهد 
توسعه روزافزودن نقش مؤسسات رتبه بندی در بهبود 

و ارتقاي کارايی بازارهای مالی کشور باشيم.

ن��رخ بالای تامي��ن مالی در اي��ران مانع رونق و توس��عه 
فعاليت های توليدی در کشور است. به گزارش خبرگزاری 
صدا و سيما، عباس آرگون  با بيان اينکه رونق توليد، راهبرد 
کلان برای کشور است که بايد برای آن برنامه های اجرايی 
نوشته شود، افزود: يکی از ابزارهای رسيدن به رونق توليد، 
تامين مالی اس��ت که اگر به موقع و با نرخ مناسب تامين 
شود می تواند به کاهش قيمت تمام شده کالا منجر شود. 
نايب رييس کميسيون بازار پول و سرمايه اتاق بازرگانی 
تهران اضافه کرد: با نرخ ب��الای 20 درصدی برای تامين 
مالی نمی ت��وان کالايی توليد کرد که هم س��ود معقول 
داشته باشد و هم بتواند با کالاهای توليد خارجی رقابت 
کن��د. آرگون گفت: با روش کنونی تامين مالی، بيش��تر 
منابع مالی به س��مت کالاهای واسطه ای به ويژه بانک ها 
می رود، بانک ها هم سپرده ها را با نرخ 20 درصد از سپرده 
گذاران می گيرند و با لحاظ کردن حاشيه سود برای خود، 
تسهيلات را با نرخ 26 تا 2۷ درصد پرداخت می کنند، در 
اين بين توليدکننده ای که می خواهد کار توليدی انجام 
دهد بايد بازده بيش از 30 درصد داشته باشد که بتواند به 
توليد خود ادامه دهد، حال بايد ديد کدام واحد توليدی ما 
بازدهی بيش از 30 درصد دارد؟  وی افزود: در حالی که بايد 
راهبردهای کلان برای رونق توليد به سرعت عملياتی شود 
برنامه های اجرايی در اين باره معمولا تا پايان سال طول 
می کشد که خود يکی از موانع در تحقق رونق توليد است.

آرگون افزايش کيفيت و کاهش قيمت تمام شده کالاهای 
توليدی داخل را يکی از الزامات برای دس��تيابی به رونق 
توليد برش��مرد که با استفاده از فناوری ها و ماشين آلات 
روز دنيا می توان به اين هدف دس��ت يافت ضمن اينکه 

به اين ترتي��ب کالاهای توليد داخل از ق��درت رقابت با 
کالاهای مشابه خارجی برخوردار خواهد بود. عضو هيات 
نمايندگان اتاق بازرگانی تهران با بيان اينکه بايد قوانين و 
مقررات را برای  فعاليت های اقتصادی تسهيل کنيم، گفت: 
تورم قوانين و مقررات داريم اين در حالی است که هر روز 
ب��ا قوانين و مقررات جديدی روبرو می ش��ويم که قدرت 
پيش بينی پذيری آينده را از فعال اقتصادی سلب می کند 
وقتی نتوانيم ثبات در قوانين و مقررات داش��ته باشيم  و 
نتوانيم برنامه ريزی کنيم قطعا توليد مناسب و مستمری 

نخواهيم داشت.
آرگون با اشاره به اينکه نيازمند ديپلماسی فعال در حوزه 
تجارت خارجی هستيم، اضافه کرد: نمی توانيم هر روز با 
يک کشور خارجی قرارداد برای صادرات امضاء کنيم، اما 
فردای آن روز، صادرات آن کالا ممنوع شود اين موضوع در 
عمل پيش بينی پذيری را از بين می برد و موجب می شود 
فعال اقتصادی، اعتبار خود را در بازارهای خارجی از دست 
بدهد. وی گفت: به رونق توليد نبايد به عنوان يک ش��عار 
نگاه شود بلکه  تحقق اين امر نيازمند کار عملی است، ضمن 
اينکه بايد از صادرات حمايت شود، زيرا اگر صادرات نداشته 

باشيم نمی توانيم اشتغال پايداری در کشور ايجاد کنيم.
آرگون درباره ضرورت فرهنگ س��ازی برای اس��تفاده از 
کالاهای توليد داخل گفت: در صورتی که کالای ساخت 
داخ��ل از حيث قيمت و کيفيت با مش��ابه خارجی قابل 
رقابت باشد بايد به سمت استفاده از کالای داخلی حرکت 
کنيم ضمن اينکه فعالان اقتصادی هم با افزايش بهره وری 
تلاش کنند علاوه بر تسخير بازارهای داخلی،   در بازارهای 

خارجی هم بتوانند رقابت کنند.

با معاملات قبض انبار در بورس كالاي كش��اورزي 
آفريق��ا )ACE( كه ص��دور آن به معن��اي كيفيت 
استاندارد محصول است، امكان فروش محصولات 
كشاورزي در بازارها به قيمت عادلانه فراهم مي شود 
و ديگر نيازي نيست كه كشاورزان محصولات خود 
را در زمان برداشت )كه بازار اشباع و قيمت ها پايين 

است( به فروش برسانند. 
به گزارش كالا خبر، فروش محصول به قيمت عادلانه، 
هميش��ه يكي از دغدغه هاي بزرگ كشاورزان بوده 
است. به طور معمول در كشورهاي فاقد بازار متشكل 
كالا، كشاورزان به دليل نياز به پول ناچارند محصول 
خود را قبل يا در زمان برداشت به دلالان و واسطه ها 
بفروشند. واسطه ها نيز با در اختيار داشتن امكانات 
مختلف، محصولات كشاورزي را پاكسازي و از نظر 
ان��دازه و كيفيت و... درجه بندي مي كنند و در موعد 
افزايش قيمت ها به فروش مي رسانند؛ در اين زمينه 
بورس هاي كالا بسياري از مش��كلات كشاورزان را 

حل كرده اند.
ب��ورس كالاي كش��اورزي آفريق��ا )ACE(، بازاري 
منطقه اي در كشور مالاوي )واقع در جنوب شرق قاره 
آفريقا( است كه بر مبناي سيستم بازار آزاد، خدمات 
گس��ترده اي به توليدكنندگان و مصرف كنندگان 

)فروشندگان و خريداران( محصولات كشاورزي ارايه 
مي كند. معامله گران بين المللي نيز امكان حضور در 

اين بازار را دارند.
در وب س��ايت اين بورس بر ض��رورت برخورداري 
خريدار و فروشنده از اطلاعات بازار تاكيد شده است. 
در اين بخش از وب سايت آمده است: »دسترسي به 

اطلاعات بازار، معامله گران و بازيگ��ران بازار را قادر 
مي س��ازد تا تصميم هاي آگاهانه تري اتخاذ كنند و 

قدرت چانه زني را افزايش دهند.«
يكي از امكانات بورس كالاي ACE، سيستم قبض 
انبار است. اين سيستم به كشاورزان و ديگر مشتريان 
ام��كان مي ده��د تا محصول خ��ود را ب��ه انبارهاي 

تاييدش��ده ACE بس��پارند. اين بورس 53 انبار در 
كش��ور مالاوي دارد. همچنين مديريت 29 انبار در 
مناطق روس��تايي نيز به عهده اين بورس اس��ت كه 
مالكيت آنها در اختيار بخش خصوصي يا انجمن هاي 

كشاورزي است.
محصولات كشاورزي پس از ورود به انبارها، پاكسازي، 
درجه بندي و بسته بندي مي شوند. سپس يك قبض 
انبار كه روي آن، نوع، مقدار، درجه و كيفيت محصول 

ثبت شده است، به كشاورز داده مي شود.
 با اين قبض كه صدور آن به معناي كيفيت استاندارد 
محصول است، امكان فروش اين محصول كشاورزي 
در بازارها به قيمت عادلانه فراهم مي ش��ود و ديگر 
نيازي نيست كه كش��اورزان محصولات خود را در 
زمان برداشت )كه بازار اشباع و قيمت ها پايين است( 

به فروش برسانند. 
از سويي، امكان تجميع و فروش كل اين قبض هاي 
انب��ار وجود دارد كه به كاه��ش هزينه ها و جذاب تر 
ش��دن قيمت محصولات كشاورزي منجر مي شود. 
كش��اورزان همچني��ن مي توانند به پش��توانه اين 
قبض ه��اي انبار از بانك هاي تج��اري وام كم بهره و 
كوتاه مدت دريافت كنند. مزيت هاي سيستم قبض 

انبار را مي توان به شرح زير دسته بندي كرد: 

   دسترس��ي ب��ه فضاي��ي ب��راي ذخيره س��ازي 
محصولات كشاورزي.

   تضمين كميت و كيفيت محصولات ذخيره شده.

   امكان استفاده از قبض انبار به عنوان وثيقه بانكي.
   بيمه ب��ودن محص��ولات انبار ش��ده در مقابل 

آتش سوزي يا سرقت.
   امكان فروش آس��ان و راحت از طريق سيس��تم 

.ACE فروش بازار
   فرصت سودبري از قيمت هاي فصلي.

در مجم��وع، سيس��تم قب��ض انب��ار ب��ه افزايش 
فعاليت ه��اي مالي، توس��عه بازاره��اي باكيفيت، 
بازاريابي مناس��ب )داخلي و خارجي( محصولات، 
كاه��ش هزينه هاي پ��س از برداش��ت و افزايش 

درآمدهاي كشاورزان منجر مي شود.
كشاورزاني كه در كش��ور مالاوي از سيستم قبض 
انب��ار بورس ACE اس��تفاده مي كنن��د، علاوه بر 
امكانات و فرصت ه��اي پيش گفته، از آموزش هاي 
مختلف اين ب��ازار در زمينه ف��روش محصولات و 
بازاريابي نيز بهره مي برند. افزايش حضور كشاورزان 
مالاويايي در ب��ورس كالاي ACE نش��ان دهنده 
رضايت آنان از سازوكار اين بورس و منافع حاصل 

از آن است.

رضايت كشاورزان از معاملات قبض انبار در بورس كالاي كشاورزي آفريقا



تشكلها6اخبار

سفر هيات ايراني به بلاروس

دور جديد همكاري  مينسك  و تهران
اتاق تهران با توجه به مشكلات تحريمي كه باعث كاهش 
مراودات تجاري با كشورها به ويژه كشورهاي اروپايي شده 
است تلاش دارد با پتانسيل هاي مغفول اروپايي مشكلات 
تجاري را كاهش دهد. در همين راستا هيات تجاري از سوي 
اتاق تهران به بلاروس اعزام شده است و در اين سفر با فعالان 
بخش خصوصي و مقامات اقتصادي بلاروس، رييس اتاق 
بازرگاني و صنايع بلاروس، معاونين وزير صنعت و معاون 
وزير كشاورزي بلاروس ديدار كردند. در اين سفر مسعود 
خوانساري رييس اتاق بازرگاني تهران با اشاره به اينكه ايران 
و بلاروس، با امكانات و پتانسيل  هاي فراوان در بسياري از 
موارد مكمل يكديگر هستند و  مي توانند روابط گسترده تر 
و متنوع تري با يكديگر داشته باشند، ادامه داد: متاسفانه 
در سال گذش��ته، حجم روابط دوجانبه كاهش يافته كه 
اين حجم روابط  مي تواند ب��ه عنوان يك هدف تجاري تا 
يك ميليارد دلار نيز افزايش پيدا كند، حال آنكه با توجه 
به امكانات دو كشور، تحقق اين هدف، دور از انتظار نيست. 
از اين رو بايد موانعي را كه موجب كندي رش��د مبادلات 
تجاري دو كشور شده است، از ميان برداشت. خوانساري 
فقدان مكانيزم نق��ل و انتقال پولي و بانكي را مانعي براي 
تجارت دو كشور توصيف كرد و گفت: در هيات تجاري اتاق 
تهران، روسا و مديران دو بانك خصوصي ايراني حضور دارند 
كه اميدوارم با مذاكره با همتايان خود بتوانند اين مسائل 
را بررسي و در راه توسعه و تسهيل مراودات گام  هاي خوبي 
بردارند. خوانساري در ادامه از تمايل شركت  هاي ايراني براي 
سرمايه گذاري در بلاروس و خريد ماشين آلات از اين كشور 
سخن گفت و اينكه در صورت اقدام به اين سرمايه گذاري 
يا خريد كالا از بلاروس، مشخص نيست مبادلات بانكي 

چگونه بايد انجام بگيرد؟
او همچنين توقف پرواز مستقيم ايران و بلاروس از حدود 
س��ه سال گذش��ته را نيز به عنوان يكي از چالش  هاي 
گس��ترش ارتباطات تجاري عنوان ك��رد. رييس اتاق 
تهران در ادامه، افزايش همكاري  هاي تجاري و اقتصادي 
را از طريق تهاتر كالا ممكن دانست و همچنين با اشاره 
به الحاق ايران به اتحاديه اقتصادي اوراس��يا و منطقه 
تجارت آزاد گفت: به موجب اين تفاهمنامه 137 قلم 
كالا از تعرفه ترجيهي برخوردار خواهد شد و اين امكان 
 مي تواند حجم تجارت اي��ران و اين اتحاديه را افزايش 
دهد. در عين حال، توس��عه ترانزيت از شرق به غرب با 

ورود به بازار بلاروس امكان پذير خواهد بود.
او س��پس ابراز امي��دواري كرد كه مذاك��رات فعالان 
اقتصادي ايران و بلاروس، منجر به افزايش همكاري  هاي 

تجاري و اقتصادي دو كشور شود.

كميسيونمشترك،ماهآيندهبرگزارميشود
مصطفي اويسي، سفير ايران در بلاروس نيز در نشست 
مسوولان هيات ايراني با مقامات بلاروسي با اشاره به 
اينكه، رابطه تجاري ايران و بلاروس طي دو الي سه سال 
گذشته، ركورد  هايي را به ثبت رسانده، ادامه داد: حجم 
مبادلات تجاري دو كشور در سال 2017 به حدود 150 

الي 160 ميليون دلار رسيد و در سال 2018 به دليل 
برخي مشكلات به نصف تقليل يافت. در سال جاري نيز 
ارزش مراودات تاكنون به حدود 50 ميليون دلار رسيده 
كه تلاش  مي كنيم اين رقم به سطح بالاتري برسد. سفير 
ايران در بلاروس، با اش��اره به زمينه هاي همكاري دو 
كشور از قبيل حمل و نقل، مواد غذايي، دارو و تجهيزات 
پزش��كي گفت: بايد براي روانس��ازي تبادلات بانكي 
راهكاري بينديشيم. راهكارهايي كه به همكاري  هاي 
بانكي برد- ب��رد بينجامد. همچنين بهره ب��رداري از 
ظرفيت  هاي بازار اتحاديه اوراس��يا براي توسعه روابط 

تجاري و اقتصادي بايد مورد توجه طرفين قرار گيرد.

مجوزصادراتگوشلتبلاروسبهايران
صادرشد

در ادامه اين جلسه، ايگور بريلو، معاون وزيركشاورزي 
بلاروس با اشاره به اينكه تراز   تجاري ايران و بلاروس در 
حوزه كشاورزي به نفع ايران است گفت: در شش ماهه 
نخست سال جاري نيز ايران 3.5 ميليون دلار محصول 
كشاورزي   به بلاروس صادر كرده و صادرات بلاروس به 

ايران دچار كاهش شده است.
او با اش��اره به اينكه ايران  مي تواند يكي از بازارها براي 
صادرات گوشت گاو بلاروس باش��د، ادامه داد: در اين 
زمينه همكاري  هايي صورت گرفته است؛ بطوري كه   
در اواخر سال 2017 به ايران سفري داشتم و با مقامات 

سازمان دامپزشكي و وزارت كشاورزي ايران ملاقات 
كردم. در اين سفر، پروتكلي براي رفع محدوديت  هاي 
صادراتي به ايران امضا كرده و در ژانويه سال جاري نيز 

مجوز صادرات گوشت به ايران را دريافت كرديم.
 

تفاوتقيمتگوشتگرمبرزيليوباروسي
در اين نشست، احمدرضا فرشچيان، فعال اقتصادي و عضو 
هيات نمايندگان اتاق تهران به صادرات خش��كبار ايراني 
به بلاروس اش��اره كرد و گفت: سهم ايران از   بازار خشكبار 
بلاروس، س��هم بزرگي نيست و اين بازار ظرفيت صادرات 
بيشتر از س��وي ايران را داراس��ت. از اين رو   درخواست ما 
اين اس��ت كه ترتيباتي براي افزايش صادرات خشكبار به 
اين كش��ور از طريق طراحي مشوق  هايي براي حمايت از 

واردكنندگان خشكبار از ايران اتخاذ شود.
همچنين   مهدي جهانگيري با اش��اره به سرمايه گذاري 
مجموعه تحت مديريتش در منطقه لاريس��تف بلاروس 
گفت: دولت ايران سياست كشت فراسرزميني را   در پيش 
گرفته و از سرمايه گذاران در اين زمينه حمايت  مي كند كه 
فعاليت ما نيز در همين زمينه است. در حال حاضر، مساله 
ما براي كش��ت فراسرزميني اين اس��ت كه سازمان هاي 
محلي، سياست هاي خود را در مراحل مختلف كشت اعمال 
 مي كنند و درخواست ما اين است كه شرايطي براي كشت 

فرا سرزميني با تكنولوژي ايران فراهم شود.
جهانگيري، همچنين با اشاره به اينكه بلاروس مهد توليد 

لبنيات و سايرمحصولات دامي است، گفت: براي صادرات 
گوشت بلاروس به ايران، مش��كلاتي وجود دارد؛ نخست 
اينكه   برزيل به عنوان رقيب بلاروس، گوشت گرم را با قيمت 
ارزان ت��ر به ايران عرضه  مي كند و اين اختلاف قيمت قابل 
توجه است. بنابراين انتظار  مي رود وزارت كشاورزي بلاروس 
براي اعمال تخفيف براي گوشت صادراتي به ايران اقدام كند. 
در عين حال درخواست ديگر ما اين است كه كشتارگاه هاي 

اين كشور، شرايط ذبح اسلا مي را فراهم كنند.
 

باايرانكنارميآييم
 در همين حال بريلو با اش��اره به وجود كميسيوني   در اين 
كشور براي تعيين حداقل ارزش صادراتي كالاها گفت: اگر 
بازار ايران براي ما جذاب باشد، ما حاضريم در مورد قيمت 
گوشت صادراتي با طرف ايراني كنار بياييم. مهم اين است كه 

گفت وگو  ها را ادامه دهيم و مشكلات را حل كنيم.
بريلوف در ادامه از برگزاري كارگروه تخصصي كشاورزي 
ايران و بلاروس در نيمه دو سال جاري خبر داد و گفت كه 
طي تفاهمنامه اي كه سال گذشته ميان دو كشور امضا شده، 
افزايش حجم مبادلات تجاري مورد تاكيد قرار گرفته است. از 
اين رو لازم است صادرات متقابل محصولات كشاورزي مورد 
پيگيري قرار گيرد. او در ادامه پيشنهاد كرد كه   در كارگروه 
تخصصي كشاورزي دو كشور كه در سطح معاونان وزير در 
دو كشور برگزار  مي شود، شركت  هاي صادركننده نيز حضور 
پيدا كنند. در نهايت پس از بحث و تبادل نظر، طرفين در 

خصوص پيگيري و تسهيل صادرات محصولات كشاورزي 
از جمله خشكبار و توليدات گلخانه اي از ايران به بلاروس و 
همچنين صادرات محصولاتي چون گوشت و كره از بلاروس 

به ايران   به توافق رسيدند.

لزومگسترشروابطباتهران
از ديميتري كورچيك، معاون وزير صنايع بلاروس از 
برگزاري نشست كميسيون مشترك مينسك در ماه 
اكتبر سال جاري خبر داد و از هيات تجاري اتاق تهران 
خواست كه در اين نشست حضور پيدا كند. او سفر هيات 
تجاري اتاق بازرگاني تهران به مينسك را مقدمه اي بر 
برگزاري كميسيون مشترك توصيف كرد و در ادامه 
گفت: مشكلات مربوط به نقل و انتقال وجوه، مانع اصلي 
توسعه روابط دوجانبه است و بايد مكانيزم هايي را براي 
تبادلات مالي و تهاتر كالا طراحي كنيم. كورچيك در 
ادامه به ملاقات خود با وزير صنايع چچن اشاره كرد و 
درباره محتواي مذاكرات خود با اين مقام چچني توضيح 
داد: معاون وزير صنايع چچن پيشنهاد كرده است كه 
صادرات محصولات ايران به بلاروس و بالعكس از طريق 
چچن انجام گيرد. او با بيان اينكه پروژه هاي مشترك 
بس��ياري نظير مونتاژ و فروش كمباين و ماشين آلات 
معدني مي��ان ايران و بلاروس قابل اجراس��ت، گفت: 
بطور كلي، ظرفيت ها و بسترهاي موجود براي توسعه 
همكاري هاي تجاري بسيار بالاست و هدفي كه دولت 
و حكومت بلاروس تعيين ك��رده، افزايش مراودات تا 
200 ميليون دلار در گام اول و رس��يدن به سقف يك 
ميليارد دلار در ميان مدت است. از اين رو، سفر هيات 
ايراني بسيار به موقع انجام گرفته كه از اين فرصت بايد 
براي دستيابي به اهداف تعيين شده، بهره برداري كنيم.

 
اجرايپروژههايمشتركونيمهتمام

ازسرگرفتهشود
در ادامه اين جلسه، ولاديمير اولاخوويچ رييس اتاق بازرگاني 
و صنايع بلاروس با اشاره به اينكه روابط دو كشور در سال هاي 
پس از استقلال بلاروس در چارچوب حمايت و همكاري 
قرار داش��ته است گفت: دو كشور از ظرفيت هاي بالقوه اي 
براي توسعه روابط برخوردار هستند و توسعه روابط تجاري 
منجر به توسعه كشورهايمان نيز خواهد شد. اولاخوويچ با 
ابراز خرسندي از حضور نمايندگان شركت هاي بزرگ ايراني 
در بلاروس، به فروم تجاري فعالان اقتصادي دو كشور كه 
پس از اين نشست برگزار  مي شد گفت: در نشست تجاري 
ايربلاروس- اي��ران، نمايندگان بي��ش از 70 بنگاه بزرگ 
اقتصادي حضور دارند كه اين شركت ها بدنه اصلي اقتصاد 

بلاروس را تشكيل مي دهند. 
او در ادام��ه ابراز اميدواري ك��رد كه اين همايش، منجر به 
همكاري هاي مشترك شركت هاي بلاروسي و ايراني شود. 
او همچنين گفت: مكانيزم هايي براي همكاري وجود دارد و 
بايد اين مكانيزم ها فعال شود. در عين حال، اجراي پروژه هاي 

مشترك و نيمه تمام دو كشور نيز بايد از سر گرفته شود.

نايب رييس اتحاديه صادر كنندگان نمونه و برتر كشور: رييس اتاق مشترك ايران و عراق خبر داد

به دنبال حل مشكل كاهش صادرات زعفران هستيمرشد ۲۵ درصدي صادرات به عراق در بهار ۹۸
رييس اتاق مش��ترك ايران و عراق از توافقات تجاري با كشور عراق خبر 
داد. يحيي آل اسحاق با بيان اينكه تجارت ايران و عراق به 13 ميليارد دلار 
مي رس��د، بيان كرد: اين ميزان تجارت مربوط ب��ه چند قلم كالا در حوزه 
»انرژي، گاز و خدمات فني ومهندسي« است كه از سوي صادركنندگان 
ايراني به بازارهاي عراق صادر مي شود.  همچنين بنابرآماري كه آل اسحاق 
ارايه كرد در 3 ماه نخست سال 98 صادرات ايران به بازارهاي عراق به ميزان 
2 ميليارد دلار و 170 ميليون دلار، رشد 25 درصدي را تجربه كرده است. 
البته به گفته رييس اتاق مشترك ايران و عراق، مقامات دو كشور در سفر 
قبلي »عادل عبدالمهدي« نخست وزير عراق به ايران، به يك سري توافقات 
تجاري و صنعتي در 11 بند رسيده اند تا در مسير تحقق تجارت 20 ميليارد 
دلاري با عراق بتوان گام برداش��ت. آل اسحاق در ادامه، يكي از عمده ترين 
توافقات انجام شده بين دو كشور را »اتصال ريلي و احداث پل روي اروند رود 
كه تا بصره« امتداد مي يابد، عنوان كرد كه با سرمايه گذاري دو كشور ايجاد 
مي شود. بنابه اظهارات رييس اتاق مشترك ايران وعراق، موضوع ديگري 
كه در دستوركار دو كشور قرار گرفته، »مساله تسهيل ترانزيت كالا از عراق 
به ايران« است كه در صورت عملياتي شدن، 6 ميليارد دلار به ميزان تجارت 
دو كشور افزوده خواهد شد. آل اسحاق معتقد است اگر اين اتفاق در عرصه 
تجارت خارجي دو كش��ور رخ دهد، ديگر ايران تنها صادركننده به عراق 
نخواهد بود و صادركنندگان عراقي مي توانند كالاهاي صادراتي خود را از 
طريق ترانزيت روانه بازارهاي ايراني كنند. آل اسحاق در ادامه در مورد اينكه 
آيا اقداماتي در ارتباط با معضلاتي كه صادركنندگان خدمات فني ومهندسي 
در بازار عراق با آن مواجه هستند، صورت گرفته است يا خير، عنوان كرد: 
يكي از چالش هاي جدي صادركنندگان خدمات فني و مهندسي بحث 
تضامين بانكي و نقل و انتقال پول است كه درصدد رفع آنها هستيم. رييس 
اتاق مشترك ايران وعراق همچنين از ايجاد مناطق تجاري و صنعتي در 5 
منطقه مرزي خبر داد. به گفته او، برسراحداث دو منطقه مرزي در شمال و 

جنوب توافقاتي حاصل و در مورد سه منطقه ديگر در حال رايزني هستيم.
از ديگر توافقات تجاري بين دو كش��ور ايران و عراق كه گفته آل اسحاق در 
حال پيگيري است، مي توان به مواردي چون» حل و فصل مساله استاندارد، 
معضلات گمرك، صدور مولتي ويزا براي فعالان اقتصادي وسرمايه گذاران، 
لايروبي اروند رود، توسعه گردشگري، حذف هزينه هاي ويزا، برداشتن رواديد، 
توسعه روابط اقتصادي وتجاري با همه مناطق عراق.« اشاره كرد. رييس اتاق 
مشترك ايران و عراق در بخش ديگري از صحبت هاي خود در مورد بازگشت 
روند ارز صادراتي از عراق، توضيح داد: خوشبختانه با همكاري بانك مركزي، 
بخشي از مشكلات در اين زمينه مرتفع شده است و هم اكنون نيز در رايزني با 
مسوولان بانك مركزي راهكارهاي يافت شده كه براي دريافت پول از كشور 
مشكلي براي صادركنندگان و فعالان بازار عراق وجود ندارد اما تنها مشكلي 
كه در اين زمينه مي توان به آن اشاره كرد، بحث هزينه هايي است كه در زمينه 
نقل و انتقال به صادركنندگان تحميل مي شود. بنابه اظهارات آل اسحاق، 
خواسته فعالان اقتصادي اين است روابط غيربانكي كه از طريق صرافي ها 
صورت مي گيرد، تبديل به روابط رسمي و بانكي شود تا بخشي از مشكلات 

كه در اين زمينه گربيانگير صادركنندگان شده، حل شود.  
آمار منتشر شده از سوي گمرك ايران حكايت از اين دارد كه كشور »عراق« 
دومين مقصد صادراتي ايران به ش��مار مي رود كه سهم صدور كالا به اين 
كشور از كل ارزش صادرات بيش از 20 درصد و به ميزان 8 ميليارد و961 
ميليون دلار گزارش ش��ده است. اين در حالي اس��ت كه مطابق آمارها، 
صادركنندگان ايراني در سال 1396 بيش از 6 ميليارد و 425 ميليون دلار 
كالا روانه بازارهاي اين كش��ور كرده اند، كه اين رقم بيش از 13.6 درصد از 
ارزش صادرات غيرنفتي كشور را به خود اختصاص داده بود. مقايسه آماري 
نشان از اين داردكه صادرات به اين كشور همسايه نسبت به مدت مشابه 
س��ال 96 رشد وزني بيش از 49 درصد و رشد ارزشي نزديك به 37 درصد 

را تجربه كرده است.

بر اساس اخبار منتشر شده صادرات رسمي زعفران با چالش مواجه 
شده است، روز گذشته نايب رييس شوراي ملي زعفران »از كاهش 15 
درصدي صادرات زعفران در 3 ماهه نخست امسال خبر داده و تاكيد 
كرده بود كه قيمت زعفران بين 10 تا 15 درصد كاهش يافته اس��ت. 
دليل اين كاهش 15 درصدي س��خت گيري هاي صادراتي و پيمان 
سپاري ارزي عنوان شده اس��ت. در همين خصوص »علي شريعتي 
مقدم« رييس كميسيون كش��اورزي و آب اتاق بازرگاني و صنايع و 
معادن خراسان رضوي و نايب رييس اتحاديه صادر كنندگان نمونه و 
برتر كشور با اشاره به اينكه در راستاي حل اين مشكل جلسات متعددي 
با بانك مركزي برگزار شده است گفت: به دنبال رفع مشكل هستيم، 
جلسه اي نيز با اين هدف با رييس بانك مركزي در استانداري خراسان 

رضوي در ستاد اقتصاد مقاومتي برگزار كرده ايم.
ش��ريعتي مقدم گفت: بان��ك مركزي اعلام آمادگي كرده اس��ت كه 
راهكارهاي را ارايه كنند كه با توجه به حساس��يت ها و مشكلاتي كه 
در ص��ادرات زعفران وجود صادركنندگان هم بتوانند ارز را به چرخه 

اقتصادي برگردانند.
وي با تاكيد بر اينكه بخش عمده اي از فروش زعفران، ريالي اس��ت و 
بخشي هم قابل رقابت نيست و با كارت هاي جاري انجام مي شود گفت: 
از طرف ديگر مشكلات ديگري وجود دارد كه زعفران ما رقيابي جديد 

داخلي و خارجي هم دارند.
پيش از اين نيز شنيده شده بود كه زعفران ايراني از طريق افغانستان 
با برند زعفران افغان به كشور هاي ديگر صادر مي شود، موضوعي كه 
قطعا به ضرر برند زعفران ايراني خواهد بود. شريعتي مقدم نيز در اين 
گفت وگو به صادرات قسمت عمده اي از زعفران ايراني به افغانستان 
اش��اره كرد. رييس كميسيون كش��اورزي و آب اتاق بازرگاني ايران 
خاطرنشان كرد: كه در راستاي حل مشكلات پيش آمده از طرف اتاق 

بازرگاني مكاتبه اي انجام شده و ضمن توضيح شرايط اميدوار هستيم 
كه راهكار مشتركي پيدا كنيم، كه هم بخش هاي قبلي صادركنندگان 

واقعي حذف شود و هم اينكه براي آينده راهكاري انديشيده شود.
ش��ريعتي مقدم با اش��اره به صنعت برنديگ در حوزه زعفران گفت: 
واحدها در صنعت زعفران هم در ارتقاي كيفيت و هم در زمينه بهبود 
بس��ته بندي با كيفيت بين الملي اقداماتي انجام داده اند و به س��مت 
برندينگ حركت كرده اند، اما همان مشكلاتي كه در صادرات و واردات 

از جمله در برگشت پول وجود دارد دردسرساز شده است.
وي اظهار داشت كه در بازه زماني طولاني ارز نيمايي ارزان تر از ارز آزاد 
عرضه شد و همين براي صادرات محصولاتي مانند زعفران كه چمداني 
از كشور خارج مي شوند مشكل ساز شده است، اگر اين مشكلات رفع 

شود فضا براي برند سازي قوي تر مي شود.
شريعتي از برگزاري 6 دوره بحث هاي آموزش براي برندينگ و كمك 
به برندينگ براي محصولات غذايي توسط انجمن مديران خراسان 
رضوي خبر داد و گفت: به زودي همايش جديدي نيز در اين خصوص 

برگزار خواهد شد.
نايب رييس اتحاديه صادر كنندگان نمونه و برتر كشور با اشاره به اينكه 
زعفران كالاي با ارزش اقتصادي خيلي بالايي است گفت: اين محصول 

در عين حال نقدينگي و نقد شوندگي بالايي هم دارد.
شريعتي مقدم افزود: يكي از اتفاقاتي كه افتاده اين است كه در بورس 
كالا استقبال مناسبي از زعفران شده است، هم كشاورزان در معاملات 
فيزيكي و هم آتي در بورس كالا كمك شده كه سرمايه ها لنگري در 

زعفران ايجاد كنند.
به گفته وي اگر بخش��ي از اين كالا در انبارهاي بورس بيايد و به اين 
نقدينگي چرخه اقتصادي زعفران كمك مي كند، ولي ضرورت دارد كه 

ما براي تامين نقدينگي آن فكر اساسي و جدي داشته باشيم.
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نانفعاگراننميشود
مجتبي صفايي نايب رييس ات��اق اصناف ايران 
درباره بازار نان گفت: هم اكنون افزايش نرخي به 
واحد هاي صنفي ابلاغ نشده است. نايب رييس 
اتاق اصناف ايران تصريح ك��رد: تمام نرخ ها را از 
سراسر كشور استعلام كرديم و اين پيشنهاد را به 
ستاد تنظيم بازار هم داديم كه هيچگونه افزايش 
نرخي در نانوايي ها نداشته باشيم، به عبارتي در 
سال 98، هيچ افزايش نرخي به واحد هاي صنفي 
ابلاغ نشده است. وي با تاكيد بر اينكه نان آزادپز 
و دولتي، ه��ر 2 با توجه به ش��رايط خاص خود 
نرخ گذاري شده اند، اظهار كرد: نان هاي سفارشي، 
خارج از شرايط نرخ گذاري هستند و اين در حالي 
است كه واحد هاي آزادپز نيز با توجه به سهميه 
خود از آرد يارانه اي اس��تفاده مي كنند. صفايي 
بيان كرد: به واحد هاي بازرسي ابلاغ شده است 
كه با واحد هاي گران فروشي برخورد قاطع شود و 
درصورت مشاهده، ورود كرده و به اشد مجازات، 
محكوم شوند. نايب رييس اتاق اصناف ايران با بيان 
اينكه سال گذشته، افزايش 18 درصدي قيمت 
نان را در اين واحد هاي نانوايي ش��اهد بوده ايم، 
تصريح كرد: تمام واحد هاي نانوايي در سراس��ر 
كش��ور بعد از گراني و تورم، درخواست افزايش 
قيمت را داشتند، چرا كه استدلال آنها اين است 
كه نانوايي ها زيان ده هس��تند و بايد قيمت ها را 
افزايش دهند، اين درحالي است كه اين واحد هاي 
صنفي، پيش��نهاد جايگزين هم دارند و اصراري 
تنها بر افزايش قيمت نان ندارند، آنها خواستار آن 
هستند كه دولت بخشي از هزينه هاي سربار آنها 

را به عنوان يارانه به آنها پرداخت كند.

مشكليدرعرضهدام
عيدقرباننداريم

سعيد س��لطاني مديرعامل اتحاديه دامداران با 
اظهار بي اطلاعي نسبت به قاچاق دام اظهار كرد: 
با توجه به آنكه اولويت اصلي تنظيم بازار داخل 
اس��ت، از اين رو مس��وولان ذي ربط بايد جلوي 

قاچاق را بگيرند تا بازار ساماندهي شود.
وي با اشاره به اينكه كمبودي در عرضه دام زنده 
نيست، افزود: بنابر آمار قيمت دام زنده و لاشه به 
سبب ازدياد عرضه نسبت به اسفند 97 كاهش 
چشمگيري داش��ته بطوري كه برخي استان ها 
اع��لام آمادگي كردن��د كه دام روي دستش��ان 
مانده است. سلطاني با اش��اره به اينكه مشكلي 
در عرضه دام عي��د قربان نداريم، بيان كرد: بنابر 
مكاتبات صورت گرفته در نظر داريم كه با عرضه 
مستقيم دام از سودجويي عوامل واسطه و دلالان 
جلوگيري كنيم. سلطاني با اشاره به اينكه افزايش 
قيمت دام زنده در آستانه عيد قربان دور از انتظار 
نيس��ت، بيان كرد: با توجه به ازدياد تقاضا براي 
خري��د دام زنده در روز عيد قربان بديهي اس��ت 
كه دلالان با سوءاستفاده از شرايط بازار قيمت را 

مقطعي افزايش مي دهند.

مبارزهباقاچاقسيگار
اقتصاديياامنيتي!؟

رييس انجم��ن توليدكنن��دگان، واردكنندگان و 
صادركنندگان محصولات دخاني با بيان اينكه 90 
درصد مبارزه با قاچاق، مبارزه اقتصادي است، گفت: 
احساس ناامني و نبود صرفه اقتصادي، در كنار هم 

مي تواند قاچاق سيگار را كاهش دهد.
با وجود اينكه از س��ال 1394 طرح هاي گسترده اي 
براي مبارزه با قاچاق سيگار و ممنوعيت فروش سيگار 
در دكه هاي روزنامه فروشي اجرا شده، اما مشاهدات از 
خرده فروشي هاي سطح شهر نشان مي دهد طرح هاي 

مذكور تاكنون چندان نتيجه بخش نبوده اند.
در اي��ن رابطه محمدرضا تاج��دار - رييس انجمن 
توليدكنن��دگان، واردكنن��دگان و صادركنندگان 
محصولات دخاني - ب��ا بيان اينكه به جاي مبارزه با 
مصرف، با صنعت دخانيات مبارزه مي شود، به ايسنا 
گفت: مبارزه با مصرف يك فرآيند زمان بر است كه نياز 
به برنامه ريزي دارد، اما مبارزه با صنعت كار دشواري 
نيست. وي افزود: در 24 سال گذشته حداقل هشت 
دوره مدي��ران اين بخش با افزايش غيرمنطقي نرخ 
عوارض و ماليات، باعث افزايش قاچاق شدند. براساس 
تجربه برخي كشورها مس��وولان فكر مي كنند كه 
افزايش قيمت در اي��ران نيز همچون اروپا، منجر به 
كاهش مصرف دخانيات مي شود، اما بايد توجه شود 
كه جغرافياي ما به گونه اي است كه با افزايش قيمت ها، 
در كمتر از شش ماه سيگار قاچاق با قيمت و كيفيت 

پايين تر، بازار را تامين مي كند.
رييس انجم��ن توليدكنن��دگان، واردكنندگان و 
صادركنندگان محصولات دخاني با بيان اينكه مبارزه 
با قاچاق قبل از آنكه يك موضوع امنيتي و انتظامي 
باشد، يك بحث اقتصادي است، تصريح كرد: قاچاق، 
از محلي كه قيمت  كالا ارزان تر است به محل گران تر 
اتفاق مي افتد؛ بنابراين قيمت سيگار در ايران نسبت به 
كشورهايي كه از آنها سيگار به كشور ما قاچاق مي شود، 
گران تر اس��ت. به گفته وي، سيگار از ايران به مقصد 
تركيه قاچاق مي شود، اما از ساير كشورهاي همسايه 
از جمله امارات، افغانستان، عراق، پاكستان و آذربايجان 

به مقصد ايران قاچاق مي شود.
تاجدار با تاكيد ب��ر اينكه 90 درصد مبارزه با قاچاق، 
مبارزه اقتصادي است، گفت: عوارض و ماليات بايد به 
صورت منطقي افزايش يابد تا منجر به افزايش قاچاق 
نشود. رييس انجمن توليدكنندگان، واردكنندگان 
و صادركنندگان محصولات دخاني با بيان اينكه در 
كنار مقوله اقتصادي، بايد مبارزه انتظامي و امنيتي 
نيز جريان داش��ته باشد، تصريح كرد: با وجود اينكه 
تنها سه تا پنج درصد سيگار قاچاق از سوي نهادهاي 
امنيتي و انتظامي كشف مي شود، اما احساس ناامني 
و نبود صرفه اقتصادي در كنار هم مي تواند قاچاق را 
كاهش دهد و باعث شود كه سيگار مورد نياز كشور از 
راه هاي قانوني تامين شود و به تبع آن ميزان مصرف 

نيز كنترل و تا حدودي كاهش يابد.

شافعي در ديدار با سفير تاجيكستان:

روابط اقتصادي ايران و تاجيكستان با زيرساخت موجود احيا مي شود
نظام الدين زاهدوف، سفير تاجيكستان در تهران در اولين 
ديدار رس��مي خود پس از آغاز ماموريت در كش��ورمان با 
غلامحسين شافعي رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و 
كشاورزي ايران ديدار كرد. در اين نشست برگزاري مجدد 
نمايشگاه در دوشنبه، پايتخت تاجيكستان و ديگر شهرهاي 
اين كشور به منظور معرفي امكانات و ظرفيت هاي اقتصادي 
و تجاري ايران، توسعه مناس��بات تجاري بين دو كشور، 
اعزام و پذيرش هيات هاي تجاري، گسترش ميزان سطح 
سرمايه گذاري ها و تس��هيل در صدور رواديد براي فعالان 
اقتصادي ايراني توس��ط دولت تاجيكس��تان، موردبحث 
و بررس��ي قرار گرفت. غلامحسين ش��افعي، رييس اتاق 
ايران با منحصربه فرد خواندن اشتراكات فرهنگي ايران و 
تاجيكستان، زبان مشترك را يكي از مهم ترين ظرفيت هاي 

بين دو كشور دانست و تصريح كرد: در گذشته همكاري هاي 
خوبي در زمينه ساخت وس��از، راه س��ازي و خدمات فني 
مهندسي داشتيم. امروز نيز با راه اندازي پرواز مستقيم و تأكيد 
سران دو دولت، اميدواريم بتوانيم سطح روابط را از گذشته 
نيز بيشتر كنيم. شافعي با بيان اينكه زيرساخت هاي لازم 
براي مبادلات تجاري بين ايران و تاجيكستان فراهم است، 
گفت: در گذشته قراردادهايي به امضا رسيده كه متأسفانه 
در اجرا با اختلاف نظر مواجه و متوقف شدند. در اين شرايط 
ايران، آمادگي دارد با حل مشكلات ايجاد شده، زمينه را براي 
احياي اين قراردادها مهيا كند. شافعي همچنين از آمادگي 
اتاق ايران و اتاق مشترك ايران و تاجيكستان كه به تازگي 
تشكيل شده است، براي پذيرش و اعزام هيات هاي تجاري 
بين دو كش��ور خبر داد. رييس پارلمان بخش خصوصي 

ايران همچنين از ضرورت احياي نمايشگاه هايي كه توسط 
ايران در ش��هرهاي مختلف تاجيكستان با هدف معرفي 
توانمندي هاي اين كشور برگزار مي شد، سخن گفت و ادامه 
داد: در مسير حمل كالا بين ايران و تاجيكستان مشكلاتي 
وجود دارد كه از سوي كشورهاي واسط به وجود آمده اند، 

البته اين مسائل نيز با تعامل و مذاكره قابل حل است.
در ادامه نظام الدين زاهدوف، سفير تاجيكستان در تهران 
ضمن اشاره به اشتراكات فرهنگي و اجتماعي بين دو كشور از 
كاهش سطح مناسبات تجاري بين ايران و تاجيكستان انتقاد 
كرد و با تشريح برخي اختلافات ايجاد شده بين دو كشور بر 
لزوم گرم شدن روابط و پايان دادن به اين مسائل، تأكيد كرد.

به اعتقاد او، ايران و تاجيكستان، ظرفيت ها و امكانات بسياري 
در اختيار دارند كه به كمك آنها مي توانند در درازمدت به 

شركاي تجاري و اقتصادي خوبي براي يكديگر تبديل شوند.
زاهدوف ميزان مبادلات تجاري سال گذشته ميان ايران 
و تاجيكستان را حدود 65 ميليون دلار برآورد كرد كه در 
مقايسه با 4 تا 5 سال گذشته افت چشمگيري داشته است.

بر اساس اظهارات سفير تاجيكستان در تهران، در سال هاي 
گذشته س��طح روابط تجاري بين دو كش��ور حدود 500 
ميليون دلار بود كه متأسفانه كاهش چشمگيري داشته 
است. او در ادامه از نشست هاي اخير دولت هاي دو كشور و 
رايزني براي توسعه حجم مناسبات اقتصادي، سخن گفت 
و تأكيد كرد: طي چند ماه گذش��ته مذاكرات خوبي بين 
سران دو دولت انجام شده و تصميم گرفتند به شيوه هاي 
مختلف از ظرفيت هاي موجود استفاده كرده و سطح روابط 
را افزايش دهند. س��فير تاجيكس��تان در تهران در بخش 
ديگري از سخنان خود به موفقيت اين كشور در تأمين برق 
موردنياز خود اشاره كرد و گفت: تاجيكستان با همكاري و 
سرمايه گذاري هاي ايران توانست نه تنها برق موردنياز خود 

را تأمين كند، بلكه به صادركننده انرژي هم تبديل شود.

زاه��دوف افزود: همچني��ن با اصلاحات ص��ورت گرفته، 
توانستيم امنيت غذايي كشور را نيز تأمين كنيم. حال به 
دنبال آن هستيم كه از نظر صنعتي نيز ظرفيت هاي كشور 
را توسعه دهيم كه براي تحقق اين هدف، خواستار توسعه 
روابط با ايران هس��تيم. محمدرضا كرباس��ي، معاون امور 
بين الملل اتاق ايران نيز در جريان اين ملاقات، از برنامه ريزي 
براي ميزباني اتاق مش��ترك ايران و تاجيكستان از هيات 
تجاري اين كشور در مشهد و برگزاري مجمع تجاري براي 
تشريح امكانات اقتصادي دو كشور خبر داد كه طبق اظهارات 
او متأسفانه با وجود پيگيري هاي انجام شده، پاسخي در مورد 

زمان و چگونگي اعزام اين هيات دريافت نشده است.
او همچنين به مش��كلات پيش آمده براي ش��عبه يكي از 
بانك هاي ايراني فعال در تاجيكستان اشاره و تصريح كرد: با 
توجه به وضعيت پيش آمده، فعالان اقتصادي كه قصد كار 
طولاني مدت در اين كشور را دارند، در نقل و انتقالات پولي 
خود دچار مشكل شده اند. بنابراين خواستار حل اين مساله 

از سوي دولت تاجيكستان هستيم.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

طلاي سياه رشد هفتگي 1.8 درصدي را ثبت كرد 

نگراني زدايي وزير انرژي روسيه در برابر آخرين پيش بيني هاي عرضه و تقاضاي نفت

بازه زماني 2 ساله براي افزايش ظرفيت صدور نفت عربستان از درياي سرخ

افق قيمتي نفت خام چيست؟ 

وزير انرژي روسيه پيش بيني IEA را به چالش كشيد 

درخواست الفالح از خريداران نفت براي تأمين امنيت نفتكش ها

گروه انرژي| نادي صبوري |
با وجود اينكه صن��دوق بين المللي پول در تازه ترين 
گزارشش چش��م اندازي نه چندان روشن براي رشد 
اقتصادي ترسيم كرد، قيمت نفت خام روز جمعه هم 
روند رو به رش��د اما ملايم خودش را حفظ كرده و در 
س��اعت نگارش اين گزارش 15: 12 به وقت تهران، 
با قيمت 63 دلار و 38 س��نت در هر بش��كه در لندن 
معامله شد. ش��اخص نفت دبليو تي اي هم با رشدي 
0.78 درصدي نسبت به معاملات اوليه روز به 56 دلار 

و 51 سنت در هر بشكه رسيد. 
افزايش قيمت نفت ب��راي ايران به ويژه در اين روزها 
مي تواند از چند جهت خبري خوب محس��وب شود. 
نخس��ت اينكه با توجه به اعمال فشار ايالات متحده 
بر مش��تريان نفتي اي��ران در زمينه خريد رس��مي 
نفت، قيمت بالاتر شانس��ي براي بيشتر شدن درآمد 
در ش��رايط فعلي اس��ت. از طرف ديگر در حالي كه 
سياست گذاران در هفته هاي اخير دنبال فراهم كردن 
شرايطي در جهت تثبيت نرخ ارز بوده اند، بالاتر رفتن 
قيمت نفت با تقويت پايه پولي مي تواند به سهم خود 

به استقرار قدرتمندتر اين سياست ها كمك كند.
8 مه  2018  و همين كه بيانيه كاخ س��فيد در مورد 
خروج امريكا از برجام روي وب س��ايتش ظاهر شد، 
بازار نفت ديگ��ر بازاري نبود كه ثاني��ه قبلش بود. از 
همين لحظه يك جنگ تمام عيارشروع شد كه يك 
طرف آن تمايل بازار نفت به افزايش قيمت در واكنش 
به تهديد كاهش عرضه از ط��رف ايران بود و از طرف 
ديگر آن رييس جمهوري كه براي كاس��تن از اثر اين 
اتفاق روي قيمت ها، حتي بدش نمي آمد چشم انداز 
رشد اقتصادي جهان را نيز با ابزار تنش تجاري با چين 

مبهم كند. 
افزايش نسبي قيمت هر بشكه نفت خام در معاملات 
روز جمعه در بورس هاي مهم دنيا، باعث شد تا رشد 
هفتگي 1.8 درصدي براي قيمت ها ثبت شود. طلاي 
سياه هفته گذش��ته يك افت 6 درصدي را پشت سر 

گذاشته بود.
بعد از آنكه بريتانيا يك نفتكش حامل 1 ميليون بشكه 
نفت خام ايران را در جبل الط��ارق توقيف كرد، يك 
نفتكش بريتانيايي به درخواست سازمان امور بنادر و 
دريانوردي ايران به دليل آنچه كه نقض قوانين اعلام 
شد توسط نيروي دريايي س��پاه توقيف شد. توقيف 
تانكر نفتي بريتانيا در تنگه هرمز اتفاق افتاد كه آژانس 
بين الملل��ي انرژي به تازگي مي��زان نفتي كه از آنجا 

انتقال پيدا مي كند را روزانه 20 ميليون بشكه اعلام 
كرد. اين رقم بالغ بر يك س��وم كل نفتي است كه در 

دنيا صادر مي شود. 
توقيف نفتكش بريتانيايي در اي��ران در روزي اتفاق 
افتاد كه بازار نفت خام در لندن و نيويورك تعطيل بود 
اما به محض بازگش��ايي بازارها در روز دوشنبه رشد 
2 درصدي كه رش��دي قابل توجه محسوب مي شود 

به ثبت رسيد. 
اينكه قيمت نفت خام در چند روز اخير معاملاتي روند 
صعودي اش را هر چند با شيب كم حفظ كرد و دفتر 
معاملاتي اين هفته را با سود بست از نظر تحليلگران 
نشانه اين تلقي شده است كه معامله گران تا حدودي 
نگران آن چه كه در تنگه هرمز در حال رخ دادن است 
هستند. البته ش��يب ملايم افزايش قيمت نفت خود 
نش��ان مي دهد آنها احتمال يك درگيري نظامي را 
پايين مي دانند. اين نكته اي  است كه كارستن فريچ 
تحليلگر كامرزبنك هم به سي ان بي سي گفته است. 
او مي گويد كه به نظر مي رسد »اكثريت« معامله گران 
درگيري نظامي حداقل به شكلي كه بر تردد نفتكش ها 

در خليج فارس اثر بگذارد را محتمل نمي دانند.
قيمت ها در س��ه روز اخير از گزارشي كه افت ذخاير 
نفت خام ايالات متحده را نش��ان م��ي داد هم تاثير 
گرفته و تقويت شدند. روز چهارشنبه انتشار گزارش 
موسسه امريكن پتروليوم نشان داد كه سطح ذخاير 
نفت امريكا در هفته منتهي به 1۹ ژوييه بيش از حد 
انتظار كاهش پيدا كرده و با 11 ميليون بشكه كاهش 

به ۴۴۹ ميليون بشكه رسيده است.
اگر بخواهيم دليل اين كاهش را بدانيم، ايرنا در ترجمه 
از رويترز به نقل از »ادوارد مويا« تحليلگر برتر بازار نفت 
در نيويورك در اين باره نوش��ت كه بيشترين دلايل 
كاهش ذخاير نفت امري��كا مربوط به خليج مكزيك 
اس��ت؛ جايي كه توفان گرمسيري »بري« زيان هاي 

فراواني به اين بخش وارد آورده است.

  نفت بورسي ها را مي كشد 
در اي��ران، تعداد قاب��ل توجهي مجتم��ع توليدي 
محصولات پالايش��ي و پتروش��يمي وج��ود دارد. 
»نفت خام« يا خوراك اصلي اين مجتمع ها اس��ت 
يا روي قيمت جهاني خ��وراك دريافتي و در نتيجه 
محصول آنها اثر مي گذارد. اغلب اين ش��ركت ها در 
بورس هس��تند و افزايش قيمت نفت موجب رش��د 

ارزش سهام آنها مي شود. 

بررسي »تعادل« از چند ش��اخص بورسي مرتبط با 
نفت خام در بورس تهران نشان مي دهد كه نمادهاي 
شاراك، شپنا، شبندر، شبريز، شتران، شپترو و پارس 
همگي همگام با رش��د 1.5 درصدي هفتگي قيمت 
جهاني نفت خ��ام، در روزهاي اخير رش��د كرده اند. 
ب��ه اين دلي��ل كه اكن��ون فصل مجامع ش��ركت ها 
اس��ت امكان بررس��ي دقيق تر فراهم نيست اما روند 
كلي نش��ان مي دهد ارزش سهام ش��ركت هايي كه 
دريافت كننده نفت خام به عنوان خوراك هستند يا 
گاز دريافت مي كنند و محصول توليديشان با قيمت 
نفت همبس��تگي دارد، همگي با رش��د ارزش روبرو 

بوده اند.
در ايران مجتمع هاي پالايش��ي قيم��ت نفت خام را 
با 5 درصد تخفيف نس��بت به قيمت جهاني دريافت 
مي كنند، پس اين تخفيف كه سهامداران شركت ها 
هم ب��ه نوع��ي از آن بهره مي برن��د، با بالات��ر رفتن 
قيمت نفت، ب��دون اينكه اتفاق خاصي در س��اختار 

اي��ن مجتمع ها افتاده باش��د بالاتر م��ي رود.  عوامل 
مبهم كننده وضعيت بازار نفت خام به ش��كلي است 
كه اين روزها كمتر گ��زارش و تحليلي در مورد روند 
پيشروي قيمت ها منتشر مي شود. كشورهاي عضو 
اوپك در تلاش هس��تند با محدود كردن عرضه نفت 
خام، كفه ترازو در اين س��مت را به ورطه ثبات ببرند 
اما همچنان عوامل نامش��خص كه در راس آنها رشد 

اقتصادي جهان است اثرگذار هستند.
صن��دوق بين المللي پ��ول در تازه ترين گزارش��ش 
ب��رآورد از رش��د اقتصادي جهان در س��ال 201۹ را 
0.3 درصد نس��بت به برآورد قبل��ي كاهش داد و آن 
را به 3.2 درص��د تعديل كرد. به گ��زارش »تعادل« 
گيتا گوپينات اقتصاددان صن��دوق بين المللي پول 
كه گزارش چش��م انداز اقتصادي جهان تحت نظر او 
تدوين مي شود، در اين باره گفته: »رشد كمتر از انتظار 
اقتصادهاي نوظهور و در حال توس��عه طي سه ماهه 
نخست س��ال جاري ميلادي باعث ش��ده صندوق 

بين المللي پول تصميم به تعديل پيش بيني خود از 
نرخ رشد اقتصادي جهان بگيرد.« 

نرس��ي قربان كارش��ناس و تحليلگر اقتصاد انرژي 
در م��ورد اينكه در وضع فعلي چ��ه افقي پيش روي 
قيمت هاي نفت خام اس��ت به »تع��ادل« مي گويد: 
»به نظر من ب��ا توجه به عوامل مختل��ف اكنون بازه 
بين 60 تا 70 دلار در هر بشكه براي نفت خام محمتل 
است. بعيد است قيمت ها به زير 60 دلار در هر بشكه 
برسند و از سوي ديگر ديدن سطوح بالاي 70 دلار در 

هر بشكه نيز شانس چنداني ندارد«
او در ادامه مي گويد: »ممكن است عواملي مثل سطح 
توليد نفت خام ايالات متحده يا مصرف فرآورده نفتي 
در چين كم و بي��ش تغييراتي در وضع قيمتي ايجاد 

كنند اما بطور كلي اين وضعيت محتمل است«
اين تحليلگر تاكيد مي كن��د در وضع فعلي احتمال 
سطوح 60 دلاري به مراتب بيشتر از سطوح 70 دلار 

در هر بشكه است. 

گروه انرژي|
اين روزها نهادهاي مختلف ارزي��اب دنياي انرژي و 
ذي نفعان بازار نفت به تكاپو ب��راي گمانه زني درباره 
وضع طلاي س��ياه در س��ال 2020 افتاده اند و كفه 
ترازوي گمانه زني ها به سمت نگراني نسبت به مازاد 
عرضه و به تبع سقوط قيمت ها در سال آينده سنگيني 
مي كند. آخري��ن گزارش آژان��س بين المللي انرژي 
)IEA( كه در 22 تيرماه منتش��ر شد، برآورد كرد كه 
افزايش توليد نفت كشورهاي غيرعضو اوپك، به مازاد 
عرضه دامن زده و در نهايت سبب كاهش 2 ميليون 
بشكه اي سهم اوپك از بازار در سال 2020 خواهد شد. 
از طرف ديگر، آمار س��ازمان JODI ديروز نشان داد 
كه رشد مصرف نفت در جهان از سال 2018همگام 
با گمانه زني ها درباره احتمال كم شدن سرعت رشد 
اقتصاد جهاني، حركت افزايش��ي خود را از دس��ت 
داده اس��ت. ادامه اين روند به معني فشار مضاعف بر 
نرخ هاي نفت در سال آينده است. با اين وجود، وزير 
انرژي روسيه معتقد است كه براي پيش بيني كردن 
درباره عرضه مازاد نفت در سال 2020 هنوز زود است 
و تحولات مثب��ت تجاري ميان چي��ن و امريكا مايه 
امي��دواري براي كاهش نيافت��ن تقاضاي اين حامل 

انرژي در سال آينده است.
الكساندر نواك، وزير انرژي روسيه، روز سه شنبه اعلام 
كرد كه تحولات مثبت در مذاكرات تجاري بين امريكا 
و چين اين اميدواري را ايجاد كرده اس��ت كه تقاضاي 
نفت در سال آينده ميلادي كاهش نخواهد يافت، اما 
اكنون براي پيش بيني دقيق درباره اين مساله زود است.

به گزارش خبرگزاري اسپوتنيك از آستاراخان، نواك 

با بيان اينكه مش��خص اس��ت كه اكنون بازار نسبتاً 
متوازني داريم و نوسان چندان شديد نيست، افزود: 
موقعيت هاي غيرقابل پيش بيني بسياري هستند كه 
مي توانند وضع كنون��ي را تغيير دهند و ما به نظارت 
بر چگونگي تحول مس��ائل ادامه مي دهيم و تصميم 

مقتضي را اتخاذ مي كنيم.
تلاش نواك در راستاي كاستن از نگراني هاي قيمتي 
است، زيرا افزايش مازاد عرضه نفت تأثير مستقيم و 
بر كاهش نرخ هاي اين كالا دارد و آخرين گزارش ها 
پيش بيني مي كنند كه دو عامل در سال 2020 نفت 

را تحت فشار قرار خواهند داد.
در ط��رف عرضه، آژانس بين المللي انرژي در آخرين 

گزارش خود اعلام كرده اس��ت كه جهان بايد منتظر 
افزايش ش��ديد توليد طلاي س��ياه در كش��ورهاي 
غيراوپكي باش��د و فقط امريكا در 2020 توليد نفت 
خام��ش را روزي 2 ميليون بش��كه ب��الا مي برد. به 
گزارش »تعادل«، در همين راس��تا IEA در گزارش 
خود نوش��ته كه تقاضا براي نفت خام اوپك در سال 
آينده بطور متوسط روزي 28 ميليون بشكه خواهد 
بود يعني اوپك ب��راي جلوگيري از كاهش ش��ديد 
قيمت ها در س��ال 2020 بيش از 2 ميليون بشكه در 
روز از توليد نفت خود نسبت به سال 201۹ مي كاهد. 
IEA در گ��زارش خود هش��دار داد ك��ه خطر حجم 
م��ازاد عرضه اي در 2020 وج��ود دارد، اين درحالي 

است كه پس لرزه هاي مازاد عرضه نفت در سال هاي 
201۴ تا 2016 هنوز ت��ن توليدكنندگان نفت را به 
لرزه در مي آورد. آژانس در گزارش��ش نوش��ته است 
كه برآوردهاي اوليه آنها از وجود »پتانس��يل« ايجاد 
وضعيت »مازاد عرضه« در سال بعدي ميلادي حكايت 
دارد چرا كه كشورهايي كه عضو اوپك نيستند در اين 
سال توليدشان را طبق برآوردها تا روزي 2 ميليون و 

100 هزار بشكه در روز بالا مي برند. 
در ط��رف تقاضا، آمارهاي س��ازمان JODI نش��ان 
مي دهد كه تقاضاي جهاني نفت نيز با اختلال هايي 
مواجه شده است. رشد تقاضاي جهاني نفت از اواسط 
س��ال 2018 متوقف ش��ده و ممكن اس��ت با وجود 
تلاش هاي اوپك و متحدانش، پايين رفتن قيمت هاي 

نفت را اجتناب ناپذير كند.
18 كشور مصرف كننده بزرگ نفت جهان كه هر يك 
روزانه بيش از يك ميليون بش��كه محصولات نفتي 
مص��رف مي كنند، حدود دو س��وم از مصرف جهاني 
نفت سهم دارند و بنابراين عامل مهمي براي تقاضاي 
جهاني به شمار مي روند. آمار سازمان JODI نشان 
مي دهد مصرف در اين 18 كش��ور در مدت س��ه ماه 
منتهي به مارس در مقايس��ه با مدت مش��ابه س��ال 

گذشته، تنها 0.7 درصد رشد كرد.
به گزارش ايس��نا، اكثر اين كشورها آمار مصرف را با 
تأخير دو ماهه منتش��ر مي كنند و اكنون آمار تا ماه 
مه موجود اس��ت اما چين، هند و تايلند كمي ديرتر 
گزارش مي دهند. اگر اين س��ه كشور در نظر گرفته 
نش��وند، ميزان مصرف در 15 كش��ور مصرف كننده 
بزرگ كه ۴5 درصد از مصرف نفت جهان را تشكيل 

مي دهند، در مدت س��ه ماه منتهي به مارس نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، 2.2 درصد كاهش پيدا 
كرده است كه س��ريع ترين روند افت از زمان ركورد 

سال 200۹-2008 به شمار مي رود.
از س��ال 2006 رش��د مص��رف نف��ت در اي��ن 15 
كش��ور مصرف كننده ب��زرگ، ش��اخص مطمئني 
براي 18 مصرف كننده بزرگ و به طور كلي تقاضا بوده 
است كه با توجه به همبستگي اقتصاد جهاني، عجيب 
نيست. افت رشد مصرف نفت از سه ماهه دوم و سوم 
سال 2018 ارتباط نزديكي با كندي فعاليت توليدي 

جهاني و جابه جايي بار داشته است.
دوره هاي قبلي افت مصرف نفت در سال هاي 2007-

2006، 200۹-2008 و 2015-201۴ همگ��ي ب��ا 
سقوط ش��ديد قيمت همراه بودند و مصرف و توليد 
را نس��بت به يكديگر متعادل كردند. در سال 201۹ 
محدوديت توليد از افت شديدتر قيمت ها جلوگيري 
كرد اما مانع از نياز به قيمت هاي پايين تر براي احياي 

رشد مصرف نشد.
آژانس بين المللي انرژي )IEA( نيز در دو گزارش قبلي 
ماهيانه خود، پيش بيني رشد تقاضاي جهاني نفت در 
س��ال جاري ميلادي را تعديل كرده بود. به گزارش 
تسنيم، آژانس بعد از آنكه برآورد كرده بود نرخ رشد 
تقاضاي جهاني نفت در س��ال جاري به 1.3 ميليون 
بشكه در روز مي رسد، اين نرخ را در گزارش آخر خود 

به 1.2 ميليون بشكه در روز تعديل كرد.
بر اس��اس گزارش رويترز، قيمت ها تنها در صورتي 
روند افزايشي پيدا مي كنند كه اقتصاد جهاني از ركود 

اجتناب كند و رشد مصرف دوباره سرعت بگيرد.

گروه انرژي|
وزي��ر ان��رژي عربس��تان در س��خناني ت��ازه از 
كش��ورهاي واردكننده نفت خواست تا خود امنيت 

نفتكش هاي شان را تامين كنند.
تارنماي شبكه تلويزيوني »س��ي ان بي سي« عربي 
)CNBC( نوشت: خالد الفالح، وزير انرژي عربستان 
كه به تازگي به هند س��فر كرده است، روز پنجشنبه 
در يك كنفرانس خبري در اين كش��ور گفت: پس از 
حوادث اخير در خليج فارس و تنگه هرمز و حملات 
به نفتكش ها انتظ��ار مي رود واردكنن��دگان نفت، 
خود امنيت اي��ن آبراه اس��تراتژيك )تنگه هرمز( را 

فراهم كنند.
به گ��زارش ايرنا، اي��ران بارها اعلام كرده اس��ت كه 
آمادگي دارد از طريق همكاري با كشورهاي منطقه 
امنيت خليج فارس و تنگه هرمز را بدون حضور نيروي 

خارجي فراهم كند. اما آل سعود اصرار دارد با توسل 
به نيروي خارجي امنيت را براي خود خريداري كند.

ابتداي هفته گذش��ته منابع خبري اطلاع دادند كه 
»س��لمان بن عبدالعزيز« شاه س��عودي با استقرار 
نيروهاي امريكايي در عربستان موافقت كرده است، 
هدف از حض��ور نيروهاي جدي��د تحكيم همكاري 
مش��ترك در دفاع از ثبات و امنيت منطقه ادعا شده 

است.
تلويزي��ون ان بي س��ي به نق��ل از مقام��ات نظامي 
امريكا گ��زارش داد كه در هفته هاي آينده ش��اهد 
استقرار هواپيماهاي جنگنده و سامانه دفاع موشكي 
دور ب��رد در اين پاي��گاه خواهيم بود و عربس��تان با 
پرداخت هزينه هاي مالي اين اق��دام موافقت كرده 
اس��ت. اين ش��بكه امريكايي افزود: تعداد سربازان 
امريكاي��ي كه در اي��ن پايگاه مس��تقر ش��ده اند با 

 رس��يدن نيروهاي هوايي جديد بي��ش از 500 تن 
خواهد شد.

پس از توقي��ف نفتك��ش بريتانياي��ي در پي نقض 
قوانين دريايي و بين المللي از س��وي ايران، لندن به 
كشورهاي اروپايي پيشنهاد داد براي تامين امنيت 
نفتكش هاي خود يك ائتلاف نظامي در خليج فارس 

تشكيل دهند.
سردار »حسين دهقان« مشاور فرماندهي كل قوا در 
حوزه صنايع دفاعي و پش��تيباني از نيروهاي مسلح 
روز چهارشنبه در مصاحبه با شبكه خبري »الجزيره« 
تاكيدك��رد: پيش��نهاد لندن براي تش��كيل نيروي 
اروپايي در تنگه هرمز ممكن است عواقب پيش بيني 

نشده اي به  دنبال داشته باشد.
وي افزود: ايران براي تامي��ن امنيت و ثبات منطقه 
آماده تش��كيل ائتلاف منطقه اي با همسايگان خود 

است.خالد الفالح همچنين بيان كرد: ما در نظر داريم 
با گس��ترش خطوط لوله هاي نفتي خود از شرق به 
غرب بخش عظيمي از صادرات خود را از طريق درياي 
سرخ پيگيري كنيم كه در اين صورت صادرات ما از 
طريق تنگه هرمز بطور قابل توجهي كاهش مي يابد.

به گ��زارش رويترز، عربس��تان در راس��تاي كاهش 
وابستگي به تنگه هرمز در طرحي 2 ساله قصد دارد 
ظرفيت انتقال نفت از طريق خط لوله شرق به غرب 
عربستان را 2 ميليون بشكه در روز افزايش دهد. با اين 
اقدام، ظرفيت خط لوله هاي شرق به غرب عربستان 

تا ۴0 درصد طي دو سال افزايش مي يابد.
فالح پس از دي��دار با درماندرا پراده��ان، وزير نفت 
هند گفت هند هم باي��د نقش خود را براي حفاظت 
دريانوردي آزاد و انتقال انرژي به كل دنيا انجام دهد. 

هند دو كشتي جنگي به تنگه هرمز فرستاده است.

عربس��تان سعودي بخش��ي از نفت خود را از طريق 
درياي س��رخ و با اس��تفاده از 1200 كيلومتر خط 
لوله كه از ش��رق اين كشور كشيده شده است صادر 
مي كند. هدف عربس��تان افزايش صادرات از طريق 
خط لوله ش��رق به غرب با ظرفي��ت فعلي 5 ميليون 

بشكه در روز است.
فالح گف��ت: »اميدواريم اين مق��دار را به 7 ميليون 
بشكه در روز افزايش دهيم«.وي اضافه كرد توسعه 
ظرفيت خط لوله ش��رق به غرب عربس��تان دو سال 

طول مي كشد.
اس��تفاده نكردن از تنگه هرمز ب��راي صادرات نفت 
براي كشورهايي مانند كويت و عراق سخت تر است 
چون تنها خط س��احلي آنها در خليج فارس است و 
همچنين امارات و ايران كه بيشتر نفتشان را از طريق 

خليج فارس صادر مي كنند.
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راي دادگاه برزيل به سوخت دهي 
به كشتي هاي ايراني

ايس�نا| يك دادگاه برزيلي روز پنجشنبه به يك 
شركت نفتي دس��تور داد تا به دو كشتي ايران در 
بندر پاراناگوآ سوخت برس��اند.به گزارش رويترز، 
يك دادگاه برزيلي روز پنجشنبه به شركت نفت و 
گاز پتروبراس دستور داد تا سوخت مورد نياز براي 
حركت دو كشتي ايراني در اختيار آنها بگذارد. اين 
دو كشتي ايراني به دليل كمبود سوخت بيش از يك 
ماه اس��ت كه در يك بندر برزيلي لنگر انداخته اند.

دياس توفولي، عالي ترين مقام قضايي برزيل تصميم 
ش��ركت نفت دولتي برزيل،  پتروبراس را مبني بر 
عدم فروش سوخت به اين دو كشتي ايراني رد كرد 
و حكم داد كه به اين كشتي ها سوخت رساني شود.

اين شركت برزيلي به دليل تحريم هاي امريكا حاضر 
نشده بود تا س��وخت لازم را در اختيار كشتي هاي 
ايراني بگذارد.س��يد علي سقاييان، سفير ايران در 
برزيل، روز گذش��ته به مقامات برزيلي اعلام كرد 
كه اگر اين كش��ور امريكاي جنوب��ي اجازه ندهد 
كشتي هاي ايراني س��وخت گيري مجدد داشته 
باشند ايران مي تواند به راحتي فروشندگان ديگري 
براي ذرت، سويا و گوشت پيدا كند.ارزش صادرات 
برزيل به ايران سالانه حدود دو ميليارد دلار است 
كه عمده آن كالاهايي مانند ذرت، گوشت و شكر 
هستند. تهران يك سوم از كل صادرات ذرت برزيل 

را خريداري مي كند.

اتصال خطوط انتقال گاز 
چين و روسيه

ايرن�ا| خط لول��ه گاز طبيعي چين و روس��يه به 
عنوان مهم ترين پروژه مشترك دو كشور در زمينه 
همكاري هاي انرژي با موفقيت در استان »هلونگ 
جيانگ« واقع در شمال چين به هم متصل شد.به 
گزارش »سي س��ي تي وي« اين خط نشان دهنده  
يك پروژه  مه��م در حوزه  همكاري هاي انرژي بين 
اين دو كش��ور است و همچنين طولاني ترين خط 
لوله گاز طبيعي با بالاترين گنجايش و فشار در چين 
محسوب مي شود.كار س��اخت قسمت روسي اين 
خط لوله از 201۴ ميلادي ش��روع شده و مسافتي 
نزديك به چهار هزار كيلومتر را پوشش مي دهد در 
حالي كه كار س��اخت قسمت چين آن در مسيري 
به طول س��ه هزار و 371 كيلومتر و از سال 2015 
ش��روع شده اس��ت.خط لوله مش��ترك در بخش 
روسي، ميدان هاي »كوويكتين« و »چاياندين« را 
در سيبري به شهر »ولادي وستوك« پيوند مي دهد 
و قسمت چيني اين خط هم شهر مرزي »خيهه« 
را به شانگهاي متصل مي كند.طبق اظهارات رسمي 
انتظار مي رود تا دو ماه ديگر قسمت شمالي اين خط 
براي ورود جريان آماده شود و نهايتا كل اين خط لوله 
تا سال 202۴ بتواند سالانه 38 ميليارد متر مكعب 

گاز طبيعي را از روسيه به چين انتقال دهد.

12 نفتكش در انتظار تعمير
ايسنا| مديرعامل شركت ملي نفتكش ايران اظهار 
كرد: كارهاي تعميرات ادواري سوپر نفتكش »دُر« 
انجام ش��ده و تا دو روز ديگر با پر ش��دن حوضچه، 
كش��تي يارد ايزوايكو را به مقص��د جزيره خارك 
ترك مي كند. نصرالله سردش��تي گفت: امس��ال 
تعمير 12 فروند نفتك��ش را نوبتي براي تعمير به 
ايزوايكو مي فرستيم.وي افزود: در صحبت هايي كه 
با مسوولان ايزوايكو داش��تيم قرار است ياردي كه 
سكوي شناور در آن قرار دارد، خالي شود و دو فروند 
كشتي فعلي را پس از تعمير بيرون برده و دو فروند 
ديگر را بياوريم.مديرعامل شركت ملي نفتكش ايران 
تصريح كرد: موتورها، كل ژنراتورها و وسايل برقي 
كشتي همه تعمير ش��دند و رنگ آميزي آن انجام 
شده و تا پنج س��ال آينده به تعميرات حوضچه اي 
نيازي ندارد.سردشتي خاطرنشان كرد: شركت ملي 
نفتكش امسال تعمير 12 فروند كشتي 35 تا 320 
هزار تني را در برنامه هاي خود دارد و آنها را به نوبت 

براي تعمير به ايزوايكو مي فرستيم.

سبقت سبد نفتي اوپك از برنت
ش�انا| به گزارش دبيرخانه س��ازمان كشورهاي 
صادركنن��ده نفت )اوپك(، قيمت س��بد نفتي اين 
سازمان روز پنجشنبه به 6۴ دلار و 58 سنت در هر 
بشكه رسيد، در حالي كه روز پيش از آن 63 دلار و ۹2 
سنت در هر بشكه بوده است.سبد نفتي اوپك شامل 
١٤ نوع نفت خام اعضاي اين سازمان از جمله مخلوط 
الجزاير، گيراسول آنگولا، اورينته اكوادور، سبك رابي 
گابون، ميناس اندونزي، سنگين ايران، سبك بصره، 
صادراتي كويت، الس��در ليبي، سبك بوني نيجريه، 
سبك عربي عربستان، موربان امارات، مري ونزوئلا 

و جنو كنگو است.

آخرين وضعيت بارش ها
تسنيم| در 33 روز نخست تابستان، تنها ۴.6ميليمتر 
بارش در كشور ثبت شده كه با احتساب بارش هاي 
اندك تابستاني، مجموع بارش هاي كشور از ابتداي 
س��ال آبي جاري تاكنون به 337.6 ميليمتر رسيده 
است.بر اساس آمار رسمي دفتر مطالعات پايه منابع 
آب ش��ركت مديريت منابع آب اي��ران، ارتفاع كل 
ريزش هاي جوي از اول مهر ۹7 تا دوم مرداد ۹8 )305 
روز ابتدايي سال آبي جاري( بالغ بر 337.6 ميلي متر 
است.اين مقدار بارندگي نسبت به ميانگين دوره هاي 
مشابه درازمدت )2۴0.2 ميلي متر( ۴1 درصد افزايش 
و نسبت به دوره مشابه س��ال آبي گذشته )167.6 
ميلي مت��ر( 101 درصد افزايش نش��ان مي دهد.از 
مجموع 337.6 ميلي متر بارش ثبت شده در 305 روز 
ابتدايي سال آبي جاري، ۹2.1 ميلي متر سهم پاييز، 
131.۹ ميلي متر سهم زمستان، 10۹ ميلي متر سهم 
بهار و ۴.6 ميليمتر سهم 33 روز ابتدايي تابستان است.
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بررسيورودپهپادامريكاييبهآسمانايرانازمنظرحقوقبينالملل

انهدام پهپاد جاسوسي متجاوز: دفاع مشروع 

جانسون،سياستخارجيلندنرابرايكاخسفيدتغييرنميدهد

بامداد پنجش��نبه ۳۰ خرداد يك فروند هواپيماي بدون 
سرنشين امريكايي بعد از ورود به حريم هوايي و تجاوز به 
حريم سرزميني جمهوري اسلامي ايران، در منطقه روبروي 
كوه مبارك استان هرمزگان ايران، ساقط گرديد. در پي اين 
رويداد سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در بيانيه اي اعلام نمود 
كه پهپاد جاسوسي امريكا در ساعت ۱۴ دقيقه بامداد امروز از 
يكي از پايگاه هاي نيروهاي امريكايي در جنوب خليج فارس با 
مختصات معلوم به هوا برخاسته و برخلاف قوانين هوانوردي 
كليه تجهيزات مربوط به معرفي خود را خاموش نموده و 
درنهايت پنهان كاري، از تنگه هرمز به سمت چابهار ادامه 
مسير مي دهد. اين پهپاد در زمان بازگشت به سمت غرب 
منطقه در محدوده تنگه هرمز با تجاوز به فضاي سرزميني 
جمهوري اسلامي ايران، مش��غول جمع آوري اطلاعات و 
جاسوسي مي شود؛ كه نهايتاً در ساعت ۴ و پنج دقيقه بامداد 
توسط پدافند نيروي هوافضاي سپاه مورد هدف قرار مي گيرد 

و سرنگون مي شود.
شمس در مقاله اي به قلم جاويد منتظران، آورد: با انهدام اين 
پهپاد، بحث هاي حقوقي، سياسي گسترده اي در خصوص 
مشروعيت اقدام ايالات متحده و ايران به ترتيب در ارسال و 
انهدام پهپاد به وجود آمد. تا جايي كه ايالات متحده امريكا 
مدعي گرديد كه اين پهپاد قوانين بين المللي را نقض ننموده 
است و متقابلًا نمايندگي ايران در سازمان ملل در نامه اي به 
رييس شوراي امنيت سازمان ملل، با اعلام اينكه اقدام امريكا 
نقض حقوق بين الملل و منشور ملل متحد است، اين عمل 
را به شديدترين لحن ممكن محكوم نمود و اعلام نمود كه 
سرنگوني اين پهپاد، پس از اخطارهاي مكرر و طبق حق ذاتي 
ايران در دفاع مشروع از خود طبق ماده ۵۱ منشور سازمان 

ملل، صورت گرفته است.
با نظر به اينكه مباحث پيش آمده حول موضوع تجاوز و انهدام 
پهپاد، به لحاظ قواعد حقوقي، بين المللي از اهميت ويژه اي 
برخوردار است، ما در اين مقاله درصدد برآمديم، با اشاره به 
اصل  حاكميت  انحص��اري دولت ها بر قلمرو هوايي خود و 
تبيين مشروعيت ورود هواپيماي بدون سرنشين امريكا 
به قلمرو  هوايي  ايران، موضوع ورود پهپاد هاي جاسوسي 
به آسمان ايران را از منظر مباني حقوق بين الملل بررسي 

نماييم .

تعريفوجايگاههواپيماهايبدونسرنش�ين
امريكايي

هواپيماهاي بدون سرنشين به هواپيماهايي اطلاق مي گردد 
كه يا توس��ط خلبان از روي زمين هدايت مي شود يا طبق 
ماموريت و برنامه محوله به آنها بطور خودكار پرواز مي كنند.

آقاي الس��تون )گزارشگر ويژه س��ازمان ملل( در گزارش 
خود به تعريف ديگري از اين واژه اش��اره داش��ته است كه 
طبق آن، هواپيماهاي بدون سرنشين هواپيماهاي نظامي 
غيرمس��لحي هستند كه به عنوان س��لاح )مناسب براي 
مبارزه با تروريس��ت ها و وس��يله اي براي كشتار هدفمند 

انتخاب شده اند( .
ازآنجاكه درزمينه دس��تگاه هاي بدون  سرنشين، امريكا 
يك كش��ور  پيشگام  محسوب مي ش��ود و پيشرفته ترين 
اين سيستم ها در اخ�تيار اين ك�شور است، تعريفي را كه 
ارتش امريكا ارايه داده است بيان مي كنيم. طبق اين تعريف 
سيستم ه�وايي بدون سرنشين  يك وسيله ه�وايي بدون 
سرنشين است كه مي تواند با استفاده از نيروهاي گاز و هوا 
بطور خودكار يا كنترل از راه دورپرواز كند و مواد منفجره 

مرگبار و غيرمرگ بار با خود  حمل  نمايد.
سيستم هاي بدون سرنشين به دودسته تقسيم مي شوند؛ 
نوع اول هواپيماي بدون سرنشين  خودكار  است كه داراي 
مكانيس��مي براي پرواز است، اين نوع وسيله هوايي بدون 
سرنشين را براي پرواز به سوي يك هدف خاص برنامه ريزي 
مي كنند و وقتي آن سيستم به  پرواز  درآمد ديگر نمي توان 
برنامه آن را تغيير داد. البته كشورهاي كمتري تكنولوژي 
توليد آن را در اختياردارند. اين نسل از هواپيماهاي بدون 
سرنشين كه  مسلح اند  براي شليك بمب و موشك استفاده  
مي شوند . نوع دوم يك نوع هواپيماي بدون سرنشين باقابليت 
كنترل از راه دور است يعني مي توان آن را از راه  دور  كنترل  
كرد و حتي مسير يا نوع ماموريتش را تغيير  داد . اين هواپيماها 
مي توانند به بزرگي نسل هاي پيشين هواپيماه�اي معمولي 

يا بسيار كوچك تر از  آنها طراحي شوند.
در  سال  ٢٠٠٠ ايالات متحده خود را براي كاربردي كاملًا 

جديد از اين ابزارها، به منزله ابزار پرتاب موشك آماده كرد . 
لذا حادثه ١١ سپتامبر در امريكا نيز به مثابه مجوزي براي  
استفاده  از  گونه دوم هواپيماهاي بدون سرنشين بود و تنها 
كمتر از گذشت يك ماه از اين   حادثه  در ٧ اكتبر ٢٠٠١ اولين 

موشك از اين هواپيماها در افغانستان شليك شد.
ش��ايان  يادآوري  اس��ت  كه نيروي هوايي ارتش امريكا در 
سال ٢٠٠١ و پيش از حادثه ١١ سپتامبر در صحراي  نوادا 
در يك مرحله آزمايشي اولين موشك را از اين هواپيماهاي 
بدون سرنشين  شليك كرده بود. علاوه براين، طي تهاجم 
به عراق كه در سال  ٢٠٠٣  آغاز شد، ايالات متحده مرتباً از 
هواپيماهاي بدون سرنشين شناسايي و تهاجمي استفاده 
كرده اس��ت. ايالات متحده در س��ال ٢٠٠٤ به  استفاده  از 
هواپيماهاي بدون سرنشين تهاجمي در پاكستان روي آورد، 
شمار حملات به شكل  چشمگيري  در  سال ٢٠٠٨ افزايش 

يافت و در سال ٢٠٠٩ به اوج خود رسيد.

اصلحاكميتانحص�اريدولتهابرقلمرو
هواييخود

مفهوم حاكميت در مركز موجوديت همه دولت ها قرارگرفته 
است و بازتابي از اختيارات قانوني انحصاري، برتر و انكارناپذير 
دولت ها ب��راي اعمال  قدرت در مح��دوده حاكميتي  آنها 
است. از زمان معاهده صلح وستفالي در س�ال ١٦٤٨ اصل 
حاكميت و تماميت س��رزميني دولت ها به عنوان اصول 
بنيادين حقوق بين الملل به رس��ميت شناخته شده اند. 
همچنين  كنوانسيون مونته ويدئو ١٩٣٣ در خصوص حقوق 
و وظ��ايف دولت ها كه اصول حقوق بين الملل عرفي را مدون 
كرده است، در ماده )١( خود دولت را به عنوان يك موجوديت 
مستقل تعريف مي كند  كه داراي جمعيت دايمي، سرزمين 
معين، حكومت )كارگزار سياسي دولت( و استقلال عمل يا 
همان حاكميت بوده و همچنين از ظرفيت ايجاد روابط با 
ديگر دولت ها برخوردار است. مفهوم حاكميت در  حقوق  
بين الملل هوايي نيز از اهميت خاصي برخوردار و از ديرباز 
موردتوجه بوده است. سرزمين هر دولت شامل قلمرو زميني، 
دريايي و هوايي آن مي شود. قلمرو هوايي هر دولت  علاوه  
بر محدوده هوايي بالاي قلمرو زميني، هواي فوق آب هاي 
داخلي و درياي سرزميني را نيز دربرمي گيرد. آنچه امروزه 
در حقوق بين الملل ساري و جاري است اينكه هر  دولتي  از  
حاكميت كامل و انحصاري بر قلمرو  هوايي  خود  برخوردار 
اس��ت و هيچ گونه حق عبور بي ضرري براي هواپيماهاي 
خارجي )هواپيما در معناي اعم خود شامل هرگونه وسيله 
پرنده اس��ت( در  اين  مناطق  وجود ندارد. درنتيجه غير از 
شرايط اضطراري  هرگونه  ورود به حوزه هوايي ملي توسط 
هواپيماه�اي خارجي منوط به رضايت دولت حاكم است 
كه به صورت يك جانبه  ويا  همانطوري كه جهت پروازهاي 
تجاري بيشتر معمول است به صورت معاهدات دوجانبه 

و با قيد عمل متقابل  اعط�ا  مي ش��ود. ب��راي ورود و عبور 
هواپيماهاي نظامي يا  ساير هواپيماهاي  دولتي معمولاً اخذ 
اجازه ويژه ضروري است. به علاوه از هواپيماهاي خارجي 
خواسته مي شود كه  فقط  از  مسيرهاي )كريدورهاي( هوايي 
مشخص حركت كنند و طبق قوانين داخلي برخي دولت ها ، 
هواپيماهاي  خارجي  دولتي بايد از مقامات مس��وول دفاع 

هوايي نيز كسب اجازه كنند.
درمجموع از منظر حقوق بين الملل هوايي، هرگونه پرواز 
هواپيمايي در قلمرو  هوايي  كشور  ديگر، منوط به  رضايت  
دولت س��رزميني و دادن اط�لاع  قبلي  به آن كشور است، 
بهره برداري از هواپيماهاي بدون  سرنشين  با كاركردهاي 
نظامي و غيرنظامي با حاكميت  انحصاري دولت ها بر قلمرو 
هوايي شان در تضاد است. ورود آنها به قلمرو هوايي يك كشور 
نيازمند اخذ مجوز ويژه اس�ت و اين مساله مطابق با اصل 

حاكميت دولت ها بر قلمرو هوايي خود است.

مشروعيتورودپهپادهايجاسوسيامريكابه
قلمروهواييايران

هواپيماهاي بدون سرنش��ين )چه از نوع شناسايي و چه 
جنگنده( در زمره هواپيماه�اي نظامي به حساب مي آيند . 
ماده )٨( كنوانسيون ١٩٤٤ شيكاگو مقررمي دارد: »هيچ 
هواپيماي بدون خلباني نمي تواند بدون كس��ب مجوز از 
يك دولت متعاهد كنوانس��يون بر فراز قلمرو آن به پرواز 
درآيد و مي بايس��ت  كه  اين پرواز با رعايت شرايط مندرج 
در آن با مجوز صورت گيرد. بديهي است اعطاي مجوز به 
ه�واپيماهاي بدون سرنشين براي  ورود  به قلمرو هوايي 
يك كشور نيز به معناي آزادي عمل كامل اين هواپيماها 
جهت انجام عمليات نظامي نيست، به اين دليل كه هر نوع 
عمليات نظامي توسط يك دولت در  قلمرو  دولت ديگر  در 
حقوق بين الملل فاقد مشروعيت بوده و بي ترديد مطابق 
بند »٤« ماده )٢( منشور ملل متحد )منع تهديد  به زور يا 
استعمال آن عليه تماميت ارضي يا استقلال سياسي  ديگر  
كش��ورها (، نقض يك حكم ممنوعه خواهد بود مگر آنكه 
اين قبيل اقدامات با رضايت دولت سرزميني مربوطه انجام 
  پذيرفته  باشد. درواقع مبناي حقوقي استفاده از هواپيماهاي 

بدون سرنشين نظامي )اعم از شناسايي  و جنگنده ( بر  فراز 
قلمرو هر كشور، جلب رضايت دولت سرزميني است كه 
در اين صورت بايد اقدامات هواپيماهاي  بدون سرنشين 
در چارچوب ماده )٨( كنوانسيون شيكاگو صورت گيرد. 
اينكه در صورت نقض  حريم ه�وايي و حاكميت سرزميني  
توسط  هواپيماهاي خارجي، دولت صاحب قلمرو هوايي بر 
اساس حقوق بين الملل چه اقداماتي مي تواند انجام دهد 
كاملًا روشن نيس��ت. به هرحال اتخاذ اقدام نظ�امي عليه 
هواپيماي نظامي متخلف خارجي به نظر  مي رسد كه بر 
اساس حقوق بين الملل عرفي مجاز است زيرا براي امنيت 
ملي ايجاد مخاطره مي كند. درمجموع مشروعيت ورود 
پهپادهاي جاسوس��ي امريكا به قلمرو هوايي ايران از دو 
منظ�ر قابل بررسي است : مشروعيت  جاسوسي در زمان 
صلح و مشروعيت نقض تماميت ارضي. در حقوق بين الملل  
ممنوعيت   صريحي  براي جاسوسي در قلمرو هوايي در زمان 
صلح وجود ندارد. به نظر مي رسد جاسوسي دولت خارجي  
در  قلمرو هوايي يا سرزميني دولت ديگر، في نفسه  مغاير  با  

معاهده بين المللي مشخصي نيست.
بااين حال، مي توان گفت جاسوس��ي امري��كا در قلمرو 
سرزميني  ايران  ن�اقض تعه�د امريكا ناشي از  موافقت نامه  
الجزاير اس��ت . ايالات متحده  امريكا در اين موافقت نامه 
متعهد به  عدم مداخله مستقيم و غيرمستقيم، سياسي و 
نظامي در امور داخلي ايران شده است . ديوان  بين المللي 
دادگس��تري در قضيه كارمندان  ديپلماتيك در تهران، 
صراحتاً  جاسوسي  در زمان صلح را از  مصاديق  مداخله در 
امور داخلي يك كشور دانست و شايد سابقه چنين  رفتاري  
از سوي امريكا س��بب گنجاندن  ماده  ١ در  موافقت نامه 
الجزاير شده  باشد . بايد توجه داشت كه  تعهد  به عدم مداخله 
كه جاسوسي يكي از مصاديق نقض آن است، در تمام قلمرو  
ايران  اعم از زميني، دريايي و هوايي مدنظر  بوده اس��ت . 
علاوه  براين، جاسوسي امريكا در  قلمرو هوايي ايران مغاير 
با قوانين ملي جمهوري اسلامي ايران است كه با رعايت 
قواعد  مصونيت  دولتي امكان اعمال صلاحيت از س��وي  

دولت  ايران  وجود  خواهد  داشت.
از س��وي  ديگر ، ورود پهپادهاي جاسوسي امريكا به قلمرو 
هوايي ايران، نقض تماميت ارضي ايران خواهد بود. با توجه  
به  آنچه  در قبل بيان شد، چه ازنظر  كنوانسيون  شيكاگو  و چه  
ازنظر  قواعد عام بين المللي، ورود پهپادهاي جاسوسي به 
قلمرو هوايي يك دولت در زمان صلح نيازمند اجازه  آن دولت 
است. به عنوان مثال، پرواز و حملات پهپادهاي امريكايي در 
حريم هوايي پاكستان با رضايت دولت اين كشور صورت 
مي گيرد طبيعي اس��ت اقدامات خودسرانه و بدون مجوز 
ازاين دست  توسط كشورها مغاير با حقوق بين الملل است، 
اصل تماميت ارضي متضمن صلاحيت انحصاري هر كشور 

بر قلمرو سرزميني خود است. 

نتيجهگيري
در خصوص ادع��اي ايالات متحده امريكا، مبني بر اينكه 
پهپاد جاسوسي اش، در فضاي آب هاي بين المللي تنگه 
هرمز حضورداشته، مي توان با صراحت گفت كه ادعايي 
كاملًا اشتباه است، به اين دليل كه جزايري كه در دهانه 
تنگه قرارگرفته اند )مشتمل بر دو مجمع الجزاير واقع در 
كرانه هاي ش��مالي حوالي تنگه( جزايري ايراني و تحت 
حاكميت ايران هس��تند و بالطبع آب هاي واقع در ميان 
آنها نيز درياي سرزميني ايران محسوب مي شود، لذا ورود 
هواپيماي بدون سرنشين امريكايي به قلمرو هوايي ايران 

محرز است.
ازآنجاكه اصل حاكميت ملي بر حريم هوايي فوق قلمرو 
زميني  و دريايي  به صورت قاعده اي تثبيت شده در حقوق 
بين الملل عموم��ي درآمده  اس��ت  و حاكميت  دولت ها 
بر قلمرو هوايي خود بدون ترديد يكي از اصول اساس��ي 
و مسلم حقوق بين الملل  معاصر اس��ت، لذا نقض قلمرو 
هوايي كشورها  از سوي هواپيماهاي كشورهاي خارجي 
به منزله نقض اساسي حقوق بين الملل بوده كه منجر  به  
بروز  درگيري در بين كش��ورها مي شود. درنتيجه، ورود 
بدون مجوز اين قبيل هواپيماها به قلمرو هوايي يك كشور  
مصداق  تجاوز خواهد بود و مسووليت بين المللي دولت 

صاحب آن را در پي خواهد  داشت .
ب��ا نظر به اينك��ه پهپادهاي جاسوس��ي را مي ت��وان در 
زم��ره هواپيم��اي داراي ماهيت خاص نظامي  دانس��ت 
بدي��ن معنا كه بخش��ي  از  حقوق  حاكم بر آنه��ا خارج از 
حقوق جنگ يعني در كنوانسيون هواپيمايي بين المللي 
)شيكاگو ( پيش بيني شده است، براين اساس، تجاوز پهپاد 
ايالات متح��ده امريكا به قلمرو هوايي ايران، ضمن اينكه  
ناقض  برخي  اصول كنوانسيون شيكاگو است، مغاير با اصل 
منع مداخله در امور داخلي  كشور ايران  و ناقض اصل عدم 
توسل به زور و اصل حاكميت سرزميني دولت ايران است.

با توجه به اينكه مهم ترين منبع در  تعيين  مصاديق  تجاوز، 
قطعنامه تعريف تجاوز مجمع عمومي سازمان ملل  متحد  
اس��ت. چنانچه ماده ۱ قطعنامه تعريف تجاوز )ش��ماره 
۳۳۱۴ مصوب ۱۴ دسامبر ۱97۴ مجمع عمومي( مقرر 
كرده: تجاوز عبارت اس��ت از كاربرد نيروي مسلح توسط 
يك دولت عليه حاكميت، تماميت ارضي، يا اس��تقلال 
سياسي دولت ديگر، بر اساس اين قطعنامه و با نظر به آراي 
ديوان بين المللي دادگستري كه در  قضاياي  مختلفي  بر 
اصل عدم توسل به زور و عدم مداخله به عنوان قواعد آمره 
در حقوق بين الملل تأكيد داشته اس��ت، لذا ورود ادوات 
نظ�امي بدون اجازه و آگاهي آن كشور، تجاوز تلقي شده 
و به نوعي ناقض اصل عدم توسل  به زور  و مداخله خارجي 
محس��وب مي گردد. از اين منظر مي توان گفت كه اقدام 
امريكا در ارس��ال پهپاد جاسوسي به قلمرو هوايي ايران، 
تجاوز نظامي و توسل به زور و مداخله خارجي آشكار تلقي 
مي گردد و براين اساس، شوراي امنيت موظف است كه در 
اين موضوع تشكيل جلسه داده و با احراز موارد مندرج در 
ماده ۳9 )تهديد بر صلح، نقض صلح و عمل تجاوز( همان 
منش��ور كه ماده آغازين فصل 7 اس��ت، دولت متجاوز را 
مشمول ضمانت اجراهاي پيش بيني شده در مواد ۴۱ و 
۴2 قرار دهد. طبق ماده ٥١ منش��ور ملل متحد، توسل 
به  دفاع مشروع تنها در برابر »حمله مسلحانه« به عنوان 
يكي از مصاديق تجاوز مط�رح است. ماده ۵۱ منشور ملل 
متحد در برابر وضعيت تجاوز نظامي نيز مقرر كرده است تا 
زماني كه شوراي امنيت اقدامات لازم را براي حفظ صلح 
و امنيت بين المللي انجام ندهد هيچ يك از مقررات منشور 
به حق ذاتي دفاع مشروع از خود لطمه اي وارد نخواهد كرد 
و بنابراين اقدام ايران در انهدام هواپيماي بدون سرنشين 
امريكايي، كاملًا در راستاي اصل دفاع مشروع از تماميت 
س��رزميني اش در برابر عمل تجاوز است و عكس العمل 
ايران در انهدام اين پهپاد جاسوسي متجاوز، كاملًا قانوني 
و مشمول ماده ۵۱ منشور ملل متحد يعني دفاع مشروع 
بوده كه از حقوق ذاتي در مباني حقوق بين الملل اس��ت، 
لذا راهكاري كه ايران ب��راي مقابله با اين اتفاق و اتفاقات 
مشابه مي تواند در پيش بگيرد، اقدامات متقابل حقوقي 
با ت�وسل به شيوه هاي سياسي و ديپلماتيك ازجمله  ثبت  
شكايت در دبيرخانه سازمان ملل، شوراي امنيت سازمان 
ملل و سازمان هواپيمايي كشوري )ايكائو( و نهايتاً رجوع 

به دادگاه بين المللي لاهه است.

بسياري از رسانه هاي جهان از شباهت هاي ظاهري و رفتاري 
»بوريس جانسون« نخست وزير جديد انگليس با »دونالد 
ترامپ« رييس جمهوري امريكا سخن مي گويند. با وجود 
اين، گروهي از تحليلگران اعتقاد دارند دگرگوني مناسبات 
و نزديكي روزافزون روابط لندن- واشنگتن در كوتاه مدت 

دور از ذهن است.
به گزارش ايرن��ا، انتخاب »بوريس جانس��ون« به عنوان 
نخست وزير انگليس با موجي از مشابه انگاري وي با »دونالد 
ترامپ« در افكار عمومي و رس��انه هاي جهان همراه شد. 
تشابه ظاهري اين دو در كنار برخي رويكردهاي سياسي 
تند و جنجالي در قبال مهاجران و ديدگاه هاي حمايتگرايانه 
در حوزه داخلي موجب شده اند تا برخي از به قدرت رسيدن 

ترامپِ انگليس سخن  بگويند.
همين موضوع موجب نگراني در قاره س��بز هم شده است 
زيرا تصور مي شود جانسون با اتخاذ خط مشي هايي مشابه 
با رييس جمهوري امريكا، نظم و همكاري در اروپا را دچار 

خدشه كند.
نكته مهم آن است كه جانسون بر اجراي بي چون و چراي 
»برگزيت« تاكيد مي كند. بطور قط��ع خروج انگليس از 
اتحاديه اروپا هزينه و بار سنگين اقتصادي را براي اين كشور 
به همراه خواهد داشت و لندن براي جبران كمبود سرمايه 
و بازار بايد شركاي تجاري مطمئني را پيدا كند. بسياري از 
تحليلگران اعتقاد دارند لندن از مدت ها قبل به دنبال آن بود تا 
ايالات متحده را جايگزين بازارهاي خود در اتحاديه اروپا كند. 
از اين رو در آينده بايد شاهد نزديك تر شدن دو متحد در دو 

سوي آتلانتيك باشيم. دونالد ترامپ هم در مورد نخست وزير 
جديد اظهار داشته است: انگليسي ها به جانسون مي گويند 
»ترامپِ بريتانيا« و اين نكته خوبي است. آنها مرا دوست دارند 
و اين همان چيزي است كه آنها مي خواهند و اين چيزي 

است كه آنها نياز دارند.
علاوه بر آنچه گفته شد نكات ديگري نيز در مورد ترامپ و 
جانسون وجود دارد كه غيرقابل چشم پوشي است. سال 
2۰۱۶ براي آنها ويژگي منحصر به فرد سياسي داشت. ترامپ 
همان سال در انتخابات رياست جمهوري امريكا پيروز شد 
و بوريس جانسون نيز در آن دوره با حمايت تمام و كمال از 
برگزيت، دوره جديدي را در زندگي سياسي خود آغاز كرد. 
همين نقطه عطف ابتدا وي را به منصب وزارت امور خارجه 

و سپس نخست وزيري انگليس رساند.
روزنامه »نيويورك تايمز« در گزارشي دونالد ترامپ و بوريس 
جانس��ون را متحداني براي ايجاد اختلال دانسته و عنوان 
داشته از زمان به قدرت رس��يدن دونالد ترامپ، انگليس 
نتوانست چندان به كاخ سفيد در پيشبرد سياست خارجي 
كمك كند اما ممكن است اين رويه در دوره نخست وزيري 
بوريس جانسون دگرگون شود. در هر صورت به نظر مي رسد 
وي كه به »BoJo« )بوجو( معروف شده است ردايي همانند 

ترامپ را بر تن كند.
به گفته »نيكلاس برنز« از كاركنان ارشد وزارت امور خارجه 
در دولت هاي پيش��ين امريكا، انگليس درگير يك بحران 
وجودي شده است و ايالات متحده هم با مشكل مشابهي 
دست به گريبان است. رهبران هر دو كشور اما كاملا غيرقابل 

پيش بيني هستند و به سرعت مي توانند شرايط را تغيير 
دهند. جالب اينجا اس��ت كه هر دو رهبر، انزوا را در دستور 
كار خ��ود قرار داده اند. دونالد ترام��پ در همان بدو حضور 
در اتاق بيضي كاخ س��فيد خروج از توافق هاي بين المللي 
و حت��ي ناتو را مطرح ك��رد. بوريس جانس��ون هم قبل از 
حضور در ساختمان شماره ۱۰ خيانبان داونينگ، خروج 
از اتحاديه اروپا را مجدانه دنبال مي كند. اين سوال اكنون 
مطرح است كه تغيير دولت در انگليس مي تواند به اتحاد 
بيشتر و عميق تر لندن با واشنگتن منجر مي شود؟ وقتي 
ترامپ از توافق هسته اي برجام خارج شد انگليس در كنار 
آلمان و فرانسه و در مقابل امريكا قرار گرفت تا برجام را زنده 
نگاه دارد. در حملات كاخ سفيد به ناتو هم لندن به متحدان 
اروپايي خود اطمينان داد در كنار آنها خواهد ايس��تاد. در 
مورد شركت چيني هوآوي هم لندن رويكردي متفاوت با 
واشنگتن را در پيش گرفت. البته همين سياست ها بود كه 
موجب انتقاد ترامپ از انگليس و »ترزا مي« شد. در شرايط 
كنوني اما شباهت هاي ترامپ و جانسون در كل كم نيستند 
و مي توان انتظار داش��ت رابطه دو رهبر سياسي در آينده 
نزديك تر شود. در يكي از آخرين نمونه ها هر دوي آنها در 
مورد چالشي كه گزارش هاي »كيم داروك« سفير سابق 
انگليس در واشنگتن در مورد ويژگي هاي رييس جمهوري 
امريكا ايجاد كرده بود، واكنش هاي همسويي نشان دادند.  با 
اين حال تحليل تارنماي شبكه خبري »سي ان ان« مي گويد 
كه بوريس جانس��ون هيچگاه دوست دونالد ترامپ نبوده 
است. اگرچه رييس جمهوري امريكا از ناميدن جانسون به 

عنوان ترامپ انگليس ابراز خوشحالي كرد اما وي از مدت ها 
قبل پيروزي جانسون را پيش بيني مي كرد. اين در حالي 
است كه جانسون پيش از انتخابات رياست جمهوري امريكا 
در سال 2۰۱۶ به صورت آشكار انتقادهاي تندي را از ترامپ 
بيان كرد. اين اختلافات از سال 2۰۱۵ پس از انتقاد ترامپ از 

شهر لندن كه جانسون شهردار آن بود، رخ داد.
سخنان اخير ترامپ اما نشان مي دهد كه فعلًا وي دشمني با 
جانسون را كنار گذاشته است و نخست وزير جديد انگليس 
را مردي خوب  و باهوش توصيف مي كند. با اين حال ترامپ 
فاكتور مهمي در سياست هاي انگليس به شمار مي رود زيرا 
با وجود اين اختلاف نظرها، در چند مدت اخير جانس��ون 
سخني را ابراز نكرده كه باعث ناراحتي و واكنش ترامپ شود. 
وي در عوض بر همكاري با كاخ سفيد تاكيد كرد كه با حمايت 

ترامپ از برگزيت نيز همراه شد.
همين نزديكي ديدگاه ها موجب ش��د تا تارنماي روزنامه 
»يو.اس. اي تودي« در گزارش خود نخس��تين نشس��ت 
خبري ترامپ و جانسون را بسيار جذاب و تماشايي توصيف 
كند زيرا هر دوي آنها را چهره هايي اهل نمايش )شومن( 
دانسته است. به اعتقاد تحليلگران از آنجا كه دو كشور در 
دهه هاي اخير رواب��ط نزديك نظامي و اقتصادي را تجربه 
كرده اند انتخاب جديد در لندن اين مسير را تغيير نخواهد 
داد. به اعتقاد »مت بيچ« از مديران مركز پژوهشي دانشگاه 
»هال«، جانسون هر نكته اي را كه ترامپ مي گويد يا در پيام 
رسان توئيتر نش��ر مي دهد تأييد مي كند؛ علاوه بر اين هر 
دوي آنها از لحاظ ذهني داراي شخصيت سياسي منحصر 

به فردي هستند. اما دركل فرقي نمي كند چه كسي وارد 
ساختمان نخست وزيري مي شود، آنها مي دانند كه بايد با 
رييس جمهوري امريكا كنار بيايند زيرا به كار كردن با ترامپ 
نيازمند هس��تند. با اين حال به نوشته »نيويورك تايمز« 
پرونده ايران مي تواند آزمون مهمي براي سنجش ميزان 

نزديكي جانسون به كاخ سفيد باشد.
البته برخي تحليلگران به امكان بهبود روابط دو كش��ور با 
ديده ترديد مي نگرند. روزنامه »گاردين« در گزارش��ي در 
زمينه دورنم��اي اين روابط آورده اس��ت اگرچه ترامپ به 
طرفدار نخست وزير تازه تبديل شده است اما هنوز مشخص 
نيست كه آيا هماهنگي سياسي واقعي ميان دو كشور برقرار 

خواهد شد.
در اين راس��تا تحليلگر اين روزنامه، ترديد دارد كه فضاي 
روابط دو كش��ور در كوتاه مدت تغييرات شگرفي را تجربه 
كند و به شدت ارتقا يابد. ترامپ و ترزا مي هم كار خود را در 
ابتدا با روي خوش آغاز كردند اما روابط آنها به س��رعت به 
علت مداخله رييس جمهوري امريكا در امور داخلي انگليس 

به سردي گراييد.
طبق اين تحليل گويا ترامپ جانسون را به خاطر اظهارات 
چند سال قبل بخشيده و فعلًا جانسون از نگاه ترامپ، فردي 
استوار و باهوش است اما برخي تحليلگران همچون »توماس 
رايت« مدير مركز اروپا امريكا در انديشكده »بروكينگز« 
اعتقاد دارند »به نظر نمي رسد روابط به زودي ارتقاي زيادي 
پيدا كند. جانسون هم سياست خارجي لندن را در راستاي 

خواست كاخ سفيد تغيير نمي دهد«.

  اقدام ايران در انه�دام هواپيماي بدون 
سرنشين امريكايي، كاملًا در راستاي اصل 
دفاع مشروع از تماميت سرزميني اش در 
برابر عمل تجاوز است و عكس العمل ايران 
در انهدام اين پهپاد جاسوسي متجاوز، كاملًا 
قانوني و مشمول ماده 51 منشور ملل متحد 
يعني دفاع مشروع بوده كه از حقوق ذاتي 

در مباني حقوق بين الملل است
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بولتون،عاملبحرانبريتانيا
وايران

گرت پورت��ر، در امريكن كانزروتيو نوش��ت: در 
حالي كه توقيف كش��تي بريتانيايي در نزديكي 
تنگه هرمز به وضوح اقدام��ي در تلافي توقيف 
كشتي ايراني در تنگه جبل الطارق بوده است، اما 
دولت هاي ايالات متحده و بريتانيا بر اين مساله 
اصرار مي ورزند كه عملي��ات ايران غيرقانوني و 

اقدام بريتانيا قانوني بوده است.
با اين حال، واقعيت هاي مرتبط با توقيف كشتي 
ايراني توس��ط بريتانيا حاكي از آن است كه اين 
اتفاق يك مداخل��ه غيرقانوني در آزادي ناوبري 
دريايي در تنگه اي بين المللي بوده و مهم تر اينكه 
شواهد نش��ان مي دهند اقدام بريتانيا بخشي از 
طرح گس��ترده تر هماهنگ ش��ده توسط جان 
بولتون، مشاور امنيت ملي ايالات متحده، بوده 
اس��ت. جرمي هانت، وزير امور خارجه بريتانيا، 
توقيف نفتكش »استنا ايمپرو« توسط ايران را 
»غير قابل قبول« خواند و تاكيد كرد كه »حفظ 
ناوب��ري آزاد« و ام��كان عبور و م��رور »ايمن« 
كشتي ها در منطقه از اهميت زيادي برخوردار 
است. اما بريتانيا خود در ۴ جولاي در جبل الطارق 

حق ايران را براي ناوبري آزاد نقض كرده است.
در توجيه توقيف كش��تي ايراني و دس��تگيري 
خدمه آن گفته شد كه ظن قاچاق نفت از ايران 
براي سوريه وجود داشته كه نقض تحريم هاي 
اتحاديه اروپاست. رس��انه هاي غربي هرگز اين 
مساله را زير سوال نبردند. اما بريتانيا هيچ حق 
قانوني براي اعمال تحريم ها عليه كشتي نداشته 
و اقدام��ش نقض قوانين جهان��ي حاكم بر گذر 
كشتي هاي تجاري از تنگه هاي بين المللي بوده 
است. شواهد همچنين نشان مي دهند كه بولتون 
بطور فعالانه در هدف گرفتن كشتي ايراني از ماه 
مه كه س��فر خود را آغاز كرده، مشاركت داشته 
و توقيف اين كش��تي بخش��ي كوچك از طرح 
گس��ترده تر كمپين »اعمال فشار حداكثري« 

دولت ترامپ عليه ايران بوده است.
بر خ��لاف آنچ��ه ادعا ش��ده، نفتك��ش ايراني 
تحريم هاي مصوب اتحاديه اروپا در سال 2۰۱2 
عليه دولت بشار اس��د در سوريه را نقض نكرده 
است. در بند ۳۵ قوانين مربوطه به وضوح به اين 
مساله اشاره ش��ده كه تحريم ها صرفا در حوزه 
اتحاديه اروپا و بر كش��تي ها و هواپيماهايي كه 
در حوزه قضايي يك كش��ور عضو باشند، قابل 
اعمال هستند. ظاهرا دولت بريتانيا قصد داشته 
اين ادعا را مطرح كند كه در زمان توقيف كشتي 
ايراني، اين كشتي در حوزه قضايي بريتانيا بوده 
و از اين رو، قوانين اتحاديه اروپا بر آن قابل اعمال 
اس��ت. طبق گزارش خبري ك��ه روز ۳ جولاي 
منتشر شد، دولت جبل الطارق كه هيچ كنترلي 
بر امنيت داخلي يا ام��ور خارجي خود ندارد، با 
تصوي��ب قانوني به بريتانيا ق��درت داده بود كه 
هرگونه كشتي مشكوك به نقض قوانين اتحاديه 
اروپا را در منطقه توقيف كند. با اين حال، فابين 
پيكاردو وزير ارش��د جبل الطارق روز ۴ جولاي 
در توضيح ماجراي كشتي ايراني هيچ اشاره اي 
به محل دقيق توقيف آن نكرد. دليلش هم اين 
بود كه امكان نداشت كشتي در زمان توقيف در 

آب هاي جبل الطارق بريتانيايي باشد.
بريتاني��ا تنها بر ۳ مايل دريايي از س��احل خود 
از تنگه جبل الطارق كنت��رل دارد. دهانه تنگه 
در تنگ ترين جاي آن 7.۵ مايل دريايي اس��ت. 
بدين ترتي��ب، ح��وزه تح��ت كنت��رل بريتانيا 
بخش ش��مالي مياني تنگه است. اما براي عبور 
كش��تي هاي تجاري از تنگه هاي بين المللي و 
حركت آنه��ا در جهت هاي مختل��ف، خطوط 
ناوبري جداگانه اي تعريف ش��ده است. كشتي 
ايراني كه به س��مت ش��رق و دري��اي مديترانه 
پيش مي رفته، در جنوب خطي بوده كه مختص 
كشتي هايي است كه به سمت غرب و اقيانوس 
اطلس پيش مي روند و از اين رو، بيشتر به ساحل 
مغرب نزديك بوده و نه جبل الطارق. اما حتي اگر 
كشتي به سمت ساحل بريتانيا هم حركت كرده 
بود، باز هم اين كشور از لحاظ قانون اجازه توقيف 
آن را نداش��ت. چنين اقدامي نقض كنوانسيون 
سازمان ملل متحد در زمينه قانون دريا به شمار 

مي رود.
اما مس��اله به همين جا ختم نمي شود. شواهد 
نشان مي دهند كه اقدام بريتانيا بخشي از طرق 
گسترده تر هماهنگ شده توسط دولت ترامپ 
براي تش��ديد فش��ار بر اقتصاد اي��ران از طريق 
محدودس��ازي توانايي آن براي ص��ادرات كالا 
بوده است. طبق بيانيه منتشر شده از سوي وزير 
ارشد جبل الطارق، توقيف كشتي ايراني پس از 
دريافت »اطلاعات موثق« مبني بر اينكه نفت را 
براي پالايشگاه بانياس سوريه حمل مي كرده، 

صورت گرفته است.
جوناتان بيل، خبرنگار بي بي سي در حوزه دفاع، 
گزارش داد: »به نظر مي رسد كه منشأ اطلاعات، 
اي��الات متحده بوده اس��ت.« ژوزف بورل، وزير 
خارجه موقت اسپانيا، ۴ جولاي گفت كه توقيف 
كش��تي توس��ط بريتانيا در پي درخواس��ت از 
سوي ايالات متحده، صورت گرفته است. گاي 
فالكونبريج، خبرنگار رويت��رز در لندن، هم ۱9 
جولاي گزارش داد: »چندين منبع ديپلماتيك 
گفته اند كه ايالات متحده از بريتانيا خواس��ته 

است اين كشتي را توقيف كند.« 
مجموعه اي از اقدامات و نهايتا توقيف كش��تي 
توسط بريتانيا همگي بخشي از تلاش هاي قابل 
توجه ايالات متحده ب��راي نقض كردن يكي از 
اساسي ترين حقوق آن براي مشاركت در اقتصاد 

بين المللي بوده اند.
وزارت خارجه بريتاني��ا ادعا مي كند كه توقيف 
كشتي ايراني كاملا قانوني بوده است، اما شواهد 
موجود همگي حاكي از دروغين بودن اين ادعا 
منبع: ديپلماسي ايراني هستند.  
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7 ريسك كليدي زندگي در شهر تهران
دكترعليبيتاللهي|

دبيركارگروهمخاطراتزلزله،لغزشلايههايزمين| 
مخاطرات انسان ساخت و مخاطرات طبيعي متعدد، شهر 
تهران را در رديف پرريسك ترين مراكز جمعيتي كلان دنيا 
قرار داده است و اكنون ريسك هاي متعددي در تهران وجود 
دارد. شهر تهران، ميراث دار خطرات و ريسك هاي متعدد و 
متنوعي است كه آن را شهري با قابليت سكونت سخت براي 
ساكنانش در آورده است. بخواهيم در مورد همه آنها صحبت 
كنيم، ليست بلند بالايي مي شود. به عنوان مثال، آلودگي هوا 
مهم ترين معضل و مخاطره انسان ساختي پايتخت ايران با 
دوره بازگشت يكساله و حتي چند ماهه است. معضلي كه 
روح و روان مردم تهران را بطور مستمر آزار داده و مي دهد. 

   ترافيك و آلودگي هوا 
ترافيك معضل ديگر اين كلان ش��هر است. معطلي گاه تا 
چندين س��اعته براي رسيدن از نقطه اي به نقطه اي ديگر 
را تقريبا همه ش��هروندان تهراني تجربه كرده اند، ساعات 
گرانبهايي از عمر آدمي كه در معطلي ترافيك و معضلات 
ناشي از آن هدر مي رود و سلامتي جسم و جان مردم كه هر 
روز در معرض آلوده ترين هواي جهان قرار مي گيرد و به خطر 
مي افتد و اگر اتفاق طبيعي مانند وزش باد يا بارندگي هاي 
ممتد نباشد، ما خود به نوبه خود، كار قابل ملاحظه اي براي 
پاكي نسبي هواي كلان شهر تهران انجام نداده و نمي دهيم.

 بي گمان آلودگي هوا يكي از ريس��ك هاي بزرگ شهري 
تهران و از نمونه مخاطرات انس��ان س��اختي است كه اگر 
فقط روي همين گروه مخاطرات متمركز شويم مي توان 
بحث هاي جدي و كارشناس��انه طولاني مدتي را به عمل 
آورد، اما مخاطرات انسان س��اخت مانند آتش سوزي ها، 
ترافيك و آلودگي هوا و... تنها يك روي س��كه مخاطرات 
تهديد كننده تهران هستند. آن سوي ديگر مخاطراتي مانند 
زلزله، فرونشست زمين و سيل است كه بطور جدي تهديده 

توسعه پايدار تهران هستند. 

   ريسك  زلزله 
خطر زلزله، از نوع طبيعي است و خطر آلودگي هوا، از نوع 
انسان س��اخت، اما در بالا بودن ريس��ك هر دو مخاطره، 
بي گفت وگو، دس��ت آدمي دخيل بوده و نقش عمده دارد. 
ريس��ك زلزله را نيز بايد اصلي ترين ريسك تهران ناميد، 
هر چند كه دوره بازگش��ت آن مانند آلودگي هوا س��الانه 
نيست، اما ضربه اي كه از آن متصور هستيم، بسيار ويرانگر 
اس��ت. آمارها و برآوردهاي جهاني تهران را از نظر ريسك 
لرزه اي در رديف چند شهر با ريسك بالاي جهان قرار داده 
است، جمعيت ساكن و شناور بسيار زياد، ساختمان هاي 
فاقد كيفيت لازم، بافت فرس��وده با تراكم جمعيتي بالا و 
گسل هاي لرزه زاي متعدد در شهر و اطراف تهران، جملگي 
ريسك زلزله تهران را بالا و بالاتر برده اند. وجود تاسيسات 
خطرزا، لوله هاي گاز با فشار بسيار بالا، زمين و پي سست و 
پر از حفرات و قنوات كه آثار آنها را در فروريزش هاي شهر 
تهران تجربه كرده ايم، فرونشست زمين، ساخت و سازهاي 
بي رويه از جمله عوامل افزاينده ريسك لرزه اي شهر تهران 
هستند.  توجه جدي به بافت فرسوده تهران كه جمعيتي 
معادل يك ميلي��ون و 200 هزار نفر )ح��دود 15 در صد 
جمعيت ساكن شهر تهران( در آن با مساحتي در حدود 5 
درصد مساحت كل شهر جاي گرفته اند، مهم ترين شاخص 
كاهش ريسك لرزه اي در تهران است. شيوه هاي ساخت و 
نظارت بر ساخت، ساختمان هاي بلند مرتبه، معابر تنگ و 
تلاش در جهت اعمال روش هاي اصلاحي در آنها مي تواند، 
گام هاي مهمي در مبارزه با ريسك زلزله در شهر تهران تلقي 
شود.  توجه جدي به رعايت محدوديت هاي ساخت و ساز 
در حريم گسل ها و همراه كردن نهادهاي دولتي، نظامي و 
انتظامي در اين رابطه نيز از شاخص هاي مهم اندازه گيري 
ميزان كاهش ريسك زلزله در تهران به شمار مي رود. نكته 
مهم ديگر شريك كردن مردم در برنامه هاي كاهش ريسك 
در تهران است. تجربه هاي متعدد ميداني نشان داده است 
كه مردم، حساس تر و مشتاق تر به امر صيانت از زندگي خود 
و خانواده خود و دارايي هاي خودشان هستند. اگر برنامه هاي 
مناس��ب براي مش��اركت مردم وجود داشته باشد، قطعا، 
دستاوردهاي بزرگ كاهش ريسك زلزله را در تهران شاهد 
خواهيم بود، زلزله ملارد با بزرگي 5.2 در آذرماه 1396 مانور 
طبيعي روشني براي عملكرد مردم در برابر زلزله تهران بود، 
خوب است كه آموخته هاي اين مانور را سرلوحه برنامه هاي 
اجرايي شهرداري تهران قرار دهيم.در هر حال براي زلزله 
تهران و اتفاقات ناشي از آن، مستندات متعدد و قابل اتكاء 

وافري وجود دارد. 

   بافت فرسوده تهران
اين باف��ت گونه هاي قديمي و فاقد اس��تحكام، تاريخي و 
سكونتگاه هاي غير رسمي را در بر مي گيرد. بر اساس آمار 
1395، مساحت شهر تهران حدود 62 هزار و 100هكتار و 
جمعيت آن بالاي 8 ميليون نفر برآورد ش��ده است. تعداد 
واحدهاي مسكوني شهر تهران در حال حاضر اندكي بيش 
از 2 ميليون و 500 هزار واحد تخمين زده مي شود. از مجموع 
مساحت شهري تهران، 3هزار و 268 هكتار آن طبق تعريف 
شوراي عالي شهرسازي و معماري، به بافت فرسوده تعلق 
مي گيرد كه تقريبا 5 درصد مساحت شهري را در بر مي گيرد. 
در اين مساحت حدود 15 درصد مردم شهر تهران زندگي 
مي كنند، جمعيت ساكن اين بافت حدود يك ميليون و 250 
هزار نفر است كه در 262 هزار واحد مسكوني واقع در بافت 
فرسوده زندگي مي كنند. علاوه بر بافت فرسوده، بر اساس 
آمارهاي موج��ود، حدود 15 هزار هكتار بافت ناكارآمد در 
كلان شهر تهران وجود دارد كه جمعيت ساكن در آن بالغ بر 
2 ميليون و 900 هزار نفر بوده و در بيش از 635 هزار واحد 

مسكوني سكني گزيده اند. 

   تخريب نيمي از بافت هاي فرسوده با زلزله 
ريزدانگي اين بافت ها، اس��تحكام ناكافي س��اختمان ها و 
موقعيت قرارگيري درصد عمده اي از مساحت اين بافت ها 
كه در زمين هايي با خاك نرم يا در دامنه هاي پرشيب واقع 
شده اند، موجب افزايش ميزان آسيب پذيري و ريسك زلزله 

در شهر تهران شده اس��ت. در بهترين شرايط در اثر وقوع 
زمين لرزه با بزرگي 7 تا 7.3 در تهران يا حواش��ي نزديك 
آن تصور مي رود كه حدود نيمي از ساختمان هاي واقع در 
بافت هاي فرسوده شهر، تخريب شود و اين امر به تنهايي، 
دلالت كافي بر ريسك بالاي لرزه اي كلان شهر تهران دارد. 
علاوه بر اين، بايد ذكر كرد كه محله هاي��ي مانند دارآباد، 
گلاب دره، فرحزاد، تجريش، قيطريه، دربند و حصارك كه 
دربردارنده مساحت بيشتري از بافت هاي فرسوده هستند، 
بر روي حريم گسل هاي اصلي شهر تهران نيز قرار گرفته اند 
و از اين لحاظ در اين محله ها، ريسك زلزله به مراتب فزون تر 
است.  بر اساس فايل هاي رقومي تحت  GISموجود مجموع 
مساحت مناطق 22 گانه شهر تهران حدود 62هزار و 667 
هكتار )626.671 كيلومترمربع( است )اين رقوم ممكن 
است اندكي با ساير ارقام اعلام شده متفاوت باشد كه مسلما 
تفاوت چندان قابل ملاحظه نخواهد بود( . در نمودار يك 
مناطق تهران به ازاي مساحت بر حسب هكتار رده بندي 
شده اند. وسيع ترين مناطق تهران، منطقه هاي 4، 22، 5، 
21، 2 و 1 و مناطق 17 و 10 جزو كم وسعت ترين مناطق 
شهري تهران هستند. مجموع مساحت بافت هاي فرسوده 
)طبق تعريفي كه در بالا به عم��ل آمد(، 3 ميليون و 268 
هزار و 275 مترمربع )حدود 32.7 كيلومترمربع يا 3هزار 
و 270 هكتار( است كه در 4 هزار و 989 پلي گون )بلوك( 
در مناطق مختلف تهران پخش شده است. همه مناطق 22 
گانه تهران داراي بافت فرسوده بوده اما نسبت مساحت آنها 
نسبت به هم متفاوت است. مناطق 12 و 10 با وسيع ترين 
مساحت بافت فرسوده در صدر و مناطق 6 و 22 با كمترين 
مساحت در رده آخر قرار دارند. در   نمودار ترتيب بندي شده 
مساحت بافت هاي فرس��وده آورده شده است. با توجه به 
وسعت متفاوت مناطق 22 گانه شهر تهران، فاكتور مناسب 
نسبت مساحت بافت هاي فرسوده به مساحت كل مناطق 
است. بر اساس اين فاكتور مناطق 10، 12، 11 و 17 از درصد 
تراكم بالاي بافت فرسوده برخوردار بوده و مناطق 4 و 22 
كمترين تراكم را دارند. ش��اخص مهم ديگر كه در ارزيابي 
ريسك لرزه اي بطور تام مورد توجه است ابعاد بلوك ها يا پلي 
گون هاي بافت فرسوده است. در اين بخش مي توان گفت، 
س��ه منطقه 12، 10 و 11 از جمله مناطق با ريسك بالا از 
جهت تراكم و مساحت بافت هاي فرسوده هستند وبايد در 

اولويت اول در برنامه هاي كاهش ريسك قرار گيرند. 

   ساختمان هاي بلند مرتبه
وضعيت س��اختمان هاي بلندمرتبه از نظر آسيب پذيري 
لرزه اي چندان مناسب نيس��ت. حدود 980 پرونده براي 
ساختمان هاي بلند مرتبه تهران بر اساس آخرين آمار در 
دس��ترس وجود دارد. از آن ميان، ح��دود 365 پرونده در 
مرحله خاكبرداري، اس��كلت و ش��روع كار بوده )اين آمار 
مربوط به اوايل سال 1395 است( و حدود 615 برج مورد 

استفاده هستند. از ميان ساختمان هاي بلند مرتبه موجود 
24 ساختمان بلند مرتبه قديمي و مابقي اغلب بعد از سال 
1372 احداث شده اند. حدود 244 ساختمان مرتفع فاقد 
اطلاعات لازم و داراي پرونده هاي مخدوش هستند. درصد 
عمده اي از اين س��اختمان ها در مناطق يك و در جايگاه 
دوم در منطقه 22 واقع ش��ده اند. در ج��دول دو پراكنش 
ساختمان هاي بلند مرتبه در مناطق 22 گانه شهري تهران 
نشان داده شده اس��ت. نكته مهم در مورد ريسك لرزه اي 
ساختمان هاي بلندمرتبه اين است كه درصد بالايي از اين 
ساختمان ها در حريم گس��ل هاي اصلي شهر تهران واقع 
ش��ده اند. تعداد 101 پرونده برج هاي تهران بر اساس آمار 
موجود بر روي حريم گسل هاي اصلي، تعداد 55 پرونده   در 
حريم گسل هاي متوسط و 16 پرونده در حريم گسل هاي 
فرعي هستند. 3 برج در معابر 6 متري، 24 برج در معابر 6 تا 
10 متري و 251 پرونده در معابر به پهناي 10 تا 12 متري 
واقع شده اند. نقش معابر در امداد رساني ها و تخليه اضطراري 

نيز بر همگان روشن است.

   زندگي 2 ميليون نفر روي زون فرونشست
در مورد عوارض توس��عه ناپايدار بي مناس��بت نيست به 
موضوع فرونشس��ت زمين اشاره شود كه تاثير شگرفي بر 
اقتصاد، توسعه و رونق كشاورزي دارد. براي مثال مي توان 
فرونشست زمين در مجاورت پايتخت را مد نظر قرار داده و 
اين اثرات را به كل كشور تعميم دهيم.  فرودگاه مهرآباد، دو 
خط آهن، دو انبار مواد نفتي و سوختي و حدود ٤٤ جايگاه 
پمپ بنزين و ١٥ جايگاه پمپ گاز، ٣٠ كيلومتر خط لوله 
نفت، ٧٠كيلومتر خطوط فش��اري ق��وي، ٢٠٠كيلومتر 
خطوط اصلي گاز، پنج منطقه شهري تهران، 8 شهر به همراه 
٩٩ آبادي در زون فرونشست قرار دارند. بيش از ٢٥0  هزار 
دستگاه ساختمان، ٢٨٨ مركز آموزشي، ٥٧ بيمارستان و ٦٦ 
كارگاه توليدي نيز مستقر در زون فرونشست در جنوب شهر 
تهران قرار دارد. نزديك به 2 ميليون نفر روي زون فرونشست 
جنوب پايتخت زندگي مي كنند. سازه هاي خطي هم چون 
ريل هاي راه آهن و لوله هاي گاز و آب، با وقوع فرونشست ها، 
دچار خسارت مي شوند. اين سازه ها وقتي در مسير خود با 
پديده فرونشست روبرو شوند، دچار مشكل خواهند شد 
و پيوسته بايد مسير حركت آنها اصلاح شود. هزينه هاي 
اصلاح اين مس��يرها را اگر جمع كنيم، سالانه رقم بالايي 
به اقتصاد كشور تحميل مي شود كه حاصل برداشت بيش 
 از حد از منابع آب زيرزميني براي توسعه كشاورزي در جنوب 
تهران است.  فرونشست، جنوب تهران گستره هاي جنوبي و 
جنوب غرب آن را تا اراضي پايين دست ورامين و پيشوا تهديد 
مي كند و زون فرونشست در جنوب تهران، علاوه  بر مناطق 
شهري تهران، نسيم   شهر، صباشهر، اسلامشهر، باقرآباد، 
كهريزك، چهاردانگه و نصيرآباد را نيز دربر مي گيرد. اتوبان 
آزادگان، جاده قديم كرج، اتوبان تهران-ساوه و جاده قديم 

ساوه، جاده احمدآباد مستوفي، بلوار رسول اكرم، بلوار غدير 
و جاده شهريار و بزرگراه كمربندي دوم تهران از بزرگراه ها 
و جاده هاي مهمي اس��ت كه در اين محدوده واقع ش��ده 
است. وجود پالايشگاه نفت تهران و كارخانه هاي بسياري 
نظير ايران خودرو ديزل، سايپا، ش��ير پاستوريزه تهران و 
شهرك  هاي صنعتي متعدد، اين منطقه )جنوب تهران( را 

بسيار بااهميت كرده است. 

   ٢٥  كيلومتر از خطوط مترو در زون فرو نشست
براساس مطالعات انجام شده، ٢٥ كيلومتر از خطوط مترو 
در همين زون واقع اند. همچنين اتوبان هاي بين شهري نيز 
در محدوده فرونشست، گستردگي طويلي دارند كه جمع 
طول آنها حدود ٢٠٠ كيلومتر است. راه ها و معابر شهري و 
بين  شهري اصلي و فرعي نيز جمعا طولي در حدود 2هزار 
و ٣٠٠ كيلومتر در محدوده فرونشست دارند، ضمن اينكه 
حدود ٢١دهنه پل در منطقه فرونشست قرار گرفته است 
كه به  عنوان نقاط مهم ارتباطي مسيرها به هم تلقي مي شود. 
برخي از اين پل ها در منطقه فرونشست دچار ترك و شكاف 
در اثر فرونشست ش��ده اند.  قرارگيري فرودگاه مهرآباد در 
حاش��يه اراضي و زون فرونشست زمين يكي از مهم ترين 
عوامل ريسك فرونشست را در اين محدوده به وجود آورده 
اس��ت. اين موضوع  امكان پديداري ترك ها و شكاف هاي 
س��طح زمين را در اين محدوده فراهم مي كند. نكته مهم 
ديگر، واقع شدن تعدادي از گسل هاي لرزه زاي منطقه در 
زون فرونشست است. طول گسل هاي موجود در محدوده 

فرونشست حدود ١٦٥ كيلومتر برآورد شده است.

   خطر سيل در تهران
بارندگي هاي شديد و ادامه دار فروردين ماه 1398 در گستره 
وس��يعي از كشور كه منجر به وقوع س��يل در استان هاي 
گلستان، لرستان، خوزستان، فارس و... شد، بار ديگر خطر 
وقوع سيل در تهران را نيز در اذهان متبادر كرد. رخداد سيل 
در كلان شهر تهران، امر سابقه داري است كه گاه با تلفات 
جاني بالايي همراه بوده اس��ت. همزمان با بارندگي هاي 
اخير كشور، خطر و احتمال شكل گيري و وقوع سيلاب در 
دامنه هاي شمالي تهران بطور جدي وجود داشت و اقدامات 
پيشگيرانه و هشدارها و آمادگي هاي پيش از وقوع، انديشيده 
شده بود تا در حد امكان آسيب هاي احتمالي به حداقل برسد.  
دره رودها و آبراهه هاي متعدد، وسيع و طويلي از ارتفاعات 
شمالي به حاش��يه شمالي ش��هر تهران از شمال شرق تا 
شمال غرب آن منتهي مي شوند. هركدام آنها در واقع يك 
حوضه آبريز مجزا با توان تشكيل رواناب و سيلاب هاي قابل 
ملاحظه هستند. طول آبراهه ها در امتداد دره ها و حوضه هاي 
آبريز تا حدود 25 كيلومتر )به عنوان مثال در حوضه كن( 
نيز مي رسد. بطور كلي آبراهه هايي كه سطح حوضه ها را 
پوشش مي دهند، مجموع طول آنها به بيش از 550 كيلومتر 

مي رسد كه عدد قابل ملاحظه اي است. در امتداد آبراهه ها، 
رواناب هاي ناشي از بارندگي ها شكل گرفته و پس از الحاق 
آنها در خروجي حوض��ه، در زمان تمركز خاص هركدام از 
حوضه ها، دبي سيل به بيشينه مقدار خود خواهد رسيد. 
زمان تشكيل سيلاب در خروجي حوضه ها متفاوت و بطور 
متوسط بين 20 تا 60 دقيقه به طول خواهد كشيد. جهت 
ارايه تصويري واقع بينانه از پتانسيل ايجاد رواناب و سيلاب در 
حوضه هاي ابريز فقط كافي است در نظر بگيريم كه مساحت 
حوضه آبريز سيل 5 فروردين ماه 1398 دروازه قرآن شيراز 
با 21 نفر كشته، حدود 23 كيلومترمربع بود. به عبارت ديگر 
6 حوضه مشرف به خط شمالي تهران مساحتي به مراتب 
بيشتر از حوضه سيل شيراز )حوضه آبريز تنگ الله اكبر -  آب 

زنگي( را دارا هستند.

   سابقه سيل خيزي تهران 
مورفولوژي و اقليم ارتفاعات شمال تهران، شرايط اوليه لازم 
را براي تشكيل رواناب و روان شدن سيلاب به سوي شهر 
فراهم آورده است . سيل سال 1333 يكي از سيل هاي چند 
دهه گذشته تهران است كه درباره آن اطلاعات كمابيش 
قابل استنادي وجود دارد. محدوده  فرحزاد تهران در اثر اين 
سيلاب با تخريب گسترده اي همراه بود. برآورد شده است 
كه در اين رخداد حدود 2هزار نفر كشته شدند. متعاقب آن 
در سال 1334،  محدوده كن درگير سيل شد كه طبق برخي 
از مستندات حدود بيش از 400 هكتار زمين كشاورزي و باغ 
تخريب شد.  پس از چند رخداد آب گرفتگي و سيلاب هاي 
كوچك، در سال 1366 ميدان تجريش تهران، گلاب دره و 
دربند، سيل زيانبار سبب تلفات جاني حدود 300 نفر شد. 
در اين حادثه ميدان تجريش چند هفته اي با هدف بازسازي 
بسته شد.  سيلاب در سال هاي 1374، 1389 و 1391 نيز 
با خسارت هاي جزئي و گاه با آب گرفتگي هاي گسترده در 
سطح شهر تهران به وقوع پيوست. سيل سيجان در استان 
البرز در 28 تيرماه 1394 و سيل پاكدشت در 28 شهريور 
1394 از جمله سيل هاي اخير در گستره هاي اطراف تهران 
همراه با تلفات جاني است كه در اذهان مردم تهران مانده 
است. بنابراين با نگاهي به سابقه رخداد سيلاب هاي مخرب 
رخ داده و ب��ا توجه به بارندگي ه��اي فروردين ماه 1398 و 
نظرات متخصصين هواشناس��ي و اقليم، ضرورت دارد تا 
اقدامات پيشگيرانه اي در خصوص خطرات ناشي از سيل در 

كلان شهر تهران انجام گيرد.

   ريسك سيل تهران
خسارت هاي سيل يا سيل هاي احتمالي تهران، با توجه به 
ميزان و شدت بارندگي متفاوت خواهد بود. ريسك سيل 
تهران از آن نظر مهم و در درج��ه اول اهميت قرار دارد كه 
در نظر گرفته شود اين كلان شهر در خروجي 11 حوضه 
سيلابي با مس��احت هايي از 7 تا 220 كيلومتر مربع قرار 
گرفته است كه احتمال شكل گيري سيل همزمان در اين 
حوضه ها نيز وجود دارد. طول كلي حوضه هاي آبريز مستعد 
شكل گيري سيل حدود 30 كيلومتر بوده كه پرواضح است از 
ديد هيدرولوژيكي و هواشناسي، مساحت به مراتب كوچك 
و با خصوصيت اقليمي كما بيش يكساني است. بنابراين در 
صورت وقوع بارندگي شديد، احتمال دارد برخي حوضه ها 
تحت پوشش باران هاي رگباري قرار گرفته و سيل ناگهاني 
)Flash flood( را در ت��ك تك اين حوضه ها ايجاد كند. 
همانطور كه عنوان ش��د مس��احت كل حوضه هاي آبريز 
مشرف به تهران حدود 550 كيلومترمربع است كه در طول 
ش��رق به غرب 30 كيلومتر و عرض متوسط و تقريبي 20 
كيلومتري گستردگي دارند. هر كدام از حوضه ها، مسيرهاي 
خروجي خاص خود را در سطح شهر تهران دارند. در سمت 
شمال شرقي شهر تهران، تعدادي از حوضه ها به هم ملحق 
مي شوند و در ادامه، سيل ناشي از آنها مسير يكساني را اشغال 
مي كند. مسيل ورديج غربي ترين حوضه سيلابي شهر تهران 
است كه سيل ناشي از آن مي تواند به بخش هايي از غرب شهر 
تهران، آسيب برساند.  طبق محاسبات انجام يافته، مساحت 
اين حوضه 57 كيلومترمربع اس��ت. در اين مسير، پل ها و 
دوربرگردان هاي اتوبان همت )خرازي(، بلوار سراوان، پل 
دانش، پل مترو تهران-كرج، پل هاي بزرگراه تهران-كرج، 
پل هاي بزرگراه لشكري و پل جاده قديم كرج در تقاطع با 
مسير سيلابي ورديج قرار دارند. تعدادي از ساختمان ها و 
تاسيسات صنعتي نيز در مسير تحت تاثير سيل واقع شده اند. 
به نظر مي رسد تقاطع مسير آبراهه ورديج با جاده قديم كرج 
)بزرگراه فتح( يكي از نقاط حساس در امتداد اين مسيل باشد 
كه بايد در جهت كاهش ريسك سيل در آن اقدام اساسي 
انجام گيرد. همچنين حوضه آبريز كن بزرگ ترين حوضه 
آبريز مشرف به تهران و با سابقه سيل خيزي متعدد است. 
مساحت اين حوضه به 220 كيلومتر مربع مي رسد و بنابراين 
مي تواند سيلاب با دبي بالا را نسبت به ساير حوضه ها ايجاد 
كند. مسيل اين حوضه، امتداد رود كن است كه تا درياچه 
نمك قم امتداد داشته و از سوي غربي تهران گذر مي كند. 
در اين مسير مهم ترين عارضه، سمت غربي باند فرودگاه 
مهرآباد و تاسيسات واقع در حاشيه غربي سايت فرودگاه 
قرار دارد كه ضرورت دارد توس��ط مس��وولان فرودگاهي 
اقدامات پيشگيرانه اي در اين خصوص صورت پذيرد . حوضه 
سيلابي فرحزادي با سابقه سيل هاي مخرب در شمال غرب 
تهران نيز يكي ديگر از مهم ترين مسيرهاي با پتانسيل ايجاد 
رواناب هاي حجيم و پرقدرت است. اين حوضه از محدوده 
فرحزادي به داخل محدوده شهري تهران متصل و سيلاب 
ناشي از آن پس از گذر از دره هاي شمال به جنوب )مسير 
پارك نهج البلاغه( به بخش شمالي فلكه صادقيه، خيابان 
سازمان آب و نقطه تقاطعي با اتوبان اشرفي اصفهاني مي رسد 
و در اين محدوده توسط عوارض و مستحدثات متعدد امتداد 
آن حداقل در روي نقشه گم مي شود. محدوده فلكه صادقيه و 
اطراف آن مهم ترين كانون اثر سيلاب متشكله در اين حوضه 
خواهد بود. مسير دركه با مساحت 36 كيلومتر مربعي حوضه 
آبريز آن، يكي ديگر از گستره هاي با پتانسيل بالاي تشكيل 
رواناب در شمال تهران است. امتداد اين مسير پس از گذر 
جانب غربي بزرگراه چمران با خمشي وارد كوي نصر شده كه 
بر روي اين مسير، بازاري در محله گيشا احداث شده و يكي 
ديگر از كانون هاي خطر سيلاب تهران را تشكيل داده است.
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ابلاغ ضوابط بلندمرتبه سازي 
به استانداران 

تهران طي دو دهه اخير به ناگهان رش��د كرد و در 
دهه 70 شاهد موجي از ساختمان هاي بلندمرتبه 
و برج ها در خيابان ها و كوچه پس كوچه هاي شهر 
بوديم و برج سازي بخش های شمالی تهران عمدتاً 
مناط��ق 1،2 و3 ش��هرداری را درنورديد. طي اين 
س��ال ها حدود هزار برج در تهران س��اخته شد كه 
به گفته مسوولان ش��هري و اعضاي شوراي شهر 
بس��ياري از آنها ايمني لازم را نداش��ته و در كوچه 
پس كوچه هاي باريك كه امكان دسترس��ي هاي 
خدماتي درآنها بس��يار پايين است ساخته شد. از 
سوي ديگر تحقيقات جديد نش��ان داد بسياري از 
س��اختمان هاي بلندمرتبه روي گسل  هاي تهران 
ساخته شده اند و اين موضوع در كاهش ايمني اين 
ساختما ها تاثيرگذار اس��ت.بنابراين شورای عالی 
شهرس��ازی و معماری ايران ممنوعيت ساخت و 
ساز ساختمان های با اهميت روی پهنه های گسلی 
تهران را تصويب و به ش��هرداران ابلاغ كرد. با توجه 
به ريسك هاي زياد ش��هر كه مهم ترين آنها زلزله 
است، مسوولان نسبت به اين موضوع حساس شده 
و تصميم هاي تازه اي براي س��اخت بلندمرتبه ها 
گرفته اند.در اين ارتباط فرزان��ه صادق مالواجرد، 
دبير شورای عالی شهرس��ازی و معماری ايران در 
نامه ای ضوابط عام بلندمرتبه سازی را به استانداران، 
روسای سازمان ش��هرداری ها و دهياری ها سراسر 
کشور ابلاغ کرد. به گزارش پايگاه خبری وزارت راه 
و شهرسازی، در نامه ای که به امضای دبير شورای 
عالی شهرسازی و معماری ايران رسيده، آمده است: 
شورای عالی شهرسازی و معماری ايران در جلسه 
مورخ 16 مهر97، پيرو تصميم مورخ 12 اسفند 95 
خود پس از اس��تماع گزارش کميته فنی ضوابط و 
مقررات )کميته فنی ش��ماره 4( و مشاور در مورد 
»ضواب��ط عام بلندمرتبه س��ازی«، ضمن تصويب 
ضوابط مقرر كرد، نتيجه اعمال ضوابط فوق در تدوين 
ضوابط بلندمرتبه سازی های شهرهای کشور توسط 
دبيرخانه ش��ورای عالی مورد بررسی قرار گرفته و 
نتيجه به همراه هرگونه پيشنهاد اصلاحی طی 6 ماه 
آينده به ش��ورای عالی شهرسازی و معماری ايران 
گزارش ش��ود. همچنين از تاريخ ابلاغ اين مصوبه 
صدور هرگونه مجوز برای احداث س��اختمان های 
بلندمرتبه در س��طح کش��ور صرفا در چهارچوب 

ضوابط اين مصوبه مجاز خواهد بود.
در ادامه مصوبه آمده اس��ت، ضمن ابلاغ »ضوابط 
عام بلند استقرار ساختمان های بلند در شهرهای 
ايران« به شرح پيوست بر اصول و احکام کلی مترتب 
بر آن به شرح زير تاکيد می شود: از تاريخ ابلاغ اين 
مصوبه، صدور مجوز هرگونه احداث ساختمان بلند 
در ش��هرهای کش��ور، صرفا محدود به شهرهای با 
جمعيت بالای 200 هزار نفر و بيشتر که عرصه های 
بلندمرتبه در طرح های توسعه شهری مصوب آن 
پيش بينی نشده باشد در صورت نياز شهر و وجود 
تقاضا بدوا بايد گ��زارش توجيهی ضرورت احداث 
ساختمان بلند طبق مفاد پيوست اين مصوبه توسط 
شهرداری با تاييد شورای اسلامی شهر تهيه و پس از 
تصويب در کميسيون ماده پنج و شورای برنامه ريزی 
و توسعه استان، براي تصويب نهايی به شورای عالی 

شهرسازی و معماری ايران ارايه شود.
علاوه بر اين، در صورت تصوي��ب ضرورت احداث 
ساختمان بلند در ش��ورای عالی، طرح پيشنهادی 
مربوط به تعيين عرصه ها، ضوابط و مقررات مربوط 
طبق مفاد پيوس��ت اين مصوبه و ب��ا بهره گيری از 
راهنمای آن که توسط دبيرخانه شورای عالی ابلاغ 
خواهد ش��د، تهيه و پس از ط��ی مراحل قانونی به 
تصويب ش��ورای عالی خواهد رسيد. مفاد اين بند، 
شامل شهرهايی که احداث ساختمان بلند در طرح 

جامع آنها پيش بينی شده نيز خواهد بود.
براس��اس يك��ي از تبصره هاي اي��ن مصوبه، طرح 
پيشنهادی نبايد موجب تغيير در جمعيت پذيری 
ش��هر موردمطالعه ش��ود و صرفا به عن��وان تغيير 
الگوی کالبدی شهر قابل بررسی است.گفتني است 
راهنمای تهيه ضوابط مذکور نيز به پيوس��ت برای 
تمامی استانداران و روسای سازمان شهرداری ها و 

دهياری های کشور ارسال شد. 

   ابلاغ اصلاح پيوست ۳    طرح جامع تهران 
به گ��زارش پايگاه خبری وزارت راه و شهرس��ازی 
فرزان��ه صادق مالواج��رد همچني��ن در نامه هايی 
به محس��نی بندپی، اس��تاندار و رييس ش��ورای 
برنامه ريزی و توسعه استان تهران، پيروز حناچی، 
ش��هردار و محسن هاشمی رييس شورای اسلامی 
ش��هر تهران، مصوبه ش��ورای عالی شهرس��ازی و 
معماری ايران در خصوص اصلاح پيوست 3 طرح 
جامع تهران- دس��تورالعمل ماده 14 قانون زمين 

شهر تهران- را ابلاغ کرد.
در نامه يادشده آمده است: شورای عالی شهرسازی 
و معماری ايران در جلس��ه م��ورخ 3 تير 98 خود، 
پيرو تکليف مقرر در بند 8 مصوبه مورخ 18 آبان 93 
شورای عالی شهرسازی و معماری، پيشنهاد شورای 
اسلامی شهر تهران را در خصوص اصلاح پيوست 3 
طرح جامع شهر تهران )دستورالعمل ماده 14 قانون 
زمين شهری( در خصوص ضوابط و مقررات مربوط 
به نحوه ساخت و ساز، تقسيم و تفکيک باغ ها، اراضی 
کشاورزی يا آيش واقع در محدوده شهر تهران مورد 
بررسی قرار داد و ضمن تاييد صورتجلسه مورخ اول 
تير 98 کميته فنی شماره 4، دستورالعمل مذکور را 

به شرح پيوست مورد تصويب قرار داد.
در ادام��ه اي��ن مصوبه آمده اس��ت: ش��ورای عالی 
مقرر کرد که دبيرخانه ش��ورای عالی شهرسازی و 
معماری با اعمال اصلاحات ويرايش��ی مراتب را به 
مراج��ع مربوط ابلاغ کند. همچنين مقرر ش��د به 
منظور تحقق حداکثری اهداف اين دستورالعمل 
در صيان��ت و حفاظت از باغات تهران، ش��هرداری 
نسبت به پايش مستمر نحوه اعمال ضوابط و ارايه 
گزارش های نوبه ای به ش��ورای عالی در دوره های 

زمانی سه ماهه اقدام کند.

ترتيبمناطق22گانهشهرتهرانبازايمساحتهرمنطقه)بالايستونهاارقاممساحتبههكتاراست،محورافقيشمارهمناطقدرجشدهاست(

نمودارتوزيعتعدادپروندههايساختمانهايبلندمرتبهدرمناطق22گانهشهرتهران



دانش و فن10اخبار

ركود بازار موبايل يك ساله شد

فروشندگان در برابر كاهش قيمت گوشي مقاومت مي كنند 
گروه دانش و فن | مرجان محمدي|

بازار گوش��ي تلفن همراه بيش از يك س��ال اس��ت 
كه دچار نوس��ان شديد قيمت ش��ده است، بيشتر 
كاربراني كه در گذشته مي توانستند گوشي پرچمدار 
خري��داري كنند، در حال حاضر باي��د با همان پول 
اقدام به خريد گوشي ميان رده كنند، مساله اي كه 
براي بس��ياري از كاربران قابل هضم نيست، همين 
مس��اله باعث شد تا فروش گوش��ي تلفن همراه در 
كش��ور از افت قابل توجهي برخوردار شود، چرا كه 
بس��ياري از كاربران از خريد منصرف شدند و برخي 
ديگر نيز با تعمير گوش��ي هاي خود ترجيح دادند تا 

از همان گوشي هاي قديمي خود استفاده كنند .
بس��ياري از فروش��ندگان در بازار تلف��ن همراه از 
نوس��ان قيم��ت ارز ش��كايت دارن��د و معتقدند به 
دليل تثبيت نش��دن قيمت ارز نمي توانند اقدام به 
فروش گوش��ي هاي خود كنند، از همين رو بيشتر 

فروشندگان تمايلي براي فروش ندارند .
در اين خصوص عباس قاسمي از فعالان بازار تلفن 
همراه در گفت وگو با خبرنگار تعادل گفت: با وجود 
اينكه بيشتر فروشندگان و فعالان بازار تلفن همراه 
اميدوار به بازگش��ت قيمت ها و تثبي��ت قيمت ارز 
بودند نه تنها اين اتفاق نيفتاده اس��ت بلكه برخي از 
واحد هاي صنفي به دليل اين نوسان ارز يا ورشكسته 

شده اند يا از اين صنف رفته اند .
وي افزود: قيم��ت ارز لحظه به لحظه در حال تغيير 
است،  فروشندگان نمي دانند با چه قيمتي اقدام به 
فروش كالاي خود كنند، اين در حالي اس��ت كه با 
وجود پايين آمدن تقريبي قيمت ارز فرو ش��ندگان 
حاضر به فروش گوش��ي هاي خود نيستند، چرا كه 
گوشي را با ارز بالاتري خرداري كرده اند و در صورت 
فروش گوشي با قيمت جديد متضرر مي شوند، براي 
همين اس��ت كه با وجود كاهش نس��بي قيمت ارز 
قيمت گوش��ي و ديگر كالا هاي اي تي در بازار تلفن 

همراه كاهش پيدا نكرده است .
 اين فعال بازار در ادامه به واردات تلفن همراه اشاره 
ك��رد و گفت: رجيس��تري براي بار دوم در كش��ور 
اجرايي ش��د تا نه تنها از ورود كالا و گوش��ي قاچاق 
به كش��ور جلوگيري ش��ود، بلكه بتوان��د با حمايت 
از وارد كنندگان رس��مي تلفن هم��راه مانع فعاليت 
قاچاقچيان اين بازار ش��ود،  اما اي��ن مهم تا به امروز 

رخ نداده است .
وي افزود: در طرح رجيس��تري گوش��ي هايي كه از 
مبادي غير رسمي وارد كشور شده اند نبايد در شبكه 

فعال شود،  اما اين گوش��ي ها نه تنها در شبكه فعال 
است،  بلكه قاچاقچيان با گرفتن نبض بازار در دست 
خود همانند گذشته مشغول به فعاليت هستند، چرا 
كه با دور زدن رجيستري بدون كوچك ترين مشكلي 

اقدام به واردات گوشي و فروش آن مي كنند .
وي اف��زود:  بس��ياري از قاچاقچي��ان ب��ا درياف��ت 
گذرنامه ه��اي زيارتي مس��افران و اراي��ه يك مبلغ 
اقدام به ثبت گوشي هاي قاچاق با گذرنامه اين افراد 
مي كنند، و اينگونه است كه ورود اين گوشي قاچاق 

به كشور قانوني و در شبكه نيز فعال مي شود .
وي در ادامه از مسوولان خواست به دنبال طرح ها و 
برنامه هايي باشند كه قاچاقچيان نتوانند به راحتي 
آن را دور بزنند و افزود: طرح رجيستري براي دومين 
بار است كه در كشور اجرايي مي شود، اگر اين طرح 
مي توانست مانع از ورود گوشي قاچاق به كشور شود، 
 قطعا اجراي آن متوقف نمي ش��د كه بعد از چندين 

سال باز هم اجرايي شود و بازهم شكست بخورد .
 اي��ن فعال ب��ازار تلف��ن هم��راه تصريح ك��رد: در 

گذش��ته هاي نه چندان دور بازار تلفن همراه ايران 
يكي از بهترين بازارها براي خريد و فروش گوش��ي 
تلفن هم��راه بود، حت��ي برخي از س��رمايه گذاران 
كش��ورهاي حوزه خليج ف��ارس به اين ب��ازار ورود 
كردند، چرا كه معتقد بودند كاربران ايراني اهميت 
زي��ادي به گوش��ي و ل��وازم جانب��ي آن مي دهند، 
 بطوريكه جديد ترين گوش��ي ها با برندهاي مختلف 
قبل از معرفي رس��مي در دست كاربران ايراني بود، 
همين مساله با عث شده بود تا برند هاي مطرح دنيا 

براي ورود به اين بازار رقابت كنند، اما در حال حاضر 
نه تنها رقابتي وجود ندارد، بلكه بسياري از برند ها از 

بازار ايران رفته اند .
وي عمده ترين دليل اين مساله را بالا رفتن بي رويه 
قيمت ارز دانست و گفت:  بسياري از كاربران ايراني 
با اي��ن قيمت دلار ديگر توان خريد گوش��ي ندارند 
و از هين رو اس��ت كه آن بازار با نش��اط و پر جنب و 
جوش، امروزه به بازاري مس��كوت و پر از تماشاچي 

تبديل شده است .
 وي در پاس��خ به اين س��وال ك��ه آيا در اي��ن بازار 
گوش��ي هاي ايراني متقاضي دارد،  گفت:  بطور قطع 
جواي منفي اس��ت،  حت��ي با بالا رفت��ن قيمت ارز 
هم گوش��ي هاي ايراني خواهان ندارد، چرا كه اين 
گوش��ي ها بي كيفيت ترين گوش��ي هاي موجود در 
بازار چين اس��ت كه فقط با يك نام ايراني روانه بازار 

شده است .
وي افزود: برخي از سرمايه گذاران به اسم توليد كننده 
داخلي،  روانه كش��ور چين مي شوند و در قبال پولي 
كه مي دهند محصولي دريافت مي كنند و به طرف 
چيني مي گويند فلان اسم را روي گوشي حك كند، 
اين گوشي مي شود، گوشي ايراني،  در صورتيكه اسم 
اين كار را نمي توان گذاش��ت توليد داخل، اين افراد 
صرفا به منظور دريافت وام هاي كلان بدون بهره يا با 

بهره كم اقدام به اين كار مي كنند .
قاس��مي تصريح كرد: در بازار تلفن همراه چند برند 
ايراني وجود دارد،  كه هم تبلت دارند،  هم گوش��ي 
هوشمند و هم گوش��ي معمولي،  اما بيشتر كاربران 
حتي حاضر به نگاه كردن به اين گوشي ها نيستند، 
حاضرند گوشي هاي دست دوم بخرند ولي تمايلي به 
خريد اين گوشي ها ندارند، چرا كه آنها نيز مي دانند 

اين گوشي ها ساخت وطني نيست . 
در ه��ر صورت به نظر مي رس��د بازار گوش��ي تلفن 
همراه كه بسياري از فعالان اميد به رونق آن داشتند 
و معتقد بودند در اسفند ماه سال 97 اين بازار دوباره 
به روزهاي خوب خود باز مي گردد )اما اينگونه نشد( 
همچنان در انتظار شوك است،  شوكي كه مي تواند 
اين بازار را رونق ببخشد، اما اين شوك تاكنون به اين 

بازار وارد نشده است.
 برخي فعالان معتقدند بازار تلفن همراه همان گونه 
كه با بالا رفتن قيمت ارز دچار آشفتگي و نابساماني 
شد،  با پايين آمدن قيمت ارز و در نهايت تثبيت آن 
مي تواند از اين آش��فتگي و نا بس��اماني و ركود نيز 

خارج شود.
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تركيه به دنبال صدور ارزهاي 
مجازي

ايسنا| بانك مركزي تركيه در تلاش براي دستيابي 
به فناوري بلاك چين براي صدور ارز ديجيتالي است. 
از زمان آغاز بحران ارزي در تركيه در سال گذشته كه بر 
سر بازداشت يك كشيش امريكايي به اتهام جاسوسي 
آغاز ش��د و در نهايت به كاهش ۳۰ درصدي ارزش 
لير در برابر دلار ختم ش��د، تمايل به معامله ارزهاي 
ديجيتالي در اين كشور افزايش يافته و مناقشه جديد 
بين واش��نگتن و آنكارا بر سر خريد سامانه موشكي 
اس-۴۰۰ از روسيه، به اين مس��اله دامن زده است؛ 
تا جايي كه اكنون بانك مركزي تركيه بطور جدي 
به دنبال ورود به بحث ارزهاي مجازي است. آنكارا به 
عنوان بخشي از سند چشم انداز توسعه خود به دنبال 
ايجاد يك ارز ديجيتالي مبتني بر فناوري بلاك چين 
تا سال ۲۰۲۳ است كه منجر به ارتقاي سيستم پولي 
اين كشور در حوزه مرتبط با پرداخت هاي گمركي 
و زيرس��اختي خواهد ش��د. پيش تر در سال ۲۰۱7 
بانك مركزي تركيه با انتش��ار بيانيه اي، پتانس��يل 
ارز هاي ديجيتالي براي ثبات مالي را ستوده بود. در 
حال حاضر بيشترين معامله گر ارزهاي ديجيتالي 
در بين كش��ورهاي ش��رق اروپا را دارد و ۴۵ درصد 
ش��ركت كنندگان ترك در نظرس��نجي اين بانك 
گفته اند كه نس��بت به موفقيت اين ارزها در آينده 

اميدوار هستند. 

مقايسه زلزله در زمين، مريخ 
و ماه

سي نت|محققان سويسي، لرزه هاي زمين، ماه و 
مريخ را درون يك اتاق لرزه با يكديگر مقايسه كردند.

فرودگر »اينسايت« ناس��ا در آوريل ماه گذشته در 
تاريخ اكتشافات فضايي شگفتي ساخت و توانست با 
استفاده از زلزله سنج، روي مريخ لرزه هايي ثبت كند. 
اين دستگاه حساس براي مطالعه زلزله هاي مريخي 
طراحي شده است. ولي زلزله هاي اين سياره مشابه با 
چيزي نيست كه در زمين مي بينيم. محققان موسسه 
فناوري فدرال زوريخ در س��وييس قصد داشتند كه 
بدانند زلزله هاي مريخي دقيقا به چه صورتي است. 
بنابراين اطلاعات خود با استفاده از زلزله سنج هاي 
فضاپيماي »اينسايت« را به يك اتاق شبيه ساز زلزله 
وارد كردند. سپس اين داده ها را با لرزه هاي زميني و 
ماه مقايسه كردند. زمين لرزه، لرزشي سريع و تند و 
تيز را ايجاد كرد. لرزش ماه آرام تر بود و زلزله مريخي 
هم حركاتي از يك سمت به سمت ديگر را به وجود 
آورد. زلزله  مريخي كه پيش از اين شناس��ايي شده 
بود، بسيار ضعيف بوده است. دانشمندان دو نوع زلزله 
مريخي را شناسايي كردند؛ يك زلزله با فركانس بالا و 
و لرزش هايي مشابه ماه. يك زلزله هم با فركانس پايين 
كه ممكن است در فاصله اي بسيار دورتر از لرزه سنج 

اتفاق افتاده باشد. 

    در گذشته هاي نه چندان دور بازار تلفن همراه ايران يكي از بهترين بازارها براي خريد و فروش گوشي تلفن همراه بود، حتي برخي از سرمايه گذاران 
كشورهاي حوزه خليج فارس به اين بازار ورود كردند، چرا كه معتقد بودند كاربران ايراني اهميت زيادي به گوشي و لوازم جانبي آن مي دهند،  بطوريكه 
جديد ترين گوشي ها با برندهاي مختلف قبل از معرفي رسمي در دست كاربران ايراني بود، همين مساله با عث شده بود تا برند هاي مطرح دنيا براي 

ورود به اين بازار رقابت كنند، اما در حال حاضر نه تنها رقابتي وجود ندارد، بلكه بسياري از برند ها از بازار ايران رفته اند
    بسياري از كاربران ايراني با اين قيمت دلار ديگر توان خريد گوشي ندارند و از هين رو است كه آن بازار با نشاط و پر جنب و جوش، امروزه به بازاري 

مسكوت و پر از تماشاچي تبديل شده است

برش
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»تعادل«سهماقتصادايرانازصنايعخلاقرابررسيميكند

تلاش  براي توسعه صنايع خلاق
گروهبنگاهها| 

معاون فرهنگي اجتماع��ي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي ديروز در دومين نشست تخصصي در حوزه 
»صنايع خ��اق و فرهنگ��ي« در معاونت فرهنگي 
اجتماعي اي��ن وزارتخانه، خواس��تار ايجاد راه هاي 
جديد توسعه بازار و تسهيل فرآيند رونق بازار براي 

توليدكنندگان شد. 
نشستي كه به بررسي مسائل حاكميتي و مديريتي 
در ح��وزه صناي��ع خ��اق ب��ا حض��ور نمايندگان 
مجل��س ده��م و ارگان ه��اي دولت��ي ذي رب��ط، 
بررس��ي منافع اقتصادي حاص��ل از صنايع خاق و 
فرهنگي و بررس��ي صادرات محصولات و خدمات 
 ح��وزه صناي��ع خ��اق و فرهنگي به كش��ورهاي

 ديگر پرداخت.
اما پرسش��ي ك��ه بافاصله پس از انتش��ار اين خبر 
به اذه��ان عمومي متبادر مي ش��ود آن اس��ت كه 
اساسا تعريف صنايع خاق چيس��ت و چه سابقه و 
پيش��ينه اي در فضاي اقتصادي و فرهنگي داخلي و 

بين المللي دارد؟
در تعاريف آكادمي��ك مربوط به صنايع خاق آمده 
اس��ت؛ »صنايع خاق، صنايعي هستند كه اساس 
آنها ايجاد و انتشار دانش و اطاعات است. ريشه اين 
مفهوم به صنايع فرهنگي بازمي گردد كه طي زمان و 
با انقاب فناوري اطاعات و ارتباطات امروزه در قالب 
صنايعي چون سينما، نرم افزار، موسيقي، پويانمايي، 

بازي رايانه اي و… ظهور مي يابد.«
 در دني��اي امروز ام��ا صنايع فرهنگ��ي و خاق در 
بس��ياري از كش��ورها مورد توجه ق��رار گرفته اند. 
انگلستان سياست هاي صنايع خاق را براي پيشرو 
شدن در اين صنايع مش��خص كرده يا كره جنوبي 
بع��د از توفيق هايي كه در حوزه برندس��ازي، توليد 
و صنعت داش��ته، امروز با محصولات فرهنگي خود 
موج كره اي را در سراس��ر گيتي به راه انداخته تا از 
طريق س��ريال هاي كره اي كه به اقص��ي نقاط دنيا 
صادر مي كند؛ نفوذ اقتصادي و فرهنگي خود را نيز 

در عالم ترويج كند. 
س��هم ايران از بازار وس��يع اين صناي��ع در دنيا به 
هيچ وجه متناسب با ظرفيت هاي فرهنگي، اقليمي و 
اقتصادي كشورمان نيست به گونه اي كه در بسياري 
از حوزه ها ايرانيان تنها مصرف كنندگان محصولات 
فرهنگي هستند، خصوصاً در حوزه هاي فناورانه اين 
صنايع مانند پويانمايي و بازي هاي رايانه اي. با وجود 
اين چندي است شور و شوق بسياري در كارآفريني و 
نوآوري در اين صنايع در كشور مشاهده مي شود به 
گونه اي كه از يك سو بازي ها و پويانمايي هاي ايراني 
به تدريج جاي خود را ميان مخاطبان مي گشايند و 
از سوي ديگر نهادهاي حمايتگري مانند ستاد توسعه 
فناوري هاي نرم و هويت ساز معاونت علم و فناوري 
رياس��ت جمهوري و مراكز حمايت از كارآفريني در 
قالب مراكز نوآوري و مراكز ش��كوفايي شكل گرفته 
و مورد توجه قرار مي گيرند تا چش��م انداز روشني از 

گسترش صنايع خاق در كشورمان شكل بگيرد. 

   توسعه صنايع خلاق
معاون فرهنگي اجتماع��ي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در روند نشست از مشاركت بالاي ارگان ها 
و نهادهاي حاضر در جلس��ه ابراز خرسندي و اظهار 
كرد: اين جلس��ه مي تواند ش��روع خوبي براي اخذ 
تصميمات و رقم خوردن اتفاقات در حوزه توس��عه 
اين صنايع و نيز دس��تيابي به اف��ق صنايع خاق و 

فرهنگي باشد.
صادقي فر گفت: باتوجه به بيانات عالمانه مقام معظم 
رهبري، سال ۹۸ سال رونق توليد ملي بوده و تك تك 
آحاد جامعه بايد فعالان��ه در اين عرصه حضور پيدا 
كنند و مس��ووليت متقابل افراد، نهادها و ارگان ها 
بايد بي��ش از پيش ج��دي گرفته ش��ود و راه هاي 
جديد توسعه بازار و تسهيل فرآيند رونق بازار براي 

توليدكنندگان در نظر گرفته شود. 
وي وزارت تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي را ج��زو 
نخستين وزارتخانه هاي ورود كننده به حوزه صنايع 
خاق و فرهنگي برشمرد و گفت: طرح كارگروه پس 
از مش��ورت با نخبگان و فعالان اين عرصه در س��ال 
١٣٩٤ مطرح و در س��ال ١٣٩٦ نيز اين كارگروه در 

وزارت متبوع كار خود را آغاز كرد.
وي گفت: دليل اصلي تش��كيل كارگروه تخصصي 
صنايع خاق و فرهنگي در وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي وجود پتانسيل هاي اشتغال در اين حوزه 
اس��ت. معاون فرهنگي وزارت تعاون ادامه داد: اين 
خدمات ثروت آفرين بوده و آس��يب پذيري كمتري 
نس��بت به صنايع ديگر دارند و اكثر كشورهايي كه 
معضل بيكاري دارند مسير خود را به سمت صنايع 

خدماتي تغيير مي دهند.
صادقي فر بر ض��رورت حمايت ه��اي همه جانبه از 
اين صنايع تاكيد كرد و گفت: اين دس��ت فعاليت ها 
مي تواند در مسير اش��تغال زايي موثر باشد چرا كه 

ارزش افزوده بسيار خوبي در آنها وجود دارد.
صادقي فر جهت ايجاد س��اختار تامين اجتماعي در 
ش��غل هاي خدماتي را بسيار حائز اهميت دانست و 
گفت: زماني كه يك فعاليت تبديل به شغل مي شود 
بايد داراي ساختار تامين اجتماعي باشد تا مباحث 

حمايتي و بيمه اي براي آنها متبادر گردد. 
وي از نظام مهارتي كش��ور سخن گفت و افزود: اگر 
نظام مهارتي كش��ور ني��از محور باش��د و به بافت و 
زيست بوم منطقه تمركز داشته باشد مي تواند موثر 

واقع گردد.
صادقي فر از گس��تردگي فعاليت ه��اي وزارت كار 
صحبت كرد و گفت: اگر حوزه اقتصادي وزارت كار 
بتواند با ح��وزه صنايع خاق پيوند بخورد، مي تواند 

سرمايه گذارخوبي در اين زمينه باشد. 
وي بر توانمند سازي زنان سرپرست خانوار و كودكان 
بهزيستي در اين حوزه تاكيد نمود و شبكه سازي و 
تكميل زنجيره ارزش و توس��عه اكوسيستم صنايع 

خاق وفرهنگي را امري ضروري دانست.
مع��اون فرهنگي وزارت تعاون، تش��كيل س��ازمان 
صنايع خاق را براي توسعه صنايع خاق و فرهنگي 

ايراني -اس��امي پيش��نهادكرد. در اين نشس��ت 
اعضاي كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسامي، 
نماينده دبيرخان��ه فناوري هاي نرم و هويت س��از 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، نماينده 
كارگ��روه صنايع خاق س��ازمان توس��عه تجارت 
اي��ران، جمع��ي از توليدكنندگان اس��باب بازي و 
بازي هاي فكري، نماينده دبيرخانه صندوق نوآوري 
و شكوفايي، نماينده كانون پرورش فكري كودكان، 
نماينده كميته خودكفايي و اش��تغال كميته امداد 
امام خميني)ره(، معاون پژوهش��ي دانشكده فني 
و حرف��ه اي دكت��ر ش��ريعتي، نماين��ده مركز ملي 
فرش ايران، بنياد مل��ي بازي هاي رايانه اي، انجمن 
توليدكنندگان اس��باب بازي، كارگزاران نمايشگاه 
صنايع خاق تهران، س��وريه و كربا و افغانستان و 
برخي از ش��ركت هاي فعال در حوزه صنايع خاق 

حضور داشتند.

   به كارگيري ظرفيت هاي بومي 
يكي از فع��الان حوزه اقتصاد هنر نيز به س��هم 3 تا 
12 درصدي صنايع خاق در توليد ناخالص داخلي 
كشورها اشاره كرد و گفت: بايد براي برخورداري از 
اقتصاد خاق به فضاي مجازي توجه جدي داش��ته 
باشيم و از ابزارهاي نوين كسب و كار استفاده كنيم.

غامرضا خليل ارجمندي اف��زود: يكي از بازارهاي 
جدي ما فضاي س��ايبري و مجازي است كه بايد آن 
را جدي بگيريم .توقع اين است كه ابزارهاي مختلف 
حوزه تبليغات مورد مطالعه قرار گيرد كه بخشي از 

اين ابزارها در اختيار رسانه هاس��ت به همين دليل 
نقش رسانه ها در ش��رايط پساتحريم جدي تر است 
تا بازارهاي جديد را معرفي و موجبات توس��عه آنها 
را فراه��م كنند. در دو س��ال اخير اقتص��اد و هنر و 
اقتصاد خاق در ايران رش��د بيشتري پيدا كرد و در 
دنيا نيز رش��د اقتصاد، فرهنگ و هنر؛ اقتصاد خاق 

را شكل داد. 
ارجمن��دي ب��ا بي��ان اينك��ه لازم اس��ت مي��ان 
فعاليت ه��اي عملي و علم��ي مرتبط ب��ا بازاريابي 
و تبليغ��ات پيوند بيش��تري برق��رار ش��ود، ادامه 
داد: از اواخ��ر ق��رن بيس��تم موض��وع خاقيت در 
كش��ورهاي توس��عه يافته ش��كل جدي ت��ري ب��ه 
 خود گرف��ت و صنايع خ��اق به معن��اي واقعي تر

 تعريف شد. 
اين فعال فرهنگي با اش��اره ب��ه چگونگي تعريف و 
طبقه بندي كشورها از صنايع خاق گفت: ميانگين 
سهم اين صنايع در توليد ناخالص داخلي كشورهاي 

جهان در حال حاضر بين سه تا 12 درصد است. 
وي با اش��اره به اينكه رابطه مستقيمي بين صنعت 
تبليغات و بازاريابي با صنعت بسته بندي وجود دارد، 
افزود: بايد اين موضوع در ايران جدي گرفته شود زيرا 
هنرهاي فاخر ايران را مي خواهيم به توريست هاي 
خارجي عرضه كنيم اما آن را داخل روزنامه يا نايلون 
مي پيچي��م در حالي كه در كش��ورهاي ديگر حتي 
كالاهاي بي ارزش را به صورت ش��كيل بسته بندي 
و وارد بازار مي كنند، بنابراين بخش��ي از اينها رابطه 

مستقيم با تبليغات و بازاريابي دارد. 

دبير كميته اقتصاد خاق نهاد رياس��ت جمهوري با 
بيان اينكه نخستين بار در س��ال 1۹۹0، انگلستان 
بحث اقتص��اد خاق را در دس��تور كار ق��رار داد و 
موفقيت هايي در اين زمينه كسب كرد، اين كشور از 
همان زمان در اين حوزه از كش��ورهاي ديگر فاصله 

گرفت. 
وي، س��هم امريكا از فهرست صنايع خاق در توليد 
ناخالص جهاني را بيش��تر از ساير كشورها دانست و 
افزود: كش��ورهاي كره جنوبي، پاكستان و آفريقاي 
جنوبي در رده هاي بعدي قرار دارند؛ ايران كه مدعي 
فرهن��گ و هنر و س��ابقه تاريخ كهن اس��ت در اين 

فهرست جايي ندارد. 
اين مقام مس��وول؛ سهم جهاني تجارت محصولات 
و خدم��ات خاق در س��ال 2014 را رقمي بيش از 
۸20 ميليارد دلار و ميانگين رش��د سالانه تجارت 
محصولات و خدمات خاق را ۸.۸ درصد بيان كرد 
و افزود: چين، امري��كا، هنگ كن��گ، ايتاليا و هند 
كش��ورهاي برتر صادركننده محص��ولات خدمات 
خاق هس��تند كه ارزش صادرات اين كش��ورها در 

مجموع 300 ميليارد دلار است. 
به نظر مي رسد اين حوزه با اقتصادي ده هزار ميليارد 
دلاري در دنيا مواجه است. سهم ايران در اين ميان 
بايس��تي حدودا بين ۹0 تا 100 ميليارد دلار باشد. 
البته امروز در بهتري��ن حالت حداكثر ۵ درصد اين 
رقم را دارا هستيم. اعداد و ارقامي كه براي رسيدن به 
آن بايد تمام نهادهاي مسوول بستر لازم براي پويايي 

ظرفيت هاي داخلي در اين بخش را فراهم كنند. 
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حذف نرده  حائل مردم
و مسوولان در نماز جمعه يزد

يزد| در آس��تانه چهل س��الگي برگزاري مراسم 
نمازجمعه در يزد، نرده هاي حائل مردم و مسوولان 
در اين مكان جمع آوري ش��د.در مراسم نماز جمعه 
يزد، دو خط نرده كه از سال هاي قبل تاكنون حائل بين 
مردم و مسوولان بود، حذف شده است. گفتني است 
چندي قبل مردم در شبكه هاي اجتماعي درخواست 
حذف اين حائل ه��ا را كرده بودند.ش��هيد آيت الله 
صدوقي، اولين امام جمعه منصوبي از سوي حضرت 
امام خميني)ره( در يزد لحظاتي بعد از اقامه نماز در 
محراب عبادت در يك عمليات انتحاري-تروريستي 

توسط گروه منافقين به شهادت رسيد.

حمايت از حزب يا جناح سياسي  
خاص در مسجد خيانت است

قم|  مشاور وزير فرهنگ و ارشاد اسامي عنوان كرد: 
از شخصي پرسيده اند كه چرا ديگر مسجد نمي روي، 
گفته  اس��ت چون كانديداي من فان��ي بوده و در 
مسجدمان از رقيبش حمايت كرده اند و كانديداي 
مرا مورد حمله قرار داده اند. حجت الاسام حبيب رضا 
ارزاني، در چهارمين همايش سيدالعابدين )ع( گفت: 
بالاترين سرمايه كشور همين جوانان هستند كه اهل 
اونس و ارتباط با قرآن و اهل بيت )ع( هس��تند؛ كار 
خوبي كه صورت گرفته و وظيفه اصلي و ذاتي ماست، 
ارتباط دادن علما با جوانان در دل مسجد است زيرا 
بهترين فضا همين مس��جد است و بديل هم ندارد 
اما متاسفانه ما كنار مساجد يكسري كارهاي بديل 
درس��ت كرديم. وي تصريح كرد: حمايت از حزب، 
جناح يا گروه سياسي خاصي در مسجد خيانت است؛ 
كلمه و محور واحد و بحث اصلي ولايت است، آنجا 

مال خداست و حزب الله و ولايت.

تكميل پروژه هاي شورابيل
با تزريق اعتبارات جديد

اردبيل|  نائب رييس ش��وراي ش��هر اردبيل گفت: 
اعضاي شوراي شهر اردبيل با لايحه افزايش اعتبارات 
مربوط به تكميل پروژه هاي گردش��گري شورابيل 
موافقت كردن��د تا در فص��ل كاري زمينه تكميل و 
بهره برداري از آنها فراهم ايد. به گزارش ايسنا،  حبيب 
فتحي در جلسه كميسيون عمراني شوراي شهر اردبيل 
اظهار كرد: اين پروژه ها ش��امل پارك نور، ديوار پيام 
نور، المان مزار شهداي گمنام، مرمت و بازسازي اين 
مجموعه ارزشمند، استوديوي شورابيل و باغ بهشت 
است كه با اصاح بودجه به شهرداري اجازه داده شد 
تا با افزايش اعتبارات نسبت به تكميل اين مجموعه ها 
اقدام كنند.وي خاطرنشان كرد: ما روند توسعه خوبي 
را در شورابيل شاهد هستيم و قطعا با افزايش اعتبارات 
پروژه هاي جذاب گردشگري در اين منطقه به سرعت 
عملياتي ش��ده و در كنار ش��هروندان، گردشگران و 

مسافران  هم مي توانند از اين امكانات استفاده كنند.

قطع ۱۱۴ اصله درخت در منطقه 
گردشگري خيام و عطار نيشابور

مشهد|در چند شب قبل، فرد يا افرادي ناشناس 
در اقدام��ي غيرانس��اني 114 اصله درخ��ت را در 
نيشابور قطع كرده اند.محمد خفاجه رييس سازمان 
سيما، منظر و فضاي سبز نيشابور گفت: متأسفانه 
نمي داني��م چه كس��ي و با چه انگي��زه اي اقدام به 
شكس��تن و قطع 114 اصله درخت 3 تا 12 ساله 
در منطقه گردش��گري خيام و عطار كرده است.او 
ادامه داد: اين فرد يا افراد به وسيله دست درختان 
را شكس��ته اند، و درختان 10 ساله نيز به راحتي با 
دست شكسته شده اند. رييس سازمان سيما، منظر 
و فضاي سبز نيشابور با اشاره به اينكه درختان ميراث 
فضاي شهري و شناسنامه هاي هر شهري هستند، 
گفت: ما در كميسيون ماده ۷ با افرادي كه به خاطر 
ساخت و ساز، قصد قطع درختان را داشته باشند، 
به سختي برخورد و موضوع را پيگيري مي كنيم و در 
شرايط خاصي اقدام به جابه جايي درخت مي كنيم.

شهروندان از شنا كردن در 
درياي عمان خودداري كنند

زاهدان| مديريت بحران اس��تانداري سيستان 
وبلوچستان گفت: باتوجه به فعاليت سامانه مونسون 
و مواج بودن درياي عمان ش��هروندان و مسافران 
از سوار ش��دن روي قايق هاي تفريحي شناورهاي 
سبك و شنا كردن خود داري كنند.شهنوازي گفت: 
بر اساس الگو هاي پيش يابي هواشناسي، باتوجه به 
فعاليت سامانه مونسون در جنوب استان و مواج بودن 
درياي عمان شهروندان و مسافران از سوار شدن روي 
قايق هاي تفريحي ش��ناورهاي سبك و شنا كردن 

خود داري كنند.

بهرهبردارياز۷۰كيلومتركريدورساحليجنوب
كشورتاپايانسال

سامانهپنجرهواحدسرمايهگذاريبوشهر
بهزوديآغازبهكارميكند

هرمزگان| استاندار هرمزگان گفت: نيمي از مسير كريدور 
ساحلي جنوب كشور در استان هرمزگان قرار دارد كه ۷0 
كيلومتر آن تا پايان امسال به بهره برداري مي رسد.به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، اس��تاندار هرمزگان در ديدار با معاونان 
وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شركت ساخت و توسعه 
زيربنا هاي حمل و نقل كشور و رييس س��ازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي كش��ورگفت: نيمي از مسير كريدور 
ساحلي جنوب كشور در استان هرمزگان قرار دارد كه ۷0 كيلومتر آن تا پايان امسال به 
بهره برداري مي رسد.فريدون همتي افزود: افزون بر اقداماتي كه براي تكميل اين محور 
از پارس��يان تا بندرعباس در حال اجراست، بايد از ميناب تا جاسك نيز اقدامات لازم 
براي اين كريدور ساحلي صورت گيرد.استاندار هرمزگان همچنين خواستار تسريع در 
ساخت كريدور بندرعباس - كهورستان - بستك - لار شد.همتي با اشاره به وضعيت 
راه هاي روستايي در هرمزگان گفت: در شهرستان بشاگرد نياز مبرم به ساخت راه هاي 

روستايي جديد وجود دارد .

بوشهر| در راس��تاي رونق اقتصادي، سامانه پنجره 
واحد سرمايه گذاري داخلي و خارجي استان بوشهر در 
نشست آينده ستاد اقتصاد مقاومتي اين استان رونمايي 
و فعاليت آن آغاز مي شود.اس��تاندار بوشهر در نشست 
ستاد اقتصاد مقاومتي اين استان گفت: سرعت بخشي 
در پاسخ استعامات در بخش هاي مختلف اشتغالزايي و 
سرمايه گذاري امري ضروري است و چنانچه در اين زمينه 
تعلل صورت و دستگاه اجرايي كوتاهي كند مدير آن دستگاه عزل مي شود.عبدالكريم 
گراوند افزود: تعلل در پاسخ به استعام مسير توسعه و شتاب استان بوشهر را كند 
كرده و اين روند بدون شك در طرح هاي رونق توليد و اشتغال نيز اثر منفي مي گذارد.

وي تصريح كرد: فعاليت ها و طرح ها نبايد با موانع تراشي و ركود مواجه شود بلكه 
در شرايط جنگ اقتصادي بايد زمينه تسهيل گري در اجراي طرح ها بيش از پيش 
فراهم شود.گراوند افزود: مسير سرمايه گذاري و اشتغالزايي در استان بوشهر بايد با 

گره گشايي و تسهيل گري شتاب بيشتري به آن داده شود.

رييسسازمانامورعشايريكشورخبرداد

برنامه ريزي براي بهبود شاخص هاي رفاه و معيشت عشاير
در شرايطي كه موضوع مهاجرت جمعيت روستايي 
و عشاير به شهرها و كان شهرها يكي از چالش هاي 
اساس��ي پيش روي برنامه ريزي هاي كان كش��ور 
اس��ت؛ مس��وولان اجرايي تاش مي كنند از طريق 
بهبود ش��اخص هاي اقتصادي و معيش��تي مناطق 
روستايي و عش��ايري فرآيند مهاجرت روستاييان و 

عشاير به شهرها را كند سازند.
بر همين اس��اس رييس س��ازمان امور عش��ايري 
كشور مي گويد كه دولت در تاش است تا به ايجاد 
اشتغال مناسب، به كارگيري فناوري هاي ارتباطي، 
تخصيص تسهيات ويژه و...زمينه لازم براي انجام 
فعاليت هاي مولد را در روس��تاها و مناطق عشايري 

فراهم سازد. 
كرمعل��ي قندال��ي در ادامه گفت: 30 ه��زار خانوار 
عشايري از انرژي هاي خورشيدي بهره مند هستند 
و طبق برنامه اين تعداد به ۷۵ هزار خانوار مي رسد.

 به گزارش ايسنا ، رييس س��ازمان امور عشايري در 
حاشيه آيين افتتاح تأمين آب خليل آباد اليگودرز به 
خبرنگاران بيان كرد: در جامعه عش��ايري معيشت، 
استقرار و رفاه به عنوان فاكتورهاي مهم مدنظر است.

وي افزود: جمعيت عشايري بر اساس سرشماري سه 
دوره ثابت اس��ت و 213 هزار خانوار با جمعيت يك 
ميليون و 200 هزار نفر عشاير در كشور وجود دارد.
وي يادآور ش��د: خوش��بختانه جامعه عشايري يك 

جامعه مول��د كم توق��ع و بهره ور بوده و احس��اس 
مي كنيم در زمينه معيش��ت و رفاه اين جامعه بايد 

قدم هاي بزرگ تري را برداريم.
قندالي بيان كرد: بايد تنوع معيشت مطرح باشد كه 

در اين راستا طرح زنجيره توليد، طرح چرخه گياهان 
دارويي، طرح صنايع دستي، طرح گردشگري، طرح 
فرآوري و زنجيره توليد لبنيات، طرح تبديل اراضي 

ديم به كشت علوفه يا باغ تعريف شد و طرح است.
ب��ه گفت��ه وي، با توج��ه ب��ه قوانين برنامه شش��م 
توس��عه و برنامه ه��اي دايمي به نظر مي رس��د در 
زمين��ه تنوع معيش��ت قدم هاي خوب��ي را برداريم 
مخصوص��اً در ح��وزه اس��تفاده از ظرفيت ه��اي 
 س��رزميني بايد از تك محصولي به تنوع معيش��ت 

تبديل شوند.
قندالي اضافه ك��رد: در دولت طرح ه��اي خوبي به 
تصويب رسيد كه طرح هاي ويژه ارتقاء سطح سواد، 
دان��ش و مهارت همچنين ط��رح فرهنگي مذهبي 
و ط��رح بهداش��ت و درمان براي جامعه عش��ايري 

اباغ شد.
وي گفت: ۶۶ هزار كيلومتر راه عش��ايري در كشور 
وجود دارد كه تمامي دستگاه هاي مرتبط بايد براي 
حفظ اين راه ها تاش كنند.اين مسوول عنوان كرد: 
طرح جايگزيني سوخت فسيلي در دستور كار بوده 
و اس��تفاده از انرژي هاي نو و پنل هاي خورش��يدي 

در نظر گرفته شده است و از اهداف راهبردي ما است.
قندالي اظهار كرد: حدود 30 هزار خانوار در كش��ور 
از اين نعمت برخوردار هستند و با توافق وزارت نيرو 
در نظ��ر داريم كه بتوانيم تا ۷۵ هزار خانوار از انرژي 

خورشيدي بهره مند شوند.
وي بيان كرد: گياه��ان دارويي ظرفيت هاي خوبي 
براي منبع درآمد عشاير است كه بايد تاش شود در 

اين راستا به خوبي عمل شود.
او عنوان كرد: يك درصد ورودي به صندوق توسعه 
ملي هر س��ال به عنوان س��رمايه در گ��ردش براي 
اجراي زنجيره توليد گوشت قرمز به سازمان عشاير 
اختصاص پيدا مي كند، خوشبختانه امسال در شش 

ماهه اول 400 ميليارد تومان اختصاص پيدا كرد.
قندالي اضاف��ه كرد: تاش مي كني��م همه مبالغ با 
سود 10 درصد به عش��اير پرداخت شود. همچنين 
عاوه بر اي��ن 100 ميليارد تومان از اعتبارات محل 
مديريت بحران با سود چهار درصد و با دوره برگشت 
۵ ساله براي تش��كل ها در نظر گرفته شد تا بتوانيم 
از طريق تش��كل ها قدم هاي مثبتي را براي جامعه 

عشايري  برداريم.
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رديابي ارز تخصيصي به دارو و تجهيزات پزشكي ادامه دارد

پايانفساددرحوزهداروباارزتكنرخي
موضوع امضاهاي طلايي كه با روي كار آمدن نمكي در 
وزارت بهداشت مطرح شد، سرانجام به افشاگري فساد 
در حوزه دارو و تجهيزات پزشكي رسيد. موضوعي كه 
ابعاد آن هنوز هم شفاف نشده و رسيدگي به آن ادامه 
دارد بطوري كه وزير بهداشت تصميم گرفت با ايجاد 
قرارگاه در ح��وزه دارو و تجهيزات پزش��كي، به اين 
ابهامات پايان دهد. ش��ايد گردش مالي بازار دارويي 
كشور نس��بت به ساير صنايع و تجارت ها كمتر باشد 
اما واقعيت اين است كه تخلف در بازار دارويي كشور، 
محرز اس��ت. در واقع، همين گردش مالي چند هزار 
ميلياردي هم وسوسه انگيز اس��ت و وقتي پاي ارز با 
نرخ دولتي به ميان آيد، وضعيت وخيم تر هم مي شود، 
به همين علت اس��ت كه فعالان حوزه دارو معتقدند، 
چند نرخي بودن ارز در حوزه دارو و تجهيزات پزشكي 
از يك س��و و مرجعيت دلار دولتي از سوي ديگر، نه 
تنها زمينه فس��اد در چرخه دارو و تجهيزات پزشكي 
را هموار مي كند بلكه، موج��ب قاچاق معكوس هم 
مي ش��ود، يعني دارويي كه ب��ا ارز دولتي خريداري 
شده به جاي آنكه در بازار كشور توزيع شود، با قيمتي 
بيشتر به كش��ورهاي ديگر فروخته مي شود، نتيجه 
چنين وضعيتي سبب شده وزارت بهداشت به حالت 
آماده باش براي رديابي دريافت كنندگان ارز درآيد. 
اما فعالان حوزه دارو معتقدند شناسايي متخلفان به 
تنهايي فايده ندارد و بايد چ��اره اي براي حل عوامل 
ايجاد كننده فس��اد پيدا كرد كه اين ميان پيش��نهاد 
فعالان حوزه دارو مرجعي��ت ارز نيمايي به جاي ارز 
دولتي يا در واقع تك نرخي كردن ارز براي واردات و 

صادرات دارو است.

  رديابي ارز اختصاص يافته به حوزه دارو و 
تجهيزات پزشكي

اگرچه از اواخر سال گذشته اما و اگرهايي درباره فساد 
در حوزه دارو و تجهيزات پزش��كي شنيده مي شد اما 
در نهايت 26 تيرماه امس��ال با اعلام خبر دستگيري 
سه تن از كارشناس��ان س��ازمان غذا و دارو به دليل 
فس��اد، ماجرا جريان تاز ه اي پيدا كرد و بعد از آن هم 
در اظهارات وزير بهداشت، چرخه فساد در اين حوزه 
علني ش��د، اين وضعيت در حالي است كه به تازگي 
سعيد نمكي، وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
در اظهارنظري جديد اعلام كرد آنچه از فساد درباره 
حوزه دارو اعلام كرد مربوط به خارج از وزارت بهداشت 
است. او درباره اين موضوع گفت: منظور بنده از فساد 
در حوزه سلامت، فساد سازمان يافته اي است كه خارج 
از وزارت بهداشت و در حوزه دارو و تجهيزات پزشكي 

است و شايد سخنان بنده، بد تعبير شده است.
او افزود: يكي از دلايل اصلي فس��اد سازمان يافته در 

حوزه دارو و تجهيزات پزشكي، عدم شفافيت و عدم 
فعاليت درست سامانه هايي بود كه بايد در اين راستا 
كار مي كردند. اولي��ن كاري كه بعد از ورود به وزارت 
بهداش��ت به صورت خاموش و بي س��ر و صدا انجام 
داديم، اين بود كه تك تك موارد ارزي كه هركس در 
اين حوزه دريافت كرده بود را با كمك 5 تيم دو نفره 
رديابي كرديم و خوش بختانه تا اواخر هفته آينده، به 
جمع بندي خواهيم رس��يد كه كل ارزي كه به حوزه 
دارو و تجهي��زات پزش��كي اختص��اص يافته، به چه 
مواردي اختصاص يافته، چه كالاهايي وارد كش��ور 
ش��ده و در حوزه تجهيزات پزشكي آيا اين تجهيزات 
به بيمارستان هاي دولتي اختصاص يافته يا به بخش 

خصوصي عرضه شده است.
اظهارات وزير بهداشت در حالي است كه دو روز قبل 
نايب رييس كميسيون بهداشت و درمان مجلس در 
مورد ابهامات موجود در خصوص ارز دولتي اختصاص 
يافت��ه ب��راي واردات دارو گفت: دولت ب��راي تامين 
كالاه��اي اساس��ي در حوزه ه��اي مختلف همچون 
دارو ارز دولت��ي اختصاص داد كه اين ميزان در حوزه 
تجهيزات پزش��كي و دارو ۳.2 ميلي��ارد دلار بود كه 
۱.۴ ميليارد دلار فقط براي واردات سه درصد داروي 

مورد نياز كش��ور اختصاص ياف��ت . چون ۹۷ درصد 
دارو در داخل توليد مي ش��ود ولي قابل قبول نيست 
كه اين سه درصد داروي وارداتي چهار برابر بيشتر از 
۹۷ درصد داروي توليد داخل ارز مصرف كند. آن هم 

ارز ۴2۰۰ توماني.
محمدحسين قرباني خاطرنش��ان كرد: داروهايي به 
كشور وارد شده كه برخي از آنها در داخل توليد مي شده 
كه اين مغاير قانون است. يا اينكه دارو را وارد كرده و در 
انبار نگهداري ش��ده و وارد چرخه توزيع نكرده اند به 
همين دليل در بازار با كمبود دارو مواجه ش��ديم. اين 

يعني در روند توزيع دارو اختلال به وجود آمده است.
به گفت��ه وي گزارش هاي زيادي وج��ود دارد كه ارز 
دولتي براي واردات دارو گرفته شده و كالاي ديگري 
وارد كردن��د يا اينكه ب��ا ارز دولت��ي دارو آورده و نگه 
داشتند تا آن را گرانتر به بازار عرضه كنند. موضوعي 
كه شامل تجهيزات پزش��كي هم مي شود. ما در اين 
موارد ابهام داريم كه در حال بررس��ي و پيگيري اين 

موارد هستيم.

  ارز دارو » نيمايي« شود
نا به س��اماني در حوزه دارو و تجهيزات پزش��كي در 

حالي اس��ت كه فعالان حوزه دارو بر اين باورند چند 
نرخي بودن ارز، راه فساد را باز مي كند. رييس اتحاديه 
واردكنن��دگان دارو با بيان اينكه نيمايي ش��دن ارز 
دارو، مطالبه صنعت دارويي كش��ور است، گفت: 2۰ 
درصد داروهايي ك��ه ارز دولتي دريافت مي كنند، به 
دليل ارزاني در كش��ور، قاچاق معكوس مي ش��وند و 
به كش��ورهاي همس��ايه مي روند، اما اگر ارز نيمايي 
مبناي ارز دارو قرار گي��رد، 2۰ درصد از هزينه ارزي 

كشور كم مي شود.
ناصر رياح��ي درباره مباحث مطرح ش��ده، مبني بر 
نيمايي ش��دن ارز دارو، گفت: اي��ن موضوع به چند 
دليل مطالبه صنعت دارويي كشور است؛ اولا تامين 
و انتقال ارز نيمايي ساده تر از ارز دولتي است. زيرا به 
ما فقط در روسيه به صورت روبل، در تركيه به صورت 
لير يا در چي��ن ارز دولتي مي دهند كه هر س��ه اين 
كشورها هم شناسايي شده اند و بانك هاي اروپايي از 
اين بانك هايي كه ارز ايران در آن است، ارز نمي گيرند 
و بايد ارز را جابه جا كنيم كه مش��كلاتش زياد است. 
اين درحالي اس��ت كه ارز نيمايي مشخص نمي كند 
كه براي كدام كشور اس��ت و جابه جايي و انتقال آن 

برايمان راحت تر است.

وي با بيان اينكه از طرفي همه به ارز دولتي بگيران 
مش��كوك هس��تند و انصافا هم امكان تخلف در آن 
وجود دارد، افزود: بر همين اس��اس هميش��ه متهم 
هس��تيم و به ديد ظن در اين باره نگاه مي كنند، اما 
روي ارز نيمايي حساس��يتي وجود ن��دارد. ما اعلام 
كرديم ك��ه مبناي كار دارو را بر اس��اس ارز نيمايي 
قرار دهيد و مابه التف��اوت ارز دولتي و نيمايي را به 
بيمه بدهيد ت��ا هزينه هاي بيماران هم افزايش پيدا 
نكند. رياحي ب��ا بيان اينكه 2۰ درصد داروهايي كه 
ارز دولت��ي درياف��ت مي كنند، به دلي��ل ارزاني در 
كش��ور، قاچاق معكوس مي ش��وند و به كشورهاي 
همسايه مي روند، ادامه داد: يعني ارز ۴2۰۰ توماني 
ما را مي برند در كش��ورهاي همسايه با قيمت بالاتر 
مي فروشند. حال اگر مبناي ارز دارو، نيمايي شود، 
2۰ درصد از هزينه ارزي كشور كم مي شود. در حال 
حاضر در ش��هرهايي مانند مشهد كه زائران از ساير 
كشورها به آن سفر مي كنند، مي بينيم كه در خيابان 
حرم پر از داروخانه ش��ده و همه هم يك فرد مسلط 
به زبان عربي را در كنارش��ان دارن��د و زائران عرب 
هم براي دارو خري��دن مي روند. بنابراين 2۰ درصد 
يارانه دارو دارد به كش��ورهاي ديگر مي رود. رييس 
اتحاديه واردكنندگان دارو تاكيد كرد: بنابراين اگر 
ارز نيمايي را اس��اس صنعت دارو قرار دهيم،  در ارز 
كش��ور صرفه جويي ش��ده و قابل مديريت است. از 
طرفي ما هم مي گوييم مشكل نقدينگي مان را حل 
مي كنيم. در ح��ال حاضر با تخصيص ارز دولتي هم 
بازارمان كوچك شده، هم نمي توانيم گردش سرمايه 
داشته باش��يم. اين درحالي است كه واردكنندگان 
دارو در ايران آنق��در اعتبار در كمپاني هاي خارجي 
دارند كه بتوانند پول ش��ان را ش��ش م��اه ديرتر به 
كمپاني بدهند. رياحي همچني��ن گفت: وقتي ارز 
صنعت دارو، ارز نيمايي باش��د، ريس��ك تغيير نرخ 
ارز هم محدود اس��ت. اما وقتي ارز دولتي باشد، هم 
در ايران آن را ب��ه واردكنندگان ب��ه صورت نقدي 
مي فروش��ند و هم اجازه نمي دهند تا زمانيكه پول 
ارز را نداده ان��د،  كالاي واردات��ي از گمرك ترخيص 
ش��ود. از طرفي هم خارجي ها ارز دولتي ما را قبول 
نمي كنند. ح��ال وقت��ي ارز آزاد نيمايي مبناي كار 
قرار گي��رد، واردكننده با اعتباري ك��ه دارد، دارو را 
دريافت مي كند. همانط��ور كه قبلا اينطور بود. وي 
تاكيد كرد: همه واردكنندگان حاضرند تعهد دهند 
كه در صورت نيمايي شدن ارز دارو، در حوزه تامين 
دارو بهتر از شرايط كنوني عمل شود و چيزي هم از 
دولت نمي خواهند. از طرف��ي قيمت دارو هم براي 
بيمار تفاوتي نمي كند؛ زي��را بيمه مابه التفاوت نرخ 

ارز را جبران مي كند.
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ابتلاي ۱۶هزار تن در كشور
 به تب مالت در سال گذشته

رييس اداره مديري��ت بيماري هاي قابل انتقال 
بين انسان و حيوان وزارت بهداشت، مصرف شير 
غيرپاس��توريزه، فرآورده هاي لبني توليد شده 
بدون نظارت، تماس مس��تقيم با دام و واكسينه 
نكردن دام ها را از جمله عوامل بروز بيماري تب 
مالت معرفي كرد و از ابتلاي ۱6 هزار و 6۳2 مورد 

به بيماري تب مالت در سال گذشته خبر داد.
بهزاد افزود: تب مالت جزو بيماري هاي مشترك 
بين انس��ان و دام بوده كه عامل بروز آن باكتري 
به نام بروسلا است. اين بيماري از طريق مصرف 
فرآورده هاي دامي غيرپاستوريزه، انتقال ترشحات 
دامي آلوده از طريق جراحات روي پوست به ويژه 
دست ها، استنشاق ذرات افشانه اي شده آلوده در 
هواي آغ��ل و از طريق تماس اين ذرات با مخاط 
دهان و چش��م به انس��ان منتقل مي شود. وي 
استان هاي غربي، شمال غربي و شمال شرقي را 
در صدر آمار شيوع تب مالت معرفي كرد و به ايسنا 
گفت: در سال گذشته ۱6 هزار و 6۳2 مورد ابتلا 
به بيماري تب مالت گزارش شد. براي كنترل اين 
بيماري اقدامات مختلفي از جمله اطلاع رساني و 
آموزش به مردم به ويژه به دامداران ارايه كرده ايم. 
همچنين واكسيناس��يون دام ها را با جديت در 
حال پيگيري هستيم. البته با وجود اينكه اقدامات 
صورت گرفته از ميزان انتظار ما كمتر اس��ت، اما 
گام هاي مثبتي در اين زمينه برداشته شده است.

وي علت برآورده نش��دن تمام انتظارات درباره 
كنترل اي��ن بيم��اري را محدوديت هاي مالي 
دانست و افزود: با وجود اين محدوديت هاي مالي 
نمي توان انتظار واكسيناسيون تمامي دام هاي 
واجد ش��رايط را داش��ت. به همين دليل هم به 
انتظارات خود بطور كامل دس��ت نيافته ايم. اما 
خوش بختانه اقدامات نسبت به ساليان گذشته 
در حال پيشرفت اس��ت. اميري با يادآوري آمار 
ابتلاء به تب مالت در سال 6۸ كه حدود ۹۰ هزار 
مورد بوده است، بر لزوم مصرف فرآورده هاي لبني 
پاس��توريزه تاكيد و تصريح كرد: كنترل رعايت 
ضوابط در مراكز نگهداري ش��ير و فرآورده هاي 
دام��ي به ويژه در دامداري هاي س��نتي، نظارت 
بر مواد غذايي تهيه ش��ده از فرآورده هاي دامي، 
بهسازي آغل ها و محيط نگهداري دام و شناسايي 
و درم��ان به موقع بيماري ت��ب مالت از اقدامات 
موثر ما در اين زمينه بوده است تا بتوانيم از آمار 
ياد ش��ده در ساليان گذشته تا حد زيادي فاصله 
بگيريم، اما همچنان نياز به فعاليت هاي جدي در 

اين زمينه است.

زمان اعلام نتايج نهايي كنكور 
دكتري ۹۸ 

رييس سازمان س��نجش آموزش كشور گفت: 
نتايج نهايي آزمون نيمه متمركز دكتري س��ال 
۹۸ در هفته اول شهريورماه ۹۸ اعلام خواهد شد.

ابراهيم خدايي افزود: ب��ا توجه به اينكه فرآيند 
مصاحبه ها و مرحله دوم آزمون دكتري تخصصي 
۹۸ در دانش��گاه ها رو به اتمام است پيش بيني 
مي كنيم كه همانند زمان بندي كه پيش از اين 
اعلام كرده بودي��م، در زمان مقرر نتايج را اعلام 
كنيم. او درباره ظرفيت پذيرش در دوره دكتري 
تخصصي سال ۹۸ يادآور شد: ظرفيت پذيرش 
بيش از ۱۴ هزار نفر بوده است اما با توجه به اعلام 
حدنصاب دانشگاه ها ممكن است تعداد قبولي 
كمتر از ظرفيت اعلام شده باشد. از تعداد ۱۹6 
ه��زار و 6۴۹ نفر ثبت نام كننده در آزمون تعداد 
۱6۳ هزار و ۳2۱ داوطلب در جلسه آزمون حاضر 
بودند. از اين تعداد ۱5۰ ه��زار و 5۳5 داوطلب 
مجاز به انتخاب رشته شدند و ۱۰۸ هزار و ۸۹۹ 
نفر فرم انتخاب رش��ته خ��ود را تكميل كردند. 
از تع��داد ۱۰۸ ه��زار و ۸۹۹ داوطل��ب انتخاب 
رش��ته كننده تعداد ۴۷ هزار و 6۴۸ داوطلب در 
كدرش��ته محل هاي انتخابي داراي حد نصاب 
علمي لازم هس��تند. ظرفيت پذيرش دانشجو 
در آزمون ورودي دوره دكت��ري نيمه متمركز 
سال ۹۸ در دوره هاي روزانه و شبانه دانشگاه ها، 
دانشگاه پيام نور، دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالي غيردولت��ي و غيرانتفاع��ي، پرديس هاي 
خودگردان دانشگاه ها )جز ظرفيت دانشگاه آزاد 

اسلامي( تعداد ۱۴ هزار و 2۷۷ نفر است. 

سرپرست وزارت آموزش و پرورش با بيان اينكه امسال بيش 
از 2۰ هزار نيروي جديد به نظام تعليم و تربيت مي پيوندند، 
گفت: تنها راه جذب معلم و فرستادن معلم به كلاس درس از 
طريق دانشگاه فرهنگيان است. سيدجواد حسيني گفت: در 
ابتداي سال تحصيلي جديد، بيش از 2۰ هزار نيروي جديد 
بر اساس ماده 2۸ و ماده يك، يعني نيروهايي كه دوره هاي 
يكساله در دانشگاه فرهنگيان و شهيد رجايي را گذرانده اند 
و همچنين نيروهايي كه از طريق دانشگاه فرهنگيان جذب 
مي شوند، به نظام تعليم و تربيت ما افزوده خواهند شد. 25 
هزار نفر نيز از دانش آموزان خوب ما امس��ال وارد دانشگاه 
فرهنگيان مي ش��وند. ۱2 هزار نفر نيز از طريق ماده 2۸ و 
ماده يك وارد دانشگاه شهيد رجايي و دانشگاه فرهنگيان 
خواهند ش��د. او همچنين درباره مدارس��ي كه در جريان 
سيل فروردين امسال تخريب شد بيان كرد:  بيش از ۱۰۷ 
مدرسه تخريب ش��ده بودند و ۳2۳ مدرسه آسيب ديدند. 
تمام اين مدارس تا اول مهر بازسازي شده و به دانش آموزان 
تحويل داده مي ش��وند. با تلاش هاي انجام ش��ده نيز ۷۰ 
ميليارد تومان از طريق خيرين ملي، ۱۹ ميليارد تومان از 
طريق خيرين خراسان، 2۰ ميليارد تومان از طريق سازمان 
نوسازي مدارس و 5۰ ميليارد تومان از طريق وزارت نفت 
در خوزستان به هزينه گرفته شده است. براي سال ۹۸ نيز 
بيش از ۱۴۰ ميليارد تومان به هزينه گرفته خواهد شد تا 
كار استانداردسازي فضا و تجهيزات را براي دانش آموزان 
انجام دهيم. تامين پنج ميليارد تومان براي تجهيزات اين 

مدارس در دستور كار است كه اميدواريم اين مساله نيز به 
سرانجام برسد. سرپرست وزارت آموزش و پرورش گفت: 
اقدام ديگري كه در دستور كار قرار گرفته است، طرح آمايش 
سرزميني است. سرانه فضاي آموزشي در خوزستان ۴.۸ 
است و از 5.2 كه ميانگين كش��وري است، عقب تر است. 
طرح آمايش سرزمين آماده شده است و بر اساس آن بايد 
نوع كاري كه انجام مي شود، بر اساس نياز باشد. وي گفت: 
مهرماه امسال سه جش��ن را برگزار مي كنيم؛ جشن اول، 
جشن برچيده شدن مدارس خشتي و گلي در سراسر ايران 

جز سيستان و بلوچستان است. البته اميدواريم اين كار در 
سيستان و بلوچستان نيز طي يك طرح ضربتي ظرف يك 
تا دو ماه به پايان برسد. جشن دوم، جشن استاندارد شدن 
وسايل حرارتي آموزش و پرورش و كلاس هاي درس است. 
براي مدارسي كه به شبكه متصل هستند، وسايل حرارتي 
هوشمند در نظر گرفته ش��ده است و براي مدارسي كه به 
شبكه متصل نيس��تند نيز وسايل حرارتي غيرهوشمند، 
تا ديگر شاهد آس��يب ديدن دانش آموزان نباشيم. جشن 
برچيده شدن مدارس كانكسي نيز مهرماه برگزار خواهد شد.

20 هزار نيروي جديد در راه آموزش و پرورش

معاون توسعه پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي كشور بيان كرد

انتقال مراكز »كاهش آسيب« معتادان به حاشيه شهرها اقدامي نادرست
يك��ي از طرح هايي ك��ه با هدف س��اماندهي به وضع 
معتادان در حال اجراست، انتقال مراكز كاهش آسيب 
به حاشيه شهرها با هدف جلوگيري از تجمع اين افرد 
در محلات پر آسيب است اما اين طرح هم مانند تمامي 
طرح ه��اي نيمه تمامي كه تا ام��روز براي حل معضل 
اعتياد و معتادان انجام شده است، موافقان و مخالفان 
بسياري دارد. اين ميان س��ازمان بهزيستي به عنوان 
يكي از نهادهاي مرتبط با موضوع ساماندهي معتادان 
در رده مخالفان سرسخت اين طرح است، معاون توسعه 
پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي كشور با 
اشاره به نقش مراكز كاهش آس��يب در كنترل ايدز و 
رفتارهاي پرخطر در بين معتادان، انتقال اين مراكز از 
پاتوق هاي معتادان به حاشيه شهرها را نادرست دانست.

فريد براتي س��ده در واكنش به برخي اظهارات رييس 
پليس پايتخت در خصوص انتقال مراكز “كاهش آسيب 
“ به حاشيه شهرها براي جلوگيري از تجمع معتادان در 
محلات پر آسيب گفت: رويكرد “كاهش آسيب “ يك 
راهبرد جدي است كه در قوانين و سياست هاي كلي 

مبارزه با مواد مخدر كه ابلاغيه مقام معظم رهبري است 
بيان ش��ده و اينطور نيست كه يك دستگاه به تنهايي 

تصميم بگيرد رويكرد كاهش آسيب را تغيير دهد.
وي با اشاره به اينكه براي چنين اقداماتي نياز است تا 
تصميمي كلي با حضور تمام طرف هاي ذي نفع گرفته 
شود، اظهاركرد: اصل اساسي درمان و كاهش آسيب در 
كاهش تقاضا مطرح مي شود. به همين دليل لازم است تا 
معاونت مربوطه در ستاد مبارزه با مواد مخدر، بهزيستي، 
وزارت بهداشت، دادستاني و نهادهاي غيردولتي هم در 

اين جريان چنين پيشنهادهايي باشند.
معاون توس��عه پيش��گيري و درمان اعتياد س��ازمان 
بهزيستي كش��ور با تاكيد بر اينكه خارج كردن مراكز 
DIC از پاتوق ه��ا يك تصميم كلان اس��ت، تصريح 
كرد: برخي استدلال مي كنند كه وقتي اين مراكز در 
منطقه اي هستند، معتادان هم به همان منطقه مي روند 
و چون قرار اس��ت كه اين مناطق را پاكس��ازي كنيم، 
بنابراين فكر مي كنند اگر اين مراكز جمع شوند، اين 

ديگر معتادان به محلات آسيب ديده نمي آيند.

براتي سده ادامه داد: اين درحالي است كه كسانيكه از 
حيطه كاهش آسيب مطلع هستند، مي دانند كه ابتدا 
مراكز كاهش آسيب تاس��يس نمي شوند كه سپس 
معتادان به آنجا مراجع��ه كنند، بلكه كاملا برعكس 
اس��ت؛ يعني جايي مركز داير مي ش��ود كه معتادان 
تمركز و تجم��ع دارند. اصل اساس��ي و هدف اصلي 
كاهش آسيب، كاهش آس��يب هاي ناشي از مصرف 
مواد به شكل جمعي است، بنابراين حالا اگر عده اي 
معتقدند ديگر در اين مراكز معتادي نيست تا خدمتي 
بگي��رد، پس اين مراك��ز بايد خالي باش��د. هر مركز 
درماني هم كه خالي از معتاد باشد خود به خود تعطيل 
مي ش��ود، چرا كه در اين صورت نه م��ا تمايل داريم 
بودجه اي را به جايي دهيم كه خدمتي ارايه نمي دهد 
و نه مراك��ز تمايل دارند كه كارش��ان را ادامه دهند، 
بنابراين اگر معتقد هستند كه منطقه اي ديگر معتاد 
ندارد، مراكز تعطيل مي ش��وند اما در غير اين صورت 
سازمان بهزيستي اجازه تعطيلي مراكز را نمي دهد و 

خيلي محكم از اين مراكز حمايت مي كنيم.

وي با اش��اره به اينكه به گفته دبيركل س��تاد مبارزه 
با مواد مخدر م��ا بايد رويكردي مت��وازن، متعادل و 
همه جانب��ه را در پيش بگيريم، ادامه داد: براس��اس 
سياس��ت هاي كلي تاكي��د بر همين اس��ت كه اين 
مراكز فعال باشند، اما در برخي نقاط و شهرها هم كه 
مراجعه كننده اي نيست خودمان آنها را جمع مي كنيم 
و به آنها اعتبار نمي دهي��م، اما اگر در جايي معتادان 
خدمت مي گيرند نمي توانيم مركز را جمع كنيم. اين 
مراكز، مراكز خدمت رساني اجتماعي هستند و اين 
موضوعات بايد در سطح كلان به بحث گذاشته شود.

معاون توس��عه پيش��گيري و درمان اعتياد س��ازمان 
بهزيستي كشور تاكيد كرد: براساس تحقيقات مراكز 
آموزشي و تخصصي طي سال هاي گذشته در مناطقي 
كهDIC ها فعاليت دارند مش��خص شده است كه در 
كنترل رفتارهاي پرخطر معتادان اثر زيادي داشته اند. 
آنها در وهله اول HIV را در معتادان كنترل كرده و در 
عين حال باعث شده اند كه بروز اعتيادهاي پرخطر در 
آنها كاهش يابد. براتي س��ده در ادامه اظهار كرد: اگر 

امروز مدعي هستيم كه شيوع اعتياد تزريقي در كشور 
ما كم شده، بخشي از آن ناشي از فعاليت مراكز كاهش 
آسيب است، بنابراين اثر بخشي اين فعاليت ها نسبت 
به پول اندكي كه به مراكز داده مي شود خيلي بيشتر 
از فعاليت هايي اس��ت كه طي س��ال هاي اخير درباره 
معتادان پرخطر و متجاهر انجام ش��ده و هنوز هم كه 

هنوز است درباره اثر بخشي آنها اما و اگر وجود دارد.
 DIC وي افزود: اگر كس��ي معتقد است كه اگر جايي
فعال ش��ده و معتادان در آن منطقه تجمع كرده اند به 
معناي اين است كه اين افراد موضوع اعتياد و كاهش 
آسيب را نمي شناسند. پيشنهاد مي كنم اين افراد به 
منطقه اي در بالاي شهر بروند و يك مركز كاهش آسيب 
بزنند و بعد از مدتي بررسي كنند كه آيا تعداد معتادان 
مراجعه كننده به اين مراكز بيشتر شده است؟ اگر زياد 
نشود، بنابراين اين ادعا اش��تباه است. برنامه كاهش 
آسيب يك برنامه بين المللي است كه ما در آن توفيقات 
زيادي داشتيم و ممكن است اين صحبت ها پيامدهاي 

ناخوشانيدي براي كشور ما داشته باشد.



اخبار 13 راهوشهرسازي

گزارش »تعادل« از وضعيت بازار مسكن در تيرماه 

انتخابات شوراياري هاي پايتخت در موعد مقرر برگزار شد

افت معاملات مسكن ركورد 6 ساله را شكست

تزريق نيروي انساني جديد به مديريت محلات

گروه راه و شهرسازي|
درحالي كه براس��اس آمار بانك مركزي، حجم معاملات 
خريد و فروش مسكن در خرداد سال جاري نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 60 درصد كاهش يافته و اين موضوع، زنگ 
خطر تعميق ركود تورمي را به صدا درآورده بود، بررسي 
قراردادهاي ثبت شده در دفاتر مش��اوران املاك تهران 
درتيرماه حكايت از افت 66 درصدي معاملات ملكي در 
مقايس��ه با تير سال 97 دارد كه اين حجم از افت نقطه به 
نقطه در خريد و فروش ملك، دس��ت كم در بازه زماني 6 

سال اخير بي سابقه بوده است. 
بررسي آمارهاي منتشر ش��ده از سوي اتحاديه مشاوران 
املاك تهران نشان مي دهد كه طي تير۱۳9۸ نزديك به 
۵760 مبايعه نامه )قرارداد خريد و فروش( در شهر تهران 
منعقد شده كه افت 66 درصدي نسبت به زمان مشابه سال 
گذشته دارد. البته در كل كشور افت معاملات كمتر بوده 
است و در تير سال جاري نزديك به ۴۲ هزار و ۵۱۴ قرارداد 
خريد و فروش ملك در كل كشور به امضا رسيده كه نسبت 

به زمان مشابه سال قبل، ۴۴ درصد كاهش يافته است.
دراين ميان، وضعيت بازار اجاره هم چندان تعريفي ندارد و 
با وجود آنكه در فصل نقل و انتقالات به سر مي بريم اما در 
پايتخت ۱۸ هزار و ۴9۵ اجاره نامه امضا شده كه كاهش 
۱۴ درصدي را نس��بت به تيرماه 97 نشان مي دهد و در 
 كل كشور هم 70 هزار و 9۱۵ اجاره نامه منعقد شده كه

۵ درصد كمتر از تير پارسال بوده است.

   ادعاي كاهش قيمت تا متري ۲ ميليون 
اما در ش��رايطي كه جهش قيمتي در بازار مسكن، حجم 
معاملات را به شدت كاهش داده و ركورد 6 سال گذشته 
در كاهش تعداد قراردادهاي خريد و فروش شكسته شده 
است، رييس اتحاديه مشاوران املاك مي گويد كه كسادي 
معاملات موجب شده تا در برخي مناطق قيمت ها متري 

يك تا ۲ ميليون تومان كاهش يابد.
او ادامه مي دهد: در هفته هاي اخير توهمات قيمت فروكش 
كرده و مالكاني كه قيمت هاي نامتعارف تعيين مي كردند 
كوتاه آمده اند، حتي در بعضي فايل هاي بالاي ۱.۵ ميليارد 
تومان شاهد كاهش ۵00 ميليون توماني قيمت ها هستيم 
و اين نشان مي دهد مبالغي كه در زمان رونق تعيين مي شد، 

حباب بوده و حالا در حال تخليه شدن است.
خسروي درباره پيش بيني از آينده بازار مسكن مي گويد: 
با توجه به تجربه اي كه از نوس��انات نرخ ارز و رشد قيمت 
مس��كن در سال ۱۳9۱ داش��تيم و همين اتفاق در سال 
۱۳97 هم تكرار شد، انتظار داريم به تدريج شاهد ايجاد 
آرامش در بازار مسكن باشيم، البته اينكه تصور كنيم در 
نيمه دوم سال قيمت ها به شدت افت مي كند نمي تواند 
معقول باشد. قيمت ها احتمالا با شيب ملايمي به سمت 

پايين حركت مي كند و در يك نقطه به ثبات مي رسد.
ناگفته نماند اگرچه رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران 
طي هفته هاي گذش��ته بارها اعلام كرده است كه ركود 
بازار مسكن موجب عقب نشيني صاحبان املاك و كاهش 
قيمت ها شده اس��ت اما گزارش ميداني روزنامه تعادل و 
گفت وگو با مشاوران املاك مناطق مختلف تهران حاكي 
از آن است كه با وجود حاكميت ركود تورمي بر بازار مسكن، 

صاحبان املاك تمايلي براي كاهش قيمت ها ندارند.

   منع افزايش اجاره بها بيش از ۳۰ درصد 
براساس آمار منتشر شده از سوي رييس اتحاديه مشاوران 
املاك، حجم قراردادهاي رهن و اجاره هم در تهران و كل 
كشور روند نزولي داشته است كه يكي از دلايل موثر بر اين 
افت افزايش تمديد قراردادهاي سال گذشته است اما با اين 
وجود اين كاهش نمي تواند نشانه خوبي براي بازار رهن و 
اجاره باشد البته اقداماتي از سوي وزارت راه و شهرسازي 
و وزارت اقتصاد و دارايي براي ساماندهي بازار اجاره اعلام 
و تعدادي از آنها هم اجرايي شد اما گزارش هاي ميداني از 
اين بازار و بررسي آمارهاي رسمي و غيررسمي حكايت از 

وضعيت نامناسب آن دارد. 
دراين مي��ان، رييس اتحاديه مش��اوران املاك تهران از 
دستورالعمل جديد اتحاديه مبني بر توقف اجاره خانه هاي 
گران در س��طح ش��هر تهران خبر مي ده��د و مي گويد: 
رييس جمهوري از قيمت ۳0 درصدي نرخ اجاره بها خبر 
داده است و موجران بايد به زير اين قيمت پيشنهادات خود 

را مطرح و از نرخ اعلامي دولت بالاتر نروند.
خسروي اظهار مي كند: سامانه اي كه ميزان نرخ اجاره بها را 
در مناطق مختلف شهر يا بطور كلي در سطح استان نشان 
دهد وجود ندارد و شرايط كلي اقتصادي كشور مي تواند 

چراغ سبزي به كاهش يا افزايش قيمت ها باشد.
او اضافه مي كند: به دليل كسادي در بازار فروش مسكن 
شاهد كاهش قيمت ها هستيم و اعلام وزير راه و شهرسازي 
در خصوص وا دادگي قيمت مس��كن و اينكه بهتر است 
مردم تا شكست حباب قيمت ها خانه اي خريداري نكنند 
و در عين حال كاهش نس��بي قيمت ارز منجر به كاهش 
نسبي ۱۵ تا ۲۲ درصدي نرخ مسكن در مناطق مختلف 

تهران شده است.
رييس اتحاديه مشاوران املاك مي گويد: در  اين شرايط و از 
آنجايي كه اجاره تابعي از قيمت مسكن است نرخ اجاره بها 

بايد كاهش داشته باشد.
 خس��روي با بيان اينكه در سال ٩٧ ش��اهد رشد بيش از 
صد درصدي قيمت مسكن بوديم، بيان مي كند: وزارت راه 
و شهرسازي و بانك مركزي از رشد ١١٢  درصدي قيمت 
مس��كن خبر دادند كه اين موضوع از عوامل اصلي رشد 
اجاره بها بوده است، چرا كه شاخص اصلي اجاره بها را قيمت 

مس��كن تعيين مي كند اما اكنون كه وارد دوره كسادي 
شده ايم بالطبع بايد نرخ اجاره هم كاهش يابد.

رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران اضافه مي كند: اكنون 
بنگاه هاي مشاور املاك به صورت خودجوش بر شيشه هاي 
مغازه هاي خود اعلاميه هايي را نصب كرده اند كه از اجاره 
دادن خانه هاي��ي با قيمت هاي غيرمتع��ارف خودداري 
مي كنند.او اظهار مي كند: با اينكه اين اقدام خودجوش بود 
اما اكنون در قالب يك دستورالعمل به بنگاه هاي املاكي 
ابلاغ شده است.به گفته خسروي، شرايط كشور در ۵ سال 
گذشته به گونه اي بود كه از ساخت و ساز غفلت شد و همين 
موجب شد كه نظم عرضه و تقاضا به هم بخورد و جهش 

قيمتي پيش بيايد.

  دولت نتوانست بازار اجاره بها را ساماندهي كند
اگرچه رييس اتحاديه مش��اوران املاك معتقد اس��ت 
كه اجراي راهكار ارايه ش��ده از سوي رييس جمهوري و 
ممانعت از انجام قراردادهاي رهن و اجاره با افزايش بيش 
از ۳0 درصد، مي تواند به ساماندهي بازار كمك كند اما 
نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك با انتقاد از كم كاري ها 
در اين زمينه مي گويد: دولت نتوانست اقدامي در مورد 

ساماندهي اجاره بها انجام دهد.حسام عقبايي در گفت وگو 
با ف��ارس ادامه مي دهد: در دوره چهار س��اله اول دولت 
يازدهم، وزير س��ابق راه و شهرسازي اعتقادي به توليد 
مسكن نداشت و در دوره جديد وزارت راه و شهرسازي هم 
نه زيرساخت ها و نه منابع در اختيار اين وزارتخانه وجود 
ندارد تا اقدامات بلندمدتي براي ساماندهي بخش مسكن 

و اجاره بها انجام شود.
نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك با تشريح سه عامل 
تاثيرگذار براي افزايش نرخ  اجاره بهاي مسكن، مي گويد: 
رشد اجاره بها امسال بالا بوده و با درآمدهاي دهك هاي 

متوسط و پايين جامعه متناسب نبوده است.
عقبايي درباره بازار اجاره به��ا و عوامل موثر در آن اظهار 
مي كند: امسال چند عامل تشديد كننده نرخ اجاره بها بود؛ 
اولين مورد رشد قيمت  مسكن به عنوان شاخص اصلي در 

بالا رفتن اجاره بها به شمار مي رود.
او با بيان اينكه بطور متوس��ط طي يكس��ال و چند ماه 
اخير قيمت مس��كن از مرز افزايش صد  درصدي عبور 
كرده اس��ت، مي گويد: دومين عام��ل تاثيرگذار بر نرخ 
اجاره بها تورم عمومي حاكم بر كش��ور است. با توجه به 
اينكه بخش مس��كن حدود ۴0 درصد از اقتصاد ايران را 

به خود اختصاص داده، طبيعتا از تورم عمومي تاثيرپذير 
است.عقبايي بيان مي كند: عامل سوم در نابساماني بازار 
اجاره بها كمبود عرضه، افزايش تقاضا و نبود تناسب بين 
اين دو است بنابراين اگر اين سه ضلع را به هم وصل كنيم 
با همديگر تشكيل مثلثي را مي دهند كه عوامل افزايش 

اجاره بها محسوب مي شوند.
رييس اتحاديه مش��اوران املاك اظهار مي كند: رش��د 
اجاره بها در ش��هرهاي بزرگ بطور متوسط و بر اساس 
قراردادهاي ثبت ش��ده ۲۵ تا ۳0 درصد، در ش��هرهاي 
متوسط ۱۵ تا ۲0 درصد بوده و در شهرهاي كوچك هم 
به دليل افزايش تناس��ب به عرضه و تقاضا افزايش نرخ 

اجاره بها محسوس نبوده است.
او با بيان اينكه افزايش نرخ ۲۵ تا ۳0 درصدي اجاره بها در 
شهرهاي بزرگ را تاييد مي كنم، در عين حال مي گويد: 
البته ممكن اس��ت كه نرخ اجاره به��ا در برخي مناطق 

شهرهاي بزرگ از اين مرز هم عبور كرده باشد.
عقبايي ادامه مي دهد: زماني كه وضعيت قيمت مسكن و 
نرخ اجاره بها هر سال از يك رشد قابل توجهي برخوردار 
مي شود، عمر مستاجران براي سكونت تنها محدود به يك 

يا دو سال مي شود.

گروه راه و شهرسازي|
روز گذش��ته پنجمين دوره انتخابات شوراياري هاي 
محلات برگزار شد. با وجود اينكه سازمان بازرسي كل 
كشور اعلام كرده بود اين انتخابات غيرقانوني است اما 
مسوولان شهري به وعده خود عمل كرده و انتخابات 
شوراياري ها را برگزار كردند. به گفته سيدحميد طهايي، 
دبير ستاد اجرايي انتخابات شوراياري هاي شهر تهران 
7 هزار صندوق راي تمام الكترونيك در ۱700 شعبه 
مستقر و انتخابات در ۳۵۲ حوزه انتخابيه برگزار شد. 
همچنين ۱۲ هزار و ۳۲۸ نفر در انتخابات ش��وراياري 
ثبت نام كرده اند ك��ه از اين تعداد صلاحيت ۱۲ هزار و 
۳0 نفر تاييد شده است، صلاحيت ۵6 نفر احراز نشده و 
مابقي افراد نيز به علت نقص مدرك و عدم تصحيح آن 

از دور انتخابات خارج شدند.

 احياي محله گرايي
علي ربيعي، سخنگوي هيات دولت با حضور در ستاد 
مركزي انتخابات شوراياري ها با بيان اينكه در ماه هاي 
اخير شاهد مأيوس شدن مردم بوديم، گفت: از دوراني 
كه فكر مي كرديم مردم به كنجي رفته و نسبتي با نظام 

سياسي و حاكميت ندارند، عبور كرده ايم.
او با بيان اينكه انتخابات ش��وراياري زودتر از انتخابات 
 مجل��س برگزار مي ش��ود، اظهاركرد: اي��ن انتخابات 
پيش هنگام نشان مي دهد كه مردم در صحنه حضور 
دارند و ما نياز داشتيم تا مشاركت مردم نشان داده شود. 
مردم بايد به اداره امور شهرشان باز گردند و طرحي را 
در دولت مطرح كرديم كه اين مس��ووليت را به مردم 
واگذار كنيم. ربيعي اظه��ار كرد: اين انتخابات احياي 
محله گرايي است، بچه محلي در ايران از بين رفته بود 
كه اين امر با برنامه اي كه دولت براي واگذاري وظايف 
به محلات دارد، مي تواند مهم باشد.در شرايط كنوني 
اين انتخابات مي تواند نشاط اجتماعي را افزايش دهد.

حضور مردم در انتخابات شوراياري ها واكنش به خيلي 
از بدبيني هايي است كه در اين مدت شنيده شد و كمك 
مي كند تا نش��اط در محله ها افزايش يابد. در محله ما 
در منطقه جواديه پنج ائتلاف ايجاد ش��د كه براي من 
خيلي جالب بود.او با اش��اره به برگ��زاري الكترونيك 
انتخابات تصريح كرد: به شهرداري تهران براي استفاده 
از فناوري و برگزاري مكانيزه اين انتخابات براي اولين بار 
تبريك مي گويم. شهر تهران الگوي بسيار خوبي است 
و برگزاري الكترونيك اين انتخابات مي تواند مقدمه اي 

براي برگزاري ساير انتخابات باشد.
ربيعي با بيان اين نكته كه دادن مديريت و بخش��ي از 
وظايف دولت به مديريت محلي اتفاق بسيار خوبي است، 
افزود: اين امر سرعت را بيشتر مي كند و فسادپذيري آن 
كمتر است.امروز با حضور مردم شكافي كه تصور مي شد 
و روي آن تبليغ مي شد از بين رفت.حتي در سيل اخير 

كشور نيز حضور جوامع محلي اثربخشي بيشتري در 
بهبود وضعيت مناطق سيل زده داشت.

ربيعي با بي��ان اينكه ما نياز به س��اخت كارخانه هاي 
پتروش��يمي بزرگ نداريم، اف��زود: معتقدم بايد براي 
مردم شادي ايجاد كنيم كه براي ايجاد اين شادي نياز 
به ساخت كارخانه و پتروشيمي هاي بزرگ نيست آنچه 
مردم را شاد مي كند، مشاركت جوامع محلي و ايجاد 

ارتباط سالم اجتماعي است.

 شرايط اقتصادي بهبود مي يابد
او با بيان اينكه به مردم اطمينان مي دهم كه ش��هردار 
حاضر در ۲۴ ماه آينده در كنار دولت بماند، به شرايط 
اقتصادي كشور اشاره كرد و افزود: علائم بسيار خوبي 
داريم كه نشان مي دهد، در پايان امسال و سال آينده با 
رش��د اقتصادي خوب پيش خواهيم رفت. به مردم در 
حوزه مسائل اقتصادي فشار زيادي وارد شده به ويژه در 
جنوب و حاشيه شهرها، گرچه ما موفق شديم جلوي 
رش��د تورم را بگيريم و آن را منفي كنيم.در جلسه اي 
كه شهرداران كلان ش��هرها با دولت داشتند، قرار شد 
خانه ه��اي كوچ��ك و ارزان قيمت براي ت��ازه ازدواج 

كرده ها ارايه شود.

 آراي باطله و تشابه اسمي نداريم
پيروز حناچي، ش��هردار تهران نيز در نشست خبري 
كه به منظور تش��ريح آخرين اقدامات س��تاد اجرايي 
شوراياري ها برگزار ش��د با بيان اينكه پنجمين دوره 
انتخابات ش��وراياري ها ب��راي اولين بار اس��ت كه در 
كلان ش��هر تهران به صورت مكاني��زه و الكترونيكي 
برگ��زار مي ش��ود، گف��ت: البت��ه تجرب��ه انتخابات 
الكترونيكي در برخي از شهرس��تان ها وجود داش��ت 
اما به گس��تردگي تهران نبود و ت��لاش مي كنيم اين 

انتخابات را به بهترين ش��كل ممك��ن اجرايي كنيم.
 او با بيان اينكه بيش از ۱۲ ه��زار نفر در اين انتخابات 
ثبت ن��ام كرده اند، گف��ت: بي��ش از ۲0 درصد ثبت 
نام كنن��دگان را بانوان تش��كيل دادن��د و ۵0 درصد 
داوطلبان نيز زير۴0 سال سن داشتند و تلاش مي كنيم 
تا در ساعات اول پس از اتمام راي گيري نتايج اوليه را 
اعلام كنيم و نتايج قطعي بعد از بررسي هاي نهايي اعلام 
مي شود.شهردار تهران با بيان اينكه بيشترين مشاركت 
در منطق��ه ۴ و در محله گلش��ن بوده اس��ت، گفت: 
همچنين در محله نعمت آباد در منطقه ۱9، شكوفه 
در منطقه ۱9، تهرانپارس غربي و محله خزانه بيشترين 
مشاركت ها ثبت شده است.حناچي در مورد تخلفات 
نيز گفت: در اين دوره به دليل برگزاري انتخابات مكانيزه 
آراي باطله و تشابه اس��مي نيز نداريم، بعضا تخلفات 

ممكن است در مورد تبليغات خارج و در حوزه باشد.

 تدوين برنامه توسعه محلات با كمك شوراياران
معاون برنامه ريزي، توسعه شهري و امور شوراي شهردار 
ته��ران از تدوين برنامه هاي مح��لات تهران با كمك 

شوراياران جديد خبر داد.
سكينه اش��رفي، معاون برنامه ريزي، توسعه شهري و 
امور ش��وراي ش��هردار تهران و رييس كميته برنامه و 
بودجه ستاد اجرايي مركزي پنجمين دوره انتخابات 
ش��وراياري ها نيز در حاشيه بازديدش از ستاد اجرايي 
پنجمين دوره انتخابات شوراياري ها با حضور در جمع 
خبرنگاران با بيان اينك��ه در اين دوره انتخابات تلاش 
كرديم كه زنان و جوانان حضور فعالتري داشته باشند، 
گفت: زنان و جوانان از آنجايي كه به دنبال منافع خود 
و رانت هاي شخصي نيستند، مديران بهتري هستند 
و مي توانند به توس��عه محلات كمك بيشتري كنند.

او با بيان اينكه س��عي كرديم در اي��ن دوره انتخابات 

ش��وراياري ها مردم افراد كارآمدت��ري را وارد عرصه 
مديريت ش��هري كنند، گفت: بيش از ۱۲ هزار نفر در 
انتخابات ثبت نام كرده اند و بررسي نشان داده است كه 

شور و نشاط خاصي در اين دوره انتخابات وجود دارد.
او با بيان اينكه يك��ي از ويژگي هاي اين انتخابات اين 
اس��ت كه به صورت صد درصد مكانيزه و الكترونيك 
است، گفت: اين مكانيزه بودن انتخابات امنيت و صحت 
آن را تاكيد مي كند.به گفته اشرفي، شهرداري تهران 
براي اولين بار در تدوين برنامه توسعه خود سه سطح 
تهران، منطقه و محله را در نظر گرفته اس��ت، تقارن 
تدوين برنامه ريزي محلي با آغاز فعاليت شوراياران را به 
فال نيك مي گيريم و معتقديم برنامه ريزي محلي شهر 
تهران در برنامه پنج ساله سوم بايد با مشاركت مردم و 

از پايين به بالا باشد.
وي با بيان اينكه ش��وراياري ها نه تنها در بعد نظارت 
بلكه در بح��ث برنامه ريزي نيز مي توانند نقش مهمي 
ايفا كنند، گفت: محلات ما از نظر برنامه ريزي نامتوازن 
هستند كه با كمك ش��وراياران در برنامه سوم توسعه 
مي توانيم سازمان شهرداري را از يك سازمان خدمات 
محور به اجتماع محور تبديل كنيم اما نيازمند كمك 
ش��وراياران هستيم.با كمك ش��وراياران مي توانيم بر 
اساس اولويت هاي محلي برنامه ريزي كرده و مشكلات 
را حل كنيم.اشرفي با بيان اينكه من در مسجد جامع 
اوين در محله خودمان در انتخابات شركت كرده و راي 
دادم، گف��ت: ديدم كه مردم در صفوف ايس��تاده اند و 

نسبت به راي دهي شوق خاصي دارند.

 7 هزار صندوق اخذ راي در تهران
محسن هاشمي رييس شوراي شهر تهران نيز با اشاره 
به زحمات شهرداري براي برگزاري انتخابات شوراياري 
آن هم در مدت دو هفته گفت: برخي كانديداها عنوان 
كردند كه كد كانديداتوري ش��ان فعال نيس��ت و اين 

مشكل بايد مورد رسيدگي قرار بگيرد.
رييس شوراي شهر تهران نيز با بيان اينكه از ساعت ۸ 
صبح شعب اخذ راي فعال بود و بنده در همان ثانيه هاي 
اول در نزديكترين شعبه نزديك محل سكونتم رفته و در 
ساعت ۸: ۱0 راي خود را ثبت كردم، گفت: از آنجايي كه 
قرار بود در مسجد فخريه مصاحبه كنم در طول مسير از 
شعب بازديد داشتم كه خوشبختانه مشكلي مشاهده 
نشد.همه صندوق هاي اخذ راي به صورت آنلاين قابل 
رويت هستند. ش��هرداري با كمك وزارت كشور كار 
ارزنده اي را انجام داده و براي اولين بار در تهران انتخابات 

به صورت مكانيزه برگزار شد.
رييس ش��وراي شهر تهران با بيان اينكه تاكنون ۱۳۲ 
هزار نفر در انتخابات شركت كرده اند و به نظر مي رسد 
حضور م��ردم افزاي��ش خواهد يافت، اظه��ار كرد: ما 
در شرايط سياس��ي و بين المللي خاصي قرار داريم و 

دولت هاي متخاصم در حال تحريم ايران هس��تند و 
اين انتخابات در ش��رايط كنوني نشان دهنده ثبات در 
كشور است.او با اشاره به تعداد داوطلبان شوراي شهر 
گفت: بررسي اين تعداد نامزد انتخابات شوراياري از نظر 
تحصيلات و نخبگي، نشان دهنده آن است كه اتفاقات 
خوبي در ش��هر تهران رخ خواهد داد. شوراياري ها به 
شهرداري و شورا كمك مي كنند تا از نزديك با مشكلات 

محلات آشنا شوند.
رييس شوراي شهر تهران با بيان اينكه شهرداري تهران 
در بازه زماني دو هفته اي توانس��ت مقدمات برگزاري 
انتخاب��ات را به خوبي فراهم كند، عن��وان كرد: حدود 
7000 صندوق راي در تهران فعال است و حتي امتحان 
كرديم كه مي شود با يك كارت ملي چند بار راي داد يا 
خير كه به شخصه اين موضوع را امتحان كردم و ديدم 
كه امكان پذير نيست.علي اعطا، سخنگوي شوراي شهر 
نيز با حضور در جمع خبرنگاران مستقر در ستاد اجرايي 
 پنجمين دوره انتخابات ش��وراياري ها ب��ا بيان اينكه 
بر اساس آخرين آمار دريافت شده تا ساعت ۱۵ شمار 
راي دهندگان ۳۲0 هزار نفر بوده اس��ت، تصريح كرد: 
آمار ش��ركت كنندگان تا اين لحظه قابل توجه و فراتر 
از حد انتظار بوده است، از ظهر ميزان مشاركت مردم 
در انتخابات شوراياري شتاب گرفته است و استقبال از 
انتخابات خوب بوده است.او با بيان اينكه از نظر آماري 
تاكنون 6۴ درصد راي دهندگان آقا و ۳6 درصد خانم 
بوده ان��د، گفت: از نظر تع��داد آراء ۳ منطقه ۴، ۱6 و ۵ 
در صدر قرار دارند.از نظر درصد مشاركت به جمعيت 

منطقه، مناطق ۱9، ۱۲ و ۱۸ در صدر هستند.

 محلات پرمشاركت در انتخابات
اعطا در مورد محلاتي كه بيش��ترين درصد مشاركت 
را داش��تند، گفت: محله گلش��ن در منطقه ۴، محله 
نعمت آباد در منطقه ۱9، محله شكوفه در منطقه ۱9، 
محل��ه تهرانپارس غربي در منطق��ه ۴، محله جواديه 
در منطق��ه ۱6، محله خزانه در منطقه ۱6، مش��يريه 
در منطق��ه ۱۵، محله جوادي��ه در منطقه ۱6، محله 
اسلام آباد والفجر در منطقه ۱۵ و عبدل آباد در منطقه 
۱9 نيز بيشترين مشاركت را در سطح محلات داشتند.

اعطا در مورد تخلفات احتمالي نيز با بيان اينكه تخلفي 
به هيات نظارت تاكنون گزارش نشده است، گفت: البته 
در شعب تخلفي نبوده ولي احتمال دارد كه كانديداها 
بخواهند از محلات و مناطق ديگر راي جمع آوري كنند.

نتايج اوليه انتخابات تا ساعت ۱۲ امشب اعلام مي شود. 
همچنين به دليل استقبال شهروندان براساس پيشنهاد 
ستاد اجرايي و با تاييد رييس هيات نظارت پنجمين 
دوره انتخابات شوراياري هاي شهر تهران زمان برگزاري 
انتخابات كه تا ساعت ۱6:00 بعداظهر چهارم مرداد ماه 

بود، تمديد شد.
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 آزاد راه شمال
تردد از تابستان، افتتاح در بهمن

پرويز فتاح، رييس بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي 
گفت: تا پايان تابستان امسال، تردد از آزادراه تهران- 
شمال را آغاز خواهيم كرد. اما افتتاح رسمي اين پروژه ، 

به دهه فجر موكول خواهد شد.
به گزارش مهر، پرويز فت��اح افزود: قطعه يك آزادراه 
تهران – شمال با پيش��رفت 9۵.۵ درصدي، يكي از 
پروژه هاي مهم بنياد مستضعفان است كه به صورت 

رسمي در دهه فجر امسال افتتاح خواهد شد.
فتاح با اش��اره به موافقت س��ازمان برنامه و بودجه 
با تخصي��ص ۳00 ميليارد تومان اعتبار به ش��كل 
اوراق اسناد خزانه اسلامي به آزادراه تهران– شمال 
اف��زود: در صورت تخصيص اي��ن اعتبار، قطعه يك 
آزادراه به صورت موقت تا پايان تابستان بازگشايي و 
تحت ترافيك قرار خواهد گرفت.رييس جديد بنياد 
مستضعفان انقلاب اسلامي با تاكيد بر اينكه ساخت 
آزاد راه تهران – شمال كاملًا توسط مهندسان ايران 
انجام شده است، تصريح كرد: از سال 7۵ تا 9۴ احداث 
اين بزرگراه برعهده چيني ها بود كه متاسفانه در اين 
مدت، هيچ پيشرفتي در قطعه يك صورت نگرفت و 
چيني ها براي ساخت اين آزادراه، گروكشي مي كردند. 
اما در نهايت، پس از مدتي فاينانس را رها كردند. پس 
از چيني ها ديديم كه پيمانكاران و مشاوران ايراني به 
اين پروژه ورود كرده و آن را با قيمتي بسيار پايين تر به 
اتمام رساندند.فتاح اظهاركرد: در حال حاضر در قطعه 
يك آزاد راه تهران – ش��مال، روسازي و زيرسازي به 
اتمام رسيده و فقط نصب تجهيزات، تهويه، هواكش ها 
و جت فن ها باقي مانده كه در صورت تخصيص اعتبار 
۳00 ميليارد توماني، نصب اين تجهيزات نيز به پايان 
خواهد رسيد.رييس جديد بنياد مستضعفان انقلاب 
اسلامي ارزش فعلي قطعه يك آزادراه تهران – شمال 
را 9۸ هزار ميليارد توم��ان عنوان كرد و گفت: از اين 
ميزان، ۵0 درصد سهم دولت و نيم ديگر سهم بنياد 
مستضعفان است كه بر اساس نرخ روز، سهم بنياد 
مستضعفان كمي بيشتر شده كه اين افزايش سهم، 

به حدود ۵ هزار ميليارد تومان مي رسد.

   شكايت از دولت 
معاون توسعه و ساختمان بنياد مستضعفان نيز در 
حاشيه بازديد از قطعه يك آزادراه تهران – شمال با 
انتقاد از دولت براي ساخت و ساز مسكن روي اراضي 
اين بنياد درپرديس گفت: در فاز پنج ش��هر جديد 
پرديس صد هكتار اراضي به بنياد مستضعفان داده 
شد اما در مقطعي بدون هماهنگي با بنياد مستضعفان 
دولت شروع به س��اخت و ساز مس��كن مهر در آن 
منطقه كرد كه بنياد هم بابت اين اقدام از ش��ركت 
عمران ش��هر هاي جديد در آن مقطع شكايت كرد.

به گ��زارش ايلنا، منوچهر خواجه دلويي تاكيد كرد: 
بايد كارشناس��ي هاي مورد نياز انجام شود تا زمين 
معوض به جاي اراضي پرديس به بنياد مستضعفان 
تحويل داده شود.او ادامه داد: در منطقه ۲۲ هم اراضي 
را به بنياد مستضعفان داده بودند كه شهرداري هم 
در آن اراضي توافقاتي داشت كه باز هم بايد معوض 
 اين اراضي طبق كارشناسي ها زمين هاي ديگري را 

در اختيار بنياد قرار دهند.

 ارسال يادداشت ايران 
به سازمان بين المللي دريانوردي

سفير ايران در انگليس گفت: طي يادداشتي اطلاعات 
جزئي از تخلفات كشتي انگليسي »استنا ايمپرو« در 
تنگه هرمز به سازمان بين المللي دريانوردي ارايه شد.

به گزارش ايلنا، حميد بعيدي نژاد در توئيتي نوشت: 
 »امروز طي يادداش��تي اطلاعات جزيي از تخلفات 
 )Stena Impero( كشتي انگليسي استنا ايمپرو
در تنگه هرمز به سازمان بين المللي دريانوردي ارايه 
شد.اين كشتي بعد از برخورد با يك لنج در منطقه، با 
ورود به تنگه هرمز از مسير خروجي و خاموش كردن 
سيستم ارتباطي، مقررات دريانوردي در منطقه را به 

مخاطره انداخت.«

 ضرورت  همكاري  دستگاه ها
در واگذاري اراضي بلااستفاده 

معاون وزير راه و شهرسازي با انتقاد از عدم همكاري 
برخي نهادها و سازمان ها نسبت به اجراي ابلاغيه 
رييس جمه��ور گفت: براس��اس قان��ون و تاكيد 
رياس��ت جمهوري همه دستگاه هاي دولتي بايد 
زمين هاي بلااستفاده خود را به منظور هزينه كرد 
در طرح بازآفريني شهري در اختيار ادارات كل راه 
و شهرسازي قرار دهند.محمد پژمان افزود: دولت 
با محدوديت منابع مالي مواجه است اما مي توان 
از دارايي هاي موجود به نحو مطلوب براي تحقق 
اهداف مدنظر الگوي بازآفريني شهري استفاده كرد.

تعمير ۳۵ هزار واحد سيل زده 
به پايان  رسيد

معاون بنياد مسكن انقلاب اسلامي، گفت: از ۸۴ هزار 
واحد تعميري سيل ابتداي امسال، تعمير حدود ۳۵ 

هزار واحد به اتمام رسيده است.
به گزارش تسنيم، عزيز الله مهديان افزود: اين آمار براي 
كساني است كه از بانك ها تسهيلات دريافت كرده اند، 
اما بسياري از خانواده ها خودشان خانه هايشان را تعمير 
كرده اند كه به مرور تسهيلات آنان را هم مي پردازيم.

او با بيان اينكه در س��يل ابتداي امس��ال ۲6 استان 
خسارت ديدند، گفت: 9 هزار و ۱00 واحد در شهر ها 
و 66 هزار و 7۵0 واحد در روستا ها به علت اين سيل 
تخريب شدند.مهديان اظهاركرد: در بخش احداث 
خانه ه��اي تخريبي، كار ح��دود 600 واحد به ثبت 
رسيده و هزار و ۱00 واحد هم ديوارچيني شده است.

او گفت: علت كند شدن تعمير برخي واحد ها كافي 
نبودن ميزان تسهيلات بود كه پرداخت مرحله دوم 
اين تسهيلات هم به بانك ها ابلاغ شده است و تعمير 

واحد هاي آسيب ديده تا پايان مرداد تمام مي شود.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

روند واردات و صادرات ايران در سال هاي 97 و98 بررسي شد

تجارت مثبت در بهار 98
تعادل| 

مطابق آمارها، صادرات كالاي�ي بدون نفت خام 
در بهار سال 98 معادل 11.9 ميليارد دلار گزارش 
ش�ده و واردات در اين مدت زماني رقمي معادل 
9.9 ميلي�ارد دلار را نش�ان مي دهد. اي�ن ارقام 
حكايت از تراز مثبت تجاري كش�ور در سه ماهه 
نخست امسال دارد. همچنين پنج كشور عمده 
صادراتي كشور در بهار امسال به ترتيب »عراق، 
چين، امارات متحده عربي، افغانستان و تركيه« 
بوده اند. ارزيابي هاي آماري نشان مي دهد، عراق 
توانسته اس�ت جايگاه نخست مقاصد صادراتي 
ايران را كه بيش از اين دراختيار چين بود، تصاحب 
كن�د. اما مبادي صادركننده كالا ب�ه ايران نيز در 
فصل بهار 98 براساس آمار منتشر شده، 5 كشور 
»چين، امارات متحده عربي، تركيه، هند و آلمان« 
هستند. از آن سو، روند ماهانه صادرات ايران حاكي 
 از اين اس�ت كه در فروردين ماه س�ال 97 معادل
3.1 ميليارد دلار كالاها روانه بازارهاي جهاني شده 
كه اين رقم در فروردين سال 98 با روند كاهشي به 

2.5 ميليارد دلار رسيده است. 

 وضعيت ماهانه صادرات و واردات
ارزيابي ها نشان مي دهد، صادرات و واردات كشور از سال 
90 به بعد تحت تاثير شرايط سياسي و اقتصادي كشور 
نوسانات بسياري را پشت سر گذاشت و در اين ميان توافق 
برجام توانست در زمان كوتاهي رونقي محدود به تجارت 
كشور بدهد. اما در ادامه روند تجارت با شوك هاي تحريمي 
مواجه ش��د. مطابق ارزيابي هاي صورت گرفته از س��وي 
معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران، روند صادرات 
كالايي غيرنفتي از سال 1390 تا 1397 نوسانات بسياري 
را در پي داشته است. به طوري كه مطابق آمار ارايه شده، 
ارزش صادرات ايران از سال 90 با ارزش 26 ميليارد دلار 
با طي مس��ير صعودي به 29 ميليارد دلار در پايان سال 

91 رسيده است.
 ام��ا با روي كار آمدن دولت يازدهم و تش��ديد تحريم ها، 
صادرات كالاي غيزنفتي در س��ال 92 با افت محسوس 
نسبت به س��ال ماقبل خود، به 28 ميليارد دلار كاهش 
يافت. اما ثمربخش بودن مذاكرات هسته اي با كشورهاي 
اروپايي و امريكا، صادرات كالاي غيرنفتي با يك جهش 
قابل توجه رقم 33.6 ميليارد دلار را به ثبت رساند. اما اين 
روند رشد صادراتي خيلي تداوم نداشت، به طوري كه در 
سال 94 و 95 سير نزولي به خود گرفت. براساس آمارها، 
صادرات كالاي غيرنفتي در سال 94 با كاهش 2.5 ميليارد 

دلاري، رقم 31 ميليارد دلار را ثبت كرد. 
اين روند نزولي، به گفته بسياري از صادركنندگان به دليل 
نگه داشتن فنر افزايش نرخ دلار از سوي سياست گذار پولي 
در سال 95 شدت بيشتري به خود گرفت و به 28 ميليارد 
دلار س��ال 92 بازگشت. چراكه فش��ارها براي ثابت نگه 
داشتن نرخ ارز صرفه اقتصادي صادرات را از بين برده بود. 
صادرات كالاي غيرنفتي اما سال 96 به دليل رشد ناگهاني 
نرخ دلار در بازارهاي ايران و كاهش ارزش پول ملي مجددا 
روند صعودي به خود گرفت و در نهايت رقم 32.3 ميليارد 
دلار را به نام خود ثبت كرد؛ اما خ��روج امريكا از برجام و 
اعمال تحريم هاي ثانويه بر ايران باعث شد تا بانك مركزي 
براي بازگشت ارز حاصل از صادرات، سياست هايي را اعمال 
كند كه صادركنندگان را در شرايط سخت تري قرار دهد 
كه حتي افزايش نرخ ارز نيز مشوق مثبتي براي افزايش 

صادرات كشور نشود، از اين رو سال 97 با خروج بسياري از 
صادركنندگان واقعي كشور از چرخه تجارت، روند صادرات 

با افت مواجه شد و به رقم 31.5 ميليارد دلار رسيد. 
از س��وي ديگر، ارزيابي آماري مربوط ب��ه روند صادرات 
خدمات از س��ال 90 تا 1394 نيز نشان از روند صعودي 
دارد. به طوري كه ميزان صادرات خدمات از 8.5 ميليارد 
دلار در س��ال 90 به 11.1 ميلي��ارد دلار افزايش يافت. 
 البت��ه ميزان اي��ن اقلام صادرات��ي در س��ال95 به رقم

10.1 ميليارد دلار كاهش يافت. سال 96 نيز پرونده صادراتي 
 خدمات با اندكي تفاوت نسبت به سال گذشته خود با رقم

10.4 ميليارد دلار به پايان رسيد. 
اي��ن گزارش در ادامه نش��ان مي دهد، عامل مس��لط در 
كاهش توليد ناخالص داخلي سال 97، افت قابل ملاحظه 
ارزش صادرات كالاها و خدمات )كاهش 13.5 درصدي( 
در اين سال بوده؛ به طوري كه محاسبات نشان مي دهد، 
 حدود منف��ي 4.1 واحد درصد از رش��د اقتصادي منفي

 4.9 درصدي س��ال 97 به دليل كاهش ارزش صادرات 
است. همچنين عوامل تغييرات موجودي انبار و اشتباهات 
آماري، صادرات كالاها و خدمات، تشكيل سرمايه ثابت 
ناخالص، هزينه مصرف نهايي دول��ت و واردات كالاها و 
خدمات سهم عمده اي در رشد عوامل هزينه اي و در پي 
آن كاهش رشد اقتصادي سال 97 نسبت به قيمت ثابت 

سال 90 داشته است. 

 روند ماهانه ارزش صادرات و واردات كالايي 
بدون نفت خام 

اما بررس��ي هاي يك س��اله اخير آمارهاي گمرك نشان 
مي دهد، رون��د ماهانه ورزني و ارزش��ي صادرات كالايي 
بدون نفت خام از فروردين 1397 تا فروردين 1398 فراز 
و فرودهاي زيادي را پش��ت سر گذاشته كه متاثر از نظام 
تصميم سازان و سياست گذاران در سطح كلان اقتصادي 
بوده است. مطابق آمارها، در اولين ماه سال 97، صادرات 
كالايي بدون نفت خام با 8 ميليون تن به ارزشي معادل 3.1 
ميليارد دلار آغاز شد كه روند رو به رشدي را در ارديبهشت 
م��اه تجربه كرد و به 11 ميليون تن به ارزش 4.5 ميليارد 
دلار رسيد. اما خردادماه 97 صادرات اين كالاها نزولي شد 
و به رقم 9 ميليون تن ب��ه ارزش حدود 3.7 ميليارد دلار 
رس��يد كه اين ارقام در تير ماه با اينكه ار نظر وزني اندكي 
رشد داش��ته و به 9.5 ميليون تن رسيده است اما از نظر 
ارزشي تفاوت فاحشي ديده نمي شود. اين روند در مرداد 
ماه معكوس ش��د و از نظر وزني اندكي تنزل داشتيم و به 
رقم 8.5 ميليون تن رسيديم اما باز هم از نظر ارزشي تفاوت 
خاصي حس نمي شود. اين روند در شهريورماه از نظر وزني 
تغيير زيادي را نشان داد و رقمي نزديك به 10.5 ميليون 
تن را نشان داد، اما باز هم از نظر ارزشي تفاوت فاحشي با 

ماه هاي گذشته خود نداشت.
 مهر ماه سال 97 اما صادرات كالاها بدون نفت خام هم از 
نظر وزني و هم از نظر ارزشي با جهشي اندك رو به افزايش 
گذاشت؛ اين رقم نزديك به 11 ميليون تن را نشان مي دهد 
كه ارزش آن به حدود 4.1 ميليارد دلار مي رسد. در ادامه 
اين روند آبان ماه تجربه ناخوشايندي براي صادرات اين 
كالاها بود و سير نزولي شديدي به خود گرفت كه با كاهش 
3 ميليون تني باز هم به رقم 8 ميليون تن در ماه نخست 
سال 97 رسيد؛ اما از نظر ارزشي رقمي كمتر از فروردين 
ماه درآمد داشت كه معادل 2.8 ميليارد دلار براي كشور 
ارزآوري ك��رد. مطابق آمارها در پايان آخرين ماه از فصل 
پاييز 97، صادرات كالاهاي بدون نفت خام، در مقايسه با 
باقي ماه هاي سال رقم بهتري را از نظر وزني ثبت كرد و به 

11.7 ميليون تن رسيد، اما از نظر ارزشي ارزآوري زيادي 
براي كشور نداشت و رقم 3.5 ميليارد دلار را به ثبت رساند. 
با شروع فصل زمستان و نزديك شدن به ماه هاي پاياني 
س��ال، صادرات كالاهاي بدون نفت خام، در دي ماه 97 
 نيز با يك سراشيبي تند از نظر وزني به رقمي پايين تر از

 8 ميليون تن رس��يد كه از نظر ارزشي معادل 3 ميليارد 
دلار را رق��م زد. ام��ا در ماه هاي »بهمن و اس��فند« 97، 
صادرات كالاهاي بدون نفت خ��ام، نيز از نظر وزني روند 
صع��ودي را طي كردند، كه ارزآوري آنها به ترتيب حدود 
3.6 و 4.4 ميليارد دلار بوده است. اما بررسي هاي آماري 
نشان مي دهد، با ورود به سال 98، صادرات كالاهاي بدون 
نفت خام، در نخستين ماه روند نزولي را در پيش گرفت و 
 ثبت 8.5 ميليونتن برابر با 2.5 ميليارد دلار براي كش��ور 
ارزآوري داش��ته اند. روند ماهانه وزني و ارزش��ي واردات 
كالايي ب��دون نفت خام از فروردي��ن 1397 تا فروردين 
1398 نيز از نوسانات بي نصيب نماند و فروردين سال 97 
را با واردات 1.9 ميليون تن به ارزش 2.5 ميليارد دلار آغاز 
كرد كه پس از طي نوساناتي در ماه هاي مختلف اين سال 
در اس��فندماه با واردات حدود 3.1 ميليون تن به ارزشي 
مع��ادل 4 ميليارد دلار به پايان رس��يد. اما اين رقم براي 
واردات كالاهايي از اين دس��ت در فروردين س��ال 98 به 
2.1 ميليون تن به ارزش 2.3 ميليارد دلار رسيد كه روند 

كاهشي را نشان مي دهد.

 آمارهاي تجاري در سه ماهه نخست 98
آمارهاي ارايه شده از سوي گمرك ايران نشان مي دهد، 
صادرات كالايي بدون نفت خام در فروردين ماه سال 98 بر 
اساس آمار تحليل مقدماتي معادل 2.5 ميليارد دلار بوده 
كه اين رقم بر اساس آمارهاي روزانه گمرك در ارديبهشت 
و خرداد امس��ال به ترتيب معادل 6.3 و 3.1 ميليارد دلار 
بوده اس��ت. ارزش صادرات اين كالاها در بهار س��ال 98 
بر اس��اس آمارهاي روزانه گمرك معادل 11.9 ميليارد 
دلار اس��ت كه بر اساس اظهارات مديران سازمان توسعه 

تجارت ايران اين رقم معادل 11.5 ميليارد دلار بوده است. 
همچنين واردات كالايي در فروردين ماه سال 98 بر اساس 
آمار تحليل مقدماتي معادل 2.3 ميليارد دلار بوده كه اين 
رقم بر اس��اس آمارهاي روزانه گمرك در ارديبهش��ت و 
خرداد امسال به ترتيب معادل 4.4 و 3.2 ميليارد دلار بوده 
است. ارزش واردات اين كالاها در بهار سال 98 بر اساس 
آمارهاي روزانه گمرك معادل 9.9 ميليارد دلار است كه 
بر اس��اس اظهارات مديران سازمان توسعه تجارت ايران 
اين رقم معادل 10.2 ميليارد دلار بوده كه نرخ رش��د ان 
نسبت به سال 97 منفي 8.7 ميليارد دلار را نشان مي دهد.

 مبداهاي وارداتي و صادراتي در بهار 98
براساس آمار تحليل مقدماتي و آمار روزانه گمرك، پنج 
كش��ور »عراق، چين، امارات متحده عربي، افغانستان و 
تركيه« از جمله مبادي صادراتي ايران به شمار مي روند. 
مطابق آمارها، در فصل بهار، ايران معادل 6305 هزار تن 
به ارزش 2 ميليارد و 391 ميليون دلار كالا به كشور عراق 
صادر كرده اس��ت. پس از آن، ايران ب��ا اينكه از نظر وزني 
معادل 12.228 هزار تن به كشور چين صادرات داشته، اما 
از نظر ارزشي اين صادرات معادل 2 ميليارد و 354 ميليون 
دلار بوده كه اين كشور را در رتبه دوم مقاصد صادراتي ايران 
قرار داده است. امارات متحده عربي نيز با 4161 هزار تن 
به ارزش يك ميليارد و 555 ميليون دلار در رتبه س��وم، 
افغانستان با 1.428 هزار تن به ارزش 513 ميليون دلار 
در رتبه چهارم و تركيه با 1.068 هزار تن به ارزش 382.3 
ميليون دلار ب��ا رتبه پنجم جزو 5 مقاصد صادراتي ايران 

به شمار مي روند. 
اما پنج مبدا عم��ده وارداتي ما بر اس��اس آمار تحليل 
مقدماتي و آمار روزانه گمرك، به ترتيب شامل »چين، 
امارات متحده عربي، تركيه، هند و آلمان« مي شود. در 
فصل بهار، ايران معادل 789 هزار تن به ارزش 2 ميليارد 
275 ميليون دلار كالا از كشور چين واردات داشته كه 
اين كشور را در رتبه اول وارداتي ايران قرار مي دهد. پس 

از آن ايران از امارات متحده عربي معادل 793 هزار تن 
كالا به ارزش يك ميلي��ارد و 535 ميليون دلار واردات 
داشته كه اين كشور را در رتبه دوم قرار مي دهد. واردات 
كشور از تركيه نيز معادل 1.163 هزار تن كالا به ارزش 
يك ميليارد و 249 ميليون دلار، از هند معادل 1.194 
هزار تن كالا به ارزش يك ميليارد و 218 ميليون دلار و 
از آلمان معادل 209 هزار تن كالا به ارزش 510 ميليون 
دلار بوده كه اين سه كشور را به ترتيب در رتبه هاي سوم 

تا پنجم قرار مي دهد.

 اقلام عمده صادراتي و وارداتي در بهار 98
همچنين آمارهاي تحليل مقدماتي و روزانه گمرك نشان 
مي ده��د كه گاز طبيعي مايع ش��ده در ظروف يك هزار 
سانتي متر مكعب و بيشتر با ارزش 2767.7 ميليون دلار 
رتبه اول كالاي صادراتي كشور را از آن خود كرده و پس از 
آن پروپان مايع شده در ظروف يك هزار سانتي متر مكعب 
و بيشتر به ارزش 457.7 ميليون دلار در مقام دوم كالاهاي 
صادراتي كشور قرار دارد. ميعانات گازي، قيرنفت و متانول 
به ترتيب با ارزش ه��اي 419.4 ميلي��ون دلار، 295.4 
ميليون دلار و 273.5 ميليون دلار رتبه هاي سوم تا پنجم 
صادرتي را به دست آورده اند. اين آمار در زمينه واردات كالا 
نشان مي دهد، برنج نيمه سفيد شده يا برنج كامل سفيد 
شده حتي صيقلي يا براق شده به ارزش 688.7 ميليون 
دلار رتبه اول كالاي وارداتي كشور را از آن خود كرده و پس 
از آن ذرت دامي به ارزش 566.7 ميليون دلار در مقام دوم 
كالاهاي وارداتي كشور قرار دارد. همچنين لوبياي سويا به 
جز دانه حتي به صورت خرد شده به ارزش 332.8 ميليون 
دلار رتبه سوم، كنجاله و ساير آخال هاي جامد، حتي خرد 
شده يا به هم فشرده به شكل حبه يا گلوله كه از استخراج 
روغن سويا به دست مي آيد با ارزش 326 ميليون دلار رتبه 
چهارم و كره بسته بندي شده به صورت بسته هاي بيش 
از 500 گرم به ارزش 257.6 ميليون دلار در رتبه پنجم 

كالاهاي وارداتي كشور قرار دارند.

در پي مصوبه سران قوا صورت گرفت

وزير صنعت، معدن وتجارت: 

بازگشت فعاليت هاي تنظيم بازاري به وزارت صمت 

صادرات پيشران والزام رونق توليد است

وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: در پي مصوبه سران قوا 
شركت بازرگاني دولتي از وزارت جهاد كشاورزي به وزارت 
صمت منتقل شد. رضا رحماني در گفت وگو با فارس، در 
پاسخ به اين سوال كه شنيده شده طبق مصوبه جلسه سران 
قوا، ش��ركت بازرگاني دولتي از وزارت جهاد كشاورزي به 
وزارت صمت منتقل شده است و آيا اين خبر صحت دارد؟، 
گفت: بله در جلسه سران قوا اين موضوع را تصويب كردند 
و مصوبه شد. او ادامه داد: رييس جمهور هم در جلسه هيات 
دولت گفتند كه مقام معظم رهبري اين مصوبه را تنفيذ 
فرمودند؛ با اين اقدام دوباره امورات بازرگاني مثل س��ابق 
در كشور متمركز مي شود. وزير صنعت، معدن و تجارت 
در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا اين اقدام دولت دور زدن 
مجلس شوراي اسلامي نيست؟ اظهار كرد: دولت با تشكيل 
وزارت بازرگاني موافق است، اما مجلس با تشكيل وزارت 
بازرگاني مخالفت كرد و با واگ��ذاري اختيارات به معاون 

بازرگاني وزارت صمت مخالفتي ندارد.از آن سو، قائم مقام 
وزي��ر صنعت، معدن و تجارت هم با اش��اره به اينكه تمام 
فعاليت هاي مرتبط با تنظيم بازار كه در قالب قانون انتزاع، 
از وزارت صمت جدا ش��ده بود، مجدد به اين وزارتخانه باز 
خواهد گشت، گفت: طبق مصوبه جديد هيات دولت مقرر 
شده، در تشكيلات جديدي با عنوان قائم مقام وزير صنعت، 
معدن و تجارت، تمامي وظايف مرتبط با امور بازرگاني در 
اين وزارتخانه متمركز شود؛ بر اين اساس، در اين مصوبه، 
همه وظايف محول شده به وزارت جهاد كشاورزي كه طي 
قانون انتزاع در سال 1391 انجام گرفته بود، مجدداً به وزارت 
صمت و با مسووليت متمركز قائم مقام وزير منتقل مي شود.

به گزارش شاتا، حسين مدرس خياباني اظهار كرد: تمامي 
سياست گذاري ها، برنامه ريزي و نظارت بر بخش بازرگاني 
كشور، در اين قالب توس��ط حوزه قائم مقام امور بازرگاني 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت پيگيري و به ثمر خواهد 

رسيد؛ ضمن اينكه در فرآيند جديد، سعي خواهيم كرد 
به وظايف جهاد كشاورزي در كاهش وابستگي ها در حوزه 

توليد كالاهاي اساسي بخش كشاورزي كمك كنيم.
او افزود: براي حمايت از توليدكننده و مصرف كننده كالا، 
بايد يك نگاه واحد مسائل و مشكلات را پيگيري كند؛ اين 
در شرايطي است كه تنظيم بازار نبايد به گونه اي انجام گيرد 
كه چرخ توليد كند شود؛ چراكه حمايت از مصرف كننده، در 
گرو حمايت از توليد است؛ بنابراين بخش توليد بايد براي 
پايداري و تداوم فعاليت، به منافع مصرف كننده توجه ويژه 
داشته باشد.اين مقام مسوول تصريح كرد: اعتقاد داريم، 
منافع توليدكننده و مصرف كننده به هم گره خورده است، 
به اين معنا كه بخش وسيعي از توليد چه در مرحله آغاز چه 
در مرحله عرضه وصادرات، نيازمند بخش تجارت و بازرگاني 
است. از سوي ديگر، توليد ضامن تجارت و تجارت، نيروي 
محركه توليد اس��ت. اگر تجارت به ش��كل اصولي و قوي 

شكل بگيرد، توليد هم پوياتر و موفق تر عمل خواهد كرد.
او گفت: 3 اصل اساسي تأمين مناسب، شبكه توزيع چابك 
و نظارت كارآمد در فرآيند تمركز وظايف بازرگاني به دقت 
بايد دنبال شود؛ البته در اين ميان، بالغ بر 90 تا 95 درصد 
تأمين كالاي كشور توسط توليدكنندگان داخلي انجام 
مي گيرد و بخش عمده تأمين كالاي كشور بر عهده بخش 
خصوصي و بخش غير دولتي است. بايد قدرت پيش بيني 
خود را در حوزه بازار ارتقا بخشيم و البته با برآورد صحيح از 
توليدات كشور، با خيالي آسوده تر براي آينده برنامه ريزي 
كنيم.مدرس خياباني حوزه اصناف را پرقدرت ترين شبكه 
توزيع كشور دانست وگفت: اين بخش با بيش از 3 ميليون 
واحد صنفي تحت پوشش و بالغ بر 7500 اتحاديه صنفي، 
در حال فعاليت اس��ت. در ش��رايط موجود و در راستاي 
حمايت از بازار، خود شبكه اصناف، تراز عملكردي و كاري 
خود را ارتقا بخشيده اند.او يادآور شد: براي ايجاد يك شبكه 

توزيع پويا، زيرساخت هاي لازم در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در حال شكل گيري است كه از جمله آن، مي توان به 
راه اندازي سامانه هاي تخصصي و جامع در اين بخش اشاره 
كرد. گستره نظارت را هم بايد به سمت تأمين و هم به سوي 

بخش توزيع، هدايت شود.
قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت اعلام كرد: به دنبال 
احيا و همچنين بازبيني در وظايف اجرايي سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان هستيم و البته ارتقاي 
وظايف بازرسي اين س��ازمان نيز، در دستور كار است. با 
ارتقا سامانه جامع تجارت، درصدد هستيم روند توزيع كالا 
را از مب��دا يعني از توليد و واردات تا بخش مصرف به دقت 
رصد كنيم. ضروري است انتظارات بخش اصناف را در حل 
مسائل مرتبط اعم از ماليات، عوارض و همچنين بازگشت 
وظايف تخصصي آنها كه به ساير دستگاه ها و بخش هاي 

ديگر منتقل شده است؛ برآورده كنيم.

وزير صنعت، معدن وتجارت گفت: توليد بدون بازاريابي و 
فروش معنا ندارد و سال صادرات مي تواند پيشران و يكي از 
الزامات رونق توليد باشد. به گزارش شاتا، رضا رحماني در 
بازديد از واحد توليدكننده منسوجات بهداشتي ودرماني 
 در كلاردش��ت در مورد تامين مال��ي واحدهاي توليدي

 بيان كرد: ه��م در قالب احكام بودجه و تبصره 18 و هم از 
تسهيلات نظام بانكي و بازار سرمايه براي واحدهاي توليدي 
مي توان استفاده كرد اما بيشتر براي تامين مالي واحدها 

بانك محور هستيم.
وي با بيان اينك��ه براي تامين مال��ي واحدهاي توليدي 
تصميماتي در سال گذش��ته عملياتي شد، تصريح كرد: 
امسال نيز نياز واحدها را بر اس��اس توليد سال هاي قبل 
محاس��به كرديم و به وزارت اقتصاد و بانك مركزي اعلام 
شده كه در كارگروه هاي ذي ربط دولت مطرح و پيگيري 

مي شود. وزير صنعت، معدن و تجارت در مورد مواد اوليه 
واحدهاي توليدي نيز اضافه داد: بخشي از مواد اوليه داخلي 
است و براي بخشي كه از خارج بايد وارد شود، تامين ارز و 
تامين ريالي آن بخش يكي از برنامه هاي اولويت دار ما است.

رحماني بازاريابي را پس از تامين مالي و تامين مواد اوليه 
از موضوعات مهم دانست و گفت: توليد بدون بازاريابي و 
فروش معنا ندارد و اين مهم در قالب برنامه هايي پيگيري 
مي شود كه واحدها علاوه بر فروش داخلي به صادرات نيز 
توجه داشته باشند و امسال صادرات مي تواند پيشران و يكي 
از الزامات رونق توليد باشد.وي در بخش ديگري از سخنان 
خود با اش��اره به بازديد از واحد توليدكننده منس��وجات 
بهداش��تي و درماني در كلاردشت افزود: اين كارخانه هم 
فناورانه است و هم كالايي اس��تراتژيك توليد مي كند و 
هم اشتغالزايي قابل توجهي دارد و از خروج ارز جلوگيري 

مي كند كه حتما بايد مورد حمايت قرار بگيرد. وزير صنعت، 
معدن و تجارت با يادآوري اينكه نصب تجهيزات اين واحد 
تمام ش��ده، بيان كرد: اين واحد بايد هرچه سريع تر مورد 
بهره برداري قرار بگيرد، براي تامين سرمايه در گردش آن 
هم برنامه هايي داريم كه اين كارخانه سريع تر راه بيفتد. 
رحماني در ادامه در خصوص برنامه هاي خود براي بازديد 
از اين گونه واحدهاي توليدي كشور گفت: در سال جديد 
و با توجه به ش��رايط كشور حضور در اس��تان ها و ديدار با 
صنعتگران و بررسي مسائل آنها جزو اهداف ما است تا به يك 
اجماع مشترك برسيم.وي با بيان اينكه در شرايط جنگ 
اقتصادي كنوني رزمندگان با انگيزه جبهه توليد نگذاشتند 
كه كارخانه ها تعطيل ش��وند، اف��زود: توليد كنندگان با 
پشتكارشان در اين شرايط، خوب از توليد حمايت كردند 
و توليد و توليد كننده با وجود همه مش��كلات آماده اند و 

فقط بايد در اين راه مشكلاتشان تسهيل شود، مثلا همين 
واحدي كه الان بازديد كرديم با يك توجه جزيي تا 600 نفر 
اشتغال مي تواند درست كند. وزير صنعت، معدن و تجارت با 

تاكيد براينكه اشتغال جوانان دغدغه مسوولان كشور است، 
تصريح كرد: ايجاد يك شغل در واقع ايجاد يك پروژه است و 

همه بايد اين موضوع را احساس كنند.
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جزييات تكميل خودروهاي 
ناقص كف كارخانه

فارس| معاون وزير صنعت، معدن وتجارت با تشريح 
برنامه وزارت صنعت براي ترخيص خودروهاي ناقص 
كف كارخانه هاي خودروساز گفت: تسهيلات سيستم 
بانكي محقق نشده و براي تكميل خودروهاي ناقص در 
حال تأمين مالي از محل واگذاري ها و منابع شركت ها 
هستيم. فرشاد مقيمي با بيان اينكه برنامه اي براي 
تأمين قطعات كس��ري خودروهاي موجود در كف 
كارخانه هاي خودروس��ازي تدوين كرده ايم، افزود: 
قرار بود بانك مركزي 844 ميليون يورو جهت تامين 
قطعات بپردازد اما هنوز هيچ رقم��ي در اين زمينه 
پرداخت نشده است. براي جبران اين مساله در حال 
تامين مالي از محل واگذاري ها و منابع شركت هاي 
 خودروساز هستيم. او با اشاره به اينكه هر هفته حدود

 4 ت��ا 5 ه��زار دس��تگاه خ��ودرو از ك��ف پاركينگ 
خودروس��ازان خارج مي ش��ود، اظهار ك��رد: تعداد 
خودروهاي ناقص توليدي كارخانه هاي خودروساز 
در حال رسيدن به عدد صفر است به طوري كه روزانه 
هيچ خودروي ناقصي توليد نشود.مقيمي توضيح داد: 
در هفته منتهي به 18 تيرماه، 92 هزار و 660 دستگاه 
خودرو در كف پاركينگ سايپا موجود بود كه اين رقم 
در هفته بعد از آن به 85 هزار و 200 دستگاه خودرو 
رس��يد. پس از آن، خودروهاي ناقص موجود در كف 
س��ايپا به 80 هزار و 322 دستگاه رسيده است. اين 
رقم در هفته گذش��ته از 92 هزار دستگاه به 89 هزار 
دستگاه رس��يده اس��ت. او با بيان اينكه براي تامين 
قطعات خودروهاي ناقص با چند منبع در حال مذاكره 
هستيم و قراردادهايي نيز در اين زمينه منعقد شده 
است، اظهار كرد: مكانيزم تامين قطعات و تجهيزات 
رو به بهبود اس��ت و براي كاهش ارزبري قطعات نيز 
پروژه هاي س��اخت داخل را دنب��ال مي كنيم. براي 
تقويت داخل سازي از ثبت سفارش قطعات وارداتي 

نيز جلوگيري مي شود.

 واردات انجام نمي شود
خيال بانك ها راحت!

ايسنا| دبير كارگروه ملي تسهيل و رفع موانع توليد 
گفت: تاكيد سران ارشد نظام بر رونق توليد در كشور 
اس��ت و هيچ عذري در بروز اختلال در روند اشتغال 
بنگاه هاي توليدي پذيرفته نيست. در جنگ اقتصادي 
به سر مي بريم و توليدكنندگان در صف مقدم هستند 
اما متاسفانه به آنها مهمات نمي رسد و همين امر باعث 
مي شود كه بگويم حرف اميدوار كننده اي ندارم. ميثم 
زالي با بيان اينكه تسهيلات بانكي كمترين توقعي 
است كه مي توان براي رونق توليد داشت، افزود: حفظ 
وضع موجود به سختي اتفاق مي افتد كه متاسفانه 
بانك ها نيز همكاري نمي كنند و عزمي براي پرداخت 
تسهيلات س��رمايه در گردش از س��وي بانك ها به 
توليدكنندگان وجود ندارد. او با تاكيد بر اينكه ما نيز به 
دنبال آن هستيم كه بتوانيم شرايطي را فراهم كرده تا 
توليدكنندگان بتوانند بازپرداخت اقساط تسهيلات 
خود را داشته باشند، بيان كرد: خيال سيستم بانكي 
راحت باش��د. جلوي واردات كالايي كه در كش��ور 
توان توليد داشته باشد، را خواهيم گرفت اما هر چه 
مي گوييم، تسهيلات به توليدكنندگان دهيد، گوش 

شنوايي وجود ندارد.

درخواست تمديد مصوبه 
ترخيص خودروهاي وارداتي

فارس| دبير انجمن واردكنندگان خودرو با اشاره به 
ارايه درخواست تمديد مصوبه ترخيص خودروهاي 
وارداتي از گمرك به دولت گفت: قيمت خودروهاي 
وارداتي در صورت ترخيص به موقع، 10 تا 20 درصد 
كاهش خواهد يافت. مهدي دادفر با اش��اره به اتمام 
مهلت مصوبه اجازه ترخي��ص خودروهاي وارداتي 
از گمركات اظهار كرد: اين مصوبه در 16 تير س��ال 
جاري منقضي شد، به همين دليل 10 روز پيش از 
اتمام مهلت مصوبه، از دفتر رييس جمهور و معاون 
اول رييس جمهور خواستيم تا مصوبه تمديد شود. در 
مرحله اول صدور مصوبه ترخيص خودروهاي وارداتي 
از گمرك، حدود 200 تا 300 دس��تگاه خودرو و در 
مرحله دوم نيز حدود 6 هزار و 400 دستگاه خودرو از 
گمرك ترخيص شد. او با بيان اينكه تاكنون حدود 6 
هزار و 700 دستگاه خودرو از گمركات ترخيص شده 
است، افزود: حدود 7 هزار دستگاه خودرو در گمركات 
باقي مانده كه 2 هزار و 400 دستگاه تحت نظر مقام 

قضايي قرار دارد. 

واحدهاي توليدي بنگاه  
جمع آوري ماليات نشوند

ايس�نا| دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت 
ايران گفت: ماليات بر ارزش افزوده بايد توس��ط 
صندوق هاي الكترونيك و توسط مصرف كنندگان 
كالا پرداخت شود و واحدهاي توليدي تبديل به 
بنگاه هاي جمع آوري ماليات نشوند. محمدرضا 
مرتضوي با تاكيد بر اينكه مناسبتي ندارد، واحد 
پتروشيمي براي دس��تكاري در قيمت و بورس 
توليدات خود را پايين بياورد و در شرايط حساس 
كنوني باي��د قاطعانه جلوي اين امور بايس��تيم، 
تصريح كرد: جلوگيري از تباني و س��ازماندهي 
در فسادهاي بزرگ مالي در بانك ها يك وظيفه 
ملي است و نبايد شاهد محاكمه هاي چند هزار 
ميلياردي باشيم و اميدواريم با حساسيتي كه بعد 
از اين به خرج مي دهيم شاهد اين فجايع نباشيم. 
او بيان كرد: شركت هاي بزرگ در اقتصاد به عنوان 
پيشران، نقش و وظيفه مهمي دارند و بايد شرايطي 
ايجاد كنند كه توليدكنندگان كوچك و متوسط 
بتوانند بهره وري از منابع را داش��ته باش��ند. در 
شرايطي كه درباره بهبود وضعيت توليد صحبت 
مي كنيم، معني ندارد كالاي توليدكننده در گمرك 
رسوب كند و بايد گمرك ها شرايطي به وجود آورند 

كه به راحتي كالا را ترخيص كنيم. 



15 جهان

اكونوميست: عمر دولت جديد بريتانيا كوتاه است 

جانسون و دوستان در كابينه 
گروه جهان| 

بوريس جانس��ون ي��ك روز پ��س از تص��دي مقام 
نخس��ت وزيري بريتانيا كابينه را به طور كامل تغيير 
داده است. او شماري از طرفداران سرسخت  برگزيت 
و همراهان سياسي وفادار خود را به كابينه بريتانيا كه 
۲۲وزير دارد دعوت كرده است. گرچه برخي از ناظران 
انتخاب جانس��ون براي رهبري حزب محافظه كار با 
۴‚۶۴درصد آرا را نش��انه موقعيت خوب او در درون 
حزب حاكم مي دانند، نشريه اكونوميست پيش بيني 
كرده كه زمامداري نخست وزير جديد شكننده، و عمر 

دولتش كوتاه خواهد بود.
به گزارش دويچه وله، پيروزي بوريس جانس��ون در 
رأي گيري حزب او براي تصدي مقام نخست وزيري 
بريتانيا قابل پيش بيني بود، با اين حال كناره گيري 
يا بركناري ش��مار قاب��ل توجهي از رهب��ران حزب 
محافظ��ه كار و اعضاي كابينه بريتانيا پس از پيروزي 
او جنجال گس��ترده اي به پا كرده اس��ت. يكي از اين 
چهره ها جرمي هانت، رقيب بوريس جانس��ون براي 
رهبري حزب محافظه كار بود كه پس از شكست در 
اين رأي گيري از سمت خود كناره گيري كرد. هانت 
گفته، ادامه كار به عنوان وزير خارجه بريتانيا براي او 
افتخار بزرگي مي بود اما به او وزارت دفاع پيشنهاد شد 
كه او هم اين پيشنهاد را رد كرده است. حال دومنيك 
راب وزير پيش��ين برگزيت در دولت ت��رزا مي، وزير 
خارجه جديد بريتانيا شده است. ترزا مي نخست وزير 
پيشين بريتانيا، پس از س��ه بار تلاش نافرجام براي 
كس��ب رأي موافق نمايندگان پارلمان بريتانيا براي 

تصويب اين توافق، از مقام خود كنا ره گيري كرد.
فيليپ هاموند وزير داراي��ي، نيز هنگام كناره گيري 
از س��مت خود گفته خروج بدون توافق از اتحاديه را 
نمي پذيرد و اگر جانسون در اين جهت حركت كند، 
با او به ش��دت مخالفت خواهد كرد. ديويد گوك وزير 
دادگستري و روري استورات وزير توسعه بين المللي، 
نيز كه نگرش��ي كام��لًا متفاوت با جانس��ون درباره 
اتحادي��ه اروپا و نحوه خروج بريتاني��ا از اين اتحاديه 

دارند، از همكاري با او در اين راه خودداري كرده اند.
گفته شده، جانس��ون وزارت دفاع را به »بن والاس« 
س��پرده اس��ت. از ديگر چهره هاي كابينه جانسون 

مي توان به پرتي پاتل وزير جديد كش��ور، اشاره كرد 
كه از حاميان سرسخت  برگزيت به شمار مي آيد. پاتل 
كه پيشتر وزير توسعه بريتانيا بود، ۲۰۱۷ مجبور به 
كناره گيري ش��د. او بدون اطلاع دولت در تعطيلات 
خود در س��رزمين هاي اش��غالي با بنيامين نتانياهو 
نخست وزير، و ش��ماري از چهره هاي لابي  اسراييل 

ديدار كرده بود.
گاوين ويليامس��ون وزير دفاع پيش��ين بريتانيا، نيز 
وزير آموزش شده است. ترزا مي ۲۰۱۸ ميلادي او را 
از كابينه خود اخراج كرده بود. ويليامس��ون آن زمان 
متهم ش��ده بود كه پس از جلسه اي با شوراي امنيت 
ملي بريتانيا اطلاعات حساسي را در اختيار مطبوعات 

اين كشور گذاشته است.

استيون باركلي وزير كنوني برگزيت، هم در پست خود 
باقي مانده است. آمير رود وزير كار و مت هانكوك وزير 
بهداشت و سلامت، نيز در پست هاي خود ابقا شدند.

از جمعه تعطيلات ۶ هفته اي تابس��تاني نمايندگان 
پارلمان آغاز شده است. نخست وزير جديد بريتانيا تا 
سوم سپتامبر كه نمايندگان به پارلمان بازمي گردند 
فرصت دارد تا طرح خود براي خروج بريتانيا از اتحاديه 
اروپا را ارايه كند. جانس��ون گفت��ه تا ۳۱ اكتبر بدون 
ام��ا و اگر از اتحاديه اروپا خارج مي ش��ود. جانس��ون 
در نخس��تين س��خنراني خود به عنوان نخست  وزير 
بريتانيا تأكيد كرده توافقي كه ميان ترزا مي و بروكسل 
امضاء ش��ده را به توافقي بهتري براي بريتانيا تبديل 
خواهد كرد. او با اين موضع گيري عليه اتحاديه اروپا 

كه هرگونه چانه زني بر س��ر اين توافق را رد مي كند، 
جبهه گرفته است. جانسون به اتحاديه اروپا خطاب 
به منتقدان برگزيت و اتحاديه اروپا هش��دار داده كه 
بريتانيا را دست كم نگيرند. جانسون كه در برابر دفتر 
داونينگ استريت سخنراني مي كرد، تاكيد كرد كه 
مردم بريتاني��ا از انتظار و س��رگرداني براي خروج از 
اتحاديه اروپا خس��ته ش��ده اند بنابراين زمان به اجرا 

گذاشتن اين تصميم فرارسيده است.
در همي��ن حال، جرمي كوربين رهب��ر حزب كارگر 
بريتاني��ا، در واكنش به انتخاب جانس��ون در توييتر 
نوش��ته: »جانسون موفق ش��د حمايت كمتر از صد 
هزار نفري كه اعضاي حزب محافظه كار را نمايندگي 
نمي كنند، با وعده كاهش مالي��ات براي افراد پولدار 

جلب كند و خود را به عنوان دوست بانكدار ها معرفي 
كرده و خواهان خروج بدون توافق از اتحاديه اروپا شود. 
اما او نتوانس��ت از حمايت مردم كشورمان برخوردار 
شود. خروج بدون توافق از اتحاديه اروپا، يعني كاهش 
اش��تغال، قيمت هاي بالاتر در مغازه ها و خطر حراج 
خدمات س��لامت همگاني به شركت هاي امريكايي 
در ي��ك معامله ل��ذت بخش با ترام��پ.  رهبر حزب 
كارگر بريتانيا همچنين برگزاري انتخابات زودهنگام 

پارلماني را خواستار شده است. 
جانسون در شرايطي بر خروج بدون قيد و شرط تاكيد 
كرده كه ميشل بارنيه كميسر اروپايي و مذاكره كننده 
ارشد اين اتحاديه با بريتانيا گفته: »زماني كه جانسون 
زمام ام��ور بريتانيا را به دس��ت بگيرد، م��ا به دنبال 
همكاري س��ازنده با او هس��تيم تا تاييد شدن توافق 
خروج را تسهيل كنيم و به يك برگزيت منظم دست 
يابيم.« بارنيه ضمن رد هرگون��ه تغيير و بازبيني در 
توافق خ��روج بريتانيا تاكيد كرده خ��روج تنها يك 
موضوع اقتصادي نيست بلكه بايد درباره همكاري هاي 
دو طرف در زمينه هاي ديگر، از جمله زمينه سياسي، 

هم راهكارهاي مشخصي تعيين شود.
نشريه اكونوميس��ت درباره نخست وزيري جانسون 
نوشته: »جانس��ون در اولين سخنراني خود در مقام 
نخست وزير جديد، ارواح قهرمانش را احضار كرد. لحن 
س��خنراني اش چرچيلي بود آن هم در غياب نازي ها. 
سخنراني او نشان مي داد كه از نظرش حزب مخالف 
كارگر قرار است چون دشمنانش عمل كند. او فرياد 
برآورد كه وظيفه اش به سرانجام رساندن برگزيت »با يا 
بدون« توافق است. او وعده داد كه بريتانيا را به بهترين 
نقطه روي زمين تبديل مي كند؛ اما واقعيت اين است 
كه توانايي او براي هدايت كردن كشور به سوي عصر 
طلايي كه وعده اش را داده، محدود اس��ت. دولت او، 
دولتي ش��كننده خواهد بود كه در صورت شكس��ت 
محافظه كاران در انتخابات ميان دوره هفته آينده ولز 
)آن طور كه نظرسنجي ها نشان مي دهد(، اكثريت را 
از دس��ت خواهد داد. اين روند شرايط را براي تحقق 
بسياري از وعده هاي جانسون دشوار خواهد كرد، چرا 
كه مصالحه ميان نمايندگان از جمله بر سر برگزيت 

بدون توافق را تقريبا غيرممكن مي كند.«  

دريچه

كوتاه از منطقه

»فروتا« رييس موقت آژانس 
انرژي اتمي شد

گروه جه�ان| آژانس بين الملل��ي انرژي اتمي 
كرن��ل فروتا اهل روماني را به عنوان سرپرس��ت 
موقت اين آژانس تعيين كرد. به گزارش رويترز، 
كرن��ل فروت��ا ديپلم��ات رومانيايي، ب��ه عنوان 
هماهنگ كننده ارش��د آژانس بين المللي انرژي 
اتمي فعاليت مي كرد. در بيانيه صادره از س��وي 
آژانس بين الملل��ي انرژي اتمي در اين باره آمده: 
»پس از درگذشت يوكيا آمانو و به منظور تضمين 
امنيت و عملكرد درس��ت سازمان، شوراي حكام 
تصمي��م گرفت آق��اي كرنل فروتا را ت��ا انتخاب 
مديركل دايم آژانس به سمت سرپرستي موقت 
اين سازمان منصوب كند.« فروتا در شرايطي به 
عنوان سرپرست آژانس انتخاب شده كه به دليل 
موضع حمايتي از برجام ش��هرت دارد. براساس 
قوانين آژانس مديركل با راي دو سوم اعضا انتخاب 
مي شود. يوكيا آمانو، مديركل ژاپني آژانس چند 
روز پيش و در سن ۷۲ س��الگي درگذشت. آمانو 
كه بارها به عنوان عضو، نمايندگي كش��ورش در 
آژانس بين المللي انرژي اتمي را بر عهده داش��ت 
دوم جولاي سال ۲۰۰۹ ميلادي جانشين محمد 
البرادعي در اين نهاد زير مجموعه س��ازمان ملل 
متحد ش��د. مديركل فقيد س��ازمان بين المللي 
انرژي اتمي از مخالفان سرسخت خروج يكجانبه 
امريكا از توافق هس��ته اي با ايران بود و س��ازمان 
تح��ت مديريت او در بيانيه ه��اي متعدد بارها بر 
پايبندي و تعهد تهران به مفاد اين توافقنامه تاكيد 
كرده بود. نوع بيماري و چگونگي درگذشت يوكيا 

آمانو هنوز به طور مشخص اعلام نشده است.

توقيف يك كشتي روسي در 
اوكراين و هشدار مسكو 

گروه جهان| اوكراين يك نفت كش روسي را در 
ايالت اودسا توقيف كرده است. گفته شده اين كشتي 
در جريان بازداشت كش��تي هاي نظامي اوكرايني 
توسط روسيه در تنگه كرچ ش��ركت داشته است. 

روسيه نسبت به گروگان گيري هشدار داده است.
به گزارش دويچه وله، س��ازمان امنيت و اطلاعات 
 داخل��ي اوكراي��ن پنجش��نبه از توقيف نفت كش 
»نيكا اسپيريت« در ايالت اودس��ا خبر داده است. 
علت توقيف كشتي  روسي، شركت آن در عمليات 
حمله به كش��تي هاي اوكرايني در نوامبر گذشته 
اعلام شده است. نيكا اسپيريت آن زمان »نيما« نام 
داشته و اكنون پس از تغيير رنگ تغيير نام هم داده 
است. از قرار معلوم، اين موضوع بر اساس شماره اي 
كه سازمان بين المللي كشتي راني براي اين كشتي 
تعيين كرده برملا شده است. نوامبر گذشته نيروهاي 
ويژه روسيه به چند كشتي نيروي دريايي اوكراين در 
نزديكي شبه جزيره كريمه تيراندازي و آنها را توقيف 
كردند. شماري از خدمه كشتي ها نيز دستگير شدند.

وزارت خارجه روس��يه تهديد كرده اگر شهروندان 
روسيه گروگان گرفته شده باش��ند، اوكراين بايد 
در انتظار پيامدهاي آن باش��د. اين وزارتخانه گفته 
گام هاي بعدي اوكراين در اين رابطه را رصد مي كند 
و واكنش مناس��ب نش��ان خواهد داد.  شبه جزيره 
كريمه مارس ۲۰۱۴ در پي يك همه پرسي به روسيه 
پيوست. دولت اوكراين و كشورهاي غربي اين اقدام را 
الحاق غيرقانوني كريمه به روسيه مي خوانند. اتحاديه 
اروپا و امريكا براي بازگردان��دن كريمه به اوكراين 

روسيه را تحريم كرده اند. 

تاييد رسمي رياست لاگارد 
بر بانك مركزي اروپا 

گ�روه جه�ان| بانك مرك��زي اروپ��ا تاييديه 
رياست كريستين لاگارد رييس پيشين صندوق 
بين الملل��ي پ��ول، بر اي��ن بانك را ص��ادر كرد. 
به گزارش رويترز، در بيانيه شوراي حكام اتحاديه 
اروپا آمده كه اين ش��ورا با كانديداي مطرح شده 
هي��چ مخالفتي ن��دارد. در اين بياني��ه از لاگارد، 
رييس س��ابق صندوق بين المللي پول به عنوان 
فردي شناخته شده و برجسته، با تجربه حرفه اي 
در مسائل مالي و بانكي نام برده شده است. لاگارد 
كه رياست بانك مركزي اروپا را از اول نوامبر سال 
جاري ميلادي و پس از انتصاب رس��مي از سوي 
رهبران اروپاي��ي از مارو دراگي تحويل مي گيرد، 
ميراث دار دوره اي خواهد ب��ود كه كه عصر يورو 
با كاهش ارزش روبرو ش��ده و تنش هاي تجاري 
فضاي مالي و بانكي را با چالش مواجه كرده است. 
انتظار مي رود شوراي حكام بانك مركزي اروپا باز 
هم نرخ بهره را كاهش دهد.  بلومبرگ با اشاره به 
اينكه لاگارد در پست جديد با چالش هاي جدي 
روبروست، نوش��ت: »اقتصاد جهاني وارد مرحله 

خطرناك ديگري شده است.
 اين بار ديگر زمان معامله پش��ت پرده نيس��ت. 
صن��دوق بين المللي پول به آغ��ازي نو نياز دارد. 
صن��دوق و بانك جهان��ي ديگر تنها پش��تيبان 
بالقوه مالي براي كشورهايي نيستند كه نيازمند 
كمك مالي هس��تند. چين ثابت كرده اس��ت كه 
يك سرمايه گذار بزرگ اس��ت كه وضعيت مالي 
برخي از كشورها به ويژه در قاره آفريقا را دگرگون 

كرده است..« 

هشدار درباره پيامدهاي 
پرمخاطره تغييرات اقليمي

گروه جهان|سازمان امدادي »نان براي همه« خواهان 
توجه و تعهد هرچه بيشتر سياست گذاران در مسائل 
اقليمي شده است. در فراخوان اين سازمان تاكيد شده 
بار بحران هاي اقليمي بر دوش مردم كشورهايي است 
كه كمترين نقش را در آنها دارند. به گزارش دويچه وله، 
مدير سازمان امدادي نان براي همه با هشدار نسبت به 
پيامدهاي فاجعه بار بحران  هاي اقليمي مي گويد: »هر 
چه امروز به مساله تغييرات آب و هوايي بي اعتنا باشيم، 
هزينه هاي جبراني در آينده بيشتر خواهد شد.« كورنليا 
فولكروگ وايت��زل، هنگام معرفي بيلان س��الانه اين 
سازمان در برلين، از دولت آلمان خواسته برنامه اي روشن 
براي حفظ محيط زيست داش��ته باشد: »مسووليت 
تغييرات اقليمي با دولت هاست و سياست كلان بايد به 
فكر چاره انديشي براي آينده باشد.« فولكروگ وايتزل 
گفته، اين مردم كشورهاي فقير هستند كه بيشترين 
لطمه را از تغييرات آب و هوايي مي بينند: »چه هنگام 
وقوع فجايع طبيع��ي و چه هنگام مقابل��ه با عوارض 
اقتصادي ناشي از خشكسالي و دربدري.« سازمان نان 
براي همه يادآوري كرده كه بي��ن تغييرات اقليمي و 
افزايش شمار گرسنگان ارتباط مستقيمي وجود دارد. در 
بيلان اين سازمان آمده: »تغييرات شديدي مثل سيل، 
توفان و خشكسالي به طور فزاينده اي معيشت ميليون ها 
نفر را به خطر مي اندازد.« سازمان امدادرساني نان براي 
همه كه يك تشكل پروتستاني است و در ۹۰كشور دنيا 
پروژه هاي انسان دوستانه اجرا مي كند. طبق داده هاي 
سازمان جهاني غذا، شمار انسان هايي كه از سوءتغذيه 
و گرسنگي رنج مي برند در س��ه سال گذشته همواره 

افزايش يافته است. 

كاهش شتاب رشد اقتصاد 
ايالات متحده 

گروه جهان| رش��د اقتصادي امريكا در سه ماهه 
دوم س��ال جاري ميلادي با كندترين شتاب در دو 
سال گذشته رشد كرده اس��ت. كاهش صادرات و 
سرمايه گذاري پايين، افزايش هزينه كرد مشتريان 
را جبران كرده است. به گزارش رويترز، دليل تضعيف 
رش��د اقتصادي امريكا مخصوصاً درگيري تجاري 
بين چين و امريكا و كندي رشد اقتصاد در كل دنيا 
است كه فدرال رزرو را تشويق كرده نرخ بهره را براي 
اولين بار طي يك دهه پايين بياورد. با وجود اينكه يك 
بازار كار قوي از هزينه كرد مشتريان حمايت مي كند، 
ركود بعيد به نظر نمي رسد. رايان سوئيت اقتصاددان 
ارش��د موسس��ه موديزآناليتيك گفته: »اگر سال 
آينده با ركود مواجه شويم، به خاطر جنگ تجاري 
است كه خودمان به راه انداخته ايم.« اقتصاددانان 
پيش بيني مي كنند توليد ناخالص داخلي در س��ه 
ماهه دوم سال با نرخ سالانه ۱.۸ درصد رشد كرده 
باشد. نرخ رشد توليد ناخالص داخلي امريكا در سه 
ماهه ژانويه تا مارس ۳.۱ درصد بوده است. با پايان 
يافتن ط��رح كاهش ماليات��ي ۱.5تريليون دلاري 
كاخ س��فيد، اقتصاد امريكا رو به كند شدن مي رود. 
طرح كاهش مالياتي به همراه هزينه بيشتر دولت 
و رفع محدوديت هاي قانوني بخشي از اقداماتي بود 
كه ترامپ براي تقويت رشد سالانه اقتصاد تا ۳ درصد 
 اتخاذ كرده بود. اقتص��اد امريكا در ۲۰۱۸ميلادي،
 ۲.۹ درصد رشد داشت در حالي كه انتظار مي رود 
در سال جاري ۲.5 درصد رشد كند. اقتصاددان ها 
تخمين مي زنند سرعت رشد اقتصادي در بلندمدت 

بدون ايجاد تورم بين ۱.۷ تا ۲ درصد باشد. 
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خدمات دولت ترامپ 
به سعودي ها 

گروه جهان| دونالد ترامپ  رييس جمهوري امريكا، 
سه لايحه كنگره را كه فروش بيش از ۸ ميليارد دلار 
س��لاح به عربس��تان و امارات را ممنوع مي كرد وتو 
كرده اس��ت. اين تازه ترين حركت رييس كاخ سفيد 
براي جلب نظر سعودي ها است. ترامپ از نخستين 
روزهاي كارش به عنوان رييس جمهور توجه خاصي 
به عربستان نشان داده است. يورونيوز خدمات عمده  

دولت ترامپ به رياض را برشمرده است: 
ترام��پ، ب��راي اولي��ن س��فر خارج��ي دوران 
رياست جمهوري اش راهي عربستان  شد. ترامپ قطع 
رابطه رياض را با قطر ستود. رياض، عربستان، امارات، 
بحرين و مصر روابط ديپلماتيك خود را با قطر قطع 
كردند و ترامپ با وجود مخالفت دولتش از اين اقدام 
ستايش كرد. وزراي پيشين خارجه و دفاع امريكا بعدها 
گفتند كه دولت در اين مورد آنها را دور زده است. ترامپ 
فروش »بمب   هدايت شونده« را به رياض از سر گرفت. 
ترامپ از تصفيه  حساب هاي سركوبگرانه بن سلمان در 
دربار عربستان سعودي استقبال كرد. رييس جمهوري 
امريكا آشكار از محكوم كردن رفتار عربستان در يمن 
سر باز مي زند. مايك پمپئو وزير خارجه دولت ترامپ، 
گفته س��عودي ها در يمن طبق قوانين جنگي رفتار 
مي كنند و اجازه مي دهند كمك هاي بشردوستانه 
به مردم يمن برسد. حال آنكه اين گفته در تناقض با 
اعلاميه هاي گروه هاي حقوق بشري است. چندي پس 
از قتل جمال خاشقجي روزنامه نگار عربستان سعودي 
در كنسولگري اين كشور در تركيه، سازمان اطلاعات 
مركزي امريكا )سيا( اعلام كرد كه محمد بن سلمان 
شخصا دس��تور قتل او را داده است. اما دونالد ترامپ 
آشكارا اعلام كرد او در كنار پادشاهي سعودي مي ماند. 
ترامپ همچنين انتقال فناوري تسليحات هسته اي 
به عربستان را تأييد مي كند. امريكا در اقدامي ديگر، 
قطعنامه شوراي امنيت درباره يمن را دستكاري كرده 
است. دسامبر۲۰۱۸ بريتانيا پيش نويس قطعنامه اي 
را براي محكوم كردن جنايات جنگي عربستان در يمن 
آماده كرد اما دولت ترامپ تهديد كرد متن قطعنامه 
بايد تغيي��ر كند وگرنه آن را وت��و خواهد كرد و متن 
قطعنامه تغيير كرد. ترامپ قطعنامه كنگره را براي 
پايان دادن دخالت امريكا در ائتلاف سعودي وتو كرد. 
رييس جمهوري امريكا عربستان را از فهرست سياه 
»كودك سربازان« خارج كرد. و تازه ترين اقدام، لغو سه 
لايحه كنگره كه فروش بيش از ۸ ميليارد دلار سلاح به 

عربستان و امارات را ممنوع مي كرد.

تظاهرات عليه عمران خان
در پاكستان

چندين حزب اصلي مخالف دولت پاكستان با برپايي 
تجمعات اعتراضي در شهرهاي سراسر اين كشور 
دولت عمران خان را به از بين بردن اقتصاد پاكستان 
و تلاش براي س��ركوب و ساكت كردن مخالفانش 
متهم كردند. به گزارش ايسنا، اين اعتراض ها با عنوان 
»روز س��ياه« يك س��ال بعد از آنكه حزب تحريك 
انصاف پاكستان متعلق به عمران خان در انتخابات 
پيروز شد و به قدرت رس��يد اتفاق مي افتد. در اين 
مدت مشكلات اقتصادي پاكستان افزايش يافته و 

نارضايتي ها عليه دولت بيشتر شده است.

لغو  رواديد جمهوري 
آذربايجان براي تركيه اي ها

وزارت خارجه جمهوري آذربايجان از لغو رواديد 
براي س��فر اتباع تركيه به اين كش��ور خبر داده 
اس��ت. بر اين اساس، اتباع تركيه از اول سپتامبر 
س��ال جاري مي توانند بدون دريافت رواديد به 
جمهوري آذربايجان س��فر و به مدت ۳۰ روز در 
اين كش��ور اقامت كنند. آنكارا از ۲۰۰۷ به طور 
يكجانبه رواديد اتباع جمهوري آذربايجان براي 
سفر به تركيه را لغو كرده است. روسيه نيز اخيرا 
دريافت رواديد براي برخي از شهروندان تركيه كه 

داراي گذرنامه عادي هستند را لغو كرده است.

ديدار ژنرال امريكايي
 با غني و عبدالله 

رييس ستاد مشترك ارتش امريكا پنجشنبه در كابل 
با اشرف غني رييس جمهور، و عبدالله عبدالله رييس 
اجرايي دولت وحدت ملي افغانستان، ديدار كرد. دفتر 
رياست جمهوري افغانستان اعلام كرده دو طرف در 
خصوص مبارزه با تروريسم، صلح و ثبات افغانستان 
و اهميت منافع مشترك به عنوان اساس مناسبات 
ميان دو كش��ور گفت وگو كردند. ژوزف دانفورد در 
حالي به كابل رفته كه سخنان اخير ترامپ واكنش هاي 
گسترده داشت. ترامپ گفته بود امريكا مي تواند در يك 
هفته به جنگ افغانستان پايان دهد اما به خاطر جان 
انسان ها اين كار را نمي كند. او همچنين مدعي شده 
اگر بخواهد پيروز اين نبرد باشد افغانستان از كره زمين 

محو خواهد شد.

تدابير شديد تركيه 
عليه آوارگان سوري

مقام��ات تركيه در م��اه ميلادي گذش��ته تعدادي 
از آوارگان س��وري را از اين كش��ور اخ��راج كردند. 
به گزارش رويترز، دس��ت كم ۴5۰۰ سوري اخيرا به 
سوريه بازگشته اند. اقدامات سختگيرانه آنكارا پس از 
درگيري هايي در استانبول اتخاذ مي شود كه در جريان 
آن تعدادي از شهروندان تركيه اي به فروشگاه هاي 
سوري حمله كردند. تركيه اي ها معتقدند كه سوري ها 
مشاغلش��ان را اش��غال كرده اند آن هم در زماني كه 
تركيه با ركود اقتصادي مواجه است. بيشتر سوري ها 
در استان هاي جنوبي زندگي مي كنند اما استانبول 

ميزبان تعداد بيشتري از آنهاست.

درخواست پيونگ يانگ براي جدي گرفتن تهديدهايش

هشدار كره  شمالي عليه همسايه جنوبي
گروه جهان|سمانه قرباني| 

كره شمالي دو موش��ك كوتاه برد را به سمت كره جنوبي 
شليك كرده، كه به درياي شرقي افتاده است. »كيم جونگ 
اون« رهبر كره شمالي، مي گويد پرتاب اين موشك ها نوعي 
هشدار به كره جنوبي است تا واردات تسليحات فوق پيشرفته 

و تمرينات نظامي با امريكا را متوقف كند. 
به گزارش س��ي ان ان، كره ش��مالي اعلام كرده دو موشك 
كوچك جديد از نوع بالس��تيك كوتاه برد را پنج شنبه به 
سوي درياي ش��رق كه با عنوان درياي ژاپن هم شناخته 
مي شود پرتاب كرده است. خبرگزاري دولتي كره شمالي 
گزارش داده، اين پرتاب ها توسط شخص »كيم جونگ اون« 
سازمان دهي شده و هدفش هشداري كم سابقه جدي به 

ارتش كره جنوبي بوده است. 
كيم جونگ اون در واكنش به موفقيت آميز بودن اين آزمايش 
موشكي گفته كه عملكرد »سيستم هدايت شونده تاكتيكي« 
اين اسلحه او را مفتخر كرده است. اين در حالي است كه به 
اعتقاد ناظران، آزمايش جديد پيونگ يانگ نش��ان دهنده 
بن بست ديگري در مذاكرات هسته اي كره شمالي و ايالات 

متحده است. 
دونالد ترام��پ و كيم جونگ اون پس از نشس��ت ماه 
گذش��ته با از سرگيري مذاكرات خلع سلاح هسته اي 
شبه جزيره كره موافقت كردند، اما اين دو طرف زمان 

دقيقي را براي آغاز اين گفت وگو اعلام نكردند.
بر اس��اس گزارش خبرگزاري رس��مي كره شمالي، رهبر 
كره ش��مالي جمعه از تصميم كره جنوبي براي برگزاري 
تمرينات نظامي مشترك با امريكا در ماه آينده هم به شدت 
انتقاد كرده است. پيونگ يانگ همچنين از خريد تسليحات 
فوق پيشرفته تهاجمي توسط سئول نيز گلايه كرده است. 

وزارت دفاع كره جنوبي ۱۶جولاي اعلام كرد كه دو جنگنده 
»اف-۳5 آ« را ك��ه از ايالات متحده خري��داري كرده بود 
به اين كشور رس��يده است. س��ئول در حال حاضر چهار 
جنگنده اف-۳5 دارد اما قصد دارد تا سال۲۰۲۱ ميلادي، 
۴۰ جنگنده ديگر خريداري كند. كارشناسان مي گويند 
كه رژيم كيم جونگ اون از تصميم كره جنوبي براي خريد 
جنگنده هاي اف-۳5 نگران است چرا كه اين جنگنده ها 

توانايي گريز از رادارهاي كره شمالي را دارند.
خبرگ��زاري دولتي كره ش��مالي با اع��لام اينكه آزمايش 
س��لاح هاي فوق العاده قدرتمند كره ش��مالي امنيت اين 
كش��ور را تامين مي كند ،گزارش داده: »ما مجبوريم براي 
مقابله با تهديداتي كه از سوي كره جنوبي عليه پيونگ يانگ 
ايجاد شده آزمايش هاي موشكي انجام دهيم.« خبرگزاري 
رسمي كره شمالي همچنين گزارش داده كه كيم جونگ اون 
مانورهاي نظامي كره جنوبي را نيز اقدامات مخرب مي داند 
كه مي تواند پيش��رفت اخير ديپلماتيك ميان دو كش��ور 

 شمالي و جنوبي را نابود كند. كيم جونگ اون همچنين به 
»مون جائه اين« رييس جمهور كره جنوبي، هشدارها داده كه 

هشدارهاي پيونگ يانگ را در اين باره جدي بگيرد. 
از نظر كره شمالي مانورهاي نظامي مشترك سالانه ميان 
كره جنوبي و ايالات متحده توام با خصومت عليه پيونگ يانگ 
است. س��ئول و واشنگتن چندي پيش با هدف كاستن از 
تنش ها با پيونگ يانگ برخي از تمرينات مشترك نظامي 
خود را به تعويق انداخته يا كاه��ش دادند. وزارت خارجه 
كره شمالي ۱۶ جولاي با انتشار بيانيه     اي، تمرينات نظامي 

اين دو كشور را تمرين براي جنگ ناميد.

   تهديدي از نوع جديد
كره جنوبي پيش تر گفته بود پرتاب موش��ك ها از س��وي 
كره شمالي را نوعي تهديد نظامي مي داند كه پيشرفت ها در 
زمينه برقراري ثبات در شبه جزيره كره را تضعيف مي كند. 
شوراي امنيت ملي كره جنوبي نيز پنج شنبه نتيجه گيري 
كرد كه در اين پرتاب ها نوع جديدي از موشك هاي بالستيك 
كوتاه برد به كار رفته است، امري كه نشان مي دهد اين كشور 
منزوي )كره شمالي( فعالانه در حال توسعه دادن قابليت هاي 
نظامي خود است. »لي پيتس« نظامي ارشد و سخنگوي 
نيروهاي ستاد مش��ترك امريكا كه سرپرستي نيروهاي 
دو كشور در مانور نظامي مش��ترك را برعهده دارد، گفته 

واشنگتن به اين نتيجه رسيده كه سلاح شليك شده از نوع 
جديدي است. اين در حالي است كه رژيم كيم جونگ اون 
پيش تر گفته بود كه در جريان مذاكرات با واشنگتن، آزمايش 
تسليحات هسته اي و موشك هاي بالستيك بين قاره اي خود 
را متوقف خواهد كرد. سي ان ان نوشته كه آزمايش هاي اخير 
كره شمالي همچنان ناقض قطعنامه هاي شوراي امنيت 
ايالات متحده اس��ت. خبرگزاري يونهاپ جمعه به نقل از 
دفتر رياست جمهوري كره جنوبي )كاخ آبي( گزارش داد 
كه سئول با وجود هشدار كره شمالي، رزمايش مشترك با 
امريكا را طبق برنامه ريزي قبلي انجام مي دهد. در حالي كه 
برخي ناظران پيش بيني مي كردند كه پرتاب هاي موشكي 
اخير كره شمالي براي رييس جمهوري امريكا، دردسرآفرين 

شود، دونالد ترامپ تلاش كرده تا اين اقدام پيونگ يانگ را 
كم اهميت جلوه دهد. ترامپ در اين باره گفته: »كره شمالي 
چيزي غير از چند موشك كوچك آزمايش نكرده است. « 
آخرين باري كه كره شمالي موشك هاي كوتاه برد خود را 
آزمايش كرده بود، مربوط به ماه مه  بوده است. ترامپ آن زمان 
نيز آزمايش موشك هاي كره شمالي را كم اهميت جلوه داد تا 
روند ديپلماتيك متوقف نشود.  از بيش از يك سال گذشته كه 
دونالد ترامپ و كيم جونگ اون چندين بار با يكديگر ملاقات 
داشته اند، پيونگ يانگ هنوز نتوانسته به دستاورد چنداني 
در رفع تحريم هاي كشورش دست يابد و آخرين مذاكرات 
رهبران دو طرف در منطقه غيرنظامي در مرز دو كره بدون 

نتيجه به پايان رسيد.
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عكسروز

چهرهروز

سيروس الوند مجوز نمايش گرفت
مجوز نمايش فيلم »آنجا همان ساعت« به كارگرداني سيروس الوند صادر شد. به گزارش ايلنا، شوراي پروانه نمايش فيلم هاي 
س��ينمايي در جلس��ه اخير كه با حضور اكثريت اعضا برگزار ش��د، مجوز نمايش ۲ فيلم »بعد از تو« به تهيه كنندگي محمد 
احمدي، كارگرداني و نويس��ندگي فرهاد نجفي با درجه بندي سني ۱۵+ و »آنجا همان ساعت« به تهيه كنندگي، كارگرداني 
و نويس��ندگي سيروس الوند صادر ش��د.  الوند پس از انقلاب و در سال ۱۳۷۱ با فيلم »يك بار براي هميشه« موفق به دريافت 
س��يمرغ بلورين بهترين كارگرداني از يازدهمين جشنواره فيلم فجر شد.  س��يروس الوند، فعاليت خود را به عنوان منتقد در 

سينماي قبل از انقلاب و در مجلات ستاره سينما و فردوسي آغاز كرده بود. 

بازارهنر

تهيه كننده ايراني داور جشنواره »پاناما« شد

متري شش ونيم؛ نماينده ايران در جشنواره فيلم ونيز

 اجراي طرح »سينما با ما« در پرديس آزادي

»لئوروخاس« براي سومين بار به تهران مي آيد

تهيه كننده فيلم بلند »كيارستمي و عصاي گمشده« 
داور هشتمين جشنواره فيلم پاناما شد. بهروز نشان، 
تهيه كننده اين فيلم براي داوري در بخش مستند 
جش��نواره »ACAMPADOC« از سوي كشور 
پاناما دعوت ش��ده است. اين تهيه كننده فيلم هاي 
مستقل كه به تازگي توليد »فيلم كيارستمي وعصاي 
گمش��ده« به كارگرداني محمودرضا ثاني را تجربه 
كرده است، پيش از اين داور جشنواره بين المللي فيلم 
»ريور« در ايتاليا بوده و قرار است علاوه بر داوري آثار 
مستند در جشنواره فيلم پاناما، يك كارگاه آموزشي 
برنامه ريزي ساخت فيلم نيز در اين رويداد سينمايي 
 »ACAMPADOC« برپا كند. جش��نواره فيلم
تنها جشنواره در امريكاي مركزي است كه با آموزش 

در جه��ت ارتقاي ژانر س��ينماي مس��تند فعاليت 
مي كند. اين جشنواره هشتمين دوره فعاليت خود 
در سه بخش نمايش فيلم، آموزش و پرورش و صنايع 
براي فيلمسازان نوجوان در گروه سني ۸ تا ۱۷ سال 

از تاريخ ۱۷ تا ۲۶ مرداد را برگزار مي كند.

فيلم متري شش ونيم از ايران براي نمايش در بخش 
رقابتي افق ها در هفتادوشش��مين دوره جشنواره 
فيلم ونيز برگزيده ش��د. اين فيلم ب��ه كارگرداني 
سعيد روستايي با هنرنمايي پيمان معادي، نويد 
محمدزاده و پريناز ايزديار در بخش رقابتي افق هاي 
اين جشنواره پذيرفته شده و بايد با ۱۷ فيلم ديگر از 
جمله فيلم حوا، مريم، عايشه ساخته صحرا كريمي 
فيلمساز افغان و رييس افغان فيلم در اين جشنواره 
رقاب��ت كن��د. اين جش��نواره كه از س��ال ۱۹۳۲ 
توس��ط بنياد ونيز ايتاليا آغاز به كار كرد بخشي از 
دوسالانه ونيز است كه توسط شوراي شهر ونيز در 
سال ۱۸۹۳ بنياد گذاش��ته شد و برگزاري آن هر 
ساله اواخر تابس��تان، رسيدن فصل پاييز و ديگر 

جشنواره هاي سينمايي را نويد مي دهد. جوايز اين 
جشنواره شامل شير طلايي و نقره اي دو فيلم برتر، 
جايزه ويژه هيات داوران، جايزه بهترين بازيگر مرد و 
بهترين بازيگر زن و جايزه بخش افق ها كه از شصت 

و هفتمين دوره به جشنواره اضافه شده است. 

طرح ويژه »س��ينما با ما« با هدف حمايت از اقش��ار 
كم درآمد توسط پرديس س��ينما آزادي و همراهي 
موسس��ه خيريه همياري اجرايي مي ش��ود.  طرح 
خيريه »س��ينما با ما« با هدف حمايت فرهنگي از 
اقش��ار كم برخوردار جامعه در پرديس آزادي اجرا و 
طي آن با همراهي موسس��ه هاي معتبر و مجوزدار 
اكران ه��اي رايگان برگزار مي ش��ود.  اي��ن طرح با 
همكاري پرديس س��ينما آزادي و موسس��ه خيريه 
همياري اجرايي مي ش��ود و نخستين برنامه آن روز 
چهارش��نبه ۲ مردادماه با همكاري موسسه خيريه 
همياري و موسس��ه خيريه ايلي��ا در پرديس آزادي 
برگزار شد و جمعي از كودكان و نوجوانان خيريه ايليا 
مهمان پرديس سينمايي آزادي بودند.  اين طرح از 
آنجا اجرايي مي شود كه پرديس سينمايي آزادي در 
دور جديد مديريت و فعاليت هاي خود قصد دارد در 
فعاليت هاي فرهنگي، اجتماعي و هنري به نفع همه 
اقشار جامعه مشاركت داشته باشد و ايده »سينما با 
ما« معطوف به سوق دادن سينما به سمت فعاليت هاي 
فرهنگي با مشاركت حداكثري مردم است.  در اين 
طرح فيلم ها به گونه اي انتخاب مي شود كه علاوه بر 

پر كردن اوقات فراغت، س��رگرم كننده و حامل پيام 
مثبتي براي مخاطبان باشد.  اولين گام اجراي طرح 
»سينما با ما« شناس��ايي و همكاري با خيريه هاي 
معتبر و سرشناسي كه افرادي را تحت پوشش خود 
دارند، است. در گام بعدي افراد از طريق خيريه ها به 
سينما معرفي مي ش��وند و در روز و ساعت مشخص 
براي تماش��اي فيلم ها به صورت رايگان به س��ينما 
مي آيند. »سينما با ما« در روزهاي شنبه، يكشنبه و 
دوشنبه هر هفته به صورت متغير صبح ها يك سانس 
خود را به قشر كم برخوردار تحت پوشش خيريه ها 
اختصاص مي دهد و در صورت استقبال از اين طرح 

تعداد سانس هاي نمايش فيلم افزايش پيدا مي كند.

لئوروخاس نوازن��ده جهاني فلوت و پن فلوت براي 
س��ومين بار پياپي س��ه ش��نبه ۲۲ مرداد در تالار 
بزرگ وزارت كشور كنس��رت برگزار مي كند.  لئو 
روخاس از نوازندگان سرش��ناس فلوت و پن فلوت 
و نوازنده قطعه معروف »چوپان تنها« كه فروردين 
سال گذشته براي اولين بار كنسرتي را با نام »پسر 
خورشيد« به خوانندگي سيلويو دانزا خواننده آلماني 
در مركز همايش هاي برج ميلاد تهران روي صحنه 
برده و پس از آن نيز كنس��رت هاي ديگري را براي 
مخاطبان ايراني عرضه كرد روز سه شنبه ۲۲ مرداد 
براي سومين بار كنس��رتي را در تالار بزرگ وزارت 
كشور برگزار خواهد كرد. لئو روخاس متولد ۱۹۸۴ 
در اكوادور اس��ت. اين موزيس��ين در فصل پنجم 
مسابقه استعداديابي Das supertalent پيروز 

ش��د و بعد از آن به شهرت زيادي دست پيدا كرد و 
با آثارش در نقاط مختل��ف دنيا روي صحنه رفت. 
محيط زيست و ارتباط ميان اجزاي سازنده طبيعت 
نظير خورشيد و خاك و آباز جمله موضوعات آثار 
و كنسرت هاي لئو هس��تند و او معمولًا با استايل 

سرخپوستي كارهايش را معرفي و اجرا مي كند.
تاريخنگاري

برپايي نخستين نماز جمعه تهران پس از انقلاب 
پنجم مرداد ۱۳۵۸، نخس��تين نماز جمعه پس از پيروزي انقلاب اسلامي با فرمان 
امام خميني و به امامت آيت الله طالقاني در دانشگاه تهران برگزار شد و سنتي را بنيان 
گذاشت كه هنوز برقرار مانده است.  آيت الله طالقاني در شرايطي كه به لحاظ جسمي 
بيمار بود، تمام دوخطبه را ايستاده و با صلابت قرائت كرد. امام جمعه تهران در ابتداي 
بياناتش مي گويد “نماز جمعه مظهر كاملي است از صف توحيدي ملت اسلام و در 
عين حال آگاهي، تنبيه، هوشياري، افشا كردن دسايس دشمن و مطلع كردن همه 
مسلمانان به وظايف و مسووليت هايي كه لااقل در مدت يك هفته در پيش دارند. 
نماز جمعه صف عبادت، صف حق پرس��تي، صف روابط قلوب و وجدان هاي بيدار 
خداپرستان در عين حال صف نظام، صف جنگ، صف فرماندهي و فرمانبرداري از اين 
جهت براي امام جمعه شرايط خاصي قائل اند كه هم بتواند فرماندهي كند، هم بتواند 
آگاهي بدهد و از حوادثي كه در كشورهاي اسلامي، جامعه مسلمين، دسيسه هاي 
زير پرده مسلمانان را آگاه كند. “ برپايي نمازجمعه به عنوان يكي از نمادهاي سياسي 
اسلام يكي از دغدغه هاي اصلي حضرت امام )ره( پس از پيروزي انقلاب بود. از اين 
رو مرحوم آيت الله طالقاني را در همان نخس��تين س��ال پيروزي انقلاب به امامت 
جمعه تهران منصوب كردند. همچنين در پيامي به مناسبت عيد فطر سال ۱۳۵۸ 
شمسي و با فاصله اندكي از برگزاري اولين نمازجمعه تهران بار ديگر بر بعد سياسي 
نمازجمعه تاكيد كردند: »... اسلام دين سياست است، ديني است كه در احكام آن 
سياست به وضوح ديده مي شود، ... و در هر هفته يك اجتماع بزرگ از همه، در يك 
محل و نماز جمعه كه مشتمل )بر( دو خطبه است، كه در آن خطبتين بايد مسائل 
روز، احتياجات كشور، احتياجات منطقه و جهات سياسي، جهات اجتماعي، جهات 

اقتصادي طرح بشود و مردم مطلع بشوند بر اين مسائل و در هر سال دو عيد كه در 
آن دو عيد مجتمع بش��وند و دو خطبه در آن عيد در آن نماز هست. در نماز عيد دو 
خطبه هست كه آن دو خطبه هم بايد بعد از حمد و بعد از صلوات بر پيغمبر اكرم و 
ائمه - عليهم السلام - جهات سياسي، جهات اجتماعي، جهات اقتصادي، احتياجاتي 
كه كش��ور دارد، احتياجاتي كه منطقه دارد در آنها طرح بشود و خطبا مردم را آگاه 
كنند از مسائل.« آيت الله طالقاني پس از برگزاري ۶ نماز جمعه  دار فاني را وداع گفت.

میراثنامه

تهديد تاريخ  يك شهر 
سه س��ال قبل بود كه ش��هر يزد و بافت تاريخي اش يك سهميه  جهاني را به دست 
آورد تا ش��هري جهاني شود؛ شهري كه مس��وولانش دايم مي گويند با همكاري و 
همراهي مردم شهر به اين نقطه رسيده، اما در كنار مرمت ها و توجه ها، هنوز هستند 
افرادي كه منفعت شخصي ش��ان را به منفعت ملي و حتي جهاني اين شهر جهاني 
ترجيح مي دهند. يزد در طول سال هاي گذشته به خصوص قبل از جهاني شدنش 
اتفاقات زيادي را پشت سر گذاشت؛ از جمله تخريب هايي كه در نقاط مختلف بافت 
تاريخي مانند »امامزاده جعفر«، »امامزاده ملا اسماعيل«، »گلچينان«، »خلف باغ«، 
»حسينيه نقشين« و حتي بعد از آن در ميدان »بعثت« يا بلوار »بسيج« به چشم ديد. 
سرانجام در اواسط سال ۹۳ بود كه محمدمهدي شرافت مديركل وقت ميراث فرهنگي 
و گردشگري استان يزد  به واسطه  تخريب هايي كه در محدوده  بافت تاريخي يزد رخ 
مي داد، بلوار بسيج را نقطه آغاز خط قرمز ميراث فرهنگي يزد دانست؛ محدوده اي 
كه آغاز بخشي از بافت تاريخي يزد بود، اما كاسب كاران بناهاي قديمي و تاريخي يزد 
به بهانه هاي مختلف و با هدف ساخت پاركينگ بخش هاي مختلف بافت را تخريب 
مي كردند. با اعلام وضعيت قرمز در منطقه انتظار مي رفت تخريب ها در بافت جهاني 
به مرور به نقطه  صفر برسد. هرچند با ثبت جهاني شهر يزد، بافت تاريخي با تخريب 
كمتري مواجه شد، اما هنوز بومي هايي هستند كه در برخي مناطقِ بافت، ترجيح شان 
ساخت و ساز و توسعه  ملك هاي خود و نوسازي است تا هرچيز ديگري. بخشي از اين 
تخريب ها به علت كمبود پاركينگ در اين شهر تاريخي است و شهرداري مي خواهد 
در ميانِ كوچه هاي قديمي و آجرفرش شده كه برخي گردشگران از حضور وسايل 
نقليه در آنها بيم دارند، آمار پاركينگ هايش را بالا ببرد؛ مانند كاري كه شهردارهاي 
قديمي تر يزدي هم انجام مي دادند، يعني تخريب بناهاي قديمي داخل شهر و ساختِ 
پاركينگ! حالا نمونه  اين ترجيح دادن ها را مي توان بار ديگر در كنار حسينيه صفوي 
»نقشين« ديد، در دل بافت تاريخي يزد. جايي كه امروز مسوولان شهري اش تاكيد 

مي كنند ديگر نگران تخريب ها در بافت تاريخي نيستند و حالا بيشترين نگراني شان 
حجم مرمت ها در بافت اس��ت كه افزايش پيدا كرده است. هفت سال قبل يعني در 
۱۴ فروردين ۱۳۹۱، خبري مخابره شد كه اعلام مي كرد »با تخريبي كه در روزهاي 
نخست نوروز در بافت تاريخي محله  »خلف باغ يزد« صورت گرفت، حريم حسينيه 
تاريخي »نقشين« با وجود ثبت شدن در فهرست آثار ملي در سال ۱۳۸۴ مورد تعرض 
جدي قرار گرفت«. همه  آن اتفاقات گذشت، ساختن يا نساختن بنايي كه اين حريم را 
در معرض تهديد قرار مي داد هم از سر گذشت، اما اين بار حريمِ اين حسينيه  تاريخي 
كه از قضا در ميانه هاي نقشه اي است كه يونسكو آن را تاييد كرده، باز هم در معرض 
تهديد است. »حسينيه  نقشين« در محله  »خلف باغ يزد« قرار دارد. لفظ »نقشين« 

در نام اين حسينيه از اصطلاح هاي قديم فنون شهرسازي يزد است. 

ايستگاه

»جف بريجز« بازيگر 
يك سريال درام شد

»اسپايدرمن« ميلياردي شد

جف بريجز در س��ريال 
»پيرم��رد« ب��راي اف 
ايكس ب��ازي مي كند. 
ب��ه گ��زارش ورايت��ي، 
»پيرمرد« سريال درام 
جديدي اس��ت كه اف 
ايكس دس��تور ساخت 
آن را ص��ادر كرده و قرار 

است جف بريجز بازيگر نقش اصلي آن باشد. اين 
سريال با اقتباس از رمان پرفروشي به همين نام 
نوشته توماس پري ساخته مي شود. داستان اين 
س��ريال بر مردي به نام دن چيس با بازي بريجز 
متمركز است كه دهه ها پيش از سيا فرار كرده و 
پنهان شده است اما يك قاتل از راه مي رسد و قصد 
جان او را دارد و اينجاست كه اين پيرمرد متوجه 
مي ش��ود آينده اش در گرو گذش��ته اش است. 
فيلمنامه اين سريال توسط جان استاينبرگ و 
رابرت لوين نوش��ته خواهد شد و اين ۲ به عنوان 
تهيه كنندگان اجرايي هم حضور خواهند داشت. 
خود بريجز هم از تهيه كنندگان سريال خواهد 
بود. نيك گارد از روس��اي اف ايكس از بريجز به 
عنوان بازيگري شاخص ياد كرد كه داشتن او به 
عنوان بازيگر اصلي سريال موقعيتي فوق العاده 
براي اين كمپاني است. اين نخستين نقش آفريني 
بريجز در يك س��ريال تلويزيوني خواهد بود. او 
بارها نامزدي اسكار را براي نقش آفريني هايش 
به دس��ت آورده و يك جايزه اسكار براي نقشش 
در فيلم »دل ديوانه« در سال ۲۰۱۰ كسب كرده 
اس��ت. او همچنين جايزه گلدن گلوب بهترين 
بازيگر نقش اول مرد و جاي��زه انجمن بازيگران 
فيلم براي بهترين بازيگ��ر نقش اول مرد را براي 
بازي در همين فيلم دريافت كرده است. بازي او 
در فيلم هايي چون »اگر سنگ از آسمان ببارد«، 
»آخرين نمايش فيلم«، »مرد ستاره اي«، »تاكر: 
يك م��رد و روياهايش«، »لبوفس��كي بزرگ« و 

»شجاعت واقعي« فراموش نشدني است.

»اس��پايدر م��ن: دور از 
خانه« فروشش را از يك 
ميليارد دلار عب��ور داد و 
ب��ه ص��ف ميلياردي ها 
پيوس��ت. ب��ه گ��زارش 
ورايتي، »اس��پايدرمن: 
دور از خان��ه« چهلمين 
فيلم تاريخ كه موفق شد 

فروش��ش را از مرز يك ميليارد دلار عبور دهد و نام 
خود را به عنوان نخس��تين فيلم ميليارد دلاري در 
ميان تمامي فيلم هاي »مرد عنكبوتي« ثبت كند. 
اين فيلم كه با بازي تام هالند در نقش مرد عنكبوتي 
ساخته ش��ده پنجشنبه ش��ب به اين مرز رسيد و 
پرفروش ترين فيلم اقتباس شده از شخصيت »مرد 
عنكبوتي« لقب گرفت. اين فيلم كه ۳۳۴ ميليون 
دلار در امري��كاي ش��مالي فروش ك��رده، بار ديگر 
داستان پيتر پاركر ۱۶ ساله را روايت مي كند كه بايد 
براي نجات دنيا تلاش كند و اين در حالي است كه به 
يك سفر مدرسه اي رفته و در اروپا به سر مي برد. جيك 
جيلنهال بازيگر جديد اين مجموعه است و ساموئل ال 
جكسون، زندايا، كوبي اسمالدرز، جان فاورو، جيكوب 
باتالون و ماريسا تومي نيز نقش هاي فيلم هاي قبلي 
خود را تكرار كرده ان��د.  در ميان فيلم هاي مختلف 
»اسپايدرمن« قسمت سوم كه با نام »اسپايدرمن 
۳« به كارگرداني سم ريمي و بازي توبي مگواير در 
سال ۲۰۰۷ اكران شد، بيشترين فروش را داشت و 
۸۹۰ ميليون دلار را ثبت كرده بود. در ميان فيلم هاي 
سوني كه در فهرست ميلياردي ها جاي گرفته اند، تنها 
»اسكاي فال« پيش از اين به اين مرز رسيده بود و در 
سال ۲۰۱۲ به فروش ۱.۱۱ ميلياردي دست يافت. 

اشتباه در اعلام بازي دوستانه ايران و عراق!

انتظار ۱۰ مدال خوشرنگ جهاني براي نوجوانان آزادكار 

تيم ملي فوتبال ايران آبان ماه سال جاري 
در مرحله مقدماتي انتخابي جام جهاني 
۲۰۲۲ به مص��اف عراق م��ي رود. بازي 
برگش��ت اين دو تيم نيز خ��رداد ۹۹ در تهران برگزار 
خواهد شد و تيم صدرنش��ين به طور مستقيم راهي 
مرحله نهايي انتخابي جام جهاني ۲۰۲۲ مي شود.  با 
اين وجود كان��ال وزارت ورزش و جوانان در تلگرام به 
اشتباه و به نقل از مهدي تاج عنوان كرده است كه ايران 
و عراق آذرماه سال جاري در ديدار دوستانه در بصره به 
ميدان مي روند. اين در حالي است كه روزهاي رسمي 
فيفا در آذرماه قرار ندارند و بازي رس��مي ايران و عراق 
در روزهاي پاياني آبان برگزار مي شود. مازيار ناظمي، 
روابط عمومي وزارت ورزش به ايسنا گفت: مهدي تاج، 
اين خبر را در ديدار وزير ورزش و جوانان عراق از مركز 

ملي فوتبال ايران اعلام كرده است. 

مربي تيم ملي كشتي آزاد نوجوانان گفت: با بها دادن به 
رده هاي پايه در سال هاي اخير، تكرار قهرماني جهان اصلا 
دور از انتظار نيست. تيم ملي كشتي آزاد نوجوانان ايران 
از دوشنبه در رقابت هاي قهرماني جهان در بلغارستان به 
مصاف حريفانش مي رود تا از عنوان قهرماني دفاع كند. 
فرام��رز بوداغي، مربي مازندراني تيم ملي كش��تي آزاد 
نوجوانان درباره روند آماده سازي تيم ملي براي مسابقات 
قهرماني جهان در بلغارستان اظهار كرد: در شش اردو كه 
با امير توكليان همكاري كرده ام، وضعيت تيم را خيلي 
خوب ديدم. خوش��بختانه تيم ملي امسال در قهرماني 
آس��يا ركوردش��كني كرد و در حالي كه توكليان انتظار 
داشت، شش نفر به فينال بروند، هفت طلا داشتيم و دو 
نفر هم دوم و سوم ش��دند و تنها يك كشتي گير حذف 
شد. او ادامه داد: كشتي پايه ايران در سال هاي ۷۰ تا ۷۳ 
خيلي خوب بود و هميشه اول و دوم جهان بوديم اما بعد 
از آن كار در پايه تعطيل شد. آقاي يزداني خرم، آدم بزرگي 
است و نمي خواهم او را تخريب كنم. او كارهايي كرد كه 
بقيه نكردند اما در زمان رياست او كارهاي كشتي در رده 
پايه تعطيل شد و لطمه خورديم. زماني كه مراد محمدي، 
س��رمربي نوجوانان بود، در سه، چهار سال هيچ عنواني 
نياورد چون سال هاي قبلش كارهاي پايه اي نشده بود اما 
وقتي كه رسول خادم به فدراسيون آمد، به پايه ها بها داد. 
به او هم گفتم كه نونهالان و نوجوانان بايد مثل بزرگسالان 
اردو داشته باشند تا برايشان انگيزه شود. رسول خادم در 
ريش��ه خوب كار كرد و بها داد. هر ماه يكي، دو اردو براي 
نونهالان داشتيم كه هنوز هم هست. الان نوجوانان عنوان 

جهاني و آسيايي مي گيرند و چند سال بعد نشان مي دهند 
كه در بزرگسالان چه خواهيم داشت. بوداغي درباره ميزان 
آمادگي تيم ملي هم به ايسنا گفت: تيم يكدست و خوبي 
داريم. در قهرماني آس��يا ۹ مدال گرفتيم و تنها يك نفر 
حذف شد كه در آن وزن، انتخابي گذاشتيم كه نفر جديد 
هم كشتي گير خوبي است. انتظار داريم در بلغارستان هر 
۱۰ وزن مدال خوشرنگي بگيرند. مربي تيم ملي همچنين 
گفت: توكليان و كادرش واقعا زحمت كشيدند. البته به 
من آوانس دادند اما خودشان صبح و شب بالاي سر تيم 
هستند. كمتر ديدم يك سرمربي در تمام اردوها حاضر 
باشد. توكليان در هر هفت اردوي تيم ملي بوده است. او 
مثل محمد بناي سابق است كه ۸ سال پيش در المپيك 
نتيجه گرفت. او هم آن زمان صبح و شب بالاي سر تيم بود 
و مزد تلاش خود را گرفت. او ادامه داد: كشتي براي ما مثل 
فوتبال براي برزيل است. آنها از ۶ سالگي بچه ها را آموزش 
مي دهند و ما هم بايد از ۶ سالگي تمرين بدهيم نه از ۱۲ 
سالگي وگرنه عقب مي افتيم. پارسال، نوجوانان در جهاني 

اول شدند و توقع بالا رفت. اينها نونهالان پارسال بودند كه 
الان در رده نوجوانان كشتي مي گيرند. در قهرماني آسيا 
هم توكليان انتظار داشت ۶ تا فيناليست داشته باشيم. 
خدا دوستش داشت و كمك كرد و ۷ مدال طلا داشتيم. 
خدا بخواهد ۳۰، ۴۰ درصد همين ها در المپيك ۲۰۲۴ 
مدال مي گيرند. مربي تيم ملي درباره اينكه آيا مي توان از 
تيم ملي نوجوانان انتظار قهرماني جهان را داشت؟ گفت: 
نوجوانان در قهرماني آسيا خودشان را خوب نشان دادند. 
قهرماني جهان اصلا دور از دس��ترس نيست. اوايل دهه 
۷۰ هميشه در رده نوجوانان، اول و دوم دنيا بوديم. بعدها 
كمي عقب مانديم اما از پارسال دوباره بالا آمده ايم. گاهي 
يك سرمربي كشتي گير را جس��ور بار مي آورد. در شش 
اردويي كه با توكليان همكاري كردم ، ديدم كه به بچه ها 
جسارت داده اس��ت. او افزود: نوجوانان و جوانان امسال 
خيلي با اخلاق هستند و از نظر جنگندگي و جسارت هم 
خيلي خوب هستند. از توكليان بابت تلاش هايش تشكر 
مي كنم. ابتدا فكر نمي كردم كه بتواند از پس كار برآيد اما 
حالا مي بينم كه با بچه ها مثل پدر كار مي كند و مطمئنم 
كه موفق مي شود. بوداغي در ادامه درباره وضعيت كشتي 
قائمشهر هم گفت: قائمشهر كشتي گيرهاي خوبي در پايه 
داشته كه مي توانستند در بزرگسالان هم نتيجه بگيرند 
اما به حقشان نرسيدند و متاس��فانه در رده بزرگسالان 
جا مي مانيم. دليلش اين است كه مربي ها با هم اختلاف 
دارند و آسيبش را كشتي گير مي بيند. مثلا بهنام و بهمن 
طيبي، هادي پورعليجان، محسن بابايي و بابك نورزاد 

مي توانستند در رده بزرگسالان بيشتر بدرخشند.

ورزشي
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